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MORNING SESSION
(Whereupon the Court d at 0830 hours.)
PERSITENT: The Court will come to ordere

FROSECUTION: May it please the Court, let the recard show
that all the members of the Court, all the members of the Prosecution,
all the members of the Defense with the exception of Dr. Rau, Dr.

Wieland and Dr, Hertkorn, who are absent on business of the accused,

sre present and all the accused and the reporter are present,
PRESIDENT: The record will so show,
PROSECUTION: The Prosecution calls as the first witness
this morning Karl Desb.
KARL DAUB, called as a witn for the Pr tion, being

first duly sworn, testified through an interpreter as follows:
DIRECT EXAMINATION

QUESTIONS BY FROSECUTIONs

State your name?

Daub, Karld,

State your grade?

Sturmmann, PFC.

Organisation?

Second Company, First Panser Regiment, Leibstandarte
88 Adolf Hitler,

Is your organisation a part of the Waffen SS?

Yese

Are you now & priscner of war of the American Army?

Yes.

Where are you now held a priscner?

Dacheu,

Did you take part in the Eifel offensive during the months
of December 194k and Jemuary 19457 %
PO 255
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Yes.

What was your assignment?

I was a redio operator,

Who was your platoon leader?

Bnd Lt. Kaufwemn,

Who was your Compsny commander?

1st Lte Christe

Oould you idemtify Christ if you were to see him again?

Yes.

o » o > O P O > O >

Take a look at the defendants sitting on your left and see
if you recogaise Christ as one among them?
Yes.
What mumber is he wearing?
Seven,
Christ, will you stand up?
(Whereupon the accused did as directed.)
QUESTIONS BY PROSECUTIONS
Q On what date ==
TEFENSE COUNSELs' May 1t please the Court, as a matter of
technicality in the 4 of ths defend in this particular

case, 1t seems that it would be more proper for the Court, if they
desire that the accueed stand up to be identified, to call them to
attention and rise. They have had the accused stand up om about
four occasions.

PRESIDENT: That is right,

LAW MEMBER: Rosenstock, will you tell the accused that
they will not rise unless the Court tells them to rise, from now on?

(The interpreter did as directed.)

(Daub-direct)
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QUESTIONS BY PROBECUTIONS
Q On what date did the offemsive begin?
A December 16, 194k,
Q Was a Company meeting held priocr to the start of the
offensive?
!u; sir,
Where was it held?
In Blankenheim Farest.
Were you present?

>

Yes.

Who spoke?

1st Lt, Christ.

Would you remember what Christ said?

Yes,

(]
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q

Will you repeat the substance of what he said?

>

Yos. Ho said that this attack would be the last opportumity
to save Germeny and that this attack would be executed according to
the old S8 tredition and that no value would be placed upon the taking
of priseners of war,

Q After the speech, did anyome else say anything?

A Yes. Mikolaschek said that he needed a pair of shoes and
Christ said for him to get some from the Americans,
Could you identify Mikolaschek if you saw him again?
Yes, sir,
Take 2 took at the defendants and see if Mikolaschek is

Q

A

Q
them?
A !u; he is,

Q What mumber is he wearing?

A Thirty seven (37).

Q After the meeting what did the troops do?

(Daub-direct) 267
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A !-nu‘ulq.
Q What was the name of it?
‘A 'lhw-thlqhiy-umﬂqut,uudlma
flov, cedgels should fall thickly, we den't care for the lberty of the ‘|
Soviet Republic,”
PROSECUTION: You may oroes examine.
DEFENSE COUNSEL: On bebalf of the Defense, there are no
questions,
PRESITENT: Any questions by the Court? Apparently mot.
The witneas is excuseds

(Whereupon the was d and withdrew.)

PROSECUTIONs Prosecution recalls Lt, Perl.
1st Lt, William R, PERL, a witn for the Prv

recalled and testified further as follows:
PRESIDENT: Remind the witness that he is still under oath,
REDIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION:
Q While you were investigating the Malmedy case, did you
have an opportunity to interrogate ocme Friedrich Christ?
A Yes.
Q Take & look at the Defendants and see if Friedrich Christ
is among those present?
A Yes.
Q What number is he wearing?
A Number 7.
PROSECUTION: Will you mark this as Prosecution Exhibit
P-15 for identification?
(Whereupon the document referred to was marked Prosecution Eghibit
No. P-15 for identification by the reporter.)

(Perl-redirect)
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QUESTIONS BY PROSECUTION:

I hand you Prosecution Exhibdt No, P-15 for idemtification

and ask you if you can identify 1t?

'y

Yes.

In whose handwriting is the statement and who signed it?
Friedrich Christ,

Is this the same Friedrich Christ that you identified

previcusly as wearing nusber 7.

A
q
A
Q
A
Q
A
9
A
Q
A
q

Yes.

Was the statement signed in your presence?
Yes.

Was the statement taken under oath?

Yes.

Who administered the cath?

I did,

Was the statement given voluntarily?

Yes. y

Was duress used to obtain this statement?
No.

Did you make any threats or promises to obtain this

statement?

A
Q

Did you use any harsh, cruel or inhumene treatment to

obtain this statement?

A

Q
A

No.

Will you describe how the statement was taken?

First oral and then written.

PROSECUTIONs Prowecution offers in evidence Prosecntion

Exhibit Mol P-15 for identification, to be attached to the record
and marked Prosecution Exhibit P-15,

(Perl-redirect)

253




L7, GOL. DWINELL: The Defemse ebjects n the growsds
mreviously stated. ._

PRESITENT: The cbjecticn is overruleds

DEFENSE OOUNSEL: No further cbjection cm the part
of the Defemse.

PRESIIENT: The exhibit offered by the Prosscuticn is
adxitted into evidence and will be marked Bxhibit P-15.

(" the forred to, having been previcusly

marked and identified was received in evidence as Pr don

Exhibit No, P-15 and is attached hereto and made a part of the record.)

PROSECUTION: Will you mark this as Prosecution Exhibit
No, P=15-A?
(Wherewpon the d re: d to was marked Prosecution
Exhibit No P-15-A for identification by the reporter.)

FROSECUTION: Py don offers in evid a true

and correct English translation of Prosecution Exhibit P=15 to be
attached to the record and marked Prosecution Exhibit P-15-A.
DEFENSE COUNSEL: No objection to the translatiom,
PRESIDENTs There being no objection, the exhibit offered
by the Prosecution will be admitted into evidence and will be marked
Exhibit P=15-A,

(Whereupon the document referred to, having been previocusly
marked and identified was received in evidence as Prosecutiom
Exhibit P=15-A and is attached hereto and made a part of the record,)

PROSECUTION: Prosecution requests permission to read
Prosecution Exhibit P=15-A,
PRESIDENT: Permission is granted,

(Perl-redirect)
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PROSECUTIONs (Reading) "I sm stating herewith thefaots
o

influence by either threats or promises and I
It

Christ, Friedrich
8S Obersturmfuehrer
17 December 1545
17 December 1945
Witnessed:
/s/ Dwight F, Fanton
DWIGHT F, FANTON
Capt, QUC
Investigator-Examiner
War Crimes Branch, USFET

Subsoribed and sworn to before me

at Schwaebisch Hall, Germany

this seventeenth day of December 1945.

/s/ WILLIAM R, PERL
1st Lt. M.I.
Investigator-Examiner."

PROSECUTION: Will you mark this document as Prosecution
Exhibit P-16 for identification?
(Whereupen the document referred to was marked Prosecution

Exhibit No, P-16 for identification by the reporter.)

(Perl-redirsct)
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QUESTIONS BY PROSECUTIONS

Q  During your interrogation of Christ did you take more
than one statement?

A Yes,

Q I hand you what has been marked for identification as
Prosecution Exhibit P-16 and ask you if you can identify 4t?

A Yes,

Q Do you know in whose ing the st is in and
who signed 1t?

A Friedrich Christ,

Q Iaﬂlltihl-lplldruhchﬂ.tmtmﬁntiﬁodu
wearing mumsber 7?

Yes,

Was the statement signed in your presence?
Yes.

Was the statement taken under oath?

Yes.

Who administered the oath?

I daid,

Vas the statement given voluntarily?

Yes.

Was duress used to obtain this statement?

- o Fr o > O » © >» O »

Did you make any thweats or promises to obtain this

A Yo, )

Q  Did you use amy harsh, oruel or inhwnene treatment
te obtain this statement?

A Noe

{Perleredirect)
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Q  Will you describe how this statemsnt was taken?
A It was takem first oral in an interview and than in
writing.

PROSECUTIONS Prosecution offers in evidenos Prosecution
Exhibit No, P=15 for idemtification to be attached to the record
and marked Prosscution Exhibit No, P=16,

LT, COL. DNINELL: Defense objects om the grounds
previously stated and also objects to that part of the confession
wherein the accused testifies to imp: and positions, oo
the ground that that evidence is incompetent.

PRESIDENT: The objection is overrulsd, The Exhibit

offered by the Pr ut. is admitted into evid and will be
mariced Exhibit P-16,

(WHEREUPON the document referred to having been previously
marked and identified was ived in evid as P i

Exhibit No, P~15 and is attached hereto and made a part of the record.)
PROSECUTIONs Prosecution offers in evidence a true and
correct English translation of Prosecution Exhibit 16, to be
attached to the record and marked Prosecution Exhibit R=16-A.
(Whereupon the dooument referred to was marked Prosecution
Exhibit 16-A for identification by the reporters)
DEFENSE COUNSEL: No objection to the tramslation.
PRESIIENT: There being no objection, the Exhibit offered
by the Prosecution is admitted into evidence and will be marked
Exhibit P-16-A.)

(Whereupon the document referred to having been previously
marked and identified was received in evidence as Prosecution Exhibit
No, P-16-4 and 1s attached hereto and made a part of the recard,)

PROSECUTION: Permission is mquested to read Prosecution
Exhibit P-156-A.
PRESIDENT: Graned.

PROSECUTION: (Reading) “Supplementary te t:: ::n:h-‘nt I
made spee
(Perl-redirect) M.Yg 8‘5‘“"”“‘ e
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*Hlankenhein Forest the evening before the attack in the
Eifel started, I add the follewing:

In the same building in which Poetschke gave us the talk
in the adjoining room was Peiper's Command Post,

I camnot recall whether Peiper was presemt during Poetschke's
speech, but in any case, I was under the impressiomn that
Peiper knew about the order to take ne priscners of ware

I stil) remember that Athr Mﬁloﬁn'l lnnh, I dhm-d
Poetachke 's speech with
it was Kremser and ’t-in AM this conversation wl.th this
other decided to give th same talk
to my men,

I did not go to see Peiper, because I assumed that he knew
about it and because no opposite directives of Peiper
centradictory to Poetschike's order emisted, Neither did

I ask Poetachke why he gave the order that no prisoners should
be taken, nor according to my imowledge, did anybody else ask,

I made this statement out arvan,hhﬂ:modhyﬂn-nh
or pramises and in my om h
pages.

I am sware of the importance and holiness of the oath,

(Signed) OChrist, Friedrich
88 Obers turmfushrer
17 December 1945,

Witnessess

TWIGHT ¥, FANTON

Capte. QUC
Investigator-Examiner
War Crimes Branch, USFET

Subscribed and sworm to before me at Sclwasbisch Hall,
Germany this 17th day of December 1945.

(Signed) WILLIAM R, PERL
1s

t Lte M.I.
Investigator-Examiner,*

(Perl-redirect)
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(Whereupon Prosecution's Exhidit 16 was
read to the German defense counsel and to the accused.)

PROSECUTION: You may cross examine.

DEFENSE COUNSEL: May it please the court, on behalf
of the American coungel there is no desire to cross gquestion
the witness. Dr. Leiling does desire to ask a question on behalf
of the German counsel.

IR, LEILING: Yes.

RB- CROSS EXAMINATION
QUESTIONS BY DEFENSE (Dr. Leiling):
Q You mentioned three statements previously. What is
the contents of the third statement?!

PROSECUTION: We object; I believe it would be proper
to cross examine this witness when the third statement is intro-
duced.

LAW MEMBER: Dr. Leiling, he is not wanting to inter-
fere with your examination at the present time., I think for the
benefit of continuity it would be better to wait ugtil the third
statement is introduced.

Dr. LEILING: I only waented to make sure that the
third statement will be introduced.

LAV MEMBER: Will the third statement be introduced?

FROSECUTION: Yes, eir, it will,

LAW MEMBER: It will?

PROSECUTION: Just a minute--if the Court please, our
records we have here before us only show that the accused made
two statements and they have both been introduced. If you care
to,indulge with us, we can check our office files. But our

recollection now is that he only gave two statements.

e
LAW MEMBER: In that evémt, Dr. Leiling, you may

proceed with your guestioning.

(Perl - Redirect)
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Dr, LEILING: Yes, sir.
QUESTIONS BY DEFENSE (Dr, Leiling) (Continued):
Q You have mentioned three statements previously, can
you tell the court the aonnnﬁ of the third statement?
A 1 do not remember to have mentioned three statements,

Dr. LEILING: Would you read the record where the
witness mentioned three statements?

(Whereupon a discuseion wae held off the record by
and between Frosecution, Defense Oounsel and the Court in the
presence of the accused, but out of the hearing of the accused.)

DEFENSE COUNSEL: No further cross examination by
the defense.

FRESIDENT: Any questions by the court?

There appear to be none, The witness is excused.

(Whereupon the witness was excused and withdrev.)

PROSECUTION: Prosecution calls as ite next witness

Ernst Schlossaikl.
ERNST SOELOSSNIKL, called as a witness by the prosecution,
was sworn and testified through an interpreter as follows:
(Whereupon the questions, anewers and other
proceedings were interpreted to the accused.)
DIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION:

PROSECUTION: May it please the court, the next
phase of the prosecution's case will be handled by Captain
Shumacker.

QUESTIONS BY CAPTAIN SHUMACKER:
Q What is your namel?
A Schlossnikl, Ernst.
Q What grade or rank did you hold during the Eifel

offersive in December 1944 and January 1945?

(Schlosenikl - Direct) Zbb
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85 Sturmmann, Pfe.

What unit were you in?

6th Company LSS, Panger Regiment No. 1 LSSAH,

Vas your unit a part of the Waffen SS5?

Yes.

Are you now a prisoner of war of the United States?
Yes.

Where are you being held in custody?

In Dachau,

o o o o> o b

Did you participate in the Eifel Offensive of the
German Army during December 1944 and January 19451
Yes.
Who was your company commander?
Lst Lt Junker.
Do you remember his first name?
Yes, Benoni,
Q Would you know Obersturmfushrer Junker if you saw
him again?
A Yes.
Q Would you take a look at the defendante in the box
to your left and state whether or not he is among those present?
A Yes.
What number is he wearing?
29.
On whet date did the Eifel Offensive begin?
On 16 December 1944,
Q Who were the Platoon Leaders in the 6th Company at
the time of the Eifel Offensivel
A The Leader of the lst Platoen was 2nd Lt Steiniger,
the 2nd Platoon Leader was 1lst Lt Sieg, the 3rd Platoon Leader
was Oberscharfuehrer Vien, the Hq Troops Leader was Wrabetz.

(Schlossnikl - Direct) 2ol




Q Were there any other officers in the company at
that time other than your company commander and those officers
that you have Jjust named?

A Yes.

Q Who were they!

A Obersturmfushrer, lst Lieutenant, Sternebeck, 2nd
Lieutenant Assmussen, and for a while Obersturnfushrer, 2nd
Lieutnant Rand.

Q Would you imow Obersturmfuehrer Sternebeck if you
sa¥ him again?

A Yes.

Q Will you take a look at the defendants in the box
to your left and state whether or not Sternebeck is among
those present?

A Yes,

Q What number is he wearing?

A 62,

CAPTAIN SHUMACKER: If the court please, I would
like for the defendant wearing that number to stand. I don't
believe he has been identified before.

PRESIDENT: No. 62 will stand uwp -- sit down.

(Whereupon the accused wearing No. 62 did
a8 directed.)
QUESTIONS BY CAPTAIN SHUMACKER:

Q Where was your company assembled immediately prior
te the offensive?

A In the forest near Blankenheim.

Q Was a meeting held of the men of your company
imnediately prior to the offensive?

A Yes.

Q Did anyons speak to the men of the company on that

268

(Schlosenikl - Direct)




Yes.

Who aiat

1st Lt Junker,

Do you remember what he told you?

I don't remember the exact wording, but I can tell
you the approximate meaning of this order.

Q State the substance of this order as well as you

can remember it.

A He said, "We have come here in order to throw the

eneny out of Burope from here., We have novgh air support.

The break-through through the main line of resistance will be
accomplished by a Volks Grenadier Division. After that troops
of the Skorczeny Unit will march through the American line

in American uniforme, We know that we are fighting against an
enemy who bombs our cities and our wives and our children, and
we ghall annihilate everything which gets in our way be they
soldiers or civilians. No prisoners will be taken."

Q Do you remember whether or not Oberstmmmfuehrer
Sternebeck, the man who you just identified as wearing No. 62,
wag present when this speech, this order was given?

A I think so.

Q Bt you are not sure about that?

A I think all officers were present at the time with
the exception of Untersturmfuehrer Rand.

CAPTAIN SHUMACKER: Your witness.
CROSS  EXAMINATION
QUESTIONS BY DEFENSE (Lt Col DWINELL):

Q You said that you were a private first class, Exactly
what were your duties during the time that you were engaged in
the Eifel Offensivel?

2bs

(Schlossnikl - Oross)




As a gunner, as a loading gunner,

A
Q You were a member of a tank crew, isn't that so?
A

Tes.

Q You spoke about a meeting in the Blankenheim Forest.
Was that a Platoon O ders

meeting?

A It was a company meeting.

Q Just who was present at that meeting? Were tank
commanders present?

A Yes.

Q As a matter of fact it was celled a tank commanders'
meeting, isn't that sol?

A Tes.

Q Did you as a gunner attend tank commanders' meetings?

A Yes.

DEFENSE COUNSEL: No further cross examination on
the part of the defense. Will the witness be recalled!

CAPTAIN SHUMACKER: I think not, but I have another
question I would like to ask on re-direct examinstion,

REDIRECT  EXAMINATION

QUESTIONS BY CAPTAIN SHUMACKER:

Were you a tank commander?

No.

Did you personally attend this meeting?

Well, I wae present at the meeting where the whole
company was present,

Q Was the speech that you have just given the court
given to tank commanders alone or to all the men in the
company?

A That was said to the whole company.

CAPTAIN SEUMACKER: That is all,

(Schlossnikl - Redirect)
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DEFENSE OOUNSEL: No further cross examination.
PRESIDENT: Any questions by the court?
There appear to be none. The witness is excused.
(Whereupon the witness was excused and withe
drev from the court room,)
CAPTAIN SHUMACKER: We call the witnese Budik,
JOHANN BUDIK,called as a witnese by the prosecution, was

sworn and testified through an interpreter as follows:

(Wnereupon the questions, answers and other proceed-

ings were i preted to the d.)
DIRECT EXAMINATION
QUBSTIONS BY CAPTAIN SHUMACKER:
Q ¥hat is your name?
A Budik, Johann,
Q What grade or rank did you hold in the Eifel Offen~
sive in December 1944 and in January 1945?
A S8S Sturmmann, Pfe.
What unit were you in?
Panger Regiment No, 1 LSSAH, 6th Company.
Did you participate in the Eifel Offensive of the
Germen Army in December 1944 and in Jenuary 1945?
Yes.
Was your unit a part of the Waffen SS?
Yes.
Are you now a prisoner of war of the United States?
Yes.
Where are you being held in custody?

In Dachau.

o » © b & b o >

What was your particular assignment in the 6th Company
during the Eifel Offensivel

A Gunner,

(Budik - Direct)




Q
Offensive?
A

Q
A
Q
A8
Q
A
Q
A

Q

What type of vehicle did you ride in?

621,

What type of vehicle was 6211

Tank Mark IV,

VWere all tanks in the 6th Company Mark IV Tanks?

Yes.

Who was your company commander during the Eifel

S5 let Lieutenant Junker.

What platoon were you in?

2nd Platoon.

Who was the Platoon Leader of the 2nd Platoon?
1st Lt Sieg.

Who was the Platoon Leader of the lst Platoon!
2nd Lt Steiniger.

Who was the Platoon Leader of the 3rd Platoon!?
Tech Sergeant Vien.

Were there any officers in the 6th Company other

than the company commander and the Platoon Lesders whom you

have just named?

A

Q
A
Q

Yes.
Who were they?
2nd Lt Aesmussen and let Lt Sternebeck.

Would you recognize your former Company Commander

Junker if you saw him agein?

A

Q

Yes.

¥Will you teke a look at the defendants in the box

to your left and state whether or not you see Junker among

those present?

A

Q

Yes.,

What number is he wearing?

212

(Budik - Direct)




A 28.

Q Will you look again and check the number?

A 29,

Q Will you take a look at the defendants in the box

to your left and state whether or not § whom you

mentioned previously, is among those present?

A Yes.,

Q What number is he wearing? You can get up, if
you like,

A 62,

Q On what date did the Eifel Offensive begin?

A On the morning of the 16th December.

Q Where was your company assembled immediately prior
to the offensive?

A In the forest near Blankenheim.

Q While the company was assembled there was there any
meeting of the company heldl?

A Yes.

Did anybody address the men of the company?

Who diar

Q
A Yes.
Q
A

I can't say for sure, either Sieg or Junker.
Q Were there any of the other officers whom you have
mentioned present when this speech was made?
A Yes.
Q Was Sternebeck present?
A Yes.
Q ¥ill you tell the court the substance of what was
said in that speech?
LT COL DWINELL: I object to that question on the
ground that the witness has not identified anyone yet who ad-

dressed the company at the meeting.

(Budik - Direct) 213
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CAPTAIN SHUMACKER; If the court please, it is true
that the witness has said he is unable to swear who made this
speech. There is proof, however, in the record that Junker
received his orders from the accused Peiper, so this is certain-
1y evidence against the accused Peiper. The witness has testi-
fied that Sternebeck, an officer in the company, was present,

It 48 certainly evidence therefore ag: the 5 b

Furthermore the evidence shows that Sieg was a Platoon Leader
under Junker. Junker we contend would be responsidle for such
a speech made by his Platoon Leaders.

LT COL DWINELL: We object to any further summation
of the evidence in this case., We are interested exactly in
what this witness knows.

FRESIDENT: The objection is overruled. Proceed
with the questioning.

QUESTIONS BY CAPTAIN SHUMACKER:(Continued):

Q Now will you state the substance of this speech?

A Yes. "We will be supported by a Volks Grenadier
Division and the Air Corps. This will be our battle of decision;
it will decide whether we shell win the war or not. Prisoners
will not be taken."

CAPTAIN SHUMACKER: Your witness.

CROSS  EXAMINATION
QUESTIONS BY DEFENSE (Mr. Strong):

Q You state that Lt Junker addressed the whole company;
is this correct?

A Yes,

Q Isn't it a fact that he merely held a meeting of
the Platoon Leaders and Tank Commanders and no enlisted men
were present?

A There were some who weren't present,

(Budik - Croes) el
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Q But you say you were Ppresent at that meeting of
Tank Commanders and Platoon Leaders?
A Yes.
MB, STRONG: No further questions.
DEFENSE COUNSEL: Dr, Leiling on the part of
German counsel would like further to interrogate the witness.
CROSS  RXAMINATION (Cont'd)
QUESTIONS BY DEFENSE (Dr, Leiling):
Q Did you coneider this sentence, "No prisoners will
be taken," as an order applying to you?
A No.
Q Why not?
A Because that wasn't to be considered an order.
REDIREOT EXAMINATION
QUESTIONS BY CAPTAIN SHUMACKER 3
Q What was it to be considered as?

A That was to say that the Infantry following ue was

to take the prisoners and not we.

Q Is that what Junker or S8ieg saidl?

A I don't know that,

Q Now, Budikx, who was present at this meeting that
you have described?

A Captain Shumacker,

Q I mean at this meeting where the speech was made,

A I don't quite understand,

Q You have described a speech that you sald was made
by either Junker or Sieg?

A Yes.

Q I want to know whether Just the Tank Commanders were
present or whether all the men in the 6th Company were present,

A Kot all of them, some of them were absent.

(Budik - Redirect)




Q VWas it a meeting held only for the Tank Commanders?
A No.

Q Was it held for all the men in the company who were

available and not busy on other dutiass?
A Yen.

CAPTAIN SHUMACKER; That is all,

DEFENSE COUNSEL: No further cross examination on
behalf of the defense.

FRESIDENT: Any questions by the court?! There appear
to be none. The witness is excused,

(Whereupon the witness was excused and with-

drew from the court room.)

(Budik - Redirect)
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CAPTAIN SHUMACKER: Prosecution calls the witness
Grabowy. Prosecution does not contemplate recalling this witness.
THEO GRABOWY, called as a wit for the P tion

being first duly svorn, testified through an interpreter as
follows:
(Wnereupon the questions, answers and proceedings were
interpreted to the accused.)
DIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY CAPTAIN SHUMACKER:
Q What is your name?

A Grabowy, Theo.

Q What was your class or rank during the Eifel Of-

fensive in December '44 and January '457
8S Rottenfuehrer, Corporal.
What unit were you in?
Sixth Company Panzer Regiment Number 1, LSSAH.
Was your unit a part of the Waffen SS?
Yes.
Are you now a prisoner of war of the United states?
Yes.
Where are you being held prisoner?
At Dachau.
Did you participate in the Eifel Offensive of the
Army in December '44 and January '457
Yes.
What was your particular assignment?
Gunner.
What type of vehicle did you ride in?
In the squad vehicle, a "4" tank,

Do you mean a Mark IV tank?

(Grabowy-Direct ) 217
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Q

Yes.

Where was your company assembled immediately before

the offensive began?

A

In a forest near Blankenheim.

On what date did the offensive begin?

In the night of the 16th going to the 17th.

Who was your company commander at that time?
First Lieutenant Junker.

If you saw Junker again, would you recognigze him?
Yes.

You take a look at the defendants in the box to your

and state whether or not he is among those present.

A

Q

A

Q
before the

A

Q

casion?

casion?

A

0

Yes, he is there.

What number is he wearing?

29.

Was a meeting of your company held at any time shortly
offensive began?

Yes.

Did anyone address the men of the company on that oc-
Yes.

Who did?

First Lieutenant Junker.

Is that the man you have just identified as wearing

Yes.

Can you repeat word for word what he said on that oc-

Not word for word, but approximately.

Give the substance of Junkert!s speech on that oceasion.

(Grabowy-Direct) 218




#25-5R=5/20=3 DEFENSE COUNSEL: May it please the Court, could we

get the witness to speak a little louder so that the Defense
Counsel can hear him?

PREBIDENY: Will you instruct the witness to speak
louder, please?

(Whereupon the witness was instructed to speak louder.)

THE WITNESS: "We are now confronted with an action
during vwhich we will drive the enemy across the ocean. We have
enough air support and a Volksgrenadier Division will attack ahead

of us. We will now get revenge on the enemy who bombed our
cities and killed our wives and children. Anything that happens
to get in front of our sight will be shot down. No prisoners
will be taken in this action.n

CAPTAIN SHUMACKER: Your witness.

DEFENSE COUNSEL: Defense does not desire to cross
examine the witness.

PRESIDENT: Any questions by the Court? There appear
to be none. The witness is excused.

(Whereupon the witness was excused and withdrew from the
courtroom, )

CAPPAIN SHUMACKER: We call the witness Dethlefs.
We do contemplate recalling the next witness.

KURT DETHLEFS, called as a witness for the Prosecution,
being first duly sworn, testified through an interpreter as
follows:

(¥hereupon the questions, answers and proceedings were
interpreted to the accused.)

DIRECT EXAMINATION
QUESTTONS BY CAPTAIN SHUMACKER:
Q ¥hat is your name?

(pethlefs-Direct)
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#25=5R=5/20-4, A Kurt Dethlefs.

Q What was your grade or rank during the Eifel Offensive
in pecember '44 and January 1457
A Schuetse, Private.
Q What unit were you in?
A Panger Regiment Number 1, LSSAH, Sixth Company.
Q Did you participate in the Eifel Offensive in December
January 1457
Yes.
Are you now a prisoner of war of the United States?
Yes, I am a prisoner of war.
Where are you being held in custody?
In Dachau.
Who was your company commander at the time of the Eifel
Offensive?
First Lieutenant Junker.
On what date did the offensive begin?
The offensive started on the léth.
The 16th of what?
16th of December.
19442
1944,
Where was your company assembled immediately prior
to the offensive?
A In the forest near Blankenheim,
Q Can you recall who the platoon leaders of the Sixth
Company were at the time of the Eifel offensive?
A Yes.
Q Who were they?

First Lieutenant steiniger, First Lieutenant Sieg,

(pethlefs-Direct)
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¥25-5R-5/20-5 and Tech Sergeant lien.

Q Were there any officers in the company other than
Junker and the three officers you have just named?

A Yes.

Q Who were they?

A First Lieutenant Sternebeck and Second Lieutenant
Asmussen.

Q Would ycu know Obersturmfuehrer Junker, your former
company commander, if you saw him again?

A I would recognize him.

Q Will you take a look at the defendants in the box at
your left and state whether or not Junker is among those present?

A Yes.

Well, look over there and see if he is there.

Yes, he is there.

What number is he wearing?

29.

PRESIDENT: Will the interpreter instruct the witness
to speak louder so that the people in the dock can understand and
hear?

(Vhereupon the witness was instructed to speak louder.)

THE WITNESS: Yes.

PRESIDENT: Louder.

THE WITNESS: Yes.

PRESIDENT: That is better.

QUESTIONS BY CAPTAIN SHUMACKER (Contd.):
Q Would you know Sternebeck if you saw him again?
A Yes.

Q Will you take a look at the defendants in the box

on your left and state whether or not he is among those present?

(pethlefs-Direct)
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Yes.

I can't recognize the number -- 62,

A
Q What number is he wearing?
A
Q

While your company was in the Blankenheim Woods, was
there any meeting of the company held?

A Yes.

Q  Keep your volce up loud, Dethlefs. On what date and
what hour was this meeting held?

A In the afternoon of the 15th, -- I can't give you the
exact time of day.

Q Will you describe the scene as well as you can —— who
was there, how the men were assembled, and so forth?

A Yes, but I cannot give you the exact words that were
spoken. I can only give you the approximate order that was given
as the c;mpany was assembled.

Q Were the men of the company lined up in formation or
how were they standing or sitting when the speech was given?

A We were in formation.

Q Who spoke to you?

A First Lieutenant Junker spoke to us.

Q Is that the man you have just identified as wearing
number 29?

A I don't understand the question.

Q Was the man named Junker, who addressed that meeting,
the same individual you have just identified in the box as wearing
number 29?

A Yes.

Q Was Sternebeck, the man you have just identified in
the box as wearing number 62, present at that mecting?

A As far as I can remember, he was present.

(pethlefs-Direct)
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Q Will you state as well as you can remember, what
Obersturmfushrer Junker told you on that occasion?
A That action was imminent, that we would attack in

the early hours of the next morning, that we had some new air

support and before we would approach the main line of resist-

ance, it would be broken by a Volksgrenadier Division. Then we
would follow through and no prisonerswuld be taken — no at-
tention would be paid to that and we were to think of our home
and of our families and children.

Q Was the platoon leader Obersturmfuehrer Sieg present
at this meeting?

A Yes.

Q Do you recall whether or not any songs, Christmas
songs and SS songs were sung at this meeting?

A At first, prisoner songs were sung and then we sang
some general army songs.

Q Do you remember who it was that led you in the singing?

A Yes, First Lieutenant Sieg ducted the singing.

CAPTAIN SHUMACKER: Your witness.
DEFENSE COUNSEL: On behalf of the Americen counsel
there are no questions, but Dr. Leer would like to ask a
question on behalf of the German counsel.
CROSS EXAMINATION
QUESTIONS BY DR. LEER:

Q There is one point which needs to be settled that I
would therefore like to ask the witness what he means by saying
that no further priscners would be taken —- no further prisoners.
Is that supposed to mean that the combat troops were not doing
any business with prisoners?

A We were too weak for that, and the infantry following

(Dethlefs-Cross)
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us was to collect the prisoners.
REDIRECT EXAMINATION

QUESTIONS BY CAPTAIN SHUMACKER:

Q How do you know that was the arrangement, Dethlefs?

A Because we were very weak and we had lost a lot of
men all during the war and the action was to proceed rapidly.

Q Did you see any Volksgrenadier troops at any time
during the offensive?

No, I didn't see any Volksgrenadier troops.

How far did you get in the advance?

A
Q
A Until La Gleige, where we were surrounded.
Q

Did you see any troops at all, -- any German troops
at all other than the Combat Group Peiper?

DEFENSE COUNSEL: May it please the Court, I thinik
they are going a little far beyond the original testimony given
by the witness. This is rebuttal as to the original testimony.
Vie have had that innumerable times before on direct examination.

CAPTAIN SHUMACKER: If the Court please, we submit
this is proper redirect examination. It is in line with a new fact
that has been brought out on cross examination. We believe it is
proper.

PRESIIENT: Objection overruled.

DEFENSE COUNSEL: Speak a little louder, please.

CAPTAIN SHUMACKER: Will you read the last question,
Miss Reporter?

(Whereupon the last question was repeated by the Reporter
as requested.)

THE WITNESS: Yes, there were some parachutists with

PRESIDENT: Will you have the witness speak louder

(Dethlefs-Redirect) 284
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please?

(Whereupon the witness was instructed to speak louder.)

THE WITNESS: Yes, there were parachutists with us too.
QUESTIONS BY CAPTAIN SHUMACKER (Continued):

Q Do you know whether or not those parachutists started
out in the offensive with the Combat Group Peiper?

A As far as I remember, they did start out with us.

CAPTAIN SHUMACKER: What was the witness' answer?

(Whereupon the last answer was repeated by the reporter.)
QUESTIONS BY CAPTAIN SHUMACKER (Continued):

Q Did you ever see any troops, which to your knowledge
were following behind the Combat Group Peiper?

A No, I didn't see any because I was driving way up at
the point and couldntt look back because I was driving a tank.

Q Dethlefs, did Junker say anything in his speech as to
who would handle prisoners of war?

A No, he didn't say anything.

Q Do we understand your statement on cross examination
that the prisoners were to be handled by troops following behind
to be a conclusion of yours or what Junker told you?

A That is a conclusion of my own.

CAPTAIN SHUMACKER: If the Court please, we submit
that a conclusion of the witness as to what was to happen is not
proper evidence and that that answer to the question on cross
examination should be stricken from the record.

LT COL. DWINELL: Conclusive evidence has been per-
mitted in this case on direct examination.

TAW MEMBER: That is not the basis of the objection
or the overruling. The motion will be overruled and the court

will take notdce of whether or not it is a conclusion. The

(pethlefs-Redirect) /285
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objection is overruled,
CAPTAIN SHUMACKER: No further gquestions on redirect.
DEFENSE COUNSEL: May it please the Court, Dr. Leer
would like to ask one further question.
RECROSS EXAMINATION
QUESTIONS BY DR, LEER:
Q Vas this conclusion that the infantry was to take
prisoners of war generally accepted among the troops?
A As far as I can remember, that was the general
opinion.
IR, LEER: No further questions,
REDIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY CAPTAIN SHUMACKER:
Q Dethlefs, to whom did you talk to find out what the
general opinion was?
A We talked about it in the company.
CAPTAIN SHUMACKER: No further questions.
DEFENSE COUNSEL: No further questions.
PRESIDENT: Are there any gquestions by the Court?
There appear to be none, The witnees is excused.
(Whereupon the witness was excused and withdrew from the
courtroom, )

CAPTAIN SHUMACKER: Frosecution calls Lieutenant

PRESIDENT: OCould we take a break here before we
take the next witness? Court is recessed until 1030 hours.
(Whereupon the Oourt recessed at 1000 hours until 1030

hours.)

Dethlefs-Recroes
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Dachaw, Germany
Su f1s SR
426 20 May 19L6.
2081, (Whereupon the Court met, pursuant to recess at 1030 hours. )
MORNING SESSION
PRESIDENT: Take seats, the Court will come to order.
PROSECUTION: May it please the Court, let the record show
.that all the members of the Court, Prosecution, and all membersof
the Defense with the exception of Dr Rau, and Dr Pfister who are
absent on business of the Defense, and all the Defendants and the
Reporter are present.

PROSECUTION:)Captain SHUMACKER( The Prosecution calls
as its next witness Lt. Perl.

LT.WILLTAM R PERL, a witness for the Prosecution was recalled,
reminded that he was still under oath,and testified through an inter-
preter as follows:

RE DIRECT EXAMINATION:
QUESTIONS BY PROSECUTION:(Captain SHUMACKER):
Q Are you the same 1lst Lt. William R Perl who has previously
testified in this case ?
A Yes
Q During the course of the investigations and interrogations
at IP #2, in Schwabisch Hall, Germany, did you have o ccasion to interr-
ogate Benoni Junker ?
Yes
Can you identify Benoni Junker 7
Yes
Q Will you take a look at the Defendants in the box on your
left and state whether he is among those present 7
A He is.
Q What number is he wearing ?
A No.29.
Q In the course of the interrogations did Junker make any

statement to you ?

(Perl -redirect) 287



http:LT.WILJ..UJ

Yes
In what form was this statement made ?
Firstly oral and then a written statement.

PROSECUTION:(Captain Shumacker) T now hand the reporter

a statement and request that it be marked Prosecution's Exhibit P-17
far identification.

DEFENSE: No objection.

(Whereupon the document referred to was marked Prosecution's Exhibit

P-17 for identification by the reporter).

Q

I now hand you herewith the statement that has been

marked Prosecution's Exhibit P-17 for identification and ask you if

you know whose handwriting it is and who signed that statement ?

A

Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q

by the word
A
Q
A
Q
statement ?
A

Q

Yes I can.

Whose statement is it ?

Benoni Junker

Were you present when it was signed ?

Yes

Was the statement sworn to ?

Yes

Who administered the oath ?

You did.

Was this statement made voluntarily ?

Yes.

For the purpose of the record will you state who you mean
"You" as to who administered the oath to that statement ?
Yes - Captain Raphael Shumacker.

Was any duress used in obtaining this statement ?

No.

Were any threats or promises made to Junker to obtain this

No.

Was any force or harsh treatment employed to obtain this
IRLOY

(Perl- redirect)
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statement 7
A No.

PROSECUTION:(Captain SHUMACKER) - The prosecution offers
in evidence this statement signed by Benoni Junker dated 1 March 19L6
as Prosecution's Exhibit P-17 and request that it be so marked and
attached to the record.

DEFENSE: (Col DNINELL). Objection on the grounds»prev—
iously stated.

DEFENSE: No further objection on the part of the Defense:

PRESIDENT: Objection over-ruled. The Exhibit offered by
the Prosecution is admitted into evidence and will be marked Prosecution's
Exhibit P=17.

PROSECUTIONs(Captain SHUMACKER) - The prosecution offers
in evidence a true and correct English t ranslation of the statement
Jjust received in evidence and requests that it be marked Prosecution's
Exhibit 17-A and attached to the record.

DEFENSE: No objection on the part of the Defense.

PRESIDENT: There being no objection, the Exhibit offered
by the Prosecution is admitted into evidence and will be marked
Prosecution's Exhibit P-17-A.

PROSECUTION: (Captain SHUMACKER)~- The Prosecution requests
permission to read the Exhibit just offered and received in evidence.

PRESTDENT: Granted.

(Whereupon the document referred to was read to the Court in the English
language, as follows):

" During the sandtable exercises in HOF BUSCHFELD,Ober-

sturmbannfuehrer Peiper explained that during the c g
offensive we would have to go ahead recklessly. I remember that
during the sandtable exercises, no special order was issued to
use terror mnethods or to shoot prisoners of war. Nevertheless,
even then it was clear to me that on the basis of remarks of
important officers (I cannot say for sure who made these remarks
and how these remerks were worded) the following policy should
be adhered toi

"If necessary, the resistance of the enemy will be
broken with bruta. y - after the principle- the
end justifies the means. "

(Perl- redirect) 2835




#26 On the 15th of December 194k, I had been ordered to a

204Sel4 Company Commander's meeting in a forester's house in the
Blankenheimer woods. This mnting lodge was both battalion
and regimental CP.

I do not recall any more the hour of day I arrived in
this hunting lodge, I only know that it was at daylight.
In this forester's house a meeting of all Company Command-
ers of the Panzer Regiment took place. But I do remember
that it was a meeting of all Company Commanders of the
regiment and that among others, the following officers
were present: Sturmbannfuehrer Poetschke, Hauptsturmfuehrer
Gruehle, Hauptsturmfuehrer Klingelhoefer, Obersturmfushrer
Christ, Obersturmfuehrer Kremser, Untersturmfuehrer Fischer,
I am certain about the mresence of these officers at this
meeting. Obersturmbannfuehrer Peiper was only temporarily
present during the meeting. To better understand my statement
I have made a sketch, Marked No.l. which is attached hereto.

I entered the room which I have maried No.l. on the sketch,
through the entrance marked No.3: I waited for about 20 minutes
in room Nosl. sitting on a chair standing close to the fire-
places During this time, Sturmbannfuehrer Poetschke was with
Obersturmbannfuehrer Peiper in the room marked No.2, While I
was waiting in room Noe.l. the Company Commanders gathered in
this room -- some of them were already there when I arrived.
Besides the officers who later participated in the meeting
in room No.2. some others were also present in room Noa.l.
Among those were Untersturmfuehrer Kramm, Obersturmfuehrer
Rumpf, Obersturmfuehrer Sievers, and I believe also Unter-
sturmfuehrer Rehagel and some others. Therew ere quite a
number of Ordnance officers and Peiper's Liaison Officers
of the units under him. During my stay in room No.l.Ober-
sturmbannfuehrer Peiper also came into this waiting room »

He stayed only a few seconds and then returned to his room
(Room Noe2.)

I know the regimental order read to us approved of the
use of terror methods. I lmow furthermore that when I left
the regimental CP I was under orders that, where the military
situation should require it, not to take prisoners. I no
longer know whether this awareness originated from the
regimental order or from Poetschke' oral olrders.

From the forester's house I went to my company and about
three-quarters of an hour later I called my tank commanders
together. It is possible that on this occasion I talked
to the entire company, but I believe that only the 15 tank
commanders, the 1st Sgte the 1lst Clerk, the lMaintenance
Section leader and Transportation Sergeant were present.

MYy men were sitting in a semi-circle around me and &
small camp firewas burning between them and me. It was not
yet dark, but there was already twilighte In the course of
issuing the orders during the lecture I called to attent-
ion that this battle will mean do or die, furthermore, in
accordance with my own instructions that to break the enemy's
resistance, terror methods could also be useds I also applied
the use of terror methods in accordance with my instructions
for the treatment of prisoners of war, but I do not recall
the wording any more. I believe, in this regard, ] also
brought out that we should go and fight so as to drive the
enemy inte fear and fright.

(Perl-redirect)
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My address lasted about 15-20 minutes and as faras I
can remember, no questions were asked.

I add that before I left the regimental CP in the
Blankenheimer Woods, I signed there that I had knowledge
of the orders read to me.

To better understand my statement about the instructions
I received for the company, I have made up a sketch. I have

mar)éecl this sketch with IT and attached it to my state-
ment.

On this sketch, (1) means nting lodge, 2) distance
hunting lodge~company, about 300-L00 ¥, 3) dirt road
through Blankenheimer woods » L) Company assembly area,
5) distance street to place of issuance of orders,about,
15-20 M,6) place of issuance of orders, 7) approximate
direction of north,

I ave made these statements voluntarily, uninfluenced
by coercion, threats or rromises .

I believe in God and I am aware of the meaning and
sanctity of an oath. I swear to God that these statements
contain the whole and pure truth, and nothing but the

truth and I am prepared to repeat these statements before
any court of justice at any time, "

(signed) Benoni Junker,
1 March 1946,
Sworn to and subscri bed before
me thid 1st day of March 1946, at
Schwaebisch Hall,Ger.
(signed) Raphael Shumacker
Capt «CMP
Witnessed:
(signed) WILLIAM R PERL.
1st Lt.MeIs

(Whereupon Prosecution's Exhibit P-17-A was then read to the
Court in the German language by the interpreter).

PROSECUTTION: (Captain SHUMACKER). The Prosecution now
ol‘felrs in evidence 6 picture affidavits which mention the names
Peiper, Gruhle, Christ, Rumpf, Klingelhoefer and Sievers, and
request that they be received into evid nce, attached to the record
and marked Prosecution's Exhibits P-17-B, C, D, E, F, G, respective-
ly. DEFENSE: No objection.

PRESIDENT: There being no objection, the Exhibits offered
by the Prosecution are admitted into evidence and will be marked
Prosecution's Exhibitg P-17- B,C, D, E, F, G, respectively,

PROSECUTION: (Captain SHUMACKER) The Prosecution now
(Perl-redirect)
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requests permission to read these exhibits to the court.
DEFENSE:(Dr LEILING). I object there is no need to read.
PROSECUTION:(Captain SHUMACKER)s Well if the Defense

stipulates that this is an affidavit by Junker identifying the man

Peiper and others, then we do not insist upon reading that to the

court.
. DEFENSE: The Defense does not deny that is Peiper's
plcture or others representing these other 5 Exhibitse

PROSECUTION: (Captain SHUMACKER)s Does that just apply
to that particular one or does it apply to those heretofore intro-
duced ?

DEFENSE: At this time those 6. We are just trying tos ave
the Court's time.

PROSECUTION:(Captain SHUMACKER) : Wer are just as anxious
to save the court's time but we want to be fully sure what the
understanding is. Is it stipulated that these Exhibits P-17-B,C,D,
E,F,Q, inclusive, carry the photographs of Peiper, Gruhle, Christ,
Rumpg, Klingelhoefer, and Sievers respectively, the accused in this
case ?

DEFENSE: That is correct.

PRESIDENT: The reading will be dispensed withe

RE~CROSS EXAMINATION:
QUESTIONS BY DEFENSE:(Col DWINELL)

Q Lt.Perl, prior to the signing of the accused's statement,
Prosecution's Exhibi id you at any time tell the accused
Jenoni Junker, that he might as well sign his statement since all of
the Company Commanders had signed statements incriminating him ?

A T told him that he should confess because most of the

Company Commarders had already confesseds

(Perl- recross)
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1 27,5/20,lsp Q Who were the company commanders to which

you made reference?
A I am certain that I réfarred to Christ.
The others I do not remember.
Q Had the accused Klingelhoefer made a
statement prior to that made by Junker?
A I do not lmow any more.
LT. COL. DWINELL: No further questions.
DEFENSE COUNSEL: May it please the Court,
no further cross examination is desired at this
time.
CAPT. SHUMACKER: No redirect.
PRESIDENT: Any questions by the Court?
There appear to be none. The witness is excused.
(Whereupon the wiiness was excused and withdrew,)
CAPT., SHUMACKWR: Prosecution at this time
desires to call Harry W. Thon.
HARRY W, THON, called as a witness for the
prosecution being first duly sworn testified through

an interpreter as follows:

DIRECT EXAMINATION
TIONS BY PROSECUTION (CAPT SHUMACKER)
Q What is your name?
A Harry W. Thon.
How s
A T-h-o-n.
Q What 1s your present assignment and
station?

I am an interrogetor for W




Q Are you now on temporary duty with the
Third United States Army?

A Yes, sir.

Q When did you first g0 to work for the War
Crimes Branch?

A On the 27th of November 1945,

Q Prior to that time had you been in the
military service of the United States?

A Yes, I was.

Q What was your grade or rani and what kind
of work did you do when you were in the military
service?

A I was a master sergeant and I was an
interrogator for MII 427G and later on for Berlin
district interrogation center.

Q How lonz were you in the military service?

A From August 14, 1942 until the 27th of
November 1945,

Q Where were you born?

A I was born in Philadelphia, Pennsylvania,

Q Did you thereafter spend some years living

in Germany?
A ¥ iermany from 1914

until 1929,

Do you spesk and understa d

language?

When were you first asst ned to work
what 1is commonly known as the Nalmedy case?
A I believe the exact date 1s December 2
1945,

Thon - Direct)




Q When you first started working on the case,
what type of work did you do?

A I assisted in screening suspects of war
erimes.

Q Where was this?

A That was at IP no. 78 or IP 79. I am not
smre about those first two letters in Kornwestheim.

Q To refresh your recollection, didn't you
live in Kornwestheim and wasn't the enclosure itself
ina little town called Zuffenhausen?

A That 1s carect. I lived in Kornwestheim
and we went to work in Zuffenhausen where the German
enclosure was.

Q After thils screening was completed that
you have referred to, did the detachment working
on the case move to Schwaebisch Hall?

A That is correct.

QU Were the suspects that were at 78 moved
to IP No. 2 Schwaebisch Hall about the same time?

A About the same time. That is correct.

Q In what capacity did you work at IP No. 2

in Schaebisch Hall?

A I first worked there as an interpreter and

then I was made an !nterrogator and worked by myself.
When did wyou go to Schaebisch Hall?
A I believe it was the 9th or 10th of

December. I remember it was a Sunday.

is right.
And how long did you work as an . interpreter

(Thon - Direct)




before you were mede an interrogator?

A I believe 1t was two to three weeks.

Q During your interrogations at IP No. 2
in Schwaebisch Hall, did you have occasion to
interrogate one Oskar Klingelhoefer?

A Yes.

Q Would you recognize Oskar Klingelhoefer
if you saw him again?

A Yes.

Q Have you seen him in the courtroom?

Yes.

Is he among the accused present?

Yes.

Will you point him out and tell the Court
what number he is wearing.

A He is wearing the number 35 and sitting on
the third row last man with the black coat on.

Q During the course of your interrogation of
Oskar Klingelhoefer, did he make a statement?

A Yes, he did.

CAPT. SHUMACKER: T hand the reporter
this document and reqiest that it be marked
Prosecution's Exhibit No. 18 for Identification.

(Whereupon the document referred to was marked
Prosecution lbit No. 18 for Identification by
the reporter.)

Q I hand you Prosecution Exhibit No. 18
for Identification and ask you whether you know
whose handwriting 1t 1s and who signed that
statement.

(Thon - Direct)




A This i1s the statement of Osklar Klingel-
hoefer and i1t is signed by him.
Q Was that statement signed in your
presence?
A I belleve it was.
Is the statement sworn to?

Yes, it is.

Q
A
Q Who administered the oath?
A

You, Captain Shumacker.

Q Was this statement that you have just
identified made w luntarily?

A Yes.

Q Was any force or threat used to obtain
this statement?

A No.

Q Did you make any promises to Klingelhoefer?

No.

CAPT. SHUMACKER: Prosecution offers in
evidence Prosecution Exhibit No. 18 for identifica-
tlon and requests that it be attached to the
record and marked Prosecution Exhibit No. 18.

LT. COL. DNINELL: Defense objects to the
evidence on the grounds previously stated.,

ENT: Objection overruled. The
exhiblt offered by the prosecution 1s admitted into

evidence and will be marked Prosecution Hx} ibit No
(Whereupon the document referred to, having been
previously marked and identified was recelved in *
evidence as Prosecution "‘x."i’h{t No. 18 and 1s
attached hereto and made a part of the record.)
CAPT. SHUMACKER: Will you mark this please

(Thon - Direct)
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Prosecution Exhibit No. 18-A?

(Whereupon the document referred to was marked
Prosecution Exhibit No. 18-A for identification by
the reporter.)

CAPT. SHUMACKER: Prosecution offers in
evlidence a true and correct English translation of
Prosecution Exhibit No. 18 and requests that it
be attached to the record and marked Prosecution
Exhibit No. 18-A.

DEFENSE @ UNSEL: No objection on the
part of the defense.

PRESIDENT: There being no objection the
exhibit will be admitted into evidence and marked
Prosecution Exhibit No. P-18-A.

CAPT. SHUMACKER: Prosecution requests
permission of the Court to read Prosecution Exhibit
No. 18-A.

PRESIDENT: Granted.

CAPT. SHUMACKER: (Reading)

TAFRRIDAVID
of

OSKAR KLINGELHOFFER

"I Oskar KLINGELHOEFER, being first duly
sworn, make the following statement under oath:

"During the EIFEL offensive in December 1944
I was Com y n er of the 7th
Company, ist r Regiment
was Hauptsturmfuehrer.

’

’

"On the afternoon of 15 December 1944, I
was ordered to a meeting of Company Commanders
in a blockhouse next to a forester's house near
BLANKENHEIM. I am positive that the following

s were present in the room in this block-
house where we received orders pertaining' to
the caming offensive:

(Thon - Direct)




"SS Obersturmbannfuehrer PEIPER, Joachim -
Commanding Officer, lst SS Panzer
Regiment, LAH

Hauptsturmfuehrer GRUHLE - Regimental Adjutant,
1st S8 Panzer Regiment, LAH.

Sturmbannfuehrer POETSCHKE, Paul (I am not
positive about this first name) - Battalion
Commander, 1lst 88 Panzer Battalion, 1lst
SS Panzer Regiment, LAH,.

Obersturmfuehrer KREMSER - Company Commander,
1st SS Panzer Company, 1lst SS Panzer
Battallon, 1st 88 Panzer Regiment, LAH.

Obersturmfuehrer CHRIST - Company Commander,
2nd SS Panzer Company, 1lst SS Panzer
Battalion, 1st 8S Panzer Regiment, LAH.

Obersturmfuehrer JUNKER, Benino - Company
Commander, 6th Panzer Company, lst SS

Panzer Battallon, 1st SS Panzer Reziment
LAH,

Hauptsturmfuehrer KLINGELHOEFER, Oskar -
Compeny Commander, 7th Panzer Company,
lst S8 Panzer Battalia, lst SS Panzer
Regiment, LAH.

Hauptsturmfuehrer OTTO - Company Commander,
Service Company Lst SS Panzer Battalion.
1st SS Panzer Reglment, LAH.

"I also remember seeing S8 Untersturmfuehrep
PISCHER, the Adjutant of the 1lst SS Panzer
Battallon, but I cannot swear that he was in the
room at the time the order was given., It is my
recollection that other officers were present
in the blockhouse and might have been either
the room where we received the orders
ad jolning room.

or in the

"When tt
that Obe

th

order as I remember it,

Situation of the enemy.
Our own situation.
Our intentions.
* the armored group of
SS Panzer "v'_i’oq, LAF
Artillery, air fore




6. Order of March - check points of
advance.

7. Ald station.

8. Communications and pyrotechnics.

9. Location of the leader of the
battalion and the armored group.

"In addition to the above, the following order
vas glven by POETSCHKE in PEIPER's presence:

"tIn front of the combat unit itself the unit
"Grd " of Obersturmbannfuehrer SKORZENY
in American uniforms and vehicles will
march in order to destroy all communica-
tions and to spread panic and terror and
to eliminate command posts. Prisoners are
not to be taken by this unitM

"I cannot say with certainty that the above word s
were used but the above 1s the substance of the
order.

"We also received this further order in
substantially the following words:

"1Ahead of us there shall be terror and
horror. We should remember in this fight
especially the cities which have suffered
tremendously during the bombing attacks
and have suffered great misery. Therefore,
all scruples and humane feelings shall be
thrown overboard. WNo prisoners of war
will be taken.'"

"With reference to prisoners of war, T
remember distinctly that PEIPER himself made
this comment: "Situations can arise in which no
prisoners of war can be made."

"It is my recollection that Hauptsturm-
fuehrer GRUHLE again read the order to us in
entirdty. We were cautioned about the se
of this order and each of us present si

f paper In which we ac
ths itself

order orally m

throuzh them t the

D es. It 1s my recollection at T -]

on the orders I had received to my platoon
leaders in my company orderly room vehicle, and -
I also reminded them that the orders were secret
(The order to the platoon leaders might have been
1ssued in the vicinity of the forester's house.).
Tk order was pessed on to the men of my company
by the platoon leaders.

"I have prepared a sketch in o t rify
the scene of the meeting in

300



http:entirB.ty

have described in this statement. This sketch
is marked Exhibit "1", is attached hereto and
made a part of this statement.

"This statement is glven by me voluntarily
and of my own free will., I have written it in
my own handwriting. I have not been subjected
to force, duress or threats of punishment. No
promises of reward or immunity from prosecution
have been made to me,

"I swear that the facts stated in this
affidavit are true and I am prepared to repeat
them under oath in any court of justice. .

(signed) OSKAR KLINGELHOEFER
18 March 1946,

Sworn to and subscribed before
me this 18th day of March 1946 at
SCHABISCH HALL. Ger.

RAPHAEL SHUMACKER
Capt. CMP,"

(Whereupon the statesment was read in German by

the interpreter.)

Q What number did you say Oskar Klingel-
hoefer was wearing?

A 35,

CAPT. SHUMACKER: W1ll the man wearing

number 35 please hold up his hand?

(Whereupon the accused Klingelhoefer held up
his hand.)

CAPT. SHUMACKER: All right.




CAPT. SHUMACKER: The Prosecution mow offers in evidence fouwr
pioture affidavits bearing photographs of the acoused Peiper, Grukle,
Christ and Junker, and requests that they be attached to the record
and marked Proseoution Exhidits P-18-B, P-18-C, P-18-D and P-18-E,
respectively.

DEFRNSE: There is mo objection, may it plesse the Court.

PRESIDENT: There being mo objectien, the exhibits offered by the

Pr tion will be in vid oand marked Proseoution

Exhibits P-18-B, P-18-C, P-18-D and P-18-%.

(Whereupon the documents referred to were received im evidence as
Prosecution Exhibits P-18-B, P-18<C, P-18«D and P-18<E and are attached
hereto and made a part of the recerd.)

CAPT. SHUMACKER: This witness will be reealled. Your witmess.

DEFEESE: May it please the Court, at this time the Defense does
not desire to interrogate the witmess.

PRESIDENT: Any questions by the Court?

There sppeer to be nome. The witness is excused.

(Whereupon the witness was excused and withdrew.)

CAPT. SHUMACKER: We call the witness Reiecke.

We do contemplate recalling the next witmess who
is going to take the stand.

WERNER REICKE, oalled as a witness for the Prosecution, was sworn
and testified through sn interpreter as follows:

DIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION (Capt. Shumacker):

Q What is your neme?

A Werner Reioke.

Q What grede or reank did you hold during the Eifel offensive im
December, 19Ll;, and Janusry, 19451

A 88 Sturmemn.

Q What compsny were you in?

(Werner Reicke - Direct)




The 7th 88 Panser Company.

What regiment end division?

Division LSSAH, 1lst Panser Regiment.

Are you mow a prisomer of war of the United States?
Yes.

Where are you being held in ocustody?

Down in Awstria. ;

Where are you being held in ocustody as of todey?
In the prisomer of war cemp in Dachau.

o o > O PO P OP

Did you participate in the Bifel offensive im December,
194, end Jemuary, 1945t

Yes.

Who was yowr oompany commander at that time?

88 Hauptsturmfuehrer Klingelhoefer.

Do you remember his first name?

Yes. Oskar.

What platoon were you int

The lst Platoen.

Who was your platoon leader?

A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A

88 Untersturmfushrer Hein: Rehagel.

Q Would you know your company ccamander, Klingelhoefer, if you
saw him again?

A Yeos.

Q Will you take a look at the defendants in the box to your left
end state whether or mot Klingelhoefer is among those present.

A Yes. =-- Yes.

Q What number is he wearing?

A 35.

Q Would you know your former platoon leader, Heins Rehagel, if
you saw him again?

A Yes.,

(Werner Reicke - Direct)
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state whether or mot he is smong those presemt.
A Yos. == Yes.
Q What nwmber is he wearing?
Al ‘
CAPT. SHUMACKER: Will the defendant wearing mo. L8 plesse rise.
(Whereupon the defemdmt wearimg me. L8 rese.)
On what date did the Bifel offensive begin?
On December 16. :
Is that 194L?
Yes. 19Lk.
Where was your compeny assembled or bivouscked at that time?

Before the off we were bi in the woods of

Blankenheim.

Q Was there a meeting of your platoon, the lst Platoom, at say
time immediately prior to this offemsive?

A Yes.

Q On what date snd about what time of day was this meeting?

A This was on the 16th of December in the woods of Blankenheim,
in the early morning hours.
Were you present at the meeting yourself?
Yes.

Who, if anyone, addressed the men of the lst Platoon?

85 Unters or Rehagel held the speech.

He was your platoon leader?

Yes.

What men attended this meeting?

As far as I cen remember, the assembled lst Platoon.
Who was your tank commsnder?

88 Oberscharfushrer Werner Koch.

Wes he there?

> © » o P © P o P o P O

That I can't remember.

(Werner Reicke « Direct)




Q Do you know where your platoen leader, Rehagel, had been or
what he was doing immediately before this meeting was held?

A Yos. Untersturmfushrer Rehagel osme back sad told us that
he wes coming back from a sonference.

Q A oonfenence with whom, and who attended the conference, if
he told you?

A He didn't state who participated in it. He only said that he
had been there -~ that he was coming back from there.

Q All right. Will you ‘I.v.»th. Court the substance of what
Rehagel told the men of the lst Platoon on this occasien.

A Among other things, Untersturmfushrer Rehagel said that this

offensive was of great importance to us, and that we would be supported

by the new Luftwaffe and the new weapons, but at the end of his speech
he stated that prisoners of war were not to be taken.

CAPT. SHUMACKER: Your witness.

CROSS EXAMINATION

QUESTION BY DEFENSE (Lt. Col. Dwinell):

Q Did Rehagel say that prisoners of war would be the comocern of
the infantry following?

A I oan't rmi»r that.

DEFENSE: No further questions.

CAPT. SHUMACKER: No redirect.

PRESIDENT: Any questions by the Court?

There appear to be none. The witness is excused.
(Whereupon the witness was excused and withdrew.)

CAPT. SHUMACKER: We call the witness Schroth.
Wo don't oontemplate recalling the next witness.
If the Court please, the Prosecution desires to
make this statement: When we say we don't contemplate recalling a wit-
ness, that is what we believe at this time, but we don't want to put
ourselves in the position of not being sble to recall a witness if it

becomes negessary in rebuttal or for any other purpose.

305




'

DEFRNSE: May it please the Court, we have mo cbjection to that,
our main purpose being to acoelerate this part inm order to free these
other American witnesses.

WOLFGANG LEO SCHROTH, called as a wita for the P

sworn and testified through en interpreter as follows;
DIREOT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION (Capt. Shummoker):

What is your name?

Wolfgang Leo Sohreth.

What was your grade of rank during the Eifel offensive during
1944, end Januery, 19451

Rottenfuehrer.

What unit were you in during the Bifel offensive im December,
January, 19L5?

Tth Company, Panser Regiment 1.

What division?

1st 83 Division.

Is that commonly known as the LSSAH?

Yes. i

Was your unit a part of the Waffen SS?

Yes.

Are you now a prisoner of war of the United States?

Yes.

Where are you being held in custody?

> o p o P O B O PO P

Dechau.
Did you partioipate in the Eifel offensive in December, 19LL,
and Jenuary, 19457
A Yes.
Who was your company commander at that time?
88 Haup tsturmfushrer Klingelhoefer.
Who was your platoon leader?
88 Untersturmfuehrer Rehagel.

308
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What platoen were you int?
The 1st Platoon.
On what date did the offensive degin?
On Deocember 16, 194l :
Dmmediately prier to the offensive, where was your company
bivouscked?
A In the Blankenheim Forest.
Q Was there any meeting of your platoon at any time shortly
before the offensive began?
A Yeos.
Q On what date and what time of day did this meeting take place?

A On the 16th of December in the forenoon. The exact time of
day I don't kmow.

Were you present at this.meeting?

Yeos.
Who spoke to you?
Untersturnfushrer Rehagel.
Q Will you state to the Court the substance of what Rehagel told
you on that occasion.

A The exact wording of the speech I don't recall any more, but

he spoke about the importance of the coming offensive, and, smongst
other things, he said that there existed an order that no prisomers of
war were to be taken.
Q Would you lmow Rehagel if you saw him again?
A Yes.
Q Will you look at the defendants im the box to your left and
state whether or not Rehagel is smong those present.
Yes.
What number is he wearing?
8.
Q  Is the man you have just identified as wearing no. LB the man

who made this speech to you on the morning of 16 December 19LL?

(Wolfgang Leo Schroth - Direct) 307
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A Yeos.
CAPT. SHUMACKER: Your witness.
DEFENSE: May it please the Court, Dr. Leer, on behalf of the De-
feuse, would like to ask a few questions.
CROSS EXAMTNATION
QUESTIONS BY DEFENSE (Dr. Leer):
Q One question, Schroth: Have you made prisoners of war your-
self, or have you shot prisoners of war?
¥o.
Have you been in a position to have to take prisomers of war?
No.
Why not?
Because I was a tank driver.
Hes no tank driver been in the position to take prisoners of
war?
A Wo.
CAPT. SHUMACKER: If the Court please, we object. We believe it
is immaterial as to whether or not & tank driver is in a position to
take prisoners of war, and we do mot see the purpose of this line of

questioning. Further, if the Court please, the witness has testified

only, on direct examination, as to this speech or order that was given by

Rehagel, and we submit that the cross examination should be confined to
that field of questioning.

PRESIDENT: Objection is sustained.

DR. LEER: I beg for one other question.

Q Whom did that order you spoke of before concern, if mot the

drivers?

A It was read in general for the company.

Q Was the order of which you spoke read to the company?

A ¥o. Only the speech of Untersturmfushrer Rehagel was made to

(Wolfgang Leo Schroth - Cross)
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Then why do you say, in the first sentence, the order was
A I wanted to say that, im general, it was mede public to the
oompany. °

DR. LEER: Thenk you.

CAPT. SHUMACKER: No redirect.

PRESIDENT: Any questiens by the Court?

There eppear to be mome. The witness is exoused.
(Whereupen the wit was d and withdrew.)

PRESIDENT: Cowrt will recess until 1315 hours.
(Whereupon the Court recessed at 1200 hours.)




(Whereupon the court reconvened at 1315,

PRESIDENT: Take seats.

FROSEQUTION: lLet the record show that
all of the members of the court, all of the members of the

Prosecution, with the exception of Lieutenant Byrne who is

absent on the bu of the p: on, and all of the mem-
bers of the defense, with the exception of Dr. Rau, Dr. Wei-

land and Dr. Hertkorn, are present, and the reporter is present.

FROSECUTION: It has come to the attention
of the prosecution that when a witness is nk.od whether he is
able to identify one of the accused, that the defendants have
been raising their mumbers in order that the witness can see

this and meke the identification in question. We ask that the

defendants be instructed to discontinue this practice.

FRESIDENT: Yes, the interpreter will so

instruct the accused.

(Whu'oupun these instructions were inter-

preted to the accused.)

PROSECUTION: The prosecution feels that
vhen a defendant is identified for the first time, or when he
has not been identified for scme time, it would help materially

if he would be called upon to stand.

PRESIDENT: That is correct, he will be

(Reconvention of court.)
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called upon to stand,

PROSECUTION (Captain Schumacher): The
prosecution calls the witness Piper, The prosecution does ex-
pect to recall this witness,

HANS PIPER, called as a witness by the prosecution, was

sworn and testified through an interpreter as follows:

(Whereupon the questions » answers and other proceedings

were interpreted to the accused,)

DIRECT EXAMINATIO

QUESTIONS BY THE PROSECUTICN (Captain Schumacher):
Q Vhat is your name?

Hans Piper,

A
Q Is that Piper, or Peiper, P-e-i-p-e-r?
A

My name is Piper, P-i-p-e-r,
Q What grade and rank did you hold, during the Eifel
Offensive in December, 195, and January, 19L6?
A I was a Sturmman,
What Company were you in?
Service Company.
What Regiment and Division?
First Regiment, LSSAH,
Was your orgzanization a part of the Waffen SS?
Yes.
Are you a prisoner of war of the United States?
Yes.
Where are you now being held prisoner?
At Dachau,
Who was your Company Commander?

Hauptsturmfeuhrer Klingelhoefer,




Who was your Platoon Leader?

Untersturmfeuhrer Heinz Rehagel.

Whose tank did you ride in, during the offensive?
In the tank of the Platoon Leader,

Which Platoon Leader?

Heinz Rehagel,

Would you know former Company Commander Klingelhoefer,

if you saw him again? ‘

A Yes.

Q Would you take a look at the defendants in the box to
your left and state whether or not Klingelhoefer is among those
present? Do you see him?

A Yes.

Q What number is he wearing?

A Thirty-five,

Q Would you know your former Platoon Leader, Heinz Re-
hagel, if you saw him azain?

A Yes.

Q Will you take a look in the box to your left, at the
defendants, and state whether or not Rehagel is among them?

Yes.
What number is he wearing?
Number forty-eight,
date did the offensi
5th of December, 19L5.

meetine of

On what date was this meeting held?

(Piper -- Direct)
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On the 16th of December, 1945,

At approximately what time of the day?
In the early morning hours,

Who spoke at this meeting?
Untersturmfeuhrer Heinz Rehagel,

Was that your Platoon Leader?

Yes.

And to whom did he speak?

To the First Platoon.

Were you present?

Yes.

Tell the court the substance of Eehapel's‘renarks

or speech on that occasion?

A This is what Rehagel said: ",,.,We are pgoing to have

a strong airforce and a new weapon will be used,,.heavy artill-
ery preparations are going to be made...no prisoners of war
are going to be made,..".
Q Will you state whether or not he said anything about
bombing attacks on German cities and the German people?

A I can't remember that,

PROSECUTTON (Captain Schumacher): Your

witness,
The defense does not desire to

ask any questions of the witness.

Are there

this witness by any Y the court? (There were none,)

(Yhereupon the witness was excused and

withdrew, )

(Piper -- Direct)




PROSECUTION (Captain Schumacher): The pros-
ecution desires to recall Lieutenant William R, Perl.

FIRST LIEUTENANT ‘flIi.LIAL{ Rs PERL, recalled as a witness by

the prosecution was reminded of his oath and testified as follows:

(Vhereupon the questions, answers and other proceedings

were interpreted to the accused.)
RE-DIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY THE PROSECUTION (Captain Schumacher) ¢

Q Are you the same First Lieutenant William R, Perl,
who has previously testified in this case?

A Yes, 4

Q During the course of your interropation at IP number 2,
SCHWABISCH HALL, Germany, did you have occasion to question one
Erich Munkemer?

Yes,

A
Q Would you recognize Munkemer, if you saw him again?
A

Yes,

Have you seen him in the courtroom?
Yes,

Is he among the accused?

Yes,

Wt number is he wearing?

Thirty-nine.

PROSECUTION (Captain Schmmacher): We ask
that lMunkemer stand,
(Whereupon the accused Munkemer arose,)
PROSECUTION (Captain Schumacher): The accused

may be sea

(Perl -- Re-Direct)




(Whereupon the accused Mankemer resumed his seat,)

Did Munkemer tell you his rank and organization?

Q
A Yes,
Q

Will you state that to the court?

A His rank is an Untersturmfeuhrer and he belongs to the
First Panzer Regiment ISSAH, I believe to the 7th Company, but
I'm not sure about this,

Q Duri.ng the course of your interrogation of Munkemer,
did he make a statement to you?

A Yes,

Q In what form was that statement made?

A Oral first, then written,

PROSECUTION (Captain Schumacher): The pros-
ecution hands the reporter a document and asks that it be marked
"Prosecution Exhibit No, 19, for identificationt,

(Whereupon the reporter marked the document as reques-

ted, )

Q I hand you a document m rked "Prosecution Exhibit No, 19,
for identification" and ask you to state whether or not you know
the handwriting and who signed that statement?

A Yes, I do,

Q Who made that statement?

A Untersturmfeuhrer Erich Munkemer,

Q hat th me lMunkemer that you have previously

identified wearing number thirty-nine?

Was that statement made voluntarily?
eS8,
Were any phreats or promises employed to obtain that

statement?

(Perl — Re-




No.

Was this statement sworn to?
Yes.

Who administered the oath?
I did,

PROSECUTION (Captain Schumacher): The pros-
ecution offers into evidence the document previously marked "Pros=-
ecution Exhibit No. 19, for identification" and requests that
it be marked "Prosecution Exhibit No. 19", for attachment to the

record,
.

DEFENSE: The defense objects on the grounds

previously stated,

PRESTDENT: The objection is overruled and
the Exhibit offered into evidence by the prosecution will be ace
epted into evidence by the court, marked Prosecution Exhibit No.

19, for attachment to the record,

PROSECUTION (Captain Schumacher): The pros-
ecution offers into evidence a true ami correct English transla-
tion of Prosecution Exhibit No. 19, to be marked "Prosecution Ex-

hibit No, 19-A", and to be attached to the record,
DE The defense has no objection.

PRESTIDENT: There being no objection,
translation offered into evidence by the prosecution is acecer

into evidence by the court and will be marked Pros

No. 19~A, for attachment to the record.

UTION: The prosecution requests per-
mission at this time to read Prosecution Exhibit No, 19-A to the

court,.

(Perl — Re-Direct)




FRESIDENT: Granted.

PROSECUTION (Captain Schumacher): The
stztement reads as followe: "I, Erich Munkemer, being duly

sworn, make the following statement under oath:

"During the Eifel offensive in December, 1944, I was Lead-
er of the 2nd Platoon, 7th Company, lst Panzer Regiment,
LSSAH.

"On the morning of the 16th of December, 1944, I was or-

dered to report to the Company Commander together with SS

Untersturmfuehrer Hans SIPTROT, to receive the orders for
the coming offensive. For this, we were assembled on the
edge of the woods opposite a forester's house along the
route of advance abreast with our assembly area, Haupt-
eturmfuehrer Oskar KLINGELEOEFER issued to us Platoon Lead-
ere the following order which I reproduce true to ite mean-

ing:

"Together with our lst Panger Division LSSAH, aleo other
Panger and Infantry Divieions, formed along & broad front
for the attack, to push deep into the enemy linee, and to
get ready for the decieive punch., Thereby the Luftwaffe
will be committed on a reinforced scele., Luftwaffe and

Army will successfully employ the latest in new weapons.

“In this connection, the order contained the following
quotations as to its meaning concerning the treatment of
prisoners of war: ',..Prisoners of war will be turned over

to the troops following and evacuated by them...'s

"This paragraph also had, in addition, guotations at the

(Perl - Redirect)




end, that situations can arise where our armored group,
weak from an infantry point of view, thrusts narrow and
deep into the enemy front and can no longer evacuate the
priscners. An evacuation being impossible s then the pri-

soners will be shot,

"The men are to be instructed that upon capture no state-

ments are allowed to be made about that,

"On the 16th of December, 19ll, upon receipt of the orders

as mentioned above, I transmitted these quotations- conform-

ing to their meaning to my tank commanders.

"This statement consists of three handwritten pages and one

sketch,

"I swear before God that the statements in this deposition

are true,

"I made this statement voluntarily and of my own free will,
uninfluenced by duress, threats, harsh treatment or promis-
es and am prepared to repeat same under oath before any

court,

"Signed: Er lmnkemer, 88 Untersturmfeuhrer, 11 April

196,

"Sworn to and subscribed to before me this 11th d: 3
April 1946, at Schwabisch Hall, Germany, Simmed: William

t Lieutenant,

Examiner, ¥

The prosecution offers
into evidence three picture affidavits, all three executed by

Erich Hunkemer, one bearing a photograph of Oskar Klingelhoefer,

(Perl -- Re-Dirett)
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one bearing a photograph of Heinz Rehagel, and one bearing a
photograph of Hans Siptrot, and requests that these affidavits
be received into evidence, attached to the record, as Prosecu-

tion Exhibits 19-B, 19-C and 19-D, respectively,

DEFENSE: On behalf of the defense, there
is no objection to the introduction of this evidence or any

necessity for the reading of the same,

PROSEQJ TION: Is it understood that these
are photographs of the accused of the names indicated, Oskar

Klingelhoefer, Heinz Rehagel and Hans Siptrot?
DEFENSE: It is so agreed,

PRESIDENT: It having been so agreed, the
photographic exhibits offered into evidence by the prosecution
Wwill be accepted into evidence by the court and marked as Pros-
ecution Exhibits 19-B, 19=C and 19-D, for attachment to the re-

cord.

(Whereupon the Exhibits referred to were appropriately

marked by the reporter and are attached hereto, )

(Perl -- Re-Direct).




CAPTAIN SHUNACKER: Youwr witnesse

DEFENSE: My it please the Court, the Defense does nmot
desire to interrogate the witness.

PRESIDENTs There appear to be no questiens by the Courte
The witness is excuseds

CAPTAIN SHUMACKERs We ocall the witness Geisberger.

FRITZ GEISEERGRR, called as a for the t1
being first duly sworn, testified tirough am interpreter as
followss

(Mereupon the ! and other proceedings
to the da)

DIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION (Captain Shumscker)s
Q TWhat is your name?
Frits geisberger.
What grade or rank did you hold during the Eifel offensive
194k and y 19452
I was a Privates ‘

What wmit were you in during that time?

Ssventh Panzer Companye

What regimemt and what division?

Panzer Regiment No. 1, First Pln‘nr Division, ISSAHe
Are you now a priscner of war of the United States?
Yese :
Where are you being held in custody?

> O > O > O - O >

In Dachau.

Q Did you participate in the Eifel offensive December
194l and January 19457

A TYese

Q Who was yowr company commander?

A Hauptsturmfuehrer Klingelhoefers

@ Do you remember his first name?

A DNoy :
Geisberger ~ Direct 320




What platoom were you ia?
I the second platoome
Who was your platoon leader?
tersturnfushrer Mmkemer,
Oould you identify your fomer company commander
Klingelhoefer if you saw him again?
A TYese ‘
Q Will you look at the defendants in the boxat your
left and state whether or not Klingelhoefer is among those present?
' A Yes, Wumber 3.
Q Would you know your former platoon leader Mmkemer if
you saw him again?
A Yese

Q Will you look at the defendants and see if he is among

those present?
A Nwaber 39,
Q He is preseat, thean?
Yese
On what date did the offemsive begin?
On the 16th December 19lke
Was there eny meeting of the men of your platoon, the
second platoon, at any time shortly before the offensive began?
Yese
On what date was this meeting held?
On the 16th Decembere

Do you remember approximately what time of day it was

In the morning hourse
Who spoke at that meeting?
nterstursfushrer Munkemers
Q Can yourspeat word for word what Munkemer said on that
occasion?
A I only remember the meaning of what he saide

Geisberger - Direct 32 1




Q Om you state the substance of Munkemar's speech om
that occasion?

A Yeso

Q Were you present whem Mmkemsr spoke?

A Yes. ‘

Q Give the oourttl/u substance of his speech on that
ocoasion. y

A Thtersturmfushrer Minkemer made a short speech and
here is what he saids "We are going to receive support from
the air forces The artillery will open a big fire, We must
think ;t our parents and owr brothers who are being killed at
home through the air terrore Fight according to the old SS
spirite Ne prisoners are to be made."

Q That speech was made by the man you just identified
as wearing Number 397

A Yes, :

CAPTATN SHUMACKER: Your witnosse

CROSS EXAMINATION

QUESTIONS BY DEFENSE (Dre Hertlorn)s

Q Has it been said in the course of this conference that

prisoners were to be brought back to the infantry?

A Noe

Q Did this spesch made by your platoon leader have two
sections and tales care of the questionm of priscners in two
different sections?

A No.

DEFENSE: MNo further questions by Defensee

CAPTAIN SHUMACKER: No redirecte

PRESTDENT: MNo questions by the courte Witness is excuseds

(Wrereupon the witness was excused and withdrew.)

CAPTAIN SHUMACKER: Proseoution calls the witness Ioehmann.

The Prosecution does not expect to recall this witness.

3¢
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WERNER IOEHMANN, oalled as a for the Pr
hmmmm.MdMuh-Mu
followss

(Whereupon the questions, and other p: edings
mhhmﬁ-dhthow_umdudﬁhmuu.)
DIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSEOUTION (Captain Shumacker)
Q What is your name?
A mrbol-nn.‘
Q What grade or rank did you hold during the Eifel
during ber 194l aad Y 1957
Private.

What mit were you in dwring that, time?
A First SS Panser Regiment, LAH, ny, Third
Platoone

Are you now a prisoner of war of the United States?
Yese i
Where are you being held in custody?
In Dachaue ‘
Did you participate in the Eifel offensive in Deceamber
19Lh January 19457 .
Who was your company commander at that time?
Hauptsturmfushrer Klingelhoefers
Do you remember his first name?
Oskarg

Who was your platoon lsader at that time?

AP

Q
A
Q
A
Q
and
A Yese
Q
A
Q
A
Q
A
Q

Would you know your former company commander if you saw
him again?
A Yose

Q  Wuld you look st the defendants in the box at your left

Zoshann = Direct 9ed




and state whether or not he is among those presents
A TYesy
Do you see him?
Yoso '
What number is he wearing?
5. '
Would you know your fomer platcon leader Siptrott if
you saw him again?
A Tese
Q Wuld you look at the defendants in the bex to your
left and state whether or not you see him among those?

A Yese

Q What number is Siptrott wearing?
A 6. '
CAPTAIN SHUMACKER: Will Siptrott please stand?

(Whereupon the accused aroses)
On what date did the Eifel offensive begin?
On the 16th Decenbers :
What year?
s i
Q Where was your compeny assembled immediately prior to
the beginning of the offensive?
A o the woods of Elankemhein.
Q Was there amny meeting of your platoon, the third
platoon shortly before the offensive began?
Yese
Who spoke at this meeting?

fushrer Hans Sip .

Is that the same mam you jJust identified as wearing

Q On what date was this meeting held?
A On 16 December 19kke

Ioelmann = Direct
Sch
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Q Whst Ame ofday?
A In the early moming hourse
Q Will you state to the court the substance of what
Biptrott 101d you — told the ma of the platoon on that
107 Do you A the q
A Yess

Q TWell, state to the court then the substamce of
8iptrottts spesch on that occasiom.

A rer Sip' from a

of the platoon leaders amnd called the third platoon for a

" short conferances He spoke sbout the support by the Luftwaffe

and about the new weapons that were to be used during this
offensive and here's what he said & the end of his speech:
There was a new order no priscners of war wers to be mades

Q Were you present at this speech?

A Yese ’

CAPTAIN SHUMACKER; Yowr witnesse

.m ECAMINAT TON

QUESTIONS EY DEFENSE (Captain Narvid)s

Q Did Siptrott tell you who was present at the conference
of platoon leaders? :

A Noe ‘

Q You said something about sipt:rotb telling you sout
a new order. Did Siptrott tell you who gave the new order?

A Noe

Q Did Siptrott specifically instruct the troops that
prisoners of war were to be shot in the coming offensive?

A I can't remember whether he said it specifically, but
that is what I understood from his speeche

Q Is that your omn personal cmnclusion?

A Yese
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Q You don®t know if that was the conoclwsion of all the
other soldiers, de you?

A This I ca't sgy,

DEFERNISE: No further questioms by Defenses

CAPTAIN SHUMACKER: No redirects

PRESIDENTs No questions by the Courts Witness exouseds

(Whereupon the witness was excused amd withdrew,)

CAPTAIN SHUMACKER: We call the witness Vem Elling, We
do not contemplate recalling the next witnesse

WALTER VON ELLING, called as a wita for the Pr

being first duly sworn, testified through an interpreter as
followss
(Whereupon the gestions, answers and other proceedings
were interpreted to the German cownsel and accuseds)
DIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION(Captain Shumacker)s

What is your name?

Walter Von Elling,

What was your grade or rank during the Eifel offensive,
194 and 7 19457

Sturmsamn, Pfoe

What wait were you in during that period?
In the 10th company, third platoone

Was that the 10th Panser Grenadier Company?
Yese

What regiment?

2nd Panser Grensdier Regimente

What division?

Division I-BSAH-

Are you now a prisoner of war of the Uhited States?

> L > O > O > O > O >

Yese
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Q  Where are you being held in custody?
A Tn Dechems :
Q Did you participate in the Eifel offensive in December
1944 and January 194S?
A Tese :
Who was your battalion commander at that time?
» B '
Who was your company comsander at that time?
Obersturmbamnfushrer Preusse .

Would you kmow your former battalion commander if you
saw him again?
A I think yess
Q Will you look at the defendants in the box at yowr
left and state whether or not you recognise him as among those
present?
A. Yes,

Do you mean yes you will loek, or yes you see him?
I see him. ,

What number is he wearing?
Number 10, y

CAPTAIN SHUMACKER: Will the Court have the defendant wearing
Number 10 please stand?

PRESIDENT: Wumber 10 stands

(Whereupon the accused wearing Number 10 arose,)

Q Would you look at the defendants in the box to your
loft and state whether or not you see your former commander
Preuss among those present?

Yese ‘

Have you seen him?

Yese v

What number is he wearing?
lke

327




CAPTAIN BHUMACKER: Will the Gourt please have the
defendant wearing Number L stand?
PRESIDENT: Mumber Ll stands
(Whereupon the accused wearing Number Ll aroses)
Q On what date did the offensive begin?
A. On 16 December 19Lke :

Q Where was your compmy sssembled immediately before
the offensive began?

A Ina forest near Blanksnheime

Q Was there a meeting held by the 10th Compary at any
time before the offemsive began?

A Yoo

Q Who spoke at this meeting?

A Obersturmbennfushrer Pr.\ll‘lo

Q Is that the same man you have just identified as wearing
Nusber LL?

A T

PRESIDENTs Will the Prosecution have the witness speak
more lowdly?

CAPTAIN SHUMACKER: Will you speak out louder so that all
the accused and all the members of the court can hear you?

Q Will you tell the Court substantially what Preuss said
on this occasion?

A He told us that it was going to be a big affair, we
will have support, great support of tanks and airplanes and no
prisoners of war were to be taken. That is 2ll what I lmow of
wp ti11 todaye

CAPTAIN SHUMACKER: Yowr witnesse

CROSS EXAMINATION
QUESTIONS BY DEFENSE (Lte Colonel Dwinell)s

Q Did Preuss tell you that your unit was to push forward
with great speed?

Von Elling e Cross 3248
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A That I don't kmow any moree

Q You said that priscners were not %e be taksme What

else did Preuss say in his speech?

A mmolm'trﬁlwm

Q How long did the speech take?

A T judge sbout a quarter of an how.

Q Was the speech — did the speech concern itself with
the line of march amd your place in the line of march?

A He explainmed shortly the route to use

Q Were there any maps shom te you at the meeting?

A Yes, one map. )

Q Was the route of march from Elankenheim forest to Stavelot
explained to you?

A Yese ’

Q Were you told how many troope would be engaged in
the offensive?

A Yes, but I don't know any more how menye

Q Were you told anything about the part that surprise would
play in the campaign?

A Noe ’

Q Was there anything said about the part parachute troops
would play in the offensive?

A That I don't know any mores

Q As I understand it, then, the only thing you remember
about the entire speech was the statement made that prisoners
were not to be taken, is that correct?

A Yese ‘

LTe COIONEL DWINELL: No further cross examinations

REDIRECT EXAMINATTION

QUESTIONS BY PROSECUTION (Captainm Shumacker):

Q Do you know why that stuck in your mind, Von Elling?
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uwmmh-m-u\m-‘uqu
something 1iks that stioks in yow mind,

Q Ih"hu.lnnundmm.qﬂﬂno I asked
you wiy st that no pri s were to be made
remains in your mind?

A That Tlept in wy mind,

GAPTAIN SHUMACKER: Nothing furthere

DEFRNSE: No recross examinations

PRESIDENT; No Questions by the Courte Witness excused,

(ll‘r'“thuﬁuummuodndnthdnn)




CAPIEIN SHUMACKERs Prosecution oalls the witmess Hans Rineck
and the Pro don does emplate recalling this witness.

HANS RINECK, called as a witness for the Prosecution, being
first duly sworn, testified through an interpreter as follows:

DIRECT EXAMINATION

QUESTIONS BY PROSECUTION:(CAPT. SHUMACKER)

Q What is your name?

A Hans Rineck,

Q What was your grede or rank during the Eifel offensive
of Decesber 194k and January 19452

A Untersturmfuehrer.

Q  Vhat was your wnit, at that time?

A The wnit was the Third Battalion, 2nd Panser Grenadier
Regiment, LSSAH.

Q  What section where you in, in this battaliom?

A I belonged to the "V* Company of the Third Battalion,
that is the Headquarters Company.

Q Are you now a prisoner of war of the United States?

Yes.

Where are you being held in custody?

Who was your battalion commander during the Eifel offensive?

A
Q
A I am being kept in custody in the PW camp in Dachau,
Q
A

My battalion commander in the Eifel offensive was the
then Hauptsturmfuehrer Diefenthale
Q Do you remember his first name?
A Josef Diefenthal.
Q Who was your immediate commanding officer?
A My direct commanding officer , the commander of the
staffel I belonged to was the Untersturmfushrer Flacke,

(Rineck-direct)
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Q  Did you partieipate in the Eifel offensive of December 19Ll
aod Jauary 1945?

A Yes,

Q  On what date did the offensive begin?

A The offensive began m 16 December 19kl.

Q  Immediately before the offensive began, where was your
company and your battalion bivouacked?

A My company, that is the battalion, was bivouacked in the
woods near Nettersheim, prior to the offensive,

Q Is Nettersheim in the general vicinity of a towm called
Blankenhein?

A Yes,

Q Could you identify or recognise youwr former battalion
commander if you saw him again?

A Yes,

Q Will you look at the defendants in the bax en your left
and state whether or not he is among those present?

A Yes.

Do you see him?

Yes.

The number ten.

Q
A
Q What number is he wearing?
A
Q

A1l right.

CAPT, SHUMACKER: Will the Court have the defendant wearing
number ten raise his hand?

PRESIDENT: The defendant will raise his hand,

(The accused stood and raised his hand,)
QUESTIONS BY BROSECUTIONB (CAPT. SHUMACKER)

Q Was there a meeting of the stabscompanie of your battalion

shortly before the beginning of this offensive?

(Rineck-direct)
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A The headquarters company, that is, the leader's staff,
had a mesting before the affensive. '

Q On what date was this meeting?
This meeting was on 16 Decesber, early in the morning.
Were you present at that meeting?
Yes,
Who spoke at that meeting?
At this meeting our leader Untersturmfushrer Flacke spoke.
Will you tell the Court what was said at this meeting?
I can only state the approximate wording.of what was said.
State the appraximate wording of what was said,
LT. COL. DNINELL: At this point I would like to object,
my it please the Court, to testimony affecting Flacke who is not
a defendant in this case or an accused in this case and who is not

A
Q
A
Q
A
Q
A
L}

available to us in rebuttal.

CAPT, SHUMACKER: For the same reason stated before we
think this preéf competent with regard to officers of high renk.
Furthermore at a later date in the txrial we will make it competent
as to the defendant Diefenthal.

FPRESIDENT: The objection is overruled.

CAPT, SHUMACKER: The witness will please continus,

THE WITNESS: At that time, Untersturmfuehrer Flacke
held a speech and among other things, he said the following: that
the greatest weight should be placed on this offensive; that so many
airplanes were to be committed, 2,000 airplanes; that 4,000 cannons
were to fire; Volksgremadier Regiment-Division would make the break
through through the main line of resistance and among other things
he declared further that one didn't have to be concerned about
prisonersof war and he said also further that we had to settle an old

account in Bree.

(Rineck-direct)
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QUESTIONS BY PROSECUTION: (CAPT, SHUMACKER)
Q Did he explain what he meant by "settling am old ascomt
in Bree"?
A By that he meant that the oivilians had shot at him and
that he wanted to take revenge for it.
Q Do you imow who was commanding the 10th Panser Grenadier
Cospany of the 3rd Battaliom, during the Eifel offensive?
A Yes.
Who was it?
It was Obersturmfushrer Georg Preuss.
Would you know Preuss if you were to see him again?

Yes.

Q Would you look at the defendants in the bax to your left

and state whether or not Preuss is among those present?
A Yes. ¢
Do you see him?
Yes.
What number is he wearing?
Nusber Lk,
CAPT, SHUMACKERs Will the Court please ask the accused
wearing number Ll to raise his hand?
PRESTDENTs Accused Lk will raise his hand,
(The accused did as directed,)
QUESTIONS BY PROSECUTIONs (CAPT. SHUMACKER)
Q Did you happen to see part of a meeting held by the
10th company, commanded by Preuss, at any time, prior to the

beginning of the off: ?

A Yes.

Q Was that before or after this meeting that you have Just
deseribedy thet was held by Flacke?

A It was the night before,

334
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Q  Will you desoribe the scene that you saw when you came
upon the meeting of the 10th Company?

A At that time, I stood with my SPW near the CP of
Diefeathal and was waiting for orders as what I was to be committed.
It was late in the evening hours and I received the order to be
assigned to the adjutant's tank and both = =

Q Will both the witness and the interpreter please
speak louder so that all the accused and the Cowrt can hear?

A (Continuing) = = and then drove to the line up of the

battalion, At that time I came to the 10th Company and I had to

stop because the leader of the 10th Company was holding a speech,
By "leader of the 10th Company", to whom are you referring?
To Obersturmfushrer Georg Preuss.

Is that the same man you just identified as wearing

Yes,
While you were there, what if anything, did you hear
Preuss say?

A I came at about the end of his spesch, I only heard
part of his speech,

Q What part did you hear?

A The last part.

Q What did you hear Preuss say?

A Anong other things I remember, "We'll fight in the
old SS tradition, we won't give the enemy any quarters, not even
the civilians."

Q  For the sake of the record, Mr, Interpreter,did you not
mean "quarter® and not “quarters®? Is that the correct translation?

A We don't give the enemy any quarter.
CAPT, SHUMACKER: Your witness,

(Renick-direct)
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CROSS EXAMINATION

QUESTIONS BY DEFENSE (LT. COL. DWINELL)

Q  You attended two meetings, is that right, the ocne conducted
tvh-u‘lldth-mo-hntdbynlbi

A Only by accident I osme to the speech of Preuss.

Q  Referring to the speech of Flacke, how leng did that
speech last?

A By Flacke? The speech of Flacke lasted about — a quarter—-
I don't recall the exact time.

Q  What were your duties in the stabscompanie?

A I was a‘radio operatior and leader of the adjutants SPW,

Q Therefore, at a meeting of that sort, you would be very
much interested in the line of march, is that so?

A The line of march?

Q The question was: you would be very much interested in
the line of march, is that so?

A I don't get the sense of "line of march".

Q Would you be interested in the line of march when a
meeting is held by your platom der just in ad of an
of fensive?

A I dom't get the semse? Shall I describe the line of
march of the offensive?

Q No, I will put another question, At the meeting
conducted by Flacke, did Flacke tell you where the offemsive
was going to be cenducted?

A At that time, Flacke said — I can't recall exactly
in what directiom.

Q  Was anything said at that meeting about the number of
tanks and vebicles that would be in the line of march?

A That I also camnot recall.

(Rineck-oross) 146
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Q _ Was there smything said at that meeting about the part
that the paratroops wuld play in the offensive?

A Tt I can't say exactly.

Q  Vas anything said about what part the infantry would
play in the offensive?

A It was only said that the Volksgrenadier would foroe
& break through through the main line of defenss and that we wuld

follow up,

Q At that meeting did you hear any tion of the "Operati
Orieff™ ,G-r—i-e-f-£-7

A At this meeting I didn't hear anything sbout it. Only
later during the course of the offensive I heard about it.

Q  One thing does stand out very definitely in your mind
and that is that at the meeting it was said that prisoners of
war would not be taken, is that correct?
4  In almost the exact worllimg: "There is no meed that
prisoners of war are being taken."
LT. COL., DNINELL: No further questions.
DEFENSE COUNSEL: Dp, Hertkorm would like to ask some
questions,
QUESTIONS BY DEFENSE (DR. HERTKORN)
Q How long have you been with the stabscompanie, Mr, Witness?
A T came to the stabscompanis in October 19Lk.
Q Was the stabscompanie, on the former withdrawal through
France— did it come through Bree?
A That I cannot testify exactly but I have heard from

of the stab de that they had been there.
CAPT, SHUMACKER: We object to this line of questioning.
I don't think the witness can testify when the stabscompanie was
there, if he was not there himself and I do not believe that we
are going into the whole French campaign anyhow, The question is
irrelevant and incompetent.

(Rineck=cross) 337
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DR. HERTXORN: I wanted to ask the questiom to test the
memory of the witness.

CAPT, SHUMACKER: The witness said that he was not them
if I understand his smswer correctly.

DR, HERTKORN: And for the further reasm that the quedion
1s this that Untersturmfushrer Flacke had to settle sn accomnt with
the eivilians there.

PRESIDENT: The objection is sustained,

QUESTIONS BY IEFENSE: (IR. HERTRORN )
Q How long was Flacke with the stabscompanis?
A I only ceme in October to the stadb i I was

in Engda in Westphalia and that was during October when Untersturm-
fushrer Flacke came to us in the battalicm.

Q Then the stabscompanie was in Bree before October?

CAPT, SHUMACKER: What was the witness' answer?

THE WITNESS: I don't know,
QUESTIONS BY DEFENSE: (DR. HERTKORN)

Q If the stabscompanie was ever in Bree them it was
before October, was it not?

A Yes.

IR. HERTKORN: That is all.

CAPT, SHUMACKER: No redirect.

PRESIDENT: Any questions by the Court? Apparently not.
The witness is excuseds

(Whereupon the witness was excused and withdrew.)

CAPT. SHUMACKER: The Prosecution calls as the next witness
Karl Conrad,

KARL HEINZ CONRAD, called as a witness for the Prosecution,

being first duly sworn, testified through an interpreter as follows:

(Conrad-direct)




DIRECT EXAMINATION
QUESTICNS BY PROSECUTIN: (CAPT. SHUMACKER)
Q  We do not cmtemplate recalling this witness. Stats
your name,
A Earl Heins Conrad,
Q  What was your grade or rank during the Eifel offemkive
ber 19kl and Ji Yy 19457
A S8 Rottenfuehrer.

Q  In what wnit were you, at that time?

A 10th Company, 2nd Panser Gremadier Regiment, lst
Battalion, LSSAH,

Q In what battalion were you?
3rd Battalion,
Who was your battalion commander?
Hauptsturafuehrer Diefenthal,
Who was your company commander?
Obersturmfuehrer Preuss.

Are you now a prisoner of war of the United States?

Yes.
Where are you being held in custody?
In Dachau,

> & » o > O » O »

Q Did you participate in the Eifel Offensive in December
194} and January 19457

A Yes.

Q Would you be able to recognize your former battalion
commander Diefenthal if you saw him agein?

A Yes,

Q Will you look at the defendants in the box to your

left and state whether or not he is among those presemnt?

(Conrad-direct)




Yeso
Will you state what nusber he is wearing?
Number 10,
Q  Would you imow your former ocompany ccmmsnder Preuss
if you saw him again?
A Teso

Q Will you lock at the defendsnts in the bax on your Bft

and state whether or not he is among those presemnt?

Yes.
What nusber is he wearing?
Number Lke
On what date did the offensive begin?
16 December 19LL.
Q Shortly before the offensive began was a meeting
helf of the 10th Company, your company?
A Yes,
Q On what date and at approximately what time of day
was the meeting held?
A About midnight from the 15th to 16th December.
Were you present at that meeting?
Yes,
Who spoke at that meeting?
Our company commander, Obersturmfushrer Preuss.
Is that the same man that you Jjust identified as
wearing number LL?
A Tess
Q Can you repeat word for word what Preuss said on
that occasion?

A Not word for word but about the meaning,

(Conrad-direct)




Q mlmtoumcm,unn-ummm,
mcmmntn-cmumt'

A Yes, "The fushrer wants to give the German people
a Christmes present by us going into the offensive, The fight will
be hard and without ——¥
CAPT. SHUMACKER: I would suggest that the witness
repeat the last sentence to the interpreter in German so that he
can trenslate it properly.
THE WITNESSs “The fight will be hard and it will
be fought without regard to losses.®
QUESTIONS BY PROSECUTIMNs (CAPT. SHUMACKER)
Q  Will you continue?
A "Priscners of war are not going to be taken and gasolens
and rations will have to be secured by yourselves,"
Q Did Preuss say anything as to whether or not you would
have any air support?
A Yes, we would have several thousand airplanes for air
support,
Q Did he tell you anything about what your immediate
objective would be?
A Our objective would be to break through to the
Meuse River to create a bridgehead,
Q Do you remember anything else that Preuss said on
that occasion other than what you have already told us?
A That with us, several other Armies would be comaitted.
Q Do you remember anything else?
A No.
CAPT, SHUMACKER: Your witness,

(Conrad-direct)
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CROSS EXAMINMATION
QUESTIONS BY DEFENSE (1T, COL. DWINELL)
What was your assignment in the compsny to which

Tank drivers
You spoke about a meeting conducted by Preuss?
Yes.
Was that a very long meeting?
No.
Just how long was that meeting?
A quarter of an hour,
In addition to the statement made about the treatment
was there anything else taken up?
No, I dm't recall anything else.
So that was the only matter discussed at that
meeting, is that correct?
A Tes.
DEFENSE COUNSEL: Defense has nothing further,
REDIRECT EXAMIMATION
QUESTIONS BY PROSECUTION:s (CAPT, SHUMACKER)
Q Conrad, did you testify on direct examination as
to what Preuss said would be your first objective?
A Yes, To build a bridgehead over the Meuse River,
Q Do you remember that Preuss spoke about this
bridgehead?
A Yes,
Q Do you remember that he spoke about the Christmas
present that Hitler wanted to give the German p?opls?
A Yese

(Conrad - redirect)
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Q Do you remember that Preuss told you that you were
to capture your om rations and gasolene?

A Yes, :

Q Do you remember that Preuss told you that several
thousand airplanes would give you air support?

LT, COL, DNINELL: Defense cbjects to putting all
of this into the record again., He is lead ing the witness. The
Court will remember what the witness said an direct examination.
Counsel is leading him to repeat it over and over again.

PRESIDENTs Objection sustained.

CAPT, SHUMACKER: No further questions,.

DEFENSE COUNSEL: Defense has nothing further,

PRESITENT: Any questions by the Court? Apparently
not, The witness is excused.

(Whereupon the witness was exoused and withdrew,)

PRESIDENT: The Court will recess, at this time,
until 1530 hours,

(Whereupon the Court at 1500 hours recessed.)




(Whereupen the Court reconvemed at 1530 hours.)

PRESIDENT: The Court will come to order.

PROSECUTION: If the Court please, let the recerd show that all
the members of the Court, all the members of the Prosecution, all the
members of the Defemse, with the exeeption of Dr. Rau end Dr. Pfister,

who are sbsent on b of the Def all the defendants, and the
reporter are present.

CAPT. SHUMACKER: The Prosecution desires to recall the witness
1st Lt. Perl.

PRESIDENT: Cept. Shumacker, will you see if there are any wit-
nesses in the courtroom snd make the ususl aunouncement?

CAPT. SHUMACKER: Are there any witnesses in the courtroom -- sny
people who will be called by either side as a witness to testify in

this case? If there are any such witnesses, will you please leave?

There sppear to be none.

CAPT., SHUMACKER: Lt. Perl, you are reminded that you are still
wnder ocath.

WILLIAM R. PERL, recalled as a witness for the Prosecution, resumed
the stand and testified further through an imterpreter as follows:

REDIEECT EXAMINATION (Continued)

QUESTIONS BY PROGECUTION (Capt. Shumacker):

Q Are you the seme 13t Lt. Willism R. Perl who has previously
testified in this case?

A Yes.

Q During the course of interrogations that you conducted at IP
No. 2 at Schwabisch Hall, did you have occasion to question one Heinz
Tomhardt?

A Yes.

Q Did Tomhardt make a statement to you during the ocourse of your
interrogation?

A Yes.

(Perl = Redirect)
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Q In what form was this statement made?

A Oral first, them in writing.

CAPT. SHUMACKER: I hand the reporter a statement and request that
1t be marked Prosecution Bxhibit No. P-20 for Identifiocation.

(Whereupon the dooument referred to was marked Proseowtion Exhibit
No. P-20 for Idemtification by the reporter.)

Q Lt. Perl, I hand you Prosecution Exhidbit No. P=20 for Identi-
fication and ask you whether or mot you know the handwriting and who
signed that statement.

A Yes, I know.

Whose handwriting, and who signed it?
Heins Tomhardt.

Q
A
Q Was that statement made volunterily?
A Yes.
Q Did you employ sny force or threats to obtain that statement?
A ¥o.

Q Was eny durees or harsh treatment employed to obtein that
statement?

A No.

Were you present when the statement was signed?

Yes.

Was the statement teken under oath?

Who administered the oath?

I did.

Q
A
Q
A Yes.
Q
A
Q

Would you know Heins Tomhardt, the man who signed that state-
ment, if you sew him again?
A Yes.
Q Will you look at the defendents in the box to your left end
state whether or not Hein:z Tomhardt, who signed that stetement, is among

those presext.

(Perl = Redirect)




He is present.
What number is he wearihg?
67.
CAPT. SHUMACKER: Will the Court request the defendsnt wesring
no. 67 to stand?
PRESIDENT: 67 stand.
(Whereupon the defendant wearimg mo. 67 steed wp.)
CAPT. SHUMACKER: The P tien offers in Pr tion

Exhibit No. P-20 for Identification snd requests that it be attached to

the record and marked Prosecution Exhibit Wo. P-20.

LT. OOL. DNINELL: The Defense objects to the evidence on the

grownds previcusly stated.

PRESIDENT: The cbjection is overruled. The exhibit offered by the
Prosecution is sdmitted into evidence end will be marked Prosecution
Exhibit No. P-20.

(Whereupon the document referred to, having been previously warked
and identified, was received im evidence as Prosecution Exhibit No. P-20
end is attached hereto and made & part of the record.)

CAPT. SHUMACKER: The Prosecution offers in evidence a true and
correct English transletion of Prosecution Exhibit No. P-20 and requests
that it be attached to the record and marked Prosecution Exhibit No.
P-20-A.

DEFENSE: There is mo objection on behalf of the Defense.

PRESIDENT: There being mo objection, the exhibit offered by the
Prosecution is admitted into evidence and will be marked Prosecution
Exhibit No. P=20-A.

(Whereupon the dooument referred to was marked and received in evi-
dence as Prosecution Exhibit No. P-20-A, snd is attached hereto and made
a part ‘of the record.)

CAPT. SHUMACKER: The Prosecution requests permission of the Court
to read ite Exhibit No. P-20=A.

PRESIDENT: Grented.
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(Whereupon Prosecution Exhibit P-20-A was read to the Court, as
follows:)

"On the 15th December 194k, I learned for the first
time that during the immediately impending offensive no
prisoners should be taken.

"Oon that day I was & mmber of times im our battelion
commsnd post and the meeting to which I sm referring, and
at which I was present, took place either at the begimning
of darkness or else olose to 2200 hours.

"At that time our battalion command post (Command post
of the III (GP battalion/2 Panzer Grensdier Regiment L.SS.
A.H.) was looated in the woods morth of Blankenheim. For
better understanding of this statement I hawve prepared a
sketch which I have marked I and attached hereto.

"On this sketoh marked I, the legend is:

1. Forester's lodge.
2. Garden

3. Fence

L. Path

"In this forester's lodge at the sbovementioned time a
meoting tock place of all d yed by

the battalion commender.

"At this meeting were present all the time: Haupte
stummfuehrer Diefenthal, who presided; Untersturmfuehrer
Max Leike for the 9th Company; Obersturmfuehrer Georg
Preuss for the 10th Compsny; I myself for the 1lth Compeny.

"Heuptscharfuehrer Jochen Thiele for the 12th Company
as woll as Untersturmfushrer who was at that time the com-
mmications officer of the battalion, snd whose neme I
don't recsll at the present, as he was only & short time in
our unit. Besides these mentioned persons, alsoc Unterstwurm-
fuehrer Flacke, the battalion adjutent, wes present. While
all others during the whole meeting remained at their seats,
Flacke walked oftem to and fro during the meeting as he as-
sisted Hauptsturmfuehrer Diefenthal like hending him maps,
or similar things; however Untersturmfuebrer Flacks did mot
leave the room during the meeting.

"At this meeting Hawptsturmfuehrer Diefenthal ac-
quainted us with the route of advance snd march order. Fur-
thermore he informed us that we were to be supported by
heavy artillery barrages and large airplene commitments.

"Furthermore Hauptsturmfuehrer Diefenthal informed us
about the Skorezeny group, dressed in Americen uniforms.
He related further that German agents were working in the
rear of the enemy who would aid us.

"Hauptsturmfuehrer Diefenthal declared that we had to
fight recklessly and declared further that we were not ale
lowed to take any priscpers in this offensive.

"] don't recall any more the exact wording of this or-
der. I only know he issued this order not to teke prisoners.

24




"The meeting which I just described lasted about ome
hour.

"For better understending of this meeting end the
location where it took place, I have prepared smother sketch
whioh I have marked II. The sketch as a whole represents
the only room of the described forester's house:

Is the teble

A oh
Another bemeh
The stove

Is a stool
Telephone table
Entrance

"I, myself, sat at the benoch indicated by mo. 3 and be-
lieve that smongst others also Obersturmfushrer Preuss sat
at this benoch. Hsuptsturmfuehrer Diefenthsal himself at
the stool indicated by mo. 5. I don't know any more where
the others who were present sat. Nobody sat at the tele-
phone table.

"After the above-described meeting I went right back to
my company, where I laid down for the time being to sleep.

"Between 2 and 3 o'clock in the morning (then alresdy
December 16th 194L) I had the compeny swakened and assembled
it arowmd a fire.

"Then I mede a speech to the assembled company in which
I pointed out that the decisive battle of the war was about
to begin. I requested my men to fight ruthlessly amd told
them also that it was mot permitted to take priscners. At
the seme time I informed them mot to shoot at such prisomers
who waved their steel helmets. I didn't tell them the
resson for this last order. It was based on the resson that
I had been inf d by Hewp £y Dief 1 during
the meeting which I described that Skorcseny's men would
make themselves nown by waving their steel helméts. The
participation of Skorezeny's group I kept a secret from my
men because Hauptsturmfuehrer Diefenthel hed expressly stated
that this peint was mot to be published.

"I don't know any more with what words I delivered the
order that no prisoners of war were to be taken. I only
know that I gave it.

"On the other hend I don't recall eny more to have is-
sued an order to shoot all civilians. It is possible that
I said to shoot suspicious oivilians.

"No questions were asked after my speech. We lined up
within a few minutes thereafter.

"Also to make my issuing of the order better understood,
I have also prepered a sketch of the place at which I gave
the sbove order.

"This drswing I have merked ITI, and attech it also to
this statement. Im it the legend is:

1. My location during my speech and issuing of
the order.

MK
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2. Radio SFW of the compeny
+ The assembled oomp
The forester's house pictured on sketches I
and I

*I have made this statement wminfluenced, without force,
threats or premises and I sm prepared to repeat it before
any oourt of justice.

"I believe in God and I em sware of the importsnce and
sanotity of the oath. I swear before God that this state-
ment oonsisting of mine handwritten pages and three drawings
also prepared by me, is the whole and pure truth and oom-
sists of mothing but the truth.

Hoins TOMHARDT
88 Obersturafuehrer
March 6th 19L6.
Witness:
Raphael SHUMACKER
Cept. CMP.

“Sworn to and subscribed before me this 6th day of March
1946 at Schwabisch Hall Germsay.

Williem R. PERL

1st Lt. M.I. 0-5551L9
Investigator-Exsminer
War Crimes Branoh USFET"

(Whereupon the statement was resd in German by the interpreter.)

CAPT. SHUMACKER: The Prosscution offers in evidence a picture afe-
fidavit executed by Heins Temhardt, bearing a photograph of Josef
Diefenthal, and requests that it be attached to the record and marked as
Prosecution Exhibit No. P-20eB.

DEFENSE: The Defense has no objection, snd there is no necessity,
as far as the Defense is ooncerned, of reading this into the record.

CAPT. SHUMACKER: Is it agreed by the Defense that the photograph
on this affidavit is & photograph of the accused Josef Diefenthal?

DEFENSE: The Defense agrees.

PRESIDENT: There being no objection, the exhibit offered by the
Prosecution is admitted into evidence and will be marked Prosecution Ex-
hibit No. P-20-B.

(Whereupon the document referred to was marked and received in evi-

dence as Prosecution Exhibit No. P-20«B.)




SR fls Polly QUESTIONS BY PROSECUTION (CAPT. SHUMACKER CONTD.):
#33-5/20-1

Q Lieutenant Perl, during the course of your in-
terrogation at I.P, #2 at Schwibisch Hall, Germany, did you have
occasion to interrogate one Heinz Hendel?

A Yes.

Q Did Hendel make a statement or statements to you

during the interrogation?

A He made statements to me.

Q In what form were these statements made?

A Oral first, then in writing.

CAPTAIN SHUMACKER: I hand the reporter a statement
and request that it be marked Prosecution's Exhibit 21 for identi-
fication.

(Whereupon the document referred to war marked Prosecution
Exhibit Number P-21 for identification by the reporter.)
QUESTIONS BY PROSECUTION (CAPT, SHUMACKER CONTD,):

Q I hand you the statement that has been marked
Prosecution Exhibit 21 for identification and ask ycu whether or
not you know whose handwriting is on that statement and who signed
it?

I know.

Who wrote it and who signed it?

Heinz Hendeli

Would you know Heinz Hendel if you saw him again?

A Yes.

Q Will you look at the defendants in the box to your
left and staté whether or not Heinz Hendel, who signed that
statement is among those present?

A He is.

Q What number is Hendel wearing?

ae
(Perl-Redirect) Su
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SR fls Polly 22,
#33 - 5/20-2

CAPTAIN SHUMACKER: Prosecution requests that the
Court ask the defendant wearing the number 22 to stand.

PRESIDENT: Number 22, stand.

(Wnereupon the accused wearing the number 22 stood ups )

QUESTIONS BY PROSECUTION (CAPT. SHUMACKER CONTD.):

Q Did Hendel make that statement voluntarily?

A Yes.

Q Did you employ any duress or force to obtain said
statement?

A No.

Q Did you make any promises or threats to Hendel to
obtain this statement?

A No.

Q Was the statement signed by Hendel in your presence?

Yes.

Was the statement sworn to?

Yes.

Who administered the oath?

I.

CAPTAIN SHUMACKER: Prosecution offers in evidence,
Prosecution Exhibit Number P-2l for identification, —

INTERPRETER: Will you repeat that, please?

(¥hereupon the statement made by Captain Shumacker was
repeated by the reporter.)

CAPTAIN SHUMACKER: (Continuing) -- request that
it be attached to the record and marked Prosecution's Exhibit
Number 21.

LT. COL. DWINELL: Defense objects to the evidence

on the grounds previously stated.

(Perl-Redirect) 51




SR fls Polly
#33 - 5/20-3

PRESIDENT: The objection is overruled. The
exhibit offered by the Prosecution is admitted into evidence
and will be marked Prosecution's Exhibit P-21.

CAPTAIN SHUMACKTR: Prosecution offers in evidence
a true and correct English translation of its Exhibit P-21, re-
Quest that it be attached to the record and marked as Prosecutiont's
Exhibit P-21-A.

DEFENSE COUNSEL: No objection on behalf of the De~

PREZIDENT: There being no objection, the exhibit
offered by the Prosecution will be admitted in evidence and will
be marked Exhibit P-21-A.

(Whereupon the document referred to was received in
Fvidence, marked Exhibit P-21-A, is attached hereto and made a
part of the record.)

CAPTAIN SHUMACKER: Prosecution requests permission
to read its Exhibit P-21-A.

PRESIDENT: Granted.

CAPTAIN SHUMACKER: (Reading)

"I, Hauptscharfuehrer Heinz HENDEL being duly sworn,
state the following:

In the night of the 15th to the 16th December 1944
I assembled my platoon after Obersturmfuehrer Heinz
TOMHARDT finished his speech, and delivered to them a
short address.

At this I did not add anything of my own but merely
repeated what Obersturmfuehrer TOMHARDT had already said,
namely that it was not allowed to take prisoners and that
panic and fright was to be spread by the members of my
platoon and that the 2nd platoon had to distinguish itself
in the fichting as well as in the execution of the order in
regard to prisoners of war.

In the night of the 16th to the 17th December 194k, our
column had to stop. I know that our columm had to come to a
halt in the vicinity of a village, immediately before we ex-
pected enemy contact and that I dismounted to reiieve myself.

n
(Perl-Redirect) Ve



http:o'Hrnil.ed

sally fls Polly Also a number of other members of my platoon dismounted.

#33 - 5/20-4 At this occasion and because the contact with the enemy
vas imminent, I repeated the orders which I had already
given before the takeoff from the forest near NEDDELSHEIM,
I said, "Boys, now we get at the enemy, don't forget you
must fight ruthlessly. No prisoners will be taken, Every-
thing that comes in front of our barrels will be mowed down.
The second platoon has to distinguish itself".

Amongst those I thus spoke to were Sturmmann STOCK,
St RUMPF, st SONNABORN, my driver, Rotten-
fuehrer Arvid FREIMUTH, and Unterscharfuehrer Oswald
SIEGMUND. Unterscharfuehrer SIEGMUND didn't normally
belong to my platoon but was attached and subordinated
to me for the EIFEL offensive. Actually Unterschar-
fuehrer SIEGMUND didn't belong to the combat unit and
was only attached to me as punishment because he always
dodged around in the rear.

I have made this statement voluntarily and out of
my own will, uninfluenced by force, threats, or harsh
treatment and uninfluenced by promises of any kind.

I swear before God that this statement is true and
am prepared to repeat same before any court under oath.

Heinz HENDEL
S8 Hauptscharfuehrer
4 April 1946
Witnessed
RAPHAEL SHUMACKER
Capt. CMP
sworn to and subscribed to before me this 4th day
of April 1946, at Schwaebisch Hall, Germany
WILLIAM R PERL
lst Li. M.I. 0-555149
Investigator-Examiner
WCB. USFET®
INTERPRETER ACKERMANN: Sir, I can hardly read this
handwriting.
PROSECUTION: If the Court please, Mr. Thon has
been sworn as an interpreter. He says he can read it.

(¥hereupon the interpreter Harry Thon read the

document in the German language.)

QUESTIONS BY PROSECUTION (CAPT. SHUMACKER CONTD.)

Q On the next day did you take another statement from

the same man, Heinz Hendel?

(Perl-Redirect)
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B3 - 5j205 Tow:

CAPTAIN SHUMACKER: I hand the reporter an instru-
ment and request that it be marked Prosecution's Exhibit 22,

(Whereupon the document referred to was marked
Prosecution Exhibit No. 22 for identification by the reporter.)
QUESTIONS BY PROSECUTION (CAPT. SHUMACKZR CONTD.):

Q I hand you Prosecution's Exhibit marked P-22 for
identification and ask you if you know whose handwriting it is
and who signed it?

Yes, I know.

Who wrote it and who signed it?

Heinz Hendel.

Is that the same Heinz Hendel you previously identi-
fied as wearing number 227

Yes.

A
Q Was this statement made voluntarily?
A

Yes.
Q Did you employ any force or harsh treatment to obtain
that statement?
A No.
Q Did you make any threats or promises to Hendel to
obtain the statement?
No.
was it signed by Hendel in your presence?
Yes.
Was the statement sworn to?
Yes.
Who administered the oath?
I.

CAPTAIN SHUMACKER: Prosecution offers in evidence

(Perl-Rediregt) 304
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#33 - 5/20-6

the exhibit that has been marked P-22 for identification, request

that it be attached to the record and marked as Prosecution's
Exhibit Number 22.

LT, COL, DWINELL: Defense objects to the evidence on
the grounds previously stated.

PRESIDENT: Objection overruled. The exhibit offered
by the Prosecution is admitted into evidence and will be marked
Prosecution's Exhibit P-22.

(Whereupon the document referred to, having been previously
marked and identified, was received in evidence as Prosecution
Exhibit No. 22, is attached hereto and made a part of the record.)

CAPTAIN SHUMACKER: Prosecution offers in evidence a
true and correct English translation of its Exhibit p-22, request
that it be attached to the record and marked as Prosecution's
Exhibit Number P-22-A.

DEFENSE COUNSEL: No objection on behalf of the Defense.

PRESIDENT: There being no objection, the exhibit of-
fered by the Prosecution will be admitted into evidence and will be
marked Exhibit P=22-A.

(Whereupon the document referred to, having been previously
makred and identified, was received in evidence as Prosecution
Exhibit No. P-22-A, is attached hereto and made a part of the record. )

CAPTAIN SHUMACKER: Presecution requests permission to
read its Exhibit P-22-A.

PRESIDENT: Permission granted,

CAPTAIN SHUMACKER: (Reading): "I, Hauptscharfuehrer,

Heinz Hendel, being duly sworn, state the following:

1. In May 1934, I voluntarily joined the"Allgemeine SS". From
the year 1934 until the year 1935 I belonged to the special
Command of SACHSEN, and in the year 1935, I was transferred to
the Totenkopfverbande to which I belonged until February 1942,
From 1935 until 1940 I was with the Totenkopfverbande in the
Concentration camp SACHSENHAUSEN and ORANTENBURG.

My rank was Scharfuehrer.  Scharfuehrer conforms to the
American S/Sgt.  The greatest part o the time I spent

(Perl-Redirect) 999
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in the concentration camp as a guard,

In the year 1942 I was transferred to the Waffen
8S, that is, I came to the LSSAH.

During the EIFEL offensive in December 1944 and
January 1945 I belonged to the 1lth company IIIrd (3.gep)
Armored Battalion, 2nd Panger Grenadier Regiment, "LSSAH",
that is, I was platoon leader of the 2nd Platoon in the
company mentioned.

2. In the night of the 15th to the 16th December
1944, the company commander of the 1llth Company, Ober-
sturmfuehrer Heinz TOMHARD, delivered a speech to the
assembled 1lth company in a forest in the vicinity of
STETTERSHEIM, In this speech Obersturmfuehrer TOMHARD
brought out among other things that we had to fight
ruthlessly and that we had to spread among the enemy
panic and fright and that no prisoners should be taken.
Hersby he also said that we should make plenty of 'RABATZ!'
when driving through the villages and that we should shoot
at everything. Rabatz is an expression of the SS lingo
and means fun, which consists of destroying plenty and to
bump off many people.

Irmediately upon Obersturmfuehrer Heinz TOMHARD
finishing his speech, I assembled my 2nd Platoon near
our vehicles and I incited the men of my platoon to
especially distinguish themselves in the execution of
this order. I no longer know the wording of my speech,
but its contents were that the 2nd Platoon must fight
especially ruthlessly and I repeated hereby that the 2nd
Platoon had to especially distinguish itself also in the
spreading of fright and terror among the enemy. Also I
repeated that it was our duty to make Rabatz.

3, In the following night, as well as in the night
from the 16th to the 17th December 1944, we came closer
towards the enemy. Just before we encountered the enemy
or expected to encounter him - I believe it was in the
vicinity of LOSHEIM - our column was required to stop
for reasons I no longer recall; most of the men of my
platoon dismounted at this time, either to relieve them-
selves or to stretch their limbs. Hereby, I dismounted
also. While T stood there near my SPW, surrounded by my
men, I gave them another short inflammatory indoctrination
on account of the imminent contact with the ememy. I said,
¥YBoys, now we are closing on the enemy; do not forget
you must fight ruthlessly. No prisoners will be taken,
Everything which shows itself before our barrels will be

bumped off, because the 2nd Platoon must distinguish it-
selft., Among those to whom I spoke thus were: Sturmmann
STOCK, Sturmmann RUMPF, Sturmmann SONNEBORN, my driver,
Rottenfuehrer FREINMUTH and Unterscharfuehrer Oswald
STEGMUND, all of my platoon. Unterscharfuehrer STEGMUND
normally did not belong to my platoon. However, he was
assigned under my command to me for the RIFEL offensive.
Unterscharfuehrer SIEGMUND really did not belong to the
combat unit and was only punitively put under my command
and assigned to me because he always dodged around in the
rear areas.

I prepared two sketches which 1 marked A and B.
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sally fls Polly Sketch A shows the locality of my first speech which

#33 - 5/20-8 I deliversd immediately following the speech of my
Company Commander, Obersturmfushrer TOMHARD. The
The numbers indicate: 1. Direction arrow which in-
dicates the direction of STETTERSHEIM, 2. Wide wood
path, 3. Narrow wood path, 4. SPW's of my platoon,
5. Fire, 6. men of my platoon. Sketch B shows the
road to LOSHEIM on which stood our column whén I de-
livered the second speech to my men. The numbers in-
dicate: 1, Direction to LOSHEIM, 2. Street, 3. SPW
of the 10th company which stood in front of me, k. My
SPW, 5, SPW of Unterscharfushrer PREUSS, 6. Men of my
platoon.

I made this statement voluntarily and of my own
will, uninfluenced by coercion, threats or harsh treat-
ment and uninfluenced by promises of any kind.

I swear before God that the statements which I
made in this deposition are true, and I am prepared to
repeat same under oath before any court.

(signed) Heinz HENDEL
SS Hauptscharfushrer
5 April 1946

Vitnessed:
RAPHAEL SHUMACKER
Capt. CMP.

Sworn to and subscribed to before me this
fifth of April 1946 at schwabisch Hall, Germany.

William R, Perl
lst Lt. M.I. 0-555149
Investisator-Examiner
War Crimes Branch
USFETII
PROSECUTION: If the Court please, I suggest that
¥r. Thon read this statement also.

(Whereupon the document was read in the German language

by Interpreter Harry Thon.)
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PROSECUTION:(Captain SHUMACKER)sThe Prosecution offers in
evidence three Picture Affidavits executed by Heinz Hendel bearing the
photographs of TOMHARDT,STOCK, and SIEGMUND and request that they be
attached to the record and marked Prosecution's Exhibits P-22-B,C,D,res-
pectively.

DEFENSE: On behalf of the Defense there is no objection to
the entries and there is no necessity for reading these.

PROSTCUTION: It is agreed that the affidavi‘ts bear the photo-
graphs of the accused TOMHARDT, STOCK and SIFGMIND respectively ?

DEFENSE: It is so agreed.

PRESIDENTs There being no objection, the Exhibits offered
by the Prosecution are admitted into evidence and will be marked Pros-
exution's Exhibits P-22-B,C,D, respectively.

(Whereupon the documents re;‘erred to having been previously marked and
identified were received in evidence as Prosecution's Exhibits P-22-B,C,
and D and are attached hereto and made a part of the record.)

DEFENSE: Dr Hertkorn who represents the accused Hendel des-
ires to interrogate the witness at this time.

RECROSS EXAMINATION
QUESTIONS BY DEFENSE:(Dr HERTKORN)
Q Lieutenant, do you know who took Hendel to his cell ?

Nos

A
Q Did you see just as he was being taken to his cell ?
A

Yes.

Q Was that by a soldier of the United States Army or some
other Army ?

A He was brought in by a member of the Polish Guard Unit.

Q Did you enter the room - the cell - yourself later on ?

A What do you mean by'later on ' ?

) Several minutes, or a short time later, so you could start
your interrogation ?
A When Hendel was brought into the cell I was there already.

Tes 1

I interrogated him ar d his 2nd shorter

(Perl- recross)
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# 34
20, 8. 2.

Q During some other interrogation was there a difference in
time between the instant Hendel was brought in to the room and the
time you appeared ?

A It might have been the second time - I do not recall,

Q What condition was it you found Hendel in when you then
entered that cell ?

A I do not remember whether at the s econd statement Hendel
was brought into the cell I was there already or whether he was there
when I entered.

Q Did you at any time find Hendel in the cell while he was
not standing up ?

A I do not remember - he might have been sitting.

Q Do you remember, Lieutenant, at any time when the one time
8S Officer Kramm was dictating ?

A Yes.

Q What were the reasons why Kramm was used for dictation ?

A The first statement was takar; rather late in the after-
noon and dictated by me personally after I had told him it is his
statement and he should say if I dictated something which is not right.
I could not go into some of the details this evening because we had to
quit work. The next morning I called Hendel again and I called Kramm
too. Kramm was a perfect German stenographer and had saved me the time
to wait there until he had wrote it all down.

Q Was it usual in other cases that dictation was done by
American personnel ?

PROSECUTIONs I object to that question we are not involv-
ed in other cases - we are dealing with these two particular statements.
PRESIDENT: Objection over-ruled.

A Never was any statement taken by any American persomnel

in German shorthand. Kramm was the only person available in the whole

house who knew German shorthand that we knew about. I remember I once

. ~n
(Perl- rscross) 999
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asked the accused Fischer whether he knew shorthand because I had
heard something about this - that he knew shorthand ‘;ut we could not
use him because either he did not know it or that his shorthand was
too poor.

Q Lieutenant, Hendel claims that during the interrogation
hewas told that the loop was getting tighter around his neck and
that he would be hanged next morning %

A This was not told to him during the whole of the inter-

rogation which was very easy and he was obviously very happy about

it and we told him we interrogated him to see whether he had shot

himself.

Q Were you present when Kramm took down the dictation from
Hendel ?

A I dictated to Kramm in Hendel's presence the statement,

Q Is it true - did he at that occasion - did Hendel state
that some of the terminology and words in this statement were not
correct ?

A I remember on several occasions he wanted to change
certain words in the dictation and in all those cases the changes
were made.

DEFENSE: No further questions.

PROSECUTION:(Captain SHUMACKER): No redirect.

PRESIDENT: No questions by the Court. Witness excused.
(Whereupon the witness was excused and resumed his seat at the
prosecution table.)

PROSECUTION: (Captain SHUMACKER). The Prosecution desires
to recall Morris Elowitz.

MORRIS ELOWITZ, a witness for the Prosecution was r‘ecélled,
reminded that he was still under oath, and testified through an inter-
preter as follows:

RE DIRECT EXAMINATION.
QUESTIONS BY PROSECUTION(Captain SHUMACKER):
(Elowitz -redirect) 060




# 3L. Q Are you the same Morris Elowitz who has previously
204 8.k testified in this case ?
A Yes

Q Dur ing the course of your interrogations at I P #2

at Sclwabisch Hall, Germany did you have occasion to interrogate
one Herbert Stock ?
A Yes.
Did he make a statement to you during that interrogation?
He did.
In what form was that statement made ?
He first made an oral statemention the basis of the
information he gave me we dictated the information - assembled the
information and he wrote the statement.

PROSECUTION: The Prosecution now hands the reporter an

instrument and requests that it be marked Prosecution's Exhibit P—23.

for identification.
(Whereupon the document referred to was marked Prosecution's Exhibit
P-23 for identification by the Reporter.)
Q Would you know him, Herbert Stock, if you saw him again ?
A Yes
Q Will you look at the Defendants in the box on your left
and state whether or not he is among those present ?
A He is.
What number is he wearing ?
No. 64.
ECUTION:(Captain SHUMACKER) Request, may it please
the court, that number 6L stand up.
PRESIDENT: Number 6L stand up.
(Whereupon the Accused bearing Number 6l stood up for identification
by witness).
Q I now hand you Prosecution's Exhibit P-23 which has be
marked for identification and ask you to state whether or not you

(Elowitz-redirect)
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know whose handwriting it is, and who signed that statement ?
A It is written and signed by Herbert Stock.
Was that statement signed in. your presence 7

Yes.

Was the statement sworn to ?

Yes
Who administered the oath ?
1st Lt. William R Perl.

Was any force or duress used to obtain this statement ?

> © » £ > © > o

loe
Was the statement voluntary ?
It was.
Did you make any threats or promises to Stock to obtain
this statement ?
A No.

PROSECUTTON: (Captain SHUMACKER) The Prosecution offers
in evidence the instrument which has been marked Prosecution's
Exhibit P-23 for identification and request that it be admitted in
evidence, attached to the record and marked Prosecution's Exhibit
P-23.

DEFENSE: (Col DWINELL). We object on the grounds prev-
iously stated.

PRESIDENT: Objection over-ruled. The Exhibit offered
by the Frosecution is admitted into evidence and will be marked
Prosecution's E
(Whereupon the document referred to having been previously marked and
identified was received in evidence as Prosecution's Exhibit P-23 and
is attached hereto and made part of the record.)

PROSECUTION: (Captain SHUMACKER) The Prosecution offers in
evidence e true end correct English translation of its Exhibit P-23

and requests that it be received in Evidence and marked Prosecution's

(Elowitz -redirect) 362




Exhibit P=23-A.
20, 8. 6.

DEFENSE: No objection on the part of the Defense.

PRESTDENT: There being no objection the Exhibit offered
by the Prosecution, is admitted into evidence and will be marked
Prosecution's Exhibit P-23-A.

(Whereupon the document referred to, having been previously marked

and received in evidence as Prosecution's Exhibit P-23-A is attached
hereto and made a part of the record.)
PROSECUTION: (Captain SHUMACKER). The Prosecution requests
permission to read Prosecution's Exhibit P-23-A to the Court.
PRESTDENT: Granted.
(Vmereupon Prosecution's Exhibit P-23-A was read to the Court in the
English language, as follows).

" I Herbert Stock, SS Sturmmann, having been duly
sworn, make the following statement under oath as an
addition to my statement dated the 15th of March 19L6:

In my statement of the 15th of March 1946, I des-
cribed the speech which our company commander Tomhart
delivered to us in the night of the 15th of December 19llk.
Imnediately after the company commander's speech Haupt-
scharfuehrer Heinz Hendel, platoon leader of the 2nd
platoon, called his platoon together and delivered a short
speech. Hauptscharfuehrer Hendel spdce of the same things
as our company commander. He spoke as follows:

"ien you all have heard the speech of the
Company commander. You are not allowed to forget
that he told us. It is necessary that we fight
ruthlessly in this offensive. All that comes before
our barrels will be shot. Prisoners of war will be
shot. In this offen e plenty of 'Rabatz' will be
made, and all that s itself in the streets and
in the windows will be shot."

I know that the expression 'Rabatz' is u
fight by us SS soldiers and means that everybody i
to have as mich fun as he wants to in shooting at every-
thing - at property, civilians and prisoners of wars

Between 3 and 3.30 hours in the morningof the 17th
December 194} before our company came to Losheim, Haupt~-
scharf,Hendel spoke again to the 2nd platoon, He spoke
as follows:

"This morning we shall meet with the enemy.
You know what I have told you before. You must
advance ruthlessly, shoot prisoners of war the
same way as you would shoot soldiers who fight
against us. There will be plenty of 'Rabatz'for

(Elowitz~-redirect) 363
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everybody."

Immediately after the speech of Hauptscharfuehrer
Hendel, our company came to Losheim,

I make this statement consisting of 3 pages volunt-
arily, without force, menace, or promises of reward."

(signed) Herbert Stock
Sturmmann
9 April 1946
Sworn to and subscribed to before
me this 9th April 1946 at Schwabisch
Hall, Germany.

William R Perl,

1st Lt.M.I,-0-5551L9

Investigator-Examiner

W.C.B. USFET.

(Whereupon the above statement was read to the Court in the German
language by the interpreter.)

PROSECUTION: (Captain SHUMACKER) : The Prosecution offers
in evidence picture affidavit executed by Herbert Stock bearing the
photograph of Heinz Hendel, and ret'zuest that it be attached to the
record and admitted in evidence as Prosecution's Exhibit P-23-B,

I believe it is agreed that
the photograph thereon is a photograph of the accused Heinz Hendel.

DEFENSE: No objection on the part of the Defense and
there is no necessity for reading same. It is agreed that it is a
photograph of Heinz Hendel,

PROSECUTION: Of the accused Hendel 7

DEFENSE: Yes.

PRESIDENT: There being no objection, the Exhibit offered
by the Prosecution is admitted into evidence and will be marked
Prosecution'sExhibit P-23-B,

(‘lnlereupon the document referred to having been marked and identified
was received in evidence as Prosecution's Exhibit P-23-B; is attached
hereto and made a part of the record. )

DEFENSE: (Captain NARVID). At this time the Defense moves

to strike the testimony, all evidence, and Exhibit P-23 on the grounds

that it is purely self-serving. It is what purports to be a confession

(Elowitz-redirect)
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but is, in fact, no confession at all since the accused Herbert

Stock does not make any admission against interest - thus it is
not an ldmigsion against self interest: it purely involves another
accused, and this is against the principle enunciated and I quote

from paragraph 493 of "American Jurisprud " ¢ W The vo.

£4

confession of a co-defendant or co-conspirator made after the comm-
ission of a crime or termination of the conspiracy cannot be
admitted against other defendants when such a confession was not
made in their presence and assented to by them, even though the
several defendants are not tried jointly. " i In this case this
is even more applicable since what purports to be a confession,is
no confession at all.

IAW MEMBER: There being no objection by any member of
the Court, the Lawmember will make the rulings: The Defense is
again referring to a statement - thereby Prosecution's Exhibit P-23
as being a confession. This Court has already ruled with respect
to the admission of statements of this type. A statement properly
presented and having bearing upon any of the issues in this case
will be admitted in evidence by this Court and such probative value
will be placed upon it as the Court deems fit. The motion is denied.

DEFENSE: No interrogation.

PRESIDENT: No questions by the Court - witness excused.
(Whereupon the witness was excused and withdrew and resumed his seat
at the Prosecution table.)

PRESIDENT: The Court will adjourn until 0830 hours tomorrow.

(Whereupon the Court at 1700 hours adjourned.)

(Elowitz-redirect)
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MORNING SESSION
(Whereupon the Court reconvened at 0830 hours, May 21, 1945.)

PRESIDENT: Court will come to order.

PROSECUTION: If the Court please, let the record show
that all members of the Court, all members of the prosecution,
all members of the defense counsel, all of the defendents and
reporter are present.

CAPT. SHUMACKER: Call the witness Heinrich. At this
time the prosecution does not contemplate recalling this witness.

GUNTHER HEINRICH, called as a witness for the prosecution,
being first duly sworn, testified through am interpreter as

follows:

DIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSBCUTION (CAPT. SHUMACKER)
What is your name?
Heinrich.
Your first name?
A Gunther.
Q What grade or rank did you hold during the Eifel
offensive in December 194l and Uanuary 19457
I was corporal and medic in the first company.
Did you say the first company?
11th company.
Are you now a prisoner of war of the United States?
Yes.
Q Will the witness please talk out loud so everybody in
the courtroom can hear you.
A Yes.

(Heinrich - Direct)




Where are you being held in custody?
A I em in custody in Dachau.
Q Did you partioipate in the Eifel offensive of the German
Army in December 194l end January 195t
A Yes.
Q When you ssy the 1lth company, do you mean the 1lth
Panser Grenadier Company?
A Yes.
Q What battalion?
A Third battalion, second regiment.
Q What division?
A First Panser Division, LSSAH.
Q Who was your company commander at the time of the Eifel
offensive?
A First Lieutenant Tomhardt.
Do you remember his first name?

Heinz.

Master Sergeant Hendel.

What was his first name?

Q
A
Q Who was your platoon leader?
A
Q
A

Hens Willi,

Q Would you know your former company commander if you
saw him again?

A Yes.

Q Will you look at the defendants in the box to your left
and state whether or not Tomhardt is emong those present?

A Yes.

Q What number is he wearing?

A Can I get up so I can see?

Q Surely.

A 67.

(Heinrich - Direct)




PRESIDENT: Number 67, stand up. B8it down.

Q  Will you know your former platoon leader, Hans Hendel
if you saw him sgain? y

A Yeos. »

Q Will you look at the defendants in the box to your left
end state whether or not Hendel was smmong those present.

A No.

Q Will the witness look at each aoccused starting at the
bottom row and go all the wsy down and take row by row.

A Yes.

Do you see Hendel smong the defendants?

What number is he wearing?

Q
A Yes.
Q
A

22,
PRESIDENT: Number 22 stand. 8it down.
On what date did the Eifel offensive begin?
December 16th, 19hl.
Was there any meeting of the 1llth campeany held shortly
the offensive began?
Yos. »
Did you attend this meeting?
Yes.
Who spoke at this meeting?
First Lieutenant Tomhardt made a speech at this occasion.
Q Is that the same Tomhardt whom you have just idemtified
as wearing number 677
A Yes.
Q Can you give the substence of what Tomhardt said on
that occasion?
A Yes.
Q Will you do so.

(Heinrich - Direct)




A It was in the hours of the evening from the 16th to 17th of

Deosmber. It might have been 1 o'olock.. We wers called together

to the headquarters tank of the 1lth company and a speech was
made to us. Im this speech it was said that we were about to
attack, that this action would be decidimg our viotory, that there
was no need of us worrying because everything was well orgemnised,
that we would have air support, that it was not permitted to take
prisoners of war, end that civilianms would be shot.
Q Now, when was this meeting held?
A At the night of the 16th to the 1T7th of December at
about midnight or 1 ofclock.
Where was this meeting held?
In the Blankenheim forest.
On what date did you say the offensive began?
On the 16th.
Now, if the offensive began on the 16th was your company
still in the woods on the night of the 16th to the 17th?
A That was an error of mine. The speech was made from the
15th to the 16th at night.
Q Was there ever any meeting held shortly before the
offensive began of the second platoon?
A We didn't have a real meeting, but after the speech
we were dismissed snd several men in the second platoon were
8till together.
Q Did anyone talk to those men of the second platoon who
were assembled?
A Yes.
Q Who?
A Master Sergeant Hendel.
Q What in substence did Hendel say on that ooccasion?

(Heinrich - Direct)




A Hendel emphasized that the second platoon was to dis-
tinguish isself partioularly, especially that we were to excel in
knocking out tanks, that no prisoners were to be taken and that
ociviliens were to be shot at. That is, real robots were to be
made.

PROSECUTION: If the Court please, there is a correction
on the tremslation thers. I believe it should have been no
prisoners must be teken.

PRESIDENT: Read the record end let's find out.

(Whereupon the reporter read the answer as requested.)

CAPT. SHUMACKER: Proseoution is satisfied with the
translation.

PRESIDENT: Is that satisfactory to the defense?

DEFENSE COUNSEL: Perfeotly satisfactory.

QUESTIONS BY PROSECUTION (CAPT. SHUMACKER)(Contd)

Q What was it that Hendel said about robots?

A He said that there was to be plenty of robots and by that
word robots, it is mesnt that one was to shoot without sny imhi-
bitions and destroy everything in sight.

Q Did Hendel later on talk to the men of the second platoon
or any of the men of the second platoon?

A Yes, that was in the Losheim forest.

And when was this?

That was on December 16, 19hl.

That was in the early morning hours.

And what did Hendel say on that occasion?

Q
A
Q Weas that in the day time or night time?
A
Q
A

The substance of his speech was just about the same
es it hed been in the Blankenheim forest.
Q This Hendel who talked on these two occasions, is that

(Heinrich - Direct)




the same man who you have identified among the accused as wearing
number 221
A Yes.

CAPT. SHUMACKER: Your witness.

CROSS EXAMINATION
QUESTIONS BY DEFENSE (LT. COL. DWINELL)
Q You said that Tomhardt made a speech on the evening of
the 15th in which he said that many preparations had been made
for the offensive, is that correct?
a Yes.
Q How long did this speech last?
A It might have lasted about 20 minutes.
Q Were there any other meetings of the compsny prior to the
meeting that you have just spoken about?
A I can't say that because I was not able to leave the
company area.
Q Well, did Lt. Tomhardt have a meeting on the 1lith of December?
I wouldn't remember.
Did he have a meeting on the 13th of December?

No.

That was at night time. He had one meeting then, yes.

A
Q
A
Q ‘Well, on the 15th of December did he only have one meeting?
A
Q

Therefore, there was only one meeting on the 15th at
which the preparations for the offensive were discussed, is
that right?

A Yes.

Q Just prior to the offensive how many meetings did you
attend at which preparations for the offensive were discussed?

A I was present at one meeting which was together with
my company with lst Lt. Tomhardt.

(Heinrich = Cross)




Q When did that meeting teke place?

A That was about midnight between the 15th and 16th of

December.
QUESTIONS BY DEFENSE (CAPT. NARVID)

Q Who was your cell mate in Bchwaebisch Hall?

A I was in the same cell with a man nmmed Piper from the
armored regiment for the last eight days.

Q Was Tomosak ever im your cell?

A I was together with him for two days.

CAPT. SHUMACKER: If the Court please, we object to this
line of cross exsmination. It does not bear on any of the evidence
brought out in direct.

- CAPT. NARVID: Subject to connection if the Court please.
I shall connect it right away.

PRESIDENT: Objection overruled.
QUESTIONS BY DEFENSE (CAPT NARVID CONTD)

Q Do you recall meking a statement to Tomczak that you
never received any order from Hendel to shoot prisoners of war?

A No.

Q How many times were you interrogeted in Schwaebisch Hall?

CAPT. SHUMACKER: If the Court please, we object to that
question. TIt's probably irrelevant and incompetent.

PRESIDENT: Objection sustained.

QUESTIONS BY DEFENSE (CAPT NARVID CONTD)

Q Prior to the time that you made a written statement in
Schwaebisch Hall, were you shown the statements of Tomhardt and
Hendel?

CAPT, SHUMACKER: If the Court please, we object to
that statement. What this witness was shown before he made any
statement is immaterial and incompetent in this case. He is
testifying from the witness stand end he may be cross examined

(Heinrioh - Cross)




%o what he is testifying to now before this Court not as to any
statement he previously made.

PRESIDENT: Objection is sustained.
QUESTIONS' BY DEFENSE (CAPT NARVID CONTD)

Q You were never particularly friendly with Hendel, were you?

A We got along well.

Q Well, isn't it a fact on the Lth of April you told
Godicke, Friedrichs and Rau in Schwaebisch Hall that you have to
settle an account with Hendel?

A No.

CAPT. NARVID: That is all.
QUESTIONS BY DEFENSE (DR. HERTKORN)

Q Do you know that Hendel met American medical trucks
already at St. Vith?

A I don't remember the exact mesme of the place any more,
but it is true that at & cross roads next to a forest we did meet
Americen embulances end I was in the vehiole of Master Sergeant
Hendel at the time.

Q Were these ambuleances still held by American soldiers?

Yes.

A
Q What heppened to these eambulances by order of Hendel?
A

I don't know that. All I can ssy is that these embulances
were stopped. It was like thiu., that our tank formation had gotten
out of control end that we didn't know where we were going exactly,
80 that we passed by these ambulances but what happened to them
or if enything happened to them, I cen't say.

Q Were the crews taken out of those ambulances?
A No, I didn't see that.

Q Did you see those ambulances driven off towards the

A They were standing there and then they drove slong a

(Heinrich - Cross)




1ittle bit towards the front'and them we drove off in the opposite
direction end took the position in the forest.

Q Did you hear Hendel issue any inmtructions concerning
those smbulances?

A No. '

Q One other question. Did you drive across the cross roads
south of Malmedy together with Hendel -- that is, the cross roads
in question here

A Yes.

CAPT. SHUMACKER: If the Court please, we object to any

examination of this witness as to what he saw or did at the cross

roads. That has not been brought out on direct exsmination and we
’

think it improper at this time. If the Court please further, if
after the prosecution has introduced its proof in chief and the
defense wants to recall this witness for cross examination on
what happened there, they will have the opportunity to do so at
that time.

PRESIDENT: Will the defense counsel state the purpose of
this line of questioning at this time.

DR. HERTKORN: The cross examination was intended to show
whether or not Hendel was touched by the accusations brought up
ageinst him in the charge sheet. I shall withdraw the question
until the prosecution will bring up this question.

DEFENSE COUNSEL: No further cross examination.

CAPT. SHUMACKER: No redirect.

PRESIDENT: Any questions by the Court?

There appear to be none. The witness is excused.

(Whereupon the witness was excused and withdrew.)

(Heinrich - Cross)




CAPT. SHUMACKER: We call the witness Pluschke.

WILHELM PLUSCHEKE, oalled as a witness for the Prosecutien, was
sworn and testified throuc‘h e interpreter as follows:

DIRECT EXAMINATION

QUESTIONS BY PROSECUTION (Capt. Shumacker):

Q What is your name?

A Wilhelm Pluschke. .

Q. What was your grade or rank during the Eifel offensive in
194, end Janvary, 19457
Unterscharfuehrer (8gt.).
What unit were you in at that time?
12¢th Company, 2nd Panser Grensdier Regiment, Leidstandarte.
Leidstandarte Adolf Hitler?
Yeos.
Who was your battalion commander at that time?
Sturmbamnfushrer (Major) Diefenthsl. :
Who was your company commander?
Heuptsturmfuehrer (M/Sgt.) Thiele.
Are you now a prisoner of war of the United States?
I didn't understand the question.
Are you now a prisomsr of war of the United States?
Yes.
Where are you being held in custody?
In Dachau.

On what date did the offensive begin =- the Eifel offensive?

Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A

December 15, 1944,

Q Was there sny meeting of your company -- the 12th Panzer
Grenadier Company =-- shortly before the offensive begant?

A Yes.

Q Did you attend that meeting?

R Yes.,

(Wilkelm Pluschke - Direct)




Q Who speke, if sayome, at that meoting?

A My compemy commander, M/Bgt. Thiele.

Q Will you please spesk lowd enough so that all the accused,
a1l mesbers of the Court, all ocowmsel, snd everyone in the courtroem
osn hear you?

A Yeos.

Now, who did you say spoke at this meeting?

My company oommander, M/Bgt. Thiele. ‘

Who attended the meeting?

The whole company. .

Were the platoon leaders present?

Yeos.

Who were the platoon leaders?

T/Sgt. Feldvoss, T/Sgt. Pfalzer, and T/8gt. Breidruck.

Q
A
Q
A4
Q
A
Q
A
Q

What about Oberscharfuehrer Voigh?

| d

Oberscharfushrer (1/8gt.) Voigt was the headquarters troop
leader of the company,

Q Was he there, too?

A Yes.

Q Do you remember the substance of what Thiele said on that
occasion?

A I can remember the substance, yes.

Q Will you state the substance to the Court?

A Yes. He spoke as follows: This action would make the deoci-
sion for Germany. We were to remember our destroyed cities, our wives
and children, end if we did that we would surely know what to do when
wo captured Americans. We should keep up the spirit of the Leidstandarte
and should prefer to die in action, rather than retreat.

CAPT, SHUMACKER: Your witness.

CROSS EXAMINATION
QUESTIONS BY DEFENSE (Lt. Col. Dwinell):

Q There were several meetings of the 12th Cempany prior to the
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offensive. 1Isn't that a faot?
To my knowledge, there were two.
What was said at the first meeting?
The substance of these two speeches was, in general, the same.
How long did the first meeting last?
I can't remember that any more.
How long did the second meeting last?
Maybe about twenty minutes.
Q You said that at one of the meetings Thiele said that this
action would make the decision for Germsny. Is that right?
A Yes.
Q At which meeting was that statement made, the first meeting
or the second one?
A I think ;t the first ohe.
Q Therefors, this was a very importent offensive, was it not?
A Yes.
Q And you say that, in prepsration for the offensive, the come
peny commander had only two meetings?
A Yes. He made two speeches h the company et these occasions.
Q What wes the date of the first meeting?
A I think on the 13 th or lljth of December, 19LL.
Q In addition to what would be done with prisoners, what other
matters were taken up at the meeting?
A I have already given you the contents of this speech, snd
that was most of what there was to it.
Q Was there anything said at the meeting sbout the part in the
offensive that the infantry would pley?
A No.
Q Was anything said at the meeting sbout the pert that the pers-
troopers would pley in the offensive?

A No, not that, either,

(Wilkelm Pluschke - Cross) EYl 7




Was anything said sbout supply of gascline?
I oan't remember hearing snything sbout that.
Was anything said sbout the route of march?
That might be possible.
Q  Was there enything said about the cbjective to be taken in
the offensive?
A The goal of the offensive was smnounced, snd as far as I cen

remember they were lup}ol.d to be the bridges across the Meuse.

Q And how did Thiele express that in his speech? How did he

exactly express that?
A I don't r-.-bor that any more.
Q But you do remember very clearly what he said about prisoners?
A Yes.
DEFENSE: Dr. Wielend, for Germsn counsel, would like to ask a
question.
QUESTIONS BY DR. WIELAND:
Q Did your unit teke any prisoners?
CAPT, SHUMACKER: If the Court please, we object to that line of
questioning at this time.
PRESIDENT: Objection is sustained.
QUESTIONS BY DR. RAU:
Q Were you oriented sbout the treatment of prisoners of war
during your basic training?
A I was oriented in my basic training.
In which manner?
In the usual memner of instruction.
Will you explein the contents of this imstruction to us?
It has been too long for me to remember.

Q Did you go through a cycle of instruction es a noncommissioned
officer cendidate?

A Yes.

(Wilhelm Plusclie - Cross)



http:tni.Di.Dg

Q Were you oriented about the treatment of prisoners of war
during thet cycle of imstrustion?
A I don't remember that eny more.
Q  What did you yourself do to u;nhuat the order which you
say was given to the effect that prisoners of war wers to be shot?
» A There was nothing I could do to cownteract it.
Couldn't you object?

¥o.
Why not?
That was not within my power.

DEFENSE: Nothing further.

CAPT. SHUMACKER: No redirect.

PRESIDENT: Any questions by the Court?

There appear to be none. The witness is excused.

(Whereupon the withess was excused and withdrew.

CAPT. SHUMACKER: The Prosecution wants to recall the witmess
Morris Elowitsz.

MORRIS ELOWITZ, recalled as a witness for the Prosecution, testi-
fied further through an interpreter as follows;

REDIRECT EXAMINATION (Continued)
QUESTIONS BY PROSECUTION (Capt. Shumacker):

Q Mr. Elowitsz, you asre reminded that you sre still under oath.

A Yes.

Q Are you the seme Morris Elowits who previously testified in
this cese?

A Yes.

Q  During the course of your interrogations at IP No. 2,
Schwabisch Hall, Germeny, did you have opocasion to question ome Axel
Rodenburg?

A Yes.

[} Would you know Rodenburg if you ssw him again?

A Yes.

(Elowits = Redirect)




What company was Rodenburg in?

12th Company of the 2nd Panser Grenadier Regiment.

That is as of the time of the Bifel offensive?

That is what he told me.

Would you loek at the defendants in the box to your left and
state whether or not the Axel Rodenburg you refer to is emong those
present.

A Yes, he is,

Q What nwmber is he wearing?

iAo ‘

PRESIDENT: 53 stand up. == 8it down.

Q In the course of yow interrogations of Rodenburg, did he
make & statement to you?

A Yes.

Q In what form was this statement made?

A He at first made an oral statement, ﬁd I dictated it baok
to him end he wrote it dowm.

CAPT. SHUMACKER: I hand the reporter an instrument and request
that it be marked Prosecution Bxhibit No. P-2l for Identification.

(Whereupon the document referred to was marked Prosecution Exhibit
No. P-2; for Identification by the reporter.)

Q I hand you this statement, which has been marked Prosecution
Bxhibit No. P-2l, for Identification, and ask you to state whether or mot
you know whose hendwriting it is and who signed it.

A It is written and signed by Axel Rodenburg.

Was that statement signed in your presence?

Yes.

Was the statement sworn to?

Yes.

Who administered the oath?

Capt. Raphael Shumasker.

(Elowits = Redirect) °§°
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Q Was the statement made voelwmtarily?

A Yes.

Q Did you employ any force or harsh treatment to obtain that
statement?

S (8

Q Did you make any promises or threats to Rodenburg to obtain
that statement?

A Wo. .

Q Is the Rodenburg who signed this statement the same man you
Just identified as sitting in the defendents' box, wearing mo. 537

A Yes.

CAPT. SHUMACKER: The Prosecution offers im evidemce this state-
ment marked Prosecution Exhibit No. P=2l, for Identification snd requests
that it be attached to the record and marked as Prosecution Exhibit No.
P2l

LT. COL. DNINELL: The Defemse objects to the evidence on the
grounds previously stated.

PRESIDENT: The objection is overruled. The exhibit offered by
the Prosecution will be admitted in evidence and will be marked Prosecu=
tion Exhibit No. P-2l.

(Whereupon the document referred to, having been previously marked
end identified, wes received in evidence as Prosecution Exhibit No. P=2L
apnd is attached hereto and made a part of the record.)

CAPT. SHUMACKER: The Prosecution offers in evidence a true and
correct Buglish tremnslation of its Exhibit No. P=2l and requests that it
be attached to the record and marked Prosecution Exhibit No. P=2l=h.

DEFENSE: There is no objection on behalf of the Defense.

PRESIDENT: There being no objection, the exhibit offered by the
Prosecution will be admitted in evidence and will be marked Prosecution
Ezhibit No. P-2li-A.

(Whereupon' the document referred to was marked and received in evi-

dence as Prosecution Exhibit No. P-2L=A.)

(Elowits = Rediregt) 381
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CAP?. SHUMACKER: The Prosecution requests permission to read its
Prosecution Exhibit No. Pe@l~A.

PRESIDENT: Granted.

(Whereupon Prosecution Exhibit No. P-2L-A was read to the Court,
as follows:)

"I, Axel g, Unter £ in the 12th
Company, 3rd Battaliom, 2nd Ps. Gr. LSSAH, having been
duly sworn, make this additional statement supplementary
to my affidavit of 25 Pebrusry 1946.

"On the 15th December 194k, our compeamy wnder the
oommand of CO Joshen Thiele Hauptscharfushrer, was in the
Nottersheimer Forest near the Blamkenheim Forest, on the
day before the start of the Eifel offemsive. I remember
that in the evening of this day after darkmess our compeny
was oslled together for a speech of the CO Hauptschar~
fuehrer Thiele. The company assembled and Hauptschar-
fuehrer Thiele stood next to a csmp fire in front of the
company end with him were Oberscharfuehrer Voigt, Ober~
scharfushrer Pfalser, Oberscharfushrer Feldvoss, platoon
leaders of our company.

"I remember Hsuptscharfushrer Thiele spoke to us
substantially in the following menmer: 'Now the offensive
will start, which is going to determine the final fate eof
Germany. We must destroy the enemy and not show any con-
sideration. We will fight in the old 88 spirit. I sm mot
giving you any direct orders to shoot prisonmers of war,
but you are well trained 85 soldiers, you know what you
should do with prisoners without me telling you that.'

"I concluded fram this speech that I could shoot aé
many prisoners of war as I wanted to, and that my superior
officers would not punish me for that. That was the wn-
derstanding of the other soldiers in my company to whom I
talked later. However, who those soldiers were I cannot
remember any more today. .

"I meke this additional statement coneisting of two
pager voluntarily without coercion, threats or promises of
reward,

(Signed) AXEL RODENBURG
26 February 1946

"Sworn to and subscribed before
me this 26th day of Feb. 1946 at
Schwabisch Hall, Ger.

(Signed) RAPHAEL SHUMACKER
Cept. CMP"

(Whereupon the statement was read in German by the interpreter.)
CAPT. SHUMACKER: Your witness.
DEFENSE: The Defense does not desire at this time to interrogate

the witness.

(Elowits - Redirect)
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PRESIDENT: Any questions by the Court?

There sppear to be none. The witness is exocused.

(Whereupon the witness was excused and withdrew.

CAPT. SHUMACKER: The Prosecution desires to recall William R.
Perl, 1st Lt.

WILLIAM R. PERL, recalled as a witness for the Prosscution, testi-
fied further through an interpreter as follows;

REDIRECT EXAMINATION (Continued)
QUESTIONS BY PROSECUTION (Capt. Shumacker):

Q Lt. Perl, you are reminded that you are still wmder oath.

A Yes.

Q. Are you the same lst Lt. William R. Perl who has previously
testified in this case?

A Yes.

Q During the course of your interrogations at IP No. 2,
Schwabisch Hall, Germany, did you have occasion to interrogate one Frans
Sievers?

A Yes.

Would you know Sievers if you saw him again?

Q
A Yes.
Q

Will you look at the defendants in the box to your left amd
state whether or not Sievers is among those present?
He is.
Have you already seen him in the defendants' box?
Yes.
What number 1s Sievers wearing?
59«
PRESIDENT: 59 stand up. == Sit down.
Q Did .Simrl tell you his rank and his position during the
Eifel offensive in December, 194, end January, 19457

A Yes.

(Perl = Redirect)




Q What was his rank, and what was his position?

. A His renk is Obersturmfushrer, and he is the commanding officer
of the 3rd Panser Pioneer Company.

Q During the course of your interrogatiems, did un‘or- make a
statement to you?

A Yeos.

Q In what form was this statement made?

A First oral, then in writing. v

CAPT. SHUMACKER: The Prosecution hands the reporter an instrument
end requests that it be marked Prosecution Exhibit No. P«25 for Identifi-
cation.

(Whereupon the dooument referred to was marked Proseoution Bxhibit
No. P=25 for Identification by the reporter.)

Q I hand you Prosecution Exhibit No. P=25 for Identification and
ask you if you recognize the handwriting and if you know who signed that
statement.

A Yes.

Q  Whose handwriting is it, and who signed it?

A Franz Sievers wrote it and signed it.

Q Is that the same Franz Sievers you have just identified as
wearing no. 597

A Yes .

Was the statement signed in your presence?

Yes.

Yes.

Was the statement made voluntarily?

Q
A
Q Was it sworn to?
A
Q
A

Yes.
Q Did you employ any force or harsh treatment to obtain the
statement?

A No,

(Perl = Redireot)




] Did you make any threats or promises to Sievers to obtain
this statement?

A Noe




PROSECUTION(Captain Schumacher): The pros-

ecution offers into evidence the document previously marked
"Prosecution Exhibit P-25, for identification" and requests
that it be marked "Prosecution Exhibit No, 25", for attachment

to the record,

DEFENSE: The defense objects on the grounds

previously stated,

PRESIDENT: The objection is overrmled and
the Exhibit offered into evidence by the nrosecution will be
accepted into evidence by the court and marked Prosecution Exhi-

bit No, 25, for attachment to the record,

FROSECUTION (Captain Schumacher): The pros-
ecution offers into evidence a true and correct English trans-
lation of Prosecution Exhibit No, 25, to be marked "Prosecution

Exhibit No. 25-A", and to be attached to the record,
DEFT it The defense has no objection,

PRESTDENT: There being no objection, the
translation offered into evidence by the prosecution is accepted
into evidence by the court and will be marked Prosecution Fxhi-

bit No, 25-A, for attachment to the record,

ION(Captain Schumacher) :
on requests permission to read Prosecution 7

to the court,
Granted.

SCUTION(Captain Schumacher) :

statement reads as follows:

(P=25,P-25-4, introduced)




WFor the Armored Group, under the command of Obersturmfeuh-
rer PEIPER existed, during the Eifel offensive, the order:
',..The resistance of the enemy is, if necessary, to be brok-

en by terror...'s

"Purthermore existed the order, if the situation requires

it, to shoot prisoners of war,

"At the sand table, exercises of the Armored Croups, or
immediately thereafter following officers' meetings, at an
estate near WEITERSNIST (at the end of November —- beginning
of December 194)y) I heard for the first time an expression

which had reference to that,

"This arnounced policy said: '...Also, a bad reputation has

its committmentS..s's

"I believe pretty well that this expression was made by
Obersturmfeuhrer PETPER, but I can't insist with absolute

certainty if it was he who came forth with this statement.

WAt a later occasion, a secret regimental order was shown
to me in which it said that if the situation requires it,
prisoners of war are to be shot and that the resistance of

the enemy, if necessary, is to be broken by terror,

"I can't remember the exact wording of this order, but the

sense of the words of this regimental order is clear in

my memory, as it is stated in the ahove,

WThis regimental order was presented to me, eit at
the regimental CP in JRBNIST, or in a small hunting

castle or hunting lodge in the forest near BL VHETM,

(Statemend of 8i&




'During the days prior to my departure from SATZVEY -- I
can't state the exact day -- I was twice at the Regimental
CP in WETLERSNIST, We left SATZVEY on the 12th or 13th of
December, 19Ll,

"At the occasion of these two visits, secret-orders were
shown to me and I signed something, but I don't know any

more what I signed,

"I also, on December 15th, 19k, took part at a meeting
of all Company Commanders of the lst Section, Besides
these Company Commarders, also I was present, because T
was assigned by Obersturmfenhrer PEIPIR to the 1st Sec-
tion. Also Hauptsturmfeuhrer MOEBIUS of the 501lst King

Tiger Detachment was present.

"It is possible that the above-described secret Regimen-
tal order was presented to me only at this meeting or
immediately before or after, Anyway, I also sirned some-
thing at the hunting lodge. I don't know any more exact-
ly what I sipmed there, Anyhow, I know that this written
Regimental order was never sent to my Company, but I pot
only to read it. I don't know any more if this order

was signed personally by Obersturmfeuhrer PEIPER or by
Hauptsturmfeuhrer GRUHLE, I only know that it was a secret

Regimental order.

"Sturmbannfeuhrer POETSCHKE pave all this and more

eting on December 15th, 19}, indoctrinated

orally with the contents of this Regimental order,

at the same time he also emphasized that th

sistance, if nec ry, had to be broken by

(Reading and translation of P-25-A)




"I don't know any more if we were to publish the contents
of the described secret order to all the men of the Company,
or if the Platoon Leaders were only to be acquainted with
this hideous measure, I assumed the latter and published

it in this form to my Platoon Leaders only, I did that on

the evening of December 15th, 194k,

"The Platoon Leaders who I gave these orders were: Unter-
sturmfeuhrer AUGUS T, SEITZ, Untersturmfeuhrer RUDI KAMPFE,
and Oberscharfeuhrer MAX BAUTNER, At that time, I did not
read the Regimental order to them, because the document
was only read to me, it was not given to me; therefore I
said to my Platoon Leaders that the enemy resistance had
to be hroken, if necessary, by terror, and if the situation

requires it, to shoot prisoners of war,

"I don't recall to have issued an order like that, before
the 15th December, 194k, I also don't recall to have ever

said anything abovt this offensive directly to my Company.

"For more precise explanation of my statement, I myself

have prepared three sketches and attach them to my statement.

"The sketch marked "I" shows at the left part, the house in
which our Pegimental CP was located, The Regimental CP it-
self is shown on the ripht part of the sketch number "I,
Number "I" indicates the room of the Commanding Officer,
Obersturmfeuhrer PEIPER, number 2 is 1 room of the 1 ju~
tant, Hauptsturmfeuhrer GRUHLE, in whose connection con-

cerning secret order, I had signed something,

#Sketch number "IT" shows the hunting lodge in the woods

near BLANKENHEIM, in which I also signed something in

(Reading and translation of P-25-A)
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connection with the secret order. I did that in the
room to the right rear. It was in this room where
POETSCHKE had impressed us, also orally, of the contents

of the written Regimental order which I described above.

"On sketch "II", I have also shown the seating arrange-
ment, Number 1 is Sturmbannfeuhrer POETSCHKE, number 2

is Hauptsturmfeuhrer MOEBIUS, number 3 is myself,

"There were also two or three more officers present, but
I don't know for certain who they were, with the exception
of Untersturmfeuhrer KRAMM, whose presence at this meet-

ing T recollect precisely.

"Sketch number "ITI" represents the place where I issued

to my Platoon Leaders the described order on December 15th,
194k,

"On this sketch, number one indicates the place where the
order was given and the space for the vehicles of the
1st and 2nd platoons, number 2 indicates the vehicles of

the 3rd platcon and the service company.

"I have made my statement voluntarily and out of my own
will, At none of the interrogation have I been subject

to force, nor were promises made to me,

jeve in God and I am awafe of the importance and

sanctity of an oath,

"I swear before God that my statements (those of February
25th, 1946, and the one of this date) are the whole and
pure truth and T am prepared to repeat this statement,

at any time, before any court,

(Reading and translation of Sievers'

nn
Jov




"Signed: Franz Sievers, 27th of February 1946, Witnessed:

Raphael Schumacher, Captain, CMP, Sworn to and subscribed
before me this 27th day of February, 1945, at SCHWARISCH
HALL, Germany, signed: William R, Perl, First Lieutenant,
M.T., 0-555149, Investipator-Examiner, War Crimes Branch,
USFET,

PROSECUTION (Captain Schumacher): The pros-
ecution offers one picture affidavit, bearing the photograph
of Joachim Peiper, executed by Franz Seivers, and requests that
it be attached to the record and marked Prosecution Exhibit 25~

B.

DEFENSE: The defense has no objection to
the admission of this picture affidavit and the defense agrees
that the photograph thereon is the photogranh of a defendant,

Joachim Peiper,

PRESTDENT: It having been so agreed, the
photographic exhibit offered into evidence by the prosecution
will be accepted into evidence by the court, marked as Prosecu-

tion Exhibit 25-B, and attached to the record.

(Therenpon this exhibit was appropriately

marked by the reporter and is attached hereto,)

Captain Schumacher): Your

witness.

TONS BY THE DEFENSE:

(Perl -- Cross)




Q Exhibit P-25, Lieutenant Perl, is dated the 27th
of February. How many times prior to the 27th of February
was Sievers interrogated?

A I can't recall that,

Was he interrogated on the 25th, do you know?
It might be,

Just on what date did he write the confession out?
On the 27th of February,

The statement was dictated, is that correct?

Yes,

Who did the dictation?

I dictated it,

Didn't Sievers refuse to take the dictation from you?
No.

Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q

I notice that the dictated confession is very lengthy,
During the course of this dictation, did he make any protests
about the inaccuracies of the statement that you were making?

A Wo, he never protested: he suggested changes and, of
course, ‘they were made.

Q Was the dictated statement or confession made in the
interrogation cell at SCHWABISCH HALL?

A Yes,

Q Lieutenant, at any time, did you see
ed in any way?

A No.
No further questions,
_EXAMINATION
NS BY THE PR( JTION (Captain Schumacher):

(Perl -- Re-Direct)




Q Iieutenant Perl, I just noticed that at the top of
the front page on Prosecution Exhibit P=25 there is a date
"26 February 19L6", and the date "27 February 1946" appears
on the last page. Can you explain those two dates?

A Yes, I believe I can,

Q Well, explain it,

A I never started dictating a statement by dictating

the date, To start with the date is the Glerman custom, and
here, obviously, I started with the date, withont knowing the
exact date,

Q Do you think that it is possible, or do you know,
whether that statement was written partly on one date and partly
on another?

A I do not remember whether it was started on one day
and finished on another, but I am almost certain that it could
not have been this way, because if somebody confessed, we had
to take the statement in one.

Q "In one", by that do you mean that the statement had
to be taken on one occasion?

A Yes,

PROSECUTION (Captain Schumacher): Your

As a matter of fact, Lieutenant Perl, this confess-
ion took two solid days of dictation, isn't that so?

A No.

No further questions,




PROSECUTION (Captain Schumacher): No
re=direct,

PRESIDENT: Are there any questions by

any member of the court of this witness?

(There being no further questions,

ness was excused and withdrew,)

PROSECUTION (Captain Schumacher): The pros-

ecution calls as its next witness Leopold Lattenmayer.

LEOPOLD TATTENMAYYR, called as a witness by the prosecution,

was sworn and testified through an interpreter as follows:

(Whereupon the questions, answers and other proceed-

ings were interpreted to the accused,)

QUESTIONS BY TIE PROSECUTION (Captain Schumacher):

Q Now, will you speak lond enough, so that every
in the courtroom can hear you? '
A Yes. y
Q What grade or rank did yon hold, during the Eifel
offensive, in December, 194k, and Jamary, 19457
A Corporal,
Q What unit were you in?
The 3rd Pioneer Company.
What Battalion? What Division?
Pioneer Battalion, LSSAH,
Are you now a prisoner of war of the United States?

Yes.

in custody?




A In Dachau,
R-37-10

Q  Did you participate in the Eifel Offensive in Decem-

ber, 194l, and January, 19452
A Yes.
Who was your Company Commander at that time?
First Lieutenant Seivers,
Do you remember his first name?
Yes,
What was it?
Franz,
Q Would you know Obersturmfeuhrer Franz Seivers, were
you to sece him again?
A Yes.
Q Tionld you look at the defendants in the box to your
left and state whether Sievers is among those present?
A Yes,
Q What number is he wearing?

A Fifty-nine,
PRESIDENT: Number fifty-nine, stand up,
(Vhereupon the accused Seivers arose.)
PRESIDENT: All right sit down,

(Ymerenpon the accused ¢

vhat year?
194k,

Where was your Company bivouaced, immediately before

the offensive began?

(Lattenmayer -- Direct)
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A In the forest of SATZVEY, near FELDKIRCHEN,

Q Is that spelled S-A-~T-Z-V-E-Y?

A Yes, that is the same,

Q Was any meeting held of your Company, the 3rd Panzer
Pioneer Company, while you were assembled in the vieinity of
SATZVEY?

>

Yes.

Do you remember the:date of that meeting?
It was on the 1llhth.

The 1hith of what?

December,

Tho spoke at that meeting?
Obersturmfeuhrer SEITZ,

Was SETIZ an officer in the Company?
Yes.

Was he a Platoon Leader?

Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A

Yes, lst Platoon.

Q Can youn state the substance of what SEITZ said at
that meeting?

A Only sugzestions, more or less.

A1l right, what did he say?

A He said that there was a secret order and that we
were to remember the air attacks and that no prisoners would
be taken and that all kinds of weapons were available for
this attack.

Q Were you present at this meeting?

From SATZVEY, where did your Company ro to?
To a forest, near H IM,
Thmat Platoon were you in?

st Platoon,

(Lattenmayer —-




Q And SEITZ was your Platoon Leader?
R-37-12 A Yes,

Q How many groups, or sections, were there in each

platoon of the 3rd Panzer Pioneer Company?
Three groups.
How many vehicles were tﬁers in each group?
Two of them,

Q Did you attend any other meetings, where similar
statements were made, after the Company moved to the BLANKE&EN-
HETY woods?

A No.

Q Did yonr Platoon Leader go to a meeting, when the
Company was assembled in the BLANKENHEIMER woods?

A Yes.

Q Tho was your Croup Leader?

A Corporal Schott.

Q Did Corporal Schott talk to your Group, after he had
attended this meeting?

A Yes,

Q Vhat did he tell you?

A That we were to move out that same day and to get

What else did he tell you?

That we shouldn't forget this order.

What order?
Probably the same one that Tieute Seitz had talked
ut before.
'
Q Yid any order other than that given to you by Seitz

-~ was any other order issued to you, prior to the offensive?

A I don't remember,

er -- Direct)




Q Did you know of any other order that Seitz could
have been referring to, other than the order given to you by
Seltz at SATZVEY?

A No.

PROSECUTION (Captain Schumacher): Your

witness,

CROSS~EXAMINATION

QUESTIONS BY THE DEFENSE:

Q You said that Seitz had said that you would not take
prisoners? Who was to take them?
A According to Lieutenant Seitz, we wouldn't shoot the

prisoners in this manner,
DEFENSE: Nothing further,

PROSECUTION (Captain Schumacher): No re-

direct,

PRESTDENT: Are theve any questions by any
member of the court of this witness at this time? (There were

none, )

(Whereupon, there being no further questions, the wit-

ness was excused and withdrew, )

RESIDENT: Court will recess for thirty
minutes.
("hercupon Court recessed for thirty minutes until

1030 hours.)

(Lattenmayer —- Cross)




(Wherewpen the Oourt at 1030 hourse)

PRESIDENT: Osurt will come to orders

FPROSECUTION: If the Court please, let he record show that
all the mesbers of the Gourt are present, all the members of the
Prosecution are preseat, all the members of the Defense Counsel
and all the defendants and the reporter are presente

CAPTAIN SNUMACKERs Prosecution would like to recall the
witness Harry Thone

HARRY We THON, an American civilian called as a witness for
the Prosecution testified as follows;

(Whereupen the questions, answers and other proceedings

P to the and the German cowsel,)
REDIRECT EXAMINATION

QUESTIONS BY PROSECUTION (Captain Shumaoker)s

CAPTAIN SHUMACKER: M'e Thom, you are reminded you are still
under oathe

Q Are you the same Harry We Thon who has previously testified
in this case?

A !.l;

Q During the int gati you d at IP Number 2,
Schwabisch Hall, Germany, did you have occasiom to Questien one

Gustav Knittel?

>

Yos, sire

Would you kmow Knittel if you saw him again?
Yese

Have you seen Knittel in the courtroom?

I haves

Is he among the accused present?

He is.

What number is he wearing?

Number 3le ‘

> © » O » O > O

PRESIDENT: Will Number 31 stand wp?

9
Thon = Redirect 9%




(Whereupen the accused wearing Number 1 stood wpe)
Q At the time you interrogated Dnittel did ke give you
the resk he held and the mit he commanded during the Rife
of: during 19hk and 19457
A mea, ;
Q  Would you state that renk and command?
A Yes, Oberetursbaznfushrer and he was commandirg officer

of the First Reocomnaisance Battaliem, LSSAH Divisiom.

Q  Youwse sure it was Ob ushrer, not

A I beliave it was Stursbannfushrere

Q As & result of your int gatd did 1l make &
statement?

A At first he didn't, at the first interrogatiens

Q  Well, later did he mske a statement?

A He made a statement upon Peiperts ﬁquut.

CAPTAIN SHUMACKER: I hand the reporter a statemsat and ask
that it be marked Prosscutionts Exhibit Number 26 for identifications

(Whereupon the document referred towar marked Prosecutien
Exhibit Number 26 for identification by the reporters)

Q I hand you Prosecution Exhibit Number 26 for identification
and ask you whetler or mot you know the handwriting and who signed
it.

Yes, this is Kuittel's handwriting and it is signed by

Is the statement dated?
No, it is note ’
Is the statement swarn to?
No, it isntte ‘
Q Do you remember the approximete time that Knittel wrote
that statement?
A It was in the first days of April 1946,
Q  Was the statement made voluntarily?

A Yes, it wase 400
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Q  Did you esploy sy foroe or harsh treatmsnt to obtaim
that statemsnt from Knittel?

A Noe
Q  Did you make any threats or promises to Enittel?
A Noe ¢
Q

Is the Dnittel who wrote and signed that statement the
same man whom you have tified among the as
Number A7
A TYos, he ise

Q You stated a moment ago that Peiper had something to do
with Dnittel's writing that statemsnts Will you explain what you
mean?

.A Yes, I interrogated Knittel ome afternoon, I think it
was arowmnd lig00 o%clock and Enittel said he didn't lnow from amything.
I stopped the interrogation right there and the following morning I
opened the door to Enittel's room where he was quartered and was
standing in the doorway talking to hime I saw Peiper in the hallway
and thought it a good idea to call him over. I therefore called
him and asked Peiper in front of Inittel whether it wasn't his
opinion ¢ o o i

CAPTAIN SHUMACKER: Will the witness make that last statement
in English?

A (Continuing) I asked Peiper whether he didn't think it
a good idea that Kmittel tell me the truth since we knew everything
already.

CAPTAIN SHUMACKER: Will the interpreter translate that into
German?

(Whereupon the interpreter did as directed.)

A (Continuing) So Peiper told Knittel, yes, that is true,

they lmow everything. Enittel asked Peiper whether he had made

8 Peiper d the question with "yes", Thereupon

401
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Eaittel got paper and pencil and wrote this statemente
CAPTAIN SHUMACKERs Prosecution offers in evidence the
exhibit marked Number 26 for identification and requests that it be
attached to the record and marked Prosecution Exhibit Number 26,
LTe OOLONEL DWINELL: This is m unswom statement and my

objection previously made would not be appropriate, There is
no objections
PRESIDENT; There being no objection, the exhibit offered

by the Prosecution is admitted in evidence and will be marked
Bxhibit "Re26%,

(Whereupon the document referred to, having been previous-
1y marked and identified was received im evidence as Prosecution
Bxhibit Number 26 and is attached hereto and made a part of the
records)

CAPTAIN SHUMACKER: The Prosecution offers in evidence a true
and correct English translation of its Exhibit "Pe26" and requests
that it be attached to the record and marked Prosecution Exhibit
26Ae

DEFENSE: May it please the Court, the Defense has no objections

PRESIDENT: There being no objection, the axhibit offered by
the Prosecution in evidence will be admitted in evidence and marked
"P=26A%

(Whereupon the document referred to, having been previous
1y marked by the reporter was received in evidence as Prosecution
Exhibit 264 and is attached hereto and made a part of the records)

CAPTAIN SHUMACKER: Prosecution requests permission to read
its Exhibit "P=26A%e

PRESIDENTs Granteds

CAPTAIN SHUMACKER (Reading)s

"I, SS Stubaf, Qustav ENITTEL, after being duly sworn, maks
the following statement under oaths

"During the EIFEL offensive, I was commander of a fast
group consisting of the SS Pze Aele, 1lst SS Panzer
Recon, Battalion, strengthened by the 2./AeRele, 2nd
Btry, 1st Artys, Regte, AeRe 1 and 1o Pie Cos, SS Pie
Bue, le My fast group was under S3 Oberstubafe

Statement of Knittel 4U¢
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grant this campaign to t.h- new younger commanderse The
divi;hl::z commander wanted to arrive at a decision on
the

"During a ride in the area of EUSKIRCHEN I met SS Stubaf.
WEISER, Adjutant of the Oberstgruppenfushrer D. mmn,
Commander of the Pze A.0.K. 6 (6th Army Command), We
discussed the coming offensive. WRISER told me that
umlﬂlzhmmcmtntumhotmm
with the Oberstgruppenfh, as the only ranking belew a
Generals He spoke very impressed about the personal
experience of the Rushrerts speech. He said that
everything what Germany has still at its disposal
of material and good divisions was hers concentrated
for the decisive battles This last exertion of force
was supposed to oreate the decisive turning point of
the war in a few weeks by a lightning thrust and should
mean the end of the ware The main tactical objective
should be to separate the American armies from the
British and their smashing, Our first objective would
be the supply base ANTWERPe Until the turn of the
year no foreign soldier was suypposed to stand any more
on Oerman soils Everything was to be parmitted that
would help you to advance. The Fushrer covers youe
Think of the German fatherland which suffers under
the enemy bomb terror, and be ruthless towards the
enemy civilian population, When a military necessity
is at hand allied prisoners of war should be shote
Concludingly he said that in case the offensive should
not reach the great staked goal, then anyway the MEUSE
line should be wne

non the 1ie12 at 1400 I had to report to SS Oberfushrer
MDHNKE, who ordered me to take over again the SS P
AeA.le Simultaneously there as first commander I was
let in on the secret of the plamn of attack of the
offensive, The conference was mainly of tactical
contents which culminated therewith, that it should
be a beautiful commission for mee

wAfter that I got myself the orders and maps on hand from
the I a, 8S Stubaf., ZIEMSSENe Among these must also
have been the written order of the PZe A+0.K. 6 (Tank
Army Comnand 6) signed by Oberstgruppenfe DIETRICH

which was transmitted by the division and which concerned
itself with the conduct towards the civilian populatiof
and the shooting of allied prisoners of ware

4U3
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“On the 15412 at 1000, I was ordered to a conference of the
m.ummrlnm-rr-mumndx
divisien and the command-
mammmmmm Besides 88 Sturm-
bannfushrer SKORZENY was introduced.

"Herely the Korps commander, S8 Gruppenfushrer PRIESS
spoke in short about the coming offensive wherely the
substantial points of the army order were covered and
ruthless combat tactics were requested of use

"0n the 15612 at 2400 I was to the
oconference of the armored group under the leadership
of 88 Oberstubafe PEIPER. As substantial poiat for
me the "Operation Greiff® was hereby discusseds

*0n the 15,12 at 2300 I conducted a
oonference of the fast groups at the battalion CoPe
of the PEe Aede les

"location: Near railroad station GLAADT
"Participants:

Adjutant 88 Materstuf, STIEWE

00!'- commander ];I: Compe 88 Ustuf

l

Battery
Comp

Contents of the Confersnce

1ls Taking over of the battalions

2o Issuance of the written tactical divisional order
and the distribution of the mapse

3¢ Marking of position and the plan of attacke

Le Presumable commitment of the battalion

Se Publishing of the operation "Greiffe®

6o Oral transmittal of the order transmitted by
the division from the S8 A.O«Ke 6 about
conduot in battle in extractss ILast exertion
of force for final battle, beautiful far
staked task, fighting requiring greatest
barshnesse The going is through enemy
territory, think of your relatives suffering
under the bomb terror in the treatment of
the enemy civilian populatione If the military
necessity requires it, in especially compelling
situations, allied prisoners of war are to be
shote

KNITTEL

Statement of Knittel
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CAPTAIN SHUMACKER: Your witness.
KECROSS EXAMINATION
QUESTIONS BY DEFENSE (LT. COL., DWINELL)
Q  Mry Thom, the statement, Prosscution Exhitit P=26
was dictated to Knittel, is that not se?
No. It was mot dictated.
Is this statement in Knittel's handwriting?
Yes, it is.
Were you present when he wrote it?
At part times, I was not there all the time,
Q Were you there at the time when he began to write the
very first part of the statement?
A I don't remember for sure but I believe I was,
Q I notice that at the very b ng of the t

appears the expression: “After being duly sworn, make the following
statement under oath:", did you not dictate that phraseclogy to him?

A It could be that it was dictated but I believe it was
this way:s I showed Knittel several of other

in this Court and that he has copled it from them,

DEFENSE COUNSEL: Defense requests that the interpmeter
translate the statement again, the last statement,

CAPT, SHUMACKER: Will the reporter give the witness
the answer in English and let the interpreter trenslate 1t again,

(Whereupon the last answer was read by the reporter.)
QUESTIONS BY DEFENSEs (LT, COL. DWINELL)

Q As a matter of fact, Knittel very vigorously protested
writing that phraseclogy at the beginning of the statement, is that
not so?

A No,

LT+ COL. DWINELL: That is all,

(Thon=recross )
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QUESTIONS BY DEFENSE (DR. LETLING)
Q  You referred to a remark made by Peiper, did you not?
A That is right,
Q Didn't Peiper say, "They kmow more than we do"?
A The exact words that Peiper used en that occasion,
I do not know,
DR, LEILING: No further questions,
DEFENSE COUNSELs Nothing further from the Defense,
CAPT, SHUMACKERs No redirect,
PRESTIENTs Any questions by the Court? Apparently
note The witness is excused.
(Whereupon, the witness was emcused and withdrew to the
Prosecution table in the courtroom.)
FROSECUTION: The Prosecution calls as its next witness,
Mr, Virgil P, Lary.
VIRGIL P. LARY, an American civilian, called as a witness
for the Prosecution, being first duly sworn, testified as followss
(Whereupon the questions, answers and proceedings were
translated by the interpreter into the Germen language.)
DIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION: ’
Q W1l you state your name, occupation and residence?
A Virgil P, Lary, Jr,, student at the University of
Kentucky, Lexington, Kentucky,
Q What is your nationality?
A American ciSisen.
Q Were you in the military service of the United States
on 17 December 19kk?
A I was,.

Q What was your rank and organization?

(Lary-direct)
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A 1st Lieutenant, Field Artdllery, Battery B, 265
Observation Battalion.

Q  Where were you on the 17th December 19L4?

A Enroute from Zisvenimt, Germsny to a small towm in
the vicinity of Bastogne, Belgium.

Q  Who was with you?
Battery B of the 285 Field Artdllery Observation Battalion.
Were you traveling in column?
Wo were.
Where were you in the column?
I was in the first jeep in the leading element,
Was that the first vehicle in the column?
Yeos, it was,

Do you recall the route of your truck ccnvoy?

A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A

From Zieventut, Germany to Zweivold, Germany to Bupen,
Belgium to St. Vith, Belgium to a small town in the vicinity of
Bastogne, Belgium,

Q  With reference to Prosecution Exhibit P-3, which is
the large map on the wall, at your right, will you indicate as
mch of the route as is shown on there?

A Yes.

Q As you indicate on the map, will you please indicate
directions and towns?

A This is North (indicating) in this direction and this
is South (indicating) in this direction. This is the road from
Eypen (indicating) to Malmedy,

Q In what direction were you traveling on that road?

A We were traveling south om this road (indicating)
into Malmedy.

(Laryedirect)
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Did you leave Malmedy?

Yes, we did,

In what direction did you go when you left Malmedy?

We traveled in the direction ‘lnﬁnut to Beugnes.

About what time of day was it when you passed The
Crossroads of Beugnes, Belgium? ;

A Approximately 1:00 ta 1330 in the afternoom.

Q Do you recall what happened after you crossed the
Cpossroads at Beugnes, Belgium?

A Approximately 1,000 meters south of the Crossroads
our convey of approximately 30 vehicles was fired upon from the
high ground due east by seme small arms, mortars and artillery.

Q On what highway or towards which village were ym
travelling when you passed the Cyossroads?

A In the direction of the village of Ligneuville.

Q  In what direction was that?

A That was in the direction south that the convey was
travellinge

Q After you were fired upon what did you do?

A I discussed with Cgptain Mills, who was in the leading
Jeep and who was in charge of the convoy, what would be best, to
contimie en route, to attempt to turn arcund or to abandon the
vehicles and get into the ditch.

Q What did you do?

A The firing became so intense that we decided to get
into the ditch, stopping the convoy.

Q  After you got into the ditch, what did you do?

A We continued to lie in the ditch while the artillery

and small arms fire came into the convoy.

(Lary-direct) 408 x
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Q  Was anyons in the ditch with pou?

A Yes, Captain Mills and Corporal Lester, driver of the
vehicle.

Q  Can you describe what happened after you were in the
ditoh?

A I spoke to Captain Mills and said, "Do you think that
a patrol has broken through or is it too heavy for our patrol?*
and he said, "The fire is too intense."

Q Then what happened?

A At this time, T spoke to Captain Mills and said, "Let's
crawl up this ditch and attempt to make a stand for it besides
that small house which we just passed."

Q What did Captain Mills say?

He said, “Allright."

Then what did you do?

We crawled up the ditch for approximately 100 meters
in the direction of the house, north,

Did you take refuge in the house?

We did note

Q
A
Q  What did you do?
A

At this time I was almost opposite the house.
started to cross the road in the direction of the house.
time, I noticed almost upon me a German tank,

Q How did you know that it was a German tank?

A I saw the black crosses on the side,

Q What did you do after you saw the German tank?

A As the personnel had their heads cut of the tank,
I dropped down to the ground and pretended to be dead,

Q Then what happened?
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A The tank passed me without incident, I again emp
to oross the road and noticed a half track vehicle following the
tank,

Were there any distinguishing maris on this vehicle?

Q
4 I don't remember,
Q

What happened after that?

A A German in this vehicle seeing me come out of the
ditch with my hands over my head took a pistol out of his holster
and started to shoot at me,

Q What did you do when he attempted to shoot you?

A Seeing his intention I stepped behind one of my
vehicles and thus deflected his aim,

Q Did you see what this German did after he did not fire
at you?

No, I did not, I immediately heard, however, two shotse
Then what happened?
This vehicle passed on down the road without further

Then what did you do?
I crossed the road to where there were approximately
15 to 20 of my men standing with their hands over their heads in
front of this house,
Q Did you have any conversation with these men?
4 I did.
Q What was the nature of the conversation?
A I spoke to these men and sdid, "Pick up your arms
and we'll attempt to make a stand for it in this small house,"
Q Did you?

(Lary-direct)
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A Ve didn't, Corporal Daudb stated, "Look up the road,
Lary® and this I did and saw an entire column of armored vehicles
approaching in our direction., At this time I stated, "It will
be necessary for us to surrender to these people.®

Q Did you surrender?

Ay this time, no.

What did you do?

I crossed back over the road and spoke to Captain Mills,
Where was Captain Mills at that time?

He was still lying in the ditch,

What did you say to Captain Mills?

A I said, "Captain Mills, are you hit?" and there was
no answer, I repeated the question, "Captain Mills, are you hit?"
and he said, "No. Go away or they will come back and kill me."

Q Did you have further conversation with him at that time?

A I did,

Q  What was it?

A I saiq, -cuﬁm, come out of the ditch those people
have gone®. This he did and joined our group across.the road,

Q Was this the group by the house or the group opposite
the house?

A This was the original group of approximately 15 or 20
men that I first joined. I would like to insert one thing here,
When I saw the intention of the German to shoot me, after stepping
behind the vehicle, I removed my raincoat which had bars on it,
covered the rank and insignia on my collor with my sweqter and
covered with mud, the helmet with the large stripe in the back
and the bar insignia on the fronte

Q After you crossed with Captain Mills to the group in
front of the house, what happened?

(Lary-direct) 41l
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A  Carporal Daub, in the group, spoke to me and said, "Let's
make a break across the field for it."

Q  Did you reply?

A Idid, I said, "No, If you make a break for it
they have a right to shoot you."

Q Then what did you do?

A We continued to stand there waiting for this next
group of armored vehicles to come closer in our direction.

Q Did they arrive?

A They did and we surrendered ag that time to them,
Q What did they do with you?
A

All the men in our group had their hands over their
heads, 1like this (indicating).

PROSECUTIONs Let the record show that the witness
pat his hands over his head and clasped them behind his head,

THE WITNESS: At this time, a German in the leading
tank motioned to us to the rear in this manner (indicating).

PROSECUTIONs Let the record show that the witness
made a motion with his right arm and hand, with his thumb
extended over ﬁ- right shoulder, Go ahead.

THE WITNESS: At this time we started to march back
in the direction we had cem or in the direction north to The
Cpossroads, Approximately six or seven vehicles back in this
colum, a German stated the following, as his vehicle passed
us travelling south, "Its a long way to Tipperary, boys". No one

in our group

ponded or made t and we contimued to march
to the rear,
QUESTIONS BY PROSECUTIONS

Q@  Did any other German say anything further to you?

A Yess A German on foot came to our group and stated,
“Stop, stop, I want drivers for these vehicles". We passed on

412
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and paid no attentien to this man and contimed to waik narth
in the directien of the Cross roads.
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Did you reach the Crossrosds?t
Yes, we did. However, before we reached the Crossrosds ==
What happened there?
A I saw ¥/Sgt. Lacey, with another man whose neme I don't re-
member, being marched south, under guard, down the road.
Q Was that in the direction that you had come from?
A He was being marched south, in the original dine.tion of our
convoy's travel.
Q Did you ever see I/lgt. Lacey or this other man againt
I did not.

A
Q What happened to you after you reached the Crossroads?
A

Just before the Crossroads, spproximately 50 to 100 no‘tvrl,
there wes parked a half-track vehicle with a German stending at the
side of it. As we approsched this vehicle, the German searched the
men and took from them oigarettes and watches. This I witnessed.

Q Did he take the arms away from the men?

A The men were unarmed.

Q You mean they had thrown their arms away before this point
was reached?

A When I joined the men, spproximately 15 or 20, by the house,
their arms were at their feet.

Q Well, after these men were search:d, then what heppened?

A We were motioned into the field.

ﬁ Going north on this highway, which side of the road would
this field be?

Facing north, it would be on your left, or to the west.

How close to the Crossroeds would this be?

Approximately 50 te 100 yards.

Did you go into the field?

Before entering the field, I requested of this man who was

414
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searching the men and relieving them of their possessions, permission
to have cne of our men treated for wounds received in the initial fir-
ing. This men's name wes Cpl. Valensi. Permission was refused.

Q Then what happened, after this?t

A Disregarding the individual tIu‘t was searching the men, I
marched into the -field with the rest of the groups as they joined the
grouwp in the field.

Q What did you do when you reached the field?

A 1 walked to the right center of the group I:ld Joined the
group of men, spproximately 150 to 175, who were standing in the field.

Q How were these men stending?

A They were standing with thni;- hands over their head im this
menner (indicating), shoulder to shoulder ==

PROSECUTION: Let the record show that the witness indicated that

the men were stending with their arms and hends olasped over their head.

A (Continuing) -- shoulder to shoulder, a 20=man fromt, spproxi=

mately eight ranks deep.
Q How far were you from the road where you were standing?
A I would estimate the distance to be spproximately 15 to‘ 20
yards.
Did suy of these prisoners in the field carry arms?
I seaw no one in the field with earms,
Did you see any wounded men in the field?
I did not.
Q Were all the prisoners of war that you saw in the field
Americans?
A To my knowledge, they were.
Q Do you remember the nemes and the unit of eny of the prisoners
you saw in the field?
A I do.
Q Will you tell the Court the nemes snd unit of those that you

remember?

415
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A The following men were all from the 285th Field Artillery
Observation Battalion.

Q Do you know their battery?

A Battery B. -= Capt. nn'-, Lt. Munsinger, Lt. Reardon, Pvt.
Carr, Pvt. Cohen, Sgt. Frans, Sgt. Geisler, Sgt. Hercherloth, Sgt.
Kinsman, Sgt. Leurs, Opl. Laufer, Cpl. Rosenfeld, Cpl. Valensi, Cpl.
Skoda.

Is that all you remember?

Those are all the names that I remember of those I saw in the

Did you see any American medics in the field?

I did.

Q Did they wear any distinguishing marks to indicate that they
belonged to the Medical Corps?

A Yes, a helmet painted with red crosses on four sides and a
medicel armband on the left arm.

Q Did you notice eny attempt on the part of the prisoners in
the field to escepe?

A T noticed no attempt to escape.

Q While you were standing in the field, did you sey anything to
snyone?

A I did. I spoke to sn officer who wae from enother unit, whose
neme I do not know.

Q What did you say?

A "It looks 1ike we will spend some time in Germany this winter."

Q Did he reply?

A He did not.

Q Did you hear any other conversation by Americens while you
were stending in the field?

A At that time, no.

Q Did you hear the Germans say anything while youw were standing

in the field?
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A I heard a foreign language being spoken from the road. Ger-
man I did not kmow at that time.

Q Did you motice the attitude of the Germsns while you were
stding in the field?

A An attitude of great haste.

Q Anything else?

A Only their actions on the rosd.

Q What were their aotions on the road?

A Before I go further, I would like to imsert ome thing:
Before joining the group in the field, I sew an American Lieut. Colonel
being forced at rifle point, by two Germans, to drive a jeep. This
Jeep stopped at our right front, facing east on the road. The Colonel
got out of the jeep and joimed eur group.

Q Did you hear the Colonel say snything while he was in the
field?

A No.

Q Did you observe what the Germans were doing on the rosd?

A At this time the half-track vehicle, mounting a camnon, was
brought up and faced =~ or the attempt was made to face it -- in the
direction of our group. For some reason unknown to me, this cannon
was ordered off, and it proceeded south down the roed.

Q Then what heppened?

A At this time two vehicles drove wp and parked on our flanks,
spproximately 30 yards spart. At this time I saw a German in one of
these vehioles place a machine gun over the side of the vehicle.

Q What else did you motice on the road?

A At this time snother vehicle drove up and stopped in the
center of these two.

Q Do you know what type of vehicle this was?

A I do not recall, but I saw only one-half of a men standing
in this wehicle.

Q What else did you observe?

417
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A I saw this man take a pistol and aim it in the directien of
our growp.

Q Did he aim the pistol more then once?

A He did, in the following msnner: his hands on his hip, three
times (indicating).

Q Then what heppened?

A Heo then fired two shots into our group. At the first shot e
men to my right front, spproximately here (indicating), with his hands
up in this manner, went down like this.

PROSECUTION: Let the record show the witmess indicated that the
man shot had his arms extended over his head and fell sidewsys to the
left.

Did you observe anyone hit by the second shot?

I did not.

How ;lon was this vehicle to you frem which the man fired?
Approximately 15 yards.

Do you know the rank of the German who fired these two shots?
I do nmot.

Was he an officer?

Q
A
Q
A
Q
A
Q
A

I don't kmow.

Q At that time were you familiar with the insignia of renk of
the Waffen SS or the Wehrmacht?

A I was not.

Q At that time were you familiar with the wniforms of German
officers?

A I wes not.

Q Have you ever stated in any sworn statement you have given
that an officer in a half-treck fired at the priscners of war with a
pistol?

A I did.

Q When was this?

A This was in Liege, Belglum.

418
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What was the date?
On the 18th of December, 19LL.
Under what oircumstances did you give this statement?
A I gave this statement to & Captain == from what department’

I don't kmow -~ while I was under the effects of morphine and ether,

and I assumed at that time that a man g such a position of

- importance, being armed with a pistol and who would take the respomsibil-
ity, must have been an officer.

Q Could you identify the German who fired the first two shots
if you were to see him again?

A I oould.

Q Will you teke a look at the defendants seated on your left
and see if the German who fired the two first shots at the priscners of
war at the Crossroads neer Baugnez, Belgium, on 17 December 19LL, is
present.

A This (indicating) is the man that fired the first two pistol
shots into the Americen prisoners of war.

Q That number is he wearing?

A ¥o. 1k,

PROSECUTION: If the Court please, will you have this individual
identified as mo. 1l stand wp?

PRESIDENT: No. 1l stend wp., == Sit dowm.

PROSECUTION: If the Court please, the Prosecution requests a
five-minute recess to have pictures taken.

PRESIDENT: Court will recess for five minutes. Spectators will
not leave the courtroom.

(Whereupon the Court recessed at 1145 hours.)

(Whereupon the Court reconvened at 1150 hours.)

PRESIDENT: Court will come to order.

PROSECUTION: If the Court please, lst the record show that all
members of the Court, all members of the Defense counsel, all members
of the Prosecution, all the defendants, the reporter are present.

. 415
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PROSBECUTION: If the Court please, let the record show that the
accused identified es having fired the first two shots at the Cross-
roads on 17 December 15Ll, wesring the number 1l;, has previously been
identified as George Fleps.

i bl
I wan} to remind the witness that he is still under oath.
DIRECT EXAMINATION (Continued)
QUESTIONS BY PROSBCUTION:

Q Have you ever seen the accused George Fleps, whom you have
identified as firing the first two shots at the Crossroads, st any
time since December 17, 194k, prior to today?

A Yes, I have.

Where was it?
At s:h'lbluh. Hall, Germany.

Can you describe the circumstances?

Q
A
Q
A

Upon my arrival in this theatre, I requested of Col. Burt
Ellis permission to see the defendants, stating that I thought at the
time that I ocould identify the man, if he lived, that fired the first
two pistol shots. Permission was granted under the following condi-
tions: In the first part of April of this year I was taken to
Schwabisch Hall by Col. Ellis. He stated to me that the defendants
would be brought out singly, in groups of two, and in groups of three.
I was to stand at spproximately the same distance as I stood from the
Crossroads on that day. This was done, and & group of three men were
brought out. I recognized none of these. At this time a group of two
men were brought out. I recognized none of these. At this time three
men were brought out. I immediately picked out this man as the man who
fired the first two shots at the Crossroads.

By "this men," who are you referring to?

The men thet I just identified, mo. 14.

On December 17, 194), did you wnderstand German?

I did not.
420
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Q Did you hear anything while you were standing there, before
the first shots were fired, that sounded to you like sn order to fire?
A Only sharp voices from the road, from the people == the
Germans ~- on the rosd.

Q Wow, what happened after these two shots were fired?

A At this time I heard two machine guns open up on the group.
The firing seemed to became more intense. Those of us that were mot
killed originally fell to the ground. I fell with my face in the mud,
my feet pointed toward the road.

Q How long did the machine guns fire at your group?

A For approximately three minutes.

Q Did you hear any noises after the firing ceased?

A I did. I heard the agonized screams from the Amerioan
wounded .
Q Did you hear enything else?
A I heard single shots which sounded or seemed like they came
from pistols.
Q Did you see any Germans come into the field?
I did not. My face was in the mud.
Did you hear any firing in the field?
I did. I heard these shots that sounded like pistol shots.
After the pistol shots, did the moaning and groaning cease?
Yes. Completely.
Did you hear the Germans say enything during the shootings?
Only laughter.
Q Did any vehicles pass along the road while you were lying in
the field?
A Yes.
Q Did you hear eny noises from these vehicles?
A Yes. I heard laughter and more machine gun fire. However,

before this machine gun fire, I wuld like to state to the Court:

4c1
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While lying in the field, I heard scweons walk past my head, heard a
single shot on my right, heard what I identified as a clip being re-
loaded, replaced in the pistol, and the individual walked on past my
head, out of hearing.

Q Did you hear anything else while you were lying in the field?

A At this time, after hearimg the lsughter and more machine gun

fire from these passing vehioles, things became quiet and I could hear
the motors in the distance. I heard one man before me say, "'So-and
80,' have they killed you yet?" This men replied, "No, but if the son
of a bitohes are going to kill me, I wish they would come back and get
it over with."

Were you wounded while you were in the field?

I was,

Whereabouts?

Through the left foot.

How long were you in the field?

I was in the field approximately an hour to an hour and a

Q Did snything else happen that you haven't described while you
were lying in the field?

A Yes. Someone said, "Let's go." At this time it was almost a
simultaneous reaction. Those of us that could got up and made a break.

Q Where did you go?

A I stepped over numerous bodies lying around me and ram in the
direction morthwest. At this time another machine gun opemed up from a
vehicle at the Crossroads when we made the break.

Q How many bodies do you estimate you saw lying in the field
when you made your break?

A I estimate well over a hundred.

Q How many people do you estimate made the break with you?

A Approximately 15.

(virgil P. Lary = Direct)




Q Where did you go after you went morthwest?

A I orossed a barbed wire fence and a dirt road, and passed
behind a house where there was a soldier, en American soldier, lying.
I spoke to him and said, "Let's orawl into this small shed, or they
will kill you if they find you here."

Q  Did he reply?

A He did: "Io,. I will remain here.” At this time I orawled
into the shed on my stomach and covered myself with what appeared to be
tobacco sticks.

(-] How long did you remain in the shed?

A I remained in the shed wntil after dark -- until about eight
o'clock.

Q While you were in the shed, did you hear any noises coming
from the field where you had previously been shot at?

A I did. T heard more soreams and more shots.

After the shots, did the scresming stop?
Yes, it did.

Q
A
Q Now, where did you go when you left the shed?
A

I orawled in the direotion of due west up a hedge row and
noticed a large fire coming from a house on the Crossrosds. At this
time I took an aszimuth on buss bombs that were passing overhead and
went in that direction soross the fields.

Q Where did you go to?

A I walked spproximately two miles, then got domn and crawled
into a small town, where I was helped by two Belgium girls into Malmedy
into a combat Engineer aid station.

PROSECUTION: You may cross examine.

PRESIDENT: Court will recess wmtil 1315.

(Whereupon the Court recessed at 1200 hours 21 May 1946.)
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AFTERNOON SESSION

ipon the Court d at 1315 hours, 21 May

PRESIDENT: Take seats. Court will come to

PROSECUTION: If the Court please, let the
record show that all the members of the Court, all the
members of the Prosecution, with the exception of Captain
Shumacker, who is absent on business of the Prosecution, all
the members of the Defense Counsel, all the defendants and
the reporter are present.

If the Court please, before the cross examination
of this witness starts, I would like to request that inasmuch
as there are six American witnesses who have travelled a long
way to give their testimony and inasmuch as they are anxious to
go home as soon as possible, that when this witness has finished
his testimony on direct that the Defense complete their cross
examination so that the witness can be permanently excused. Vhen
he has been excused, they would like to remain and listen to the
testimony until such time as the last American witness has
te-tified, and they would all like to leave in one group.

PRESIDENT: That will probably be satisfactory.

DEFENSE COUNS! May it please the Court, it

might become necessary to recall the first witness on account

of some variation of the other six. We have agreed among

ourselves that when all six witnesses have testi.ied, that they
will be excused. Would that be satisfactory with the Court?
PRESIDENT: Yes.
PROSECUTION: Do I understand that when they

finish the testimony they may remzin in the courtroom?
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PRESIDENT: All except the first one.
DEFENSE COUNSEL: Any of them may remain —— not

before they have testified but after the Lieutenant has fin-

ished his testimony, as far as the Defense is concerned, he

may remain in the courtroom, but we would like to have the
privilege of recalling him,
PROSECUTION: Thank you.

VIRGIL P. LARY, an American civilian, called as a witness
for the Prosecution, having been previously sworn, resumed the
stand and testified further through an interpreter as follows:

PROSECUTION: Mr. lary, you are reminded you are
still under oath.
THE WITNESS: Yes, sir.
CROSS EXAMINATION
QUESTIONS BY DEFENSE COUNSEL (LT. COL, DWINELL):

Q Going back to your testimony at the very beginning
and with respect to the crossroads, from what direction did the
initial firing come?

A From the high ground due east.

Q Referring to the activity on the roads regarding
the field, you said, I believe, that the Germans seemed to be
acting in haste, is that correct?

A Thatts correct.

During the incident in the field that you described,
did you notice a continual movement of German veiicles on the
road towards Iigneuville?

A No, I did not.

Q Can you recall about how many vehicles passed

that road during that period of time?

(Lary-Cross)
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Tk h1-SR-5/21-3 A I do net recall as my attention vas focused om the
foreground.

Q Do you recall whether you noticed any German soldiers
giving orders to the tank drivers to move on?

THE WITNESS: WLll you repeat the question, please?

(Vhereupon the question was repeated by the reporter.)

THE WITNESS: I did not understand German, therefore,
I did not understand an order.
QUESTIONS BY DEFENSE COUNSEL (LT. WAHLER):

Q Mr. lary, how long did you stand in the field just
prior to the initial burst of fire?

A Approximately five to ten minutes.

Q While you stcod there, did you happen to notice the
type of vehicles that were parked, that is, German vehicles that
were parked along the highway towards Engelsdorf? i

A Yes, I recall one vehicle was a half-track.

Did you notice any other half-tracks?

A There was one other vehicle parked on the left

flank, -- the type I do not remember.

Q Do you happen to remember how many tanks you saw

A The number of tanks I do not know. However, I
did see tanks.

Q Did you notice any American vehicles parked
along the highway?

A Yes, our entire convoy was parked along the
highway.

Q You further testified that as you stood in the
field two vehicles drove up and parked on your flanks, is that

(Lary-Cross*
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correct?

A That is correct.

Q What type of vehicles were these?

A The vehicle ion the right flank I identified as a half-
track.

Q And the one on the left flank, do you recall what
type that was?

A I don't recall what type of vehicle.

Q Did you at any time see the SPW on your right flank

open fire?

A Is an SPV a half-track?

Q Yes.

A I saw the half-track on the right with a German
soldier place a machine gun vith the ground mount over the side.
Q Did you at any time see this machine gun fire?

A I did not,

Q Did you happen to notice the type of vehicle that
Georg Fleps was on, the man whom you identified?

A I dontt recall the type of vehicle. However, I only
saw half of his body.

Q I believe you testified that at the initial burst,
or immediately after the initial burst of fire, you heard two
machine guns fire, is that correct?

A That is correct.

Q Did you happen to notice from what type of vehicles
this machine gun fire came from?

A when the machine guns initially fired I immediately
fell with my face in the mud.

Q I believe you further testified that about an hour

(Lary-Cross)




or an hour and a half later you and a number of other American
soldiers commenced to run and at that time you heard machine
gun fire coming from the cormer, I believe it was, is that
correct?

A From the direction of the crossroads, yes.

Q Did you happen on that occaeion to take notice at
that time the type of vehicle that this machine gun fire was
coming from?

A As I saw, == the impression that I now have is that
it was a half-track.

LT, WAHLER: That is all,
DEFENSE COUNSEL: Nothing further on cross examination
on behalf of the Defense.

PROSECUTION: I would like to ask a few more questions

on direct.
REDIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION:

Q Are you sure it was a half-track that opened fire
when you got up and left the field?

A I am not sure. It was my impression, as I was in
rapid motion at that time and only glanced in the direction of
the field.

Q On cross examination you testified that you saw the
trucks of your convoy parked along the highway. Did you see
any other American vehicles parked along the highway?

A Yes. I recollect now seeing three ambulances
parked facing in the direction of Malmedy, which would be
northwest, when I ran.

Q You have testified that you could only see the

top part of the body of the man who fired. What kind of a

(Lary-Redirect)
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vehicle would that indicate that he was riding in?

LT, WAHLER: If the Court please, the witness has

testified that he did not lnow the type of vehicle. (ertainly,

Prosecution should not be allowed to put words in the witness!'
mouth.

PROSECUTION: This man testified that he is an
American Army officer, he has also testified that he was not
certain. I do not expect him to testify with any certainty.

LT, WAHLZR: The witness is not testifying as
an opinion witness. He is testifying to actual facts that he
saw. He testified that he did not know the type of vehicle
that Georg Fleps was on.

PRESIDENT: The objection is sustained.

QUESTIONS BY PROSECUTION:

Q While you were standing in the field, do you recall
whether or not the Germans were receiving any American fire?

A While we stood in the field imtil the initial firing
by the Germans, there was no firing from any direction into any
group of people.

PROSECUTION: That is all.

IT. WAHIER: Nothing further. Thank you.

PRESIDENT: Are there any questions by the Court?
There appear to be none. The witness is excused.

(Whereupon the witness was excused and left the witness
stand.)

PROSECUTION: Prosecution calls as its next
witness Mr. Carl R. Daub, This witness will be interrogated
by Mr, Elowitz of the Prosecution.

CARL R, DAUB, an American civilian, called as a witness

for the Prosecution, being first duly sworn, testified through

(lary-Recirect)
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Tk 41 . an interpreter as follows:

SR=5/21-7

DIRECT EXAMINATION

QUESTIONS BY PROSECUTION (MR. ELOWITZ):

Q

A
Q
A
Q

Q

State your full name and age.
Carl Robert Daub,

How old are you?

23.

Where do you live?

Colebrook, Pennsylvania.
What is your nationality?
German.

Does the witness understand the question?
No, sir.

Where were you born?

Lebanon County, Pennsylvania,

Have you ever lived in any other place but the

United States?

No, sir.

Of what country are you a citizen?

United States.

Have you ever served with the United States Army?
Yes, sir.

While serving with the United States Army, have

you ever been assigned to the European Theater of Operation?

A

Q

A

Q

Yes, sir.
During what year or years?
From the year 1943 to the year 1946.

What organization did you belong to while serving

with the United States Army in Burope?

(Daub-pirect)
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Battery B, 285th.Observation Battalion.

What was your rank?

Technical 5th Grade.

What were your duties?

I was assistant flash observer.

Do you recall the name of your battery commander?
Captain Scarborough.

Do you recall the name of your platoon leader?
First Lisutenant Lary.

Q I now direct your attention to the morning of

the 17th of December 1944 and ask where you were on that
day and at that time, if you remember.

A In the morning I was in Schevenhustte.

Q On that particular morning was your company en-
gaged in a military mission?

A Yes, sir.

Q What was that mission?

A We were travelling from Schevenhustte to the di-
rection of St. Vith.

Q Do you know the names of any towns or villages
through which you passed that morning?

A I remember Malmedy.

Q Is that the only town that you, remember?

A That is all.

Q I call your attention to Prosecution's Exhibit
Number 3 on the wall to your right and ask you if you can
trace the route of your march on that morning? You may step
off the stand and take a closer look at the exhibit. Do

you recognize the places on the exhibit? You have mentioned

(pawt-Direct)
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on the map?
A
Q

the reporter
QUESTIONS BY

Q

A

Q

A

Q
turned south
Beugnez?

A

Q

A

Q

A

Q
the column?

A

Q

A

Q

A

Can you trace the route after you left Malmedy?
That is the route (indicating),

Do you recognize the place identified on the map as

Yes, sir.

MR, EIOWITZ: Will the witness speak louder so that
can take the record?

PROSECUTION (MR, ELOWITZ CONTD):

In what direction did you travel after you came to

We travelled south.

Will you point it out?

(Indicating).

You may resume the stand. What occurred after you

at the crossroads which you have pointed out as

The first thing I remember was machine gun fire.
Vhere were you riding?

I was riding in a two-and-a-half ton.

A two-and-a-half ton what?

GMC truck.

Can you describe the position of your vehicle in

It was in the front of the convoy.

Do you remember about which vehicle it was?

It was third or fourth.

How many men were riding with you in that vehicle?

In the rear of the vehicle there were four of us.

There were two in fromt.

Q

(Dpaub-pirect)

How far had you turned south at the crossroads
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when you first heard the machine gun fire? Strike that. How
far did you travel? will you give just an estimate?

A I think about 1,000 yards.

Q Then what happened?

A Well, the four fellows on the back got out on the
tail-gate ready to jump,

Q pid the truck stop?

A We waited till the truck slowed up and then we
Jumped. Then the truck came to a stop.

Q Then what did you do?

A Four fellows -~ three fellows jumped into the
gutter to the right of the truck.

Q How long did you remain in the gutter?

We laid there several minutes.

Did you leave the gutter?

I noticed a house and I thought it would be safer,

80 I crossed the road to the house.

Q Who went with you?

A Lafer and Werth.

Q At that time did the three of you have your weapons
with you?

A Yes, we did.

Q How long did you remain behind the house?

A About twenty minutes.

Q That caused you to leave that shelter?

A First thing I noticed was some armor was directed

towards us.

(Daub-Dpirect)
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What do you mean by armor 7 Will you explain ?

Q

A First coming towards us Isaw a big tank.

Q Did the tank recognize you men standing at the house ?

A He did. He motioned for us to rise up and go to the
rear of the column.

Q Will you explain what you mean by 'he' ?

A The fellow who motioned us to go to the rear of the

This man on the tank'~ he was driving ?

That is right.

Can you describe the uniform he was wearing ?
i 1 I don't remember.

Can you remember anything about it ?

No, but I can remember the way he was armed.

Q
A
Q Do you remember the color of the u niform ?
A

No.
PRESIDENT: Will the witness speak a little louder,
Q Were you familiar with the insignia and rank of Waffen S3
or Wehrmacht soldiers ?
A No.
Q When this man on the tank motioned to you and the three
men with you to go to the rear, what did you do ?
A Ve immediately started moving to the rear of the colum.
Q You started back up the road towards the cross-roads ?
That is right.
What did you do with your weapons?
Just dropped them on the ground.
What did you do with the ammunition ?
That was dropped also.
In what mamner did you hold your hands ?
A I had my hands about half Way ups
Q Will you indicate the position to the court how Jou

(Daubs~direct) 434




2 Iike this before they started to shoot.

21.8.2 PROSECUTIONs (Mr ELOVITZ): Let the record show that the

witness had his hands and arms in a half-raised position.
Q Did you and the three men with you join another group
when you came out on the road ?
A Yes we did. Several of us met and walked together.
Did you recognize your platoon leader in this group ?
Yes I also remember him,
Did you have any conversation with him ?
Yes I spoke with him a few words.
What did you say to him or what did he say to you ?
I only remember telling him to cover his bars with mud.
When you started up towards the Crossroads did y ou
notice the manner in which the other people in your party held their
hands and arms ?
A Some fellows held them high up above their heads and some
had them clasped on the heads.
Q Clasped on the heads is that what you say ?
A Yes.
Q Did any German vehicle pass you coming in the opposite
direction as you were walking back towards the Crossroads ?
A Yes sir.
Q Can you describe the type of vehicle ?
A I can only remember the first one was a tank.
Q Did any German vehicle pass you firing at your group as
you were walking towards the Crossroads ?
A One of the tanks fired on us.
Q What type of weapon did they fire ?
It had a light calibre weapon.
Did you actually see the weapon firing ?
Yes I did.
Did you notice if any Americans were hit ?
A I remember two or three of them fell.
(Daub:-direct) 435




Were they marching ahead of you ?
They were marching ahead of us.

Marching with amms in the air ?

Did they have any weapons 7
No they did not.

Q
A
Q
A They were.
Q
A
Q

Approximately how long did it take you to march from the

point where you were first told to go back until you reached the

Crossroads ?
A Around five minutes.
Q When you got to the Crossroads what did you notice ?
A I noticed a group of soldiers.
Q As you were marching towards the Crossroads what side of
the street were they ?
A They were on the left side.
Can you estimate the number of soldiers standing there ?
150
About 150 ?
Yes.
Did you notice if any of those soldiers had weapons ?
I did not.
Did you notice or see any weapons ?
A I did not.
Q Hr Daub , I will ask you that question again, did you
notice any weapons ?
A Noe.
Q Did you notice the mamner i n which the Americans were
standing 7
A The front was more or less - they were in a stright line
and then shaped in a half-moon.
Q In about how many ranks were they lined up, can you
(Deub:-direct)
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estimate ?
A To the center about twelve.
Q Did these soldiers have their hands raised in the air ?
DEFENSE:(Lt WAHLER)s If the court please, the Counsel
has been continually leading the witness. I believe at this time when
the evidence is going to become most crucial, he should not lead the
witness.
PRESIDENT: The Defense is correct: will you discontinue
asking leading questions to the w:Ltn?as-

Q I ask you Mr Daub, at the time you arrived at the place
about which you have just testified, where there stood approximately
150 Americans, did you notice the manner in which these Americans
were standing ?

A They were standing with their hands over the head, some
high in the air and some clasped.

Q What did you do when you arrived at this place ?

A I crossed the fence - went over , and stood in the first

Q What happened to the other men who were with you ?

A They did the same.

Q You testified that you stood i n the first rank of this

group standing in the field, will you please estimate the distance
from that point to the highway ?
A Ten yards.
Did you notice anything on the
Some pieces of armor came very shortly after,
Will you please explain what you mean by 'some' ?
I noticed one vehicle.
Did you watch this vehicle ?
I glanced at it a few times.
What happened to this v
A They tried to face the vehicle directly at us.

( Daub -direct) . 437




Q Will you please describe what you mean ?
A The vehicle was manoevering - trying, I think to point
the gun at us-.
Q Did you see the gun ?
(No answer)
Did you understand the question ?
I don't remember. \
What happened to this vehicle which you have just described?
It just stayed there - finally stopped.
Did it remain all the time' you were there ?
That is right.

Did you see any other vehicle on the road ?

A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A

No I did not.

&

How long did you remain standing in the field ?
About 10 minutes.

During that time did you see another vehicle on the road ?

> o »

I don't remember.
Q Did anything unusual happen while you were standing in
that field ?
I noticed our medic bandaging a soldier's arm.
Do you know the name of that medic ?
Indelicato.
Do you know what happened to him ?
I seen him get shot.
Describe the mar
I heard the machine-gun firing and I seen him double up.

Before you saw Delacotto shot, did you hear any other

I heard two pistol shots.

Did you see who fired those shots 2
A I seen at the time but I eannot remember.
Q Did you see anybody y thesetwo shots ?

(Daub -direct) 436




A I did not

Q You have testified that a man by the name of Indelicato was
the first aid man in your company is that correct ?

A That is corrects

Q Did you see if he was wearing Red Cross Insignia at that
time ?

DEFENSE3 (Lt WAHLER)s I £ the Court please I am going to
interpose the same objection to that question when the evidence is
going to a crucial points her certainly should not lead the witness
with such questions as "What type of emblems—".

PROSECUTION: (Mr ELOWITZ): I will rephrase the question.

PRESIDENT: Alright.

Q.(Continuing) What type of uniform was Indelicato wearing ?
A 0. D. uniform.

What insignia did he wear on that uniform 9

He wore his Red Cross armband.

Did he have any special insignia on his helmet ?

He did.

PRESIDENT: I will again remind the Prosecution to dis-
continue asking leading questions.

Qe Q You have testified that you saw Indelicato shot - T ask
you how far away you were standing from Indelicato when you saw him
shot ?
A About 20 yards - Nol 20 feet.
Can you just estimate the distance ?
20 feet

How did you happen to see Indelicato shot ?

I glanced in that direction before I hit the ground,

Why did you hit the ground %

I heard the burst of small.arms. fire.
Q In what direction ?
A To my front.

(Daub-direct)




How long did you lay on the ground ?

I estimate one hour.

What happened while you were on the ground ?

There was small arms firing and I heard my buddies screaming
and praying, ’

Q What else did you hear ?

I heard ‘the thud of bullets going into my buddies.

Q You testified that you lay in the fiold about L5 minutes,
what did you do after that 2

A I lay until it got quiet - until I heard no more machine-
gun firing.

Q Then what did you do ?

A I raised my head to the left but therewas a buddy lying
to my left and I could not see, so I slowly raised and looked to my
right and I still could not see because of my buddies lying around
me, so I took a chance and ran.

Q Where did you run to ?

I ran to the rear of the group of my buddies.

A
Q Then where did you finally arrive ?
A

Halmedy.
DEFENSE3 The Defense does not desire to interrogate the
witness further.
PRESIDENT: No further questions - witness excused,
(There being no further questions the witness was excused and withdrew).
PROSECUTION: The Prosecution calls as its nex
Kenneth E Kingston.
KENNETH E KINGSTON, a witness for the Prosecution was duly
sworn and testified as follows:
DIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION:(Lt. BYRNE).
Q Will you speak loudly so that everybod;:' can hear. F.

(Kingston-direct)




state your full name ?
A Kermmeth E. Kingston.
Your address ?
Allentown, Pennsylvania.
What is your occupation ?
Steel worker,
Were you formerly in the United States Army ?
Yes.
On 17 December 19l) were you in the United States Army ?
Yes I was.

What was your organization on that date ?

Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A

Battery "B" 285, Field Artillery Battaliona

(Kingston-direct)
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Q On the 17th of December 1944, where was
your organization located?

A Schevenhutte, CGermany.

Q Did you have a military mission on the 17th
of December?

A Yes. We were 1n route from Schevenhutte
Germany to a little town outside of St. Viht past
Bastogne.

Q Do you remember the names of any of the

towns that you passed through on that day?

A  Eupen and Malmedy.

Q With reference to Prosecution's Exhibit
No. 3, the large map on the wall to your rlght, ls
a part of the route you toolr shown there?

A Yes, sir.

Q Would you wallk over to the map and point
out the portion of the route that is shown on the
map?

(Whereupon the witness did as directed.)

Q You are pointing to the village of Malmedy.
What direction did you go when you left Malmedy?
A Southeast.

And continuing from Malmedy

¥y, where «

South.
Q You are pointing to a cross roads at the
village of Baugnez. What direction did you proceed
from that cross road?

A Southwest.

(Kingston - Direct)




Q About how far from the cross roads did your
convoy proceed?

A Well, I proceeded about 500 yards south of
the cross roads.

Q You have testified that.you traveled about

500 yards south of the cross roads. What happened

at that time?

A Well, the convoy stopped because 1t was
being straffed with machine gun fire and 88 fire.

Q And what did you do?

A The convoys stopped and I seen all the men
heading for the ditches in the fleld, so I got
out and went to the left hand slde of the road in
the diteh.

Q Were there any buildings in the vieinity
of where you headed for the ditch?

A Yes, sir, I got in front of the house
by the wood pile there.

About how far away from the road were you?

Two or three feet.

And after you got to that side of the road,
what did you do?

Well, I laid in the ditch there for a

minutes and Corporal Flechsig and Mike Skoda

came over a few minutes later.

And then what happened?

A Well, machine guns and the 88 were flying
all around the place there and we just laid 1n the
ditch waiting there a few minutes.

About how long did you lie there?

Direct)




A I would say about 10 or 15 minutes

Q After you had laid there for 10 or
minutes, did you leave?

A No, sir. I seen Corporal Conrad and
Corporal Garrett get up and run over to the truck
for thelr arms and Corporal Garrett got up to the
ditch all right and Corporal Conrad was running
over to the ditch when the shell came, and he
hollered as if he was hurt and Corporal Garrett
told him to get into the ditch.

Q And after Conrad got back in the diteh,
then what happened?

A We laid in e ditch there for a few
minutes when Sergeant liearlg and Sergeant
Stabulls and Flack and Hall got up and ran across
the country towards the woods.

Q When you say they took off across the

fields towards the woods, what direction did they

the right hand

then what happened?
Well, a machine pum cut 1 e from
place and mowed th

rect)




Q Could you see the machine gun?

A No, sir. I seen it later on.

Q Whet direction did the machine gun fire
come from?

A East.

Q After you saw these four men shot, then
what did you do?

A Well, we stayed there for a couple of
seconds and then a tank pulled up along the side
of the house and along the road.

Q What direction did the tank come from?

A East. It made the turn. It came on to
Macadam Road and the 88 pointed right at us so
we stood up and put our hands up.

Q How did you hold your hands?

LT, BYRNE: Tet the record indicate that
witness raised his hands over hls head.

Q Did the first tank make any effort to take

prisoner?

A Yes, sir.

dnat did they do?
They told us to march up the road.

did you march up the road?

r up the road, what direction
do you mean?
A North.
Q Is that back towards the cross roads you
hdve indiéated on'the ‘map?
Yes, sir.

- Direct)




Q As you proceeded up the road towards the
cross roads, did anything happen?

A Well, we had to walt until there was three
or four other tanks behind this first tank and as
they pulled uvp on Macadam Road they stood up on the
turrets of the tank and fired on the four bodies
lying on the other side of the fleld.

Q Did you walt until after these four tanks
had passed before you started back across the
cross roads?

LT. WAHLER: If the Court please, counsel
1s again leading the witness.

PRESIDENT: Be more careful of that.
Continue questioning.
QUESTIONS BY PROSECUTION (LT. BYRNE CONTD)

Q You have testified there were three or four

tanks in this group that approached, is that right?

A Yes.

Q And you walted at the house for some little
time. What happened after you had waited here
while these tanks went by?

Well, we were standing there as prisoners
with our hands up and some fellow in the first
tank stood up and fired into thes our bodies
lying there with a cerbine
as the second pulled up, th fired into those
bodles with the carbines and machine guns, so we
Just waited until the four tanks went by. Then we

walked up the.road.

¥ Were -bhere-any wehioles along




you went up the road?

A Yes sir, armored columns on the right hand
side and our columns on the left.

Q Did you have any conversation with anyone
on the way up this road?

A Well, we seen Lt. Rierden and Corporal
Fleshig and I told them to get down. Then we
walked up the road I would say about 30 or 40
feet. Then we saw a German officer jump out of
a vehicle, and he asked us if we were chauffeurs
and we told him no, so then he motioned for us to
move on up the road, and as I started up the road,
he gave me a boot. So we marched on up the road
and a couple of fellows in an armored half track
called us over to thelr track and took our cigarettes
and gloves.

Q Did you continue up the road?

Yes, sir.
How far did you go?
Well, we walked up to the cross roads.

Q What happened after you arrived at the
ecross roads?

11, they had us in like a little forma-
tion up 1€ and stripped us of all our personal
belonging

they take anything from you personally?

Yes sir, my wrist watch and fountain pen.
’ ¥

Q Did you remain at the cross roads there?
A Yes sir, we walted there for a few minutes
until they brought some more men up.

(Kingston - Direct)




Q About how many prisoners were in the group?

A Well, at the time I got there, there was
about 16, and later on, I imagine there was close
to 70 or 80. .

Q Did you recognize the uniforms of your
captors?

A Yes, sir,

Do you know what uniforms they were?

Yes, sir.

A
Q What were they?
A

Well, there were some black uniforms with
light blue braid around the hat and shoulders and
there were some with camouflaged uniforms on.

Q What nationality were the capturing troops?

A German.

Q Had you seen German troops before this time?

A Yes, sir.

Q Did you recognize the insignia on any of

vehicles?

A ‘;es, sir.

Q hat was 1t?

Like black and white cross.

Q After you remain b the cross roads as
you have previously testified for a few minutes,
then what happ ed?

A couple o« German soldiers told us to
move back, kept on telling us to move back, move

ack, move back, so we moved back until we got
against the barbed wire fence, and a lot
didn't know : 5o do they jumped over

(Kingstonh -




fence. So we jumped over the fence and they kept
on howling, move back, move back, until we got

about 20 feet behind the fence.

Q After you were out in the field about how

many prisoners were in the group?
A I would say around a hundred.
Q While you were out in the fileld, did any-
thing unusual occur?
A Yes sir. There were two fellows wounded.
I was wounded in the arm and also Corporal Stevens
was wounded in the arm. 8o Lt. Lary asked per-
mission from the company of German soldiers if it
was allowed to perform first aid.
Q Vias the permission granted?
A Yes, sir. Indelicato was allowed to
perform first ald.
Q Then what happened?
A Well, Indelicato was performing first ald
‘and Stevens, he had him laying down on his back
fixing his arm end Sergeant Ahrens and I and
Mike Skoda and I were in a group there talking to
him just about 15 feet when I heard two shots fired
Did you see who fired the shots?
didn't.
fhat direction did the shots come
Well, they came from the road, fror
What side of the road was the fleld on that

you have describ

sidé of
this highway, which direction were you facing?

(Kingston - Direct)
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A We were facing esast.

Q Will you look at the map, at Prosecution

Exhibit No. 3 and you have deseribed the highway
as running from the cross roads south, is that
correct?

A Yes.

Q Ts that the road to which you are referring?

A Yes, sir.

Q VWhich direction were you facing when you
described the right hand side of the road?

A We were facing to the Macadam Road.

Q I don't believe you understand my question.
When you deseribed the right hand side of the road,
which direction are you facing?

A North and south.

Q You are only faclng one of those directions.
Which one are you facing?

A The road runs north and south.,

R When you describe the right hand side of
the road, which direction are you looking?

I am looking south.

2 hich side of the road was the field on
that you have described?
were standin
you facing the road or away from it?

A Facing the road.

Q You have described two shots that vou
heard fired. What occurred after those two shots

were
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A Well, they started the machine guns there.
There were three half tracks lined up guarding
us there and machine guns started first and they

started from the left to the right hitting

Indelicato first.

Q How do you know Indelicato was hit?

A I seen him hit the ground.

Q And after Indelicato was hit, what
happened?

A I hit the ground.

Q You have described three vehicles. Do

you know whether or not there was firing from all

three of those vehicles?

I imagine so
How long did
For about 10
Were you hit

Yes, sir. I

because 1t sounded like 1it.
the firing continue?

or 15 minutes.

during the firing?

was grazed three times.

Where were you wounded?

In the leg, by the spine and

And

as vou have

see

the road?
Yes, sir.
glance wp and take a
trect) "

(Kingston

described,

the

Every

in the hand.

after the firing had continued for ten

then what ocecurred?
ing stopped and as these

Macadam Rosd. thev
A " e

un fire

ing by.

armored vehicles going down

once in a while

look.
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Q When you say armed vehicles, what kind of
vehicles do you mean?

A Tanks and half tracks.

@ Do you lmow what kind of tanks and half
tracks made up the convoy that was passing you?

A T would say they were mark Iv and mark V
tanks.

Q@ Had you seen mark IV and mark V tanks
before that day?

A Yes, sir.

Q How long did you remain in the field after
the shooting?

A I stayed in the field until about 4:30
that evening.

Q From the time of the original shooting
until you left the fleld, did anything occur in
the fleld?

A Yes, sir.

Q What was 1t?

A Well, after they got done machine gunning
us, why there were foot troops come in the field

amoncz the men lyingz and groaning and that stuff

and the ones they would see moaning and groaning

they would shoot.

)1d anything ¥ ) YC personally?

Q What was 1t?

A One of the German soldiers must have
seeh ' that I was moved or' still allve, so he pieked
up my hand to take the ring off and he stood back

(Kingston - Direct)




about three feet and fired two rounds into my
helmet missing my head.

Q  About how long was this after the initial
shooting?

A I would say about five or ten minutes.,

Q You have testified that you remained in
the field until around 4:30 or 5 o'clock, is that
correct?

A Yes, sir.

Q  Wnat happened about that time?

A Around 4:30 or 57

That 1is correct.

A Well, T heard somebody holler, "Let's go",

80 I got up and took off across the country.

Q Where did you go?

A Right into Malmedy.

Q Going back to the initial straffing of
your column, you have described part of the fire
that you received as fire from 88's, 1s that
correct?

sir, I imagine so because it sounded

1s 88's mounted on all the tanks.
was 88's mounted on
all the tanks, how do you deseribe 1t?
A I would say about 10 or 15 feet long with
a flashlight.
Q How do you distinguish an 88 ag you have
described it from a 7.57

(Kingston = Direct)
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Q My question was directed to observing it.
How would you tell the difference?

A Well, by the size of the hole in the tank.

Q Would you be certain as to whether or not
there were 88's or 7.5's mounted on these vehiocles?

A Well, there might heve been 7.5's there,
but I thought they were 88'g,

Q Were there prisoners represented in the
field composed of any unit other than your own?

A I didn't pay much attention to that, sir,

Q You have described a man named Indelicato
as bandaging the wounds of two men, 1s that correct?

A Yes, sir,
Q Was lndelicato from your orgenization?
A Yes, sir, he was our corporal medic,
R What insignia 1f any was he wearing?

A He had a Red Cross arm band and he also
had a red cross painted on his helmet.

Q Was that the same man that vou have

described as the first man shot?

Q In the early part of your testimony T
believe you stated that there were four or five
Americams that arose out of the ditech and ran

aeross tt 1 T ~orract?




43, 13sp Q These four or five Americans did not surrender
is that correct?
A No, sir, they were shot.

Q At no time did you see these four or five

Americans with their hands ralsed in the alr, did

you?

A I did not have time to.

Q You also testified that there was an
armor - column parked on the right side of the road
adjacent to the field in which you were and a
number of other Americans were standing, 1is that
correct?

A Yes, sir.

Q Can you tell me the number and types of
vehicles that were in this armored column?

A No, sir. I didn't count them.

Q Now relative to these three SPW's that you
mentioned, where were they standing with relation
to your position in the field? I mean by an SPW
a half track.

A They were lined up right along the barbed
wire fence there in front of us.

And you are definite that there were three

I didn't pay close enough attention.
Q Could there have beentwo of them and one
Panzer or one tank?
A What was that, Sir?
there have

(Kingston - Cross)
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and one tank?

A Well, I seen three half tracks there. I
don't know.

Q Did you at any time see any firing coming
from either one of these SPW's?

A I didn't see the firing, but I know 1t

hit me.

Q Do you know from what vehicles this fire

A No, sir. As soon as I heard the machine
gun firing, I hit the dirt.

Q While you were stdanding in the field, did
you have an opport»mi‘ty to notfce the number of
vehiclés proceeding down the road south towards
Engelsdorf?

A Yes, sir. They were moving along the
road while we were standing in the field.

Q Was there a great deal of traffic pro-
ceeding along that hizhway?

Well, it moved like a regular

Do you have
were traveling?
n!t
s
u further testified th
of your captors were black and others
ouflaged uniforms. Could you an idea ss

to number of German sc 8 1 had black uni-

forms
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in the tanks that I took notice, had black uniforms
on with blue braid around the hat.

Q Did you see any German soldiers who were
not in their tanks wearing black uniforms?

A Yes sir, the ones that came 1n the fileld
and shot us up with small arm fire.

Q About how many of those?

I don't know., I didn't count them, sir.

Q Do you have any ideas as to the number?

A No, sir.

Q Now relative to those that wore camouflaged
uniforms, do you know from what types of vehicles
or units they were?

A Well, they were right of the back of the
half tanks there.

Q And how many of these indlviduals did you
see?

A I walked over to one half track and they

were lined up on both sides. There were seats in

back of the half track. I imagine there were eight

ten.
Did you see any of th
from their vehlcle and go into the fileld?

have spoken of tr
ou term them

infentry soldlers?




infantry because they most generally ride there.

0

Q Did you at any time hear any of the officers

in charge give orders to their troops?

A They were running around there and laughing

and howling and everything -- I didn't know what
the hell was going on.

2Ry That is all,

REDIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION ( LT. BYRNE)
Q I have one further question. You testified
that vehicles as they passed the field after the
initial shooting fired into the fileld. How do
you know that those passing vehicles fired into
the field?
A Well, they would give a small burp fron
machine gun and then stop.
2 Did you see the guns pointed in the
direction of the field?
but T seen the bullets hit them.
No further questions.
Ls Nothin further,
Any questions by ti

be none.

was excused and

If the Court please,

prosecution o in evidence to be marked
Prosecution Exhibit No. 27 attached to the record,
the original.Inspactor CGeperal, the fi

(XKingston - Redirect)
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report, dated 27 January 1945, reference number of

originating office IG, 101, exhibit A, exhibit J and

exhibit P which consist of 55 photographs.

LT, COL. DWINELL: Defense objects to this
as a violation of the best evidence rule and as
far as the testimony that is incorporated in the
exhibit 1s concerned and also ohbjects to the photo-
graphs that are introduced as part of the exhibit
because no proper foundation has been laid for
them as to time and place. A foundation must be
laid to indicate that these rhotographs represent
the exact conditicn of the place and the exact time
when the incident took place.

PROSECUTION: If the Court please, I believe
the rule in this case which applies to Military
Government Courts 1s that an Inspector General's
report 1s admissible in evidence in whole or in
part,

COLONEL ROSENFELD: Court will reserve its
decision on admission of this subject until after
the afternoon recess.

PRESIDENT: Court will recess until 1520.

(Whereupon the Court at 1450 recessed.)
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(Whereupon the court reconvemed at 1530, 21 May 1946)

PROSECUTION: Let the record shov that all
the members of the court, all of the b of the pr

all of the members of the defense, all of the defendants and the
Teporter are present. If the court please, there is an addition-

al interpreter to be sworn at this time.

(Whereupon Mr. Helmut Bodenheim, U, S. Oivilian, was

sworn as an interpreter.)

LAV MEMBER: There being no further objection,
the law member will make the ruling for the President. The court
finds that the document introduced into evidence has a bearing
on the case before it and it will therefore be admitted into evi-
dence, for whatever probative value it may have in connection

with this case; it will be marked Exhibit P-27.

PROSECUTION: If the court please, I have
copies of Exhibits A, J and P, which I will give to the court

%o look at, if I may read Exhibit P-27.

DEFENSE: May it please the court, the de-
fense has no objection, in view of the previous ruling, to the
reading of this report, but these other "Exhibite" are nothing
but pictures that are attached, as a part of the original I.G.
investigation. May I inquire of the prosecution whether they
intend to connect all of the photographs which are attached to

the I.G. report?

PROSECUTION: Omne of the subsequent wit-

nesses will identify a great number of these pictures.
DEFENSE: Still, I think that that doesn't

(Introduction of P-27)
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answer our question as to whether all of these photographs will
be identified.

PROSECUTION: It has already been admitted
and it is a part of Exhidbit P-37. In order to expedite matters,
the prosecution will withdraw these photographs at this time.
The prosecution requests permission to read Prosecution Exhibit
P27,

PRESIDENT: Granted.

(Whereupon the document referred to (P-37), having
been previously marked and identified and received into evidence,

was read to the court by the prosecution, as followss)
PROSECUTION: The Exhibit reads as follows:

¥ HEADQUARTERS
FIRST UNITED STATES ARMY
Office of the Inspector General
Command Headquarters
AP0 230
Information to Eetablish
Prima Facie Case Required by SHALF
Court of Inguiry
Reference Number of
Originating Office:
1G-101 27 January 1945
T Commanding General, Twelfth Army Group, APO 665.
FROM: Commanding General, First U.S. Army, AP0 230.
Date and Time: 26 January 1945. Own File Ref: I1G-101
1. Hature of Violations;
Massacre of approximately 120 American prisoners of war
with small arms and machine gun fire after they had been

searched and disarmed, and were then assembled in a field

with their hands up in the air. Later, wounded American

PWi¥s and those who showed signs of life were killed by

(Reading of P=27)
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pistol or rifle bullets fired at close range, or by crushing in

the skull with a rifle butt or other heavy odject. In several
cases, there was maltreatment of a dead body in that both eyes

of an American PV were gouged out, pfobably while he was still
alive.

2. Rlage, Date, Time:
In a field southwest of and in the vicinity west of crossroads

at K-814019, at Belgium, at approximately 1400 hours, 17 December
1944,

3. RBpief Besume of Inoident (See Exhibit A for Sketch Map)

a&. At about 1400 hours, 17 December 1944, Battery B, 285th
TField Artillery Observation Battalion, was traveling in a convoy
going south on the highway between Malmedy and St. Vith, Belgium.
As the last vehicles in the convoy were clearing the crossroads
at Baugnes (coordinate K-814019) and while most of the vehicles
were on the straight stretch of road (Highway N-23) going south
from this crossroads toward St. Vith, the entire column was sudden-
1y fired upon by machine gun and ertillery fire from the direction
of the road (Highway N-32) going to Weismes and from a wooded area
south of that road. The column of American vehicles halted and
most of the officers and enlisted men jumped into a ditch along
the west side of Highway N-23. A few of the soldiers, including
Corporal George E. Graeff, Corporal Robert B Conrad, T/5 Eugene
H. Garrett, Private First Class Donald L. Bower, t/6 Warren R.
Schmitt, and T/4 Robert P. Mearig, ran across a field toward the
west and hid in the woods, tall grass, brush, or ditches a short
distance west of Highway N-23, and subsequently escaped without
being captured. A few other soldiers who were near the crosseroads
when the firing started, including T/6 John A. O'Connell, T/4

Selmer H. Leu, 1‘/5 Harold N. Billow, all of Battery "B", 285th

(Reading of P-27)




Field Artillery Observation Battalion, Private First Class James
K. McKinney, 65765th Ambulance Company, and Private First Olass
Homer D. Ford of the 518th MP Battalion, who was directing traffic
at the road junction, ran behind a brick house standing on the
southwest corner of the road intersection and hid in a barn or
shed.

b. The machine gun and artillery fire on the column of Am-

erican vehicles contimned for about ten to fiftesn mimates and

then two German tanks and some half-track vehicles came down the
road from the direction of Weismes. Upon reaching the intersec-
tion, these vehicles turned south on the road toward St. Vith.
The tanks directed machine gun fire into the ditch along the side
of the road in which the American soldiers were crouching, and
upon seeing this, the other American soldiers dropped their wea-
pons and raised their arms over their heads. The surrendering
American soldiers were then required to march back to the road
intersection, and while doing this and as they passed by some

of the German vehicles then on Highway N-23, German soldiers on
these vehicles took from the American prisoners of war such items
as wrist watches, rings and gloves. The American soldiers were
then assembled on the St. Vith road in front of a house standing
on the southwest cornmer of the intersection. Other German sold-
iers who had arrived at the road intersection in tanks and half-
track vehicles, further searched some of the captured Americans

at this place and also took valuables from them.

¢. American FW'e from units other than Battery "B", 285th
Field Artillery Observation Battalion, were also placed in this
assemblage. Some of these American soldiers from other units
had been previously captured by the German tank column, or by

individual German reconnaissance vehicles, and they had been

(Reading of P-27)
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forced to travel with the German column, or individual vehicles,
to this road intersection. Along these were two officers and
nine enlisted men of the Reconnaissance Company, 33nd Armored
Regiment, who, while traveling south in four one-quarter ton
trucks, were captured when they met in the German column approx-
imately one and one-half miles north of St. Vith. They were
then forced to ride in their own one-quarter-ton trucks in the

German column, estimated to have been approximately two miles

long, along a route on side roads toward the north and east of
the Malmedy-St. Vith highway. Prior to the capture of these

eleven officers and enlisted men, at least one unidentified
American soldier was already a prisoner of war in the German
column. 3XRarlier that day, Staff Herman Joh

"M", 23rd Infantry, 2nd Division, was aleo captured by a German
tank, and after being questioned he was forced to ride in an
armored car with the Germans for avproximately three hours, while
they engaged in reconnaissance and cutting communication lines.
This armored car joined the other German vehicles at the Baugnez
road intersection and Staff Sergeant Johnson was made to join

the other American FW's.

d, One officer and five or six enlisted men of the 575th
and 546th Ambulance Companies, who had been riding in ambulances
and in a one-quarter-ton truck from Malmedy toward Weismes, were
also fired upon by the German column when the vehicles approached
or had passed the crossroads at Baugnez. Some of these individ-
uals were then also captured and placed in the assemblage of the
American PW's on the road. Likewise, two trucks of the 86th En-
gineer Battalion (HP) upon aprroaching the road intersection from
the direction of Malmedy behind the vehicles in the column of

Battery "B", 285th Field Artillery Observation Battalion, were

(Reading of P=27)
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halted and at least one of the Engineer soldiers was taken pri-
soner. One unidentified Lieutenant Colonel in an American Offi-
cer's uniform, apparently taken prisoner at about this same time,
was also seen at this crossroads. However, he was placed in a
1/4 ton truck, under guard, and was driven down the road toward
8t. Vith. The evidence indicates that this officer had a head

wound as his face was bandaged. ILikewise, in another 1/4 ton

truck, several American soldiers with markings on their helmets

"MGP" were taken away from the scene, under guard, toward St. Vith.

e. The American FW's who were assembled on the road near
the intersection were then directed to go into a field south of
the house (House No. 6) on the southwest corner of the intersec-
tion and west of the road going toward St. Vith. Medical aid
men, wearing the Red Cross brassards on their sleeves, wanted to
give first aid treatment to the American wounded, but this they
were denied by the Germans. At about this same time, a German
1light tank or half-track attempted to maneuver itself into posi-
tion on the road so that its cannon would be directed at the
group of American FW's gathered in the field apvroximately twenty-
to twenty-five yards from the road. This, however, was stopped
by a German officer, apparently because the maneuvering of the
vehicle into position on the road interfered with the traffic
of other German vehicles. Shortly after this, other German tanks
and half-tracks came arocund the corner and proceeded along the
road toward St. Vith. Some of these stopped when they came gposite
the field in which the unarmed American FW's were standing in a
group, with their hands up in the air or clasped behind their
heade. A German soldier, believed to be an officer or a non-
commissioned officer, in one of these vehicles which stopped,
raised up and pointed a pistol and took deliberate aim and fired

into the group of American Fif's. One of thé American soldiers

(Reading of P=-27)
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fell., This was repeated a second time and another American sold-

ier in the group fell to the ground. At about this time, machine

guns on two of the vehicles on the road started to fire into the

group of American FW's in the field. All, or most, of the American
soldiers dropped to the ground and stayed there while the firing
continued for two or three minutes. Most of the individuals in

the field were hit by this machine gun fire. The German vehicles

on the road then moved on toward the south and were followed by

more vehicles which also came from the direction of Weismes and as these
latter vehicles came opposite the field in which the American sold-

iers were lying, they also fired with small arms from the moving

vehicles at the prostrate bodies in the field.

f. Movements of German vehicles along the road occured in-
termittently for approximately an hour and a half. Shortly after
the initial firing upon the American FW's in the field, a few of
the American soldiers attempted to run away from the scene, but they
were fired upon and they did not go very far before they were hit
and/or had to stop running. There is no evidence that any of
these escaped or are now living. Later, evidently during periods
when there was no movement of vehicles, on the road, some of the
other American FW's got up and ren away from the scene, but they
were fired upon with machine gun and small arms fire from the road
intersection, where one tank and some German soldiers were on
guard. After running a short distence, and after being fired up-
on again, some of these soldiers again dropped to the ground and
played deed. Some German soldiers, evidently from the group of
those who were on guard at the road intersection, then walked
among the group of American Fil's who were still in the original
position on the field, and also among those who had run avay
for a short distance, and shot with pistol or rifle fire, or clubbed

with a rifle butt, or other heavy object, any of the individual

(Reading of P=27)




American soldiers who still showed sipgns of life. In some
instances, the American PW evidently was shot at close range
squarely between the eyes, in the temple, or the back of the
head; in other instances, the German soldier would back off or
fire at the prostrate American soldier from greater distances,
varying from one to two yards to possibly ten or more yards,

In a few of the latter cases, the German soldier's aim apparent.-

1y was bad and the American soldiers so fired upon, including

T /5 Kenneth E, Kingston and Private John R. Keller, both of

Battery "B", 285th Field Artillery Observation Battalion, later

escaped,

g« Approximately one and a half to two hours after the
first firing upon the American PW's in the field took place,
and after no more vehicular traffic had been heard on the road
for several minutes, one of the American soldiers, Private Will-
iam Reem, Battery "B", 285th Field Artillery Observation Battal-
ion, who was among the soldiers lying in the field said: "Now
is our chance to make abreak for it." Approximately 20 or 25
of the American soldiers then jumped up and ran toward the west
and northwest, some entering and hiding in the nearby houses,
sheds, and hedgerows, When they ran, they were again fired upon
by the guards and by the tank at the road intersection. Some
of the individuals in the group kept on going and managed to
escape to our owmm lines, The Germans set fire to a shed into
which some of the escaping American Pif's had run and from the
evidence obtained, there is no indication that any of these
Americans survived, The burning of the shed also set fire to
the house standing on the southwest corner of the road inter-

section,

(Reading.of P=27)
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h., The atrocities committed against the American Fil's
by the German troops were partially witnessed by some of the
civilians living in the vicinity of the road junction, One
man, Henri Lejoly, age L5, and a woman, Frau Adele Bodarwe,
age about 55 (a widow stated to have three sons in the German
Army), were at the road intersection and witnessed the Amer-
ican soldiers being assembled and searched on the road, prior

to their being taken to the field, They also later saw the

initial machine gun firing from the Cerman vehicles on the

St, Vith road into the group of American Pf's gathered in the
field. When this happened, Frau Bodarwe was stated to have
remarked, "Oh, my God", in French and she then went inside her
ovm house (House No. 6). lr, Iejoly stated that he had re-
turned to his house (House Nos 5) where he stayed for about
half an hour, at which time he went outside again. As he came
to the south side of his house, a German soldier in a tank,
which was on the Weismes road near the intersection, fired sev-
eral shots from a pistol at him, Mr, Lejoly ran back into the
house and the tank then fired a cannon shot and a machine gun
into the house, He again went outside, with his hands up in
the air, and talked with the German noncommissioned officer
in charge of the tank, protesting the action being taken

against a disinterested civilian, This noncommissioned

Brisemeister, ¥
obtaining reparations from the "Z-«:-Tn_,m government on

done to the house, This is the only po: ive direct evidence
that could be obtained in this investigation regarding the
identification of any German soldiers who were actually present

or took part in the atrocity,
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the subsequent atrocities following the initial machine gun
fire into the field where the American Pil's were assembled,
He has not seen Frau Bodarwe since he left her on that occas-

ion and she could not be located during this investipation,

i. Another Henri Iejoly, age 50, living in House No, 7,
while looking out of an upstairs window also saw the American
Fli's being assembled in the field., The manner in which it was
being done by the Germans made him suspect that they were. po-
ing to shoot the Americans. Not wanting to be a witness to
such an act, he left the window, btut he heard the machine gun
firing immediately afterwards. After going downstairs, he
looked out through the door and saw several American soldiers
run by his house in a northwesterly direction. He heard more
firing and saw the American soldiers drop. He stayed in the
house the rest of the day and did not witness anything else,
The following morning, 18 December 194), he found two wounded
American soldiers in a shed by his house, They stayed there
for several days, during which time German soldiers, usually
in pairs, came by daily and saw the two wounded Americans,

The pairs of German soldiers were stated to have been different
ones each day, but there was always "one bad one" and "one good
one", The bad one wanted to kill the two Americans, but the

good one always o ed i testimony of Private

Angelo Accetti, a wounded German PW, who was located at the

189th Station Hospital, APO ¢ on 17 January 1945, indi-

cates that he was one of the German

wounded men. (See Exhibit 0, pages &

practicable during this investigation to attempt identifica-

tion of Accetti by Mr, Lejoly, or by other members of his
chold, One of the American soldiers, believed to be

Staff Sergeant .John By Osberne, 37022567

(Reading of B-27)
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Field Artillery Observation Battalion, died after two or three
days, and he was removed from the shed and placed outside on
the ground by Mr. Lejoly. The identification or disposition
of the other American soldier could not be determined, hmv;er,
the evidence indicates that he might have been evacuated by

the Germans,

Lo Victims:

a, lary, Virgil P, 1st It 0-1181338 Btry B 285th FA Bn

b, Ahrens, Kenneth F,  Sgt 3340950l Btry B 285th FA Bn

¢, Appman, Charles F, T/5 == "

DEFENSE: May it please the court, the de-

fense will agree to stipulate as to this tabulation.

LAW MEMBER: Yes, there appears to
necessity for reading this into the record, The court

have this before it and may refer to it,

PROSECUTION: Very well, sir, We would
like to continue with the reading of some further narrative

portions,

(Vhereupon the prosecution contimued his reading as

follows:)

Perpetrators:

a. Names of Units or Persons Believed to be Responsible:

(1) TIntelligence data and interrogation of captured
German PW's shows that the German column which arrived at the
Baugnez road intersection at approximately 1L00 hours, 17 Dec-
ember 19LlL, was a Combat Team (Kampfgruppe Peiper) of the 1st

S8 Panzer Diyision composed of:

(Reading of R-27)




"1st Bn, lst SS Panzer Regt, IAH

6 = 8 King Tigers of the 50lst Tank Bn.

3rd Bn, 2nd SS Pz, Regt, (also possibly 2nd Bn)

9th Company, 1lst SS Pz, Regt LAH (Engr Co)

6th Company, 1st SS Engr. Bn,

Sth Btry, 1lst SS Arty Regt.

Elements of Parachute Inf, Regt, ZEV,
including 12th Company.

Penal Platoon attached to Engineers.

"The mission of this combat team was to capture Liege, Belgivm,

hut it was stopped by the Allies at LaGleize on 19-23 December
19Lk and sustained heavy losses. The evidence indicates that
the spearhead of the column probably consisted of all or part
of the 1st Battalion, 1st S5 Panzer Regiment LAH, consisting
of 1 and 2 Companies (Panther) and 6 and 7 Companies (Mark IV),
Each Company had 17 tanks and 90-100 men (17-2l years old).

The following units were probably also with the spearhead:

"1st Platoon, 9th Company (Engineer with attached personn-

el from a penal or disciplinary unit,
3rd Platoon, 12th Company, Para Regt ZEV

3rd Platoon, 9th Company (Engineer)

King Tiger Tanks of the 50lst Tank Bn,

"Testimony of the Cerman P's shows that orders to shoot Amer-
ican PW's were given hy Untersturmfeuhrer Hering and Unter-
scharfeuhrer Persin (or Persil) both of or with the 9th Com-

pany (Engineers),

b, (1) Witnesses description of type of enemy units, de-

tails of clothing and equipment:

(a) Type of Enemy Unit: Combat Team, mainly
composed of SS troops wearing the S5 insipnia on coat lapels,
Also some parachute personnel, wearing wing insigmias on

breast pockets.

(Reading of P-27)
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(b) Details of clothing: A variety of uniforms
were observed by the witnesses. The crews of the armored ve-
hicles wore black uniforms with leather jackets over them.
Other German soldiers wore éamouflage suits over the normal
uniforms, described as being dark green, light green, grey
or black uniforms, Shoulder tabs on the uniforms were of
different colors -- yellow, light blue, and black, Headgear
also varied, with some German soldiers wearing steel helmets,
tank helmets, peaked caps (1like hunting caps), or caps simi-
lar to the U. 8. service cap., The description of the SS in-
signia on coat lapels also varied from silver lightning streaks
on a very dark background to black streaks of lightning on a
light grey or a red background. The German soldiers who later
killed the wounded American PW's lying in the field with pis-
tol and rifle fire at close range, wore hlack uniforms with
boots and black peaked caps., One German officer wore a dark
cap with a skull insignia on the front center. One German

soldier also wore a blue polka dot scarf.

"(2) Only one Feldpost number was obtained through
interrogation of local inhabitants: Feldposten 18935 (See ¥xhi-

bit I).

"(3) Description of Vehicles: Tanks: Tiger, Panth-

er, and Mark IV, or light tanks. The Tiger tanks were equip-
ped with flash hiders on the guns, One tank, described as
long one and equipped with an 88 mm sun had a

'D-LU' (See Exhibi ) 722-723). Another large tank had a
number, either 831 or 631, on it (See Exhibit B, page 233).
Another tank had 639 marked on it in large numbers (See

bit B, Q. 2152). No identifications on any other vehioles

were obtained, The descriptions indicate that there were a

(Reading of P-27)




considerable number of half-track vehicles in the column,
The evidence further indicates that there were aporoximately

90 to 100 track vehicles in the colum,

"(L4) No information was obtained from Allied Unit
War Diaries,

"(5) See Exhibit O for interrogation reports of enemy

prisoners of war captured in the area.

"8, Name and unit of officer who will be responsible for

assisting Supreme Headquarters, Allied Expeditionary Force
Court of Inquiry, in its investigation of the incident and

location at which the court will report:

"Lt Col. Alvin B, Welsch, IGD, Assistant Inspector
General, Headquarters First U, S, Army, Signed: Alvin B,
Welsch, Iieutenant Colonel, Inspector General's Department,

Assistant Army Inspector General,!

(Reéading of P-27)




PROSECUTION: The Prosecution calls as its next witness,
Kenneth Ahrense Oap 8h will the 13
for the Prosecution.

KENNETH Fo AHRENS, an Ameriosn civilian, called as a witness
for the Prosecution, being first duly sworn, testified as follows:

(Whereypon the questions, and other pr di
were interpreted to the German comsel and the accuseds)
DIRECT ETAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION (Captain Shumacker):
Q  Will you state your name, up and resid

A Kenneth P, Ahrens, I sm a cost accountant, I work
for the General Klectric Company in Erie, Pennsylvania. My
address is 232 Sanford Place, Erie, Pennsylvaniae

Q Were you in the military service of the United States
on 17 December 19447

A Yes, Ims,

PRESIDENT: Will the witness please talk loud enough so
everyone in the courtroom can hear you?

A Yes, sire

Q  What unit wers you in om that date?

A Iws nntury-rormzosméhummm
Observation Battaliom.

Q  What was jour grade or rank at that time’

I was a sergeant.

Who was your compsny commander?

w ny der was Cap Secarboroughe
In whose platoon were you?
My platoon officer was Lisutenant Larys
Is that the same Lisutenant lary who has previously
testified in this case?
A Yess ;
Q  Were you in this truck convoy that moved south from
Schevenhutte sn route to St Vith :711 Decsaber 19U4?
AbrenswDirect




Yeos, I wase
In shat Yype of vehicle were you riding?
I was riding in a jeepe :
About how many vehicles were in this colum?
Approximately 30, '
Q In which vehicle were you riding as far as the
numerical order was concerned?
A Iws in the fowth vomh-
Q How mmy other men were in that vehicle with you?
A Thers were three others besides myself,
Q mmuu-ummmnrnum“m
is concermed after you left the %own of Malmedy, Belgium?
A Yes, there dide
Q  What happened?
A We went past a orossroads
Q About how far from Malmedy was this crossroad you
mentioned?
A 'I would say about six kilometerse
In what direction 11-9- Malwedy was this orossroad?

Q
A Southwest or south.
Q

Will you look at the map, Prosecutionts Exhibit 3
which ¥ hanging on the wall to yowr right and walking over to
this exhibit, point out the crossroad you are referring to.

A This is the crossroads I am referring to (indicating).
Q With the pointer will you trace the route that your
colum took from Malmedy b? the crossroad.

From Malmedy we took this road (indicating)e

Where were you destined?

We were destined in the area of Bastognee

What was the next village south of the crossroad?

Lingneuville (Bugelsdorf)e

CAPTAIN SHUMACKER: Will you take the witness stand again,
please,
Abrens-pir Q  About what timo of day did you pass this crossroad?
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A At approximately 1:00 ofclook in the afterncons
Q  What happened after the convey passed the orossroad?
A muﬂnowmuldhmtthmum‘
Iumodtllnﬂqu'-tolmt.
Q' Did you know why it halted?
A Yes, T dide i
Q Wiy did it halt?
A Because we were vﬂ.rodwlv-nm.u gwm fire, cannon,
and it also seemed there was soms mortar firede
Q From which direction did this fire come?
This fire came from an easterly dinm;n.
What did you do when your jeep came to a stop?
I hit the ditch to the right of the roads
How long did you stay in that diteh?
I stayed in that ditech for about two minutes.

I orawled out of the ditoch, heading for a ﬁouc on
the eastem side of the road directly across from the ditch.

Why aid you go over to this house?

A
Q
A
Q
A
Q Then where did you go and for what purpose?
A
eas
Q
A

The fire was hitting pretty heavy and I figured the
house would offer me soms shelter, you might say, or protection
from the fires

Q Were any of your buddies, men of your battery with you
when you got over to this house on the east side of the road?

A Yes, there were approximately ten mens

Q Up to that time had you secn any enemy weapons or any
enemy vehicles?

A Noe

Q Whers were you when you first saw any.enemy weapons or
any enemy vehicles?

A I was right alongside of this houses

And what enemy weapons or eguipment did you see?

Alrens=Dirtot 476




The first vehiols I saw was a tanke
And where was the tank wha you saw it?
The tank was ooming towards me on the road toward
Lingneuvillee
Q In what direction was the tank moving, north, south,
oast or weat?
A Souths
Q What did you do when you saw this tank?
A I noticed the men down the road coming up on the read
with their hands in the air.

Q  Whem you speak of the men down the road, im which
direction from you were these men?

Northe

Q Then what did you do?

A Then I laid there until the first tank and I believe
there were two following it passed mes

Q And then what did you de?

A They were spraying both l’idll of the road with fire and
naturally with only a carbine, I came up on the road with my
hands up in the air.

What did you do with your carbine?

I threw it on the grounde

Did you surrender at that time?

I dide v

What did you do to indicate that you were surrendering?
I threw my gun on the ground and put my hands in the air.

Q Would you demonstrate to the court in what way you
manifested your surrender?




CAPT, SHUMACKER: Let the record show that the witness
raised his arms extended over head,
QUESTIONS BY PROSECUTIONs (CAPT. SHUMACKER)
MthNIOMMHmm.ﬂ
I was told to start walking back down the roade
Who told you to walk back dom the road?

The Germans that were in the tanks.

Did you understand German?

Noeo ‘

How did they tell you to go back dowmn the road?
He motioned with Ms arm (indicating).

Did you go back up the road alone?

Yo,

Q
'
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q

Who went with you?
A There was a Corporel Valensi, a Corporal Skoda,
Sergeant Merriken and the rest of the names I can't remember,
Q Apout how many men, other than the three that you
have named, went back up the road?
A I would say approximately eight men.
Q As you walked back up the road did any vehicles pass you?
A Yes,
Q What type of vehicles were they?
A They were armored vehicles comsisting of tanks and
half tracks.
Were they Ayerican vehicles?
No,
Whose vehicles were they?

They were German vehicles,

(Ahrens-direct)
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Q Had you seen German tanks and half tracks before?
A Yes.
Q Were you able to recognise these vehicles as Ggrmen
tanks and half tracks?
A Yem,
In which direction were the vehicles moving?
Southe
Where was the American truck convoy that you had been

The vehicles were all stopped along the road,
Headed in which direction?

South,

On which side of the road going south?

On the west side of the road going south,

How far up the road did you walk?

Approximately three quarters of a mile.

How near to the Crossroads that you have mentioned

A
Q
A
Q
A
Q
A
Q

did you reach?

A Apout fifty yards south of the cross roadse

Q W11 you describe the Crossroads to the Court, with
reference to the roads forming the intersection, any buildings
that you recall and any other terrain features?

A On the main road that we were travelling, from
Malmedy to Ligneuville, this road runs through the cross roads.
At the cross roads there is a road leading to the east and at
the cross roads there is also a road, a dirt road leading to the
west, On the southwest corner of the cross reoads there is a
house. There is also a house on the northwest corner of the
cross roads, Fifty yards soutlwest of the cress roads or
I'11 say fifty yards southwest of the house on the southwest

(Ahrens-direct)
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cormer of the cross rosds there is a hedge row, this hedge
row barders the north boundry of the field,

Q  About how large is this field that you are referring to?

A This field is appraximately 100 yards long, running
parallel to the road and approximately 65 yards wide.

Q Is this field enclosed in any way or bordered in any
way, with the exception of the hedge row at the north end?

A Yes, On the eastern side of the field, nearest the
road is a barbed wire fence and on the other two sides there is
also a barbed wire fence.

Q I show you an overlay which is Exhibit A to Presecution
Number P-27 and ask you if you know what that overlay represents.

A TYes, I do.

Q  What is 1t?

A It is an overlay of the Crossroads showing the field
that I just described.

Q Does it show the house on the soutiwest corner of
that intersection?

A Yes,

Q  What mumber is the house given on the overlay?

A That is house mumber six,

Q Does it show the house on the northwest corner of
the intersection that you described?

A Yes,

Q What number does that house bear on this overlay?

A Nymber seven.

Q Does this overlay correctly show the roads forming
the intersection, the Crossroads that you have described?

A  TYes, it does,

(Ahrens=direct)
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Q  What happensd when you got wp to & point = X believe
you said approximatcly fifty yards scuth of the intersection?
A Ve were put into a single line and searched for
valusbles, wrist watches, ki1l folds and so forth,
What h to your l property?
Wpuuﬂwmmuhnwrri—.
What happened after you men were searched?
We ware told to go down into the field, On the west side.
Q  Is that the field that you previcusly described as being
south of the house on the soutlwest corner?

A Yes, it is.
Q You say they told you to go "Down® into the field, Will
Yyou describe this field to the Court with respect to its elevation
as compared to that of the road?
A It is appraximately two feet below the road level,
Q  Is there anything between the road and the field
except the barbed wire fence that you have just described?
Yes, there was,
What?
A ditch,

Yese

In what part of the field did you stand?

A
Q
A
Q Did you go into the field when told to do so?
A
Q
'y

I stood in the left side of the field facing the road.
Q Was that towards the north end of the field or the
south end of the field?
A Iy was towards the south end of the field,
Q How many other mem were in the field when ycu arrived?
A Approximately 150.

(Ahrens-direct)




Q  Did any others arrive after you went into the field?
A I was ane of the very last omes to be told to go
into the field, I don't believe there was very many after I had
gone into the field,
(] Who were these men that were in the field with you?
They were men from my Battery.
Were they American soldiers?
Yes.

Were there any medical personnel among the men in the

Yes,

Can you name any of them?

A very good friend of mine, Corporal Indelicato.

Did you see any other medical persommel in the field?

Yeno

Do you know wo they were?

Noo

Was there anything to distinguish Carporal Indelicato
c?

Yes.

What?

A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
madi
A
Q
A

The regular medic red cross band on the sleeve ar
arm, rather, and also the red cross painted on the helmet,
Q What was Indelicato doing when you went inte the field?
A He was giving first aid to ome of the men in my
Battery,
Q To whom was he giving first aid?
4 Corporal Snidere
Q How were you and the other men standing in the fiedd,
if you can describe it?

(Ahrens-direct)
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A I was standing a little north, when I say a “1little"
I mean a few feet north of Corporal Indelicato and Corporel Spider,
Q  VWere you armed?
A Noe
Q  Were the other men armed?
A Noe
Q How were you holding your hands or your arms?
A Like so (indicating).

CAPT, SHUMACKER: Let the record show that the witness
has his arms upraised with kis hands and fingers clasped above
his head.

QUESTIONS BY PROSECUTIONs (CAPT. SHUMACKER)
Q How were the other men standing in so far as their
arms were concerned?
A Some with their arms upreised and some with their
arms clasped on top of their heads.
Q While you were standing there did you notice any
movement of traffic on the .road in fromt of you?
A Yes, There was a German armored column on the roade
Q  Was it moving or was it parked?
A Some of the vehicles were parked but most of them
were movinge
Q In which direction were those that were moving tmavelling?
South,
What type vehicles were stopped on the road in fromt

There were three tanks stopped on the road in front of me,
Were there any half tracks stopped on the road in
front of you?
A I don't remember,

(Ahrens—direct)
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Q Ap® you sure that the three vehicles that you
mentioned wers tanks?

A No. T amnot sure. - ‘hey oould - a couple of them
oculd have been half trackse i

Q Did you notice any uwnuswal movement of any single
German vehicle while you were standing in the field?

A TYese

Q Wil you describe it?

A There was a German standing in the turret of a tank
waving a pistol towards us (indicating)e

Was he waving it or was he peinting 1t?

Q

A He was pointing it.

Q Then what happened?

A Then he fired a shot into a fellow standing apppoximately
ten feet to the left of me.

Q Could you tell who the shot hit?
4 No, I couldn's,

Q Did he fire any other shots, other than this single

Yes.

How many more shots?

He fired one other shot.

Then what happened?

Then both of these men dropped to the grounds
Which men are you referring to?

The men standing to the left of me that were hit by
these two bullets.

Q Did you see the two men fall?
A Yes,

(Ahrens~direct)




Do you know who they were?
No,
Then what happened?
Then the machine guns from the vehicles on the
road started to spray us.
Q  When that started what did you do?
A I fell to the ground,
Q Did you fall on your back or on your stomach?
LT, WAHLER: May it please the Court, counsel for
the Prosecution has been leading the witness contimally amd I
believe, at this time, he should be cautioned about addressing
leading questions to the witness.
CAPT, SHUMACKER: I think that I have taken great
peins not to ask the witness leading questioms.
PRESIDENT: Continue questioning.
THE WITNESSs I fell on my stomach.
QUESTIONS BY FROSECUTION:s (CAPT, SHUMACKER)
Q In which direction did you fall?
I fell with my head in a westerly direction.
In what direction were your feet?
My feet were towards the road.
How long did this machine gun fire last?
It seemed 1like ages but I'd say approximately five
or ten mimtes.
Were you hit by this fire?
Yes, Iwas,
In what part of your body?
In my backe
Were you later hospitalized as a result of this wound?

Yess

(Abrens-direct)
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How long were you in the hospital?
Four months,

Do you bear a scar on your back as a result of that

Yes, I do.
What happened after the machine gun fire ceased?
There was some small arms fire taking place then.
From where did the sound of the small arms fire come?
It sounded more in the northern side of the field,
Then what happened?
Then there was more small arms fire,
Q Were there any socunds in the field, at that time, other
than the small arms fire that you described?
A Yes. The men were in much agony and there was much
groaning and moaning long about that time,
Q  Did you ever hear or see any soldiers coms into the
field?
‘ Yes, I did,
Will you describe that to the Court?
I couldn't see them because I had my face buried
in the md but I could hear them walking around amongst the men
lying in the field,
Q As they walked around among the mem in the field, did
you hear any firing?
A Yes. There was mumercus small arms fire,

Were any of these shots fired near you?

Q
A Yes,
Q

Will you describe that to the Court?

(Ahrens—direct)
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4 I oouldn't see them because my face was buried in
the md but I could hear them, One of the Germen soldiers
was standing alongside of my head and fired into the fellow
who was moaning to the right of me,

Was there any moaning after that shot was fired?
No, Just ons last gasp for breath,
After this happened was there any other firing from

Yes, There was,
Will you describe that to the Court?
As the vehicles, the German vehicles would round
the fork in the road and head towards Ligneuville they would
pass the field as we lie there and spray into the bodies lying
in the field,
How could you tell they were shooting into the field?
Because the bullets were throwing dirt on my legs.
Were the tullets hitting anything other than the dirt?
Yes. They were hitting the men.
How do you know that?
Because there was mach pain and moaning and agony
taking places
Q Could you tell by the sound whether or not any of these
bullets hit any of the men?
A Yes, I could.
Q How long did this column contimue to go by and spray
the men lying in the field?
A I'd say approximately one half to one houre
Q What happened after the columm ceased going by?
A Everything seemed to be very quiet except for a few
mffled voices towards the Cpossroadse

(Anrens-direct) 487



http:dNcri.be

Q  What happened then?

A At that time, I didn't imow whether there was any
of the men still alive and in fact, I was pinching myself to
make sure I was alive, Then one of the men to the right of me
whispered to a man lying alongside of him and he asked if he
was still alive, this fellow answored, "Yes".

Q  After the column ceased going by, did you and some of
the other men lying in the field finally make your escape?

A Yes, we did.

What started the break?

One of the fellows yelled, “Let's gol®

What did you do?

I got up and ran in the direction of Malmedy.
Did you get to Malmedy that night?
Yes, I dide

CAPT, SHUMACKER: If the Court pleases, it will take

a little while longer to finish with this witness, I do not
know what the pleasure of the Court is,

PRESIDENT: How much longer?

CAPT, SHUMACKER: Perhaps ten mimates on direct
examination,

PRESIDENT: The Court will adjourn until 0830 hours
tomorrow morninge

(Whereupon the Court at 1705 hours adjourned until the

following day,)
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47,1sp,5/22 CAVP DACHAU, GERMANY

22 May 1946.

MORNING SESSION
(Whereupon the Court reconvened at 0830 hours. )

PRESIDENT: Court will come to order.

PROSECUTION: If the Court please, let the
record show that all members of the Court, all members
of the prosecution, all members of the defense
counsel and all of the defendants end reporter are
present.

If the Court please, we have a new court

reporter to swear this morning.

(Whereupon Miss Sylvia Holtzman, U.S. civilian,

was sworn by the Court.)
A CAPT. SHUMACKER: Prosecution recalls the
witness Ahrens.
Mr. Ahrens, you are reminded that you are
still under oath.
KENNETH AHRENS, a witness for the prosecution
resumed the stand and testified further through an

interpreter as follows:

DIRECT EXAMINATION (CONTINUED)
¥ PROSECUTION (CAPT SHUMACKER)
Q Can you remember the namesdf any of the
men that you saw In the f'i(‘-'l"'l at cross roads
on 17 December 19447
A Yes.
Will you state those names?

A Capt. Mills, Lt. Rierden, Lt. Lary,

(Ahrens - Direct)
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Lt., Munsinger, Sgt. Gelster, Corp. Indelicato,

Corp. Haines, Pfc. Burkett, Corp. Skoda.

Q Were all these men, men of your outfit?

A Yes, sir,

Q When you were standing there or lying there
in the field during the shooting that youd eseribed,
when you were on the stand yesterday, did you hear
any sounds other than the cries and moans from your
comrades and the shooting that you described?

A Yes, I did,

Q What other sounds did you hear?

A As I laid there in the field, I could
hear the German soldiers up on the road.

Q And what were they saying?

A They were having a hell of a good time
laughing and joking while the boys were praying.

Q Did you know at that time the meaning of the
SS slang expression "rabatz"?

A No, I didn't.

Q Since your return to this theater for the
purpose of testifying in this case, have you re-
visited the place where this shooting took place
at the cross roads?

have.,

photogranh to be marked Prosecution Exhi
for idsntification.

(Whereupon the photograph referred to was marked
Prosecution Exhibit No. 28 for identification by the
reporter.)

(Ahrens Direct)




Q I hand you a photograph that has been
marked Prosecution's Xxhibit No. 28 for identifica-
tion and ask if you can tell the Court what 1t is.

A Yes, I can. It is a plcture of the fileld
showing what is left of the house in the background
that I described yesterday a fternoon.

Q In your testimony yesterday I believe you
mentioned two houses. Which of those two houses 1s

shown in that photograph?

A That 1s the house .on the southwest corner

of the cross roads.

Q Continue with your description.

A It also shows the hedge row that I spoke of
yesterday and in the right hand corner of the photo
it shows the barbed wire fence running parallel
with the road that I spoke of yesterday.

Q Was there snow on the ground as shown in
that photograph at the time you were lyingz in the
field on 17 December 19447

A No, sir, very little.

Q When you left the field, can you estimate
about how many men lay there after you made a

break for 1t?

of the def

CAPT, SHUMAC t Prosecution offers in

evidence the photograph heretofore marked Prosecu-
tion's Exhibit No. 28 for identificatlion, requssts
thet it be attached to the record and marked

Prosecution's ibit No

P-28.

(Ahrens - Direct)




PRESIDENT: There being no objection, the
exhibit offered by the prosecution is admitted
into evidence and will be marked Prosecution's
Exhibit No. P-28,

' (Wnereupon the document referred to, having
been previously marked and identified was receilved
in evidence as Prosecution Exhibit No. P-28 and is
attached hereto and made a part of the record.)

CAPT, SHUMACKER: T hand the reporter two
prhotographs and request that they be marked
Prosecution Exhibit .\‘n. 29 and 29-A,

(Whereupon the photographs referred to were
merked Prosecution's Exhibits No. 29 and 29-A for
identification by the reporter.)

CAPT, S A\CKEF I hand the reporter two
other photographs and request that they be marked
Prosecution Exhibits No. 30 and 30-A, and one
further photograph to be marked Prosecution ¥xhibits
No. 30-B.

(Whereupon the photographs referred to were
marked Prosecution Exhibits Nos. 30, 3 and 3(

for identification by the reporter.)

R: I hand the reporter one

other photograph and request

that 1t be marked
Prosecution Exhibit No. 31 for identification.
(Whereupon the photograph referred to was
marked Prosecution Exhibit No. 31 for identification
by the reporter.)
CAPT. SHUMACKER: I hand the reporter s

photograph and regmest that i1t be marked Pros=zcu-

tion exhibit No. 32 for identffication.

492
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(Whereupon the photograph referred to was
marked Prosecution Exhibit No. 32 for identification
by the reporter.)

CAPT. SHUMACKER: I hand the reporter one
other photograph and réquest that 1t be marked
Progecution Exhiblt No. 33 for identification.

(Whereupon the photograph referred to was
marked Prosecutlon Exhibit No. 33 for identification
by the reporter.)

CAPT. SHUMACKER: I hand the repater another
photogranh and request that it be marked Prosecu-
tion Exhibit No. 34 for identification.

(Whereunon the photograph referred to was
marked Prosecution Exhibit No., 34 for identification
by the reporter,)

CAPT. SHUMACK] hand the reporter two
photographs and request that they be marked Prosecu-
tion Exhibits Nos. 35 and 35-A for identification.

(Whereupon the photographs referred to were
marked Prosecution Exhibits Nos. 35 and 35-4
for identification by the reporter.)

ter another

i Prosecution

5 hand the reporter one

hotograph and request that it. be marked




(Whereupon the photograph referred to was marked
Prosecution Exhibit No. 37 for identification by the
reporter.)

DEFENSE COUNSEL: May i please the Court,
I have not seen these exhibits that he has marked
for identification. However, I am led to believe by
casual observation of them that they are identifical
with exhibits that have already been offered in
evidence and that 1t seem inappropriate to continue
to take the time of the Court to produce enlargements
of photograpns that have already been introduced in
evidence.

CAPT, SHUNACKER: If the Court please, I
think an objection at this time 1s inappropriste.
In the first place they haven't been offered in

evidence. In the second place, they sre not

identical, and in the third place, the witness

cannot ldentify what 1s shown on the photographs
in the smaller photographs that have been hereto-

fore introduced.

Corporal Indelicato lying in




Exhibit No, 29-A for identification and ask you if
you can state what that is.

Yes, I can.

ihat 1s 1t?

That 1s another picture of Corporal
Indelicato.

Q T hand you Prosecution fixhiblt No. 30 for
identification and ask 1f you can tell the Court
what that photograph is.

A Yes.

Q What 1s 1t?

A That 1s a plcture of Sergeant Jordan

lying in the field.

Q I hand you a photograph marked Prosecution

Exhibit No. 30Afor identification and ask you if
yo can state what
Yes.
Who 1s that?
That is another picture of Sergeant Jordan.
I hand you a photograph marked Prosecution
identification and ask if you

lcture.

Tordan.

can state

(Ahrens




Q I hand you a photograph marked Prosecution

Exhibit No. 32 for identification and ask if you can
state whose body 1s shown in that photograph.

A Yes. That is Sergeant Sheetz.

Q I hand you a photograph marked Prosecution

Exhibit No. 33 for identificatlion and asl if you can

state whose body 1s shown in that photograph.

A Yes, that 1s Corporal Rrozowski.

Q I hand you a photograph marked Prosecution
Exhibit No. 34 for identification and ask if you
can state whose body is shown in that photograph.

A Yes, that 1s Corporal Cohen.

Q I hand you a photograph marked Prosecution
Exhibit No. 35 and ask if vou can identify that
photograph.

A Yes, that 1s Pfe. Collier.

Q I hand you a photograph marked Prosecution
tixhibit No. 35 and ask 1f you can tell who 1is
shown in that photograph.

A

A That is another picture of Pfe. Collier.

I hand you a photograph marked Prosecution
36 for identification and ask if you
shown in that
icture
photo
Identification and ask if you
can tell the Court who picture is shown there.
That 1s a picture of Pfe. Burkett.
Q Were all these men whom you heve named

men in your outfit?

hrens - Direct)




Yes.
Do you know where these men are buried?
Yes, I do.

Where?

Henry Chappel cemetar& in Belgium,

Have you visited their graves yourself?

Yes, I have.




MR, STRONG: Do we understand that these pictures
ere enlargements of pictures which already form part of

Exhibit P-27, or are they new and independent pictures?

CAPT, SHUMACKER: If the Oourt please, I don't kmow

what the defense understands,

LAY MEMBER: The Court understands one thing, and
that is, if those pictures are enlargements of pictures that
ere already in evidence you are wasting the Court's time, so
the Court would like to know itself,

CAPT, SHUMACKER: If the Court please, I think part
of those pictures are enlargements, but those were introduced,
if the Court please, because the smaller pictures did not show
the face on the body in sufficlent detail to enable the witness
to swear, under oath, that he could identify the person. The
prosecution believes that it is proper for the witness to
identify as many of the bodies of the men in the field as pos-
sible,

LAW MEMBFR: Enlargements of photographs, which are
alreedy in evidence, may always be produced in court, and the
Court will elways give the prosecution or defense permiseion to
use them. It is not necessary to introduce them a second time,

CAPT, SEUMACKER: Does the Court like the prosecution
then to check these photographs with those that have already been
introduced and withdraw those that are duplicates?

LAV MEMBER: It mekes no difference now.

DEFENSE COUNSEL: There is no cbjection further than
has already been stated, that I was trying to save the Court's
time in this matter.

CAPT, SEUMACKER: The prosecution offers in evidence
then photographs which have been marked Prosecution's Exhibit
No. 29 for identification, 29-A for idenmtification, 30, 30-A, 30-B,

(Ahrens - Direct)
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31, 32, 33, 34, 35, 36-A, 36 and 37, request that they de
attached to the record and marked Prosecution's exhibits,
as indicated. A

MR, STRONG: If it please the Court, the defense
at this time wants to move to strike &s prosecution's evidence
this part of prosecution's P-27 which consists of nineteen
separate pictures, numbered 19, 20, 26, 27, 30, 31, 32, 43, 44,
46, 46, 47, 48, 49, 61, 62, 53, 54 and 56,and move further to
strike as evidence Prosecution's Exhibit No. 29, up to and
including 37, which have just been admitted, The grounds
for the motion are these., The defense is cognizant of the
fact that thie Court has admitted into evidence yesterday the
General Inspector's Report, which forme Prosecution's Exhibit
P-27. However, the defense feels that as part of this General
Inepector's Report the pictures which I have mentioned before
should not have been admitted. And the defense feels more
strongly so after the witnesses, or those after the introduction
of this report have not been able to connect the pictures and
the actual facts. The defense feels that the admiesion of these
pictures would constitute a violation of the best evidence rule,
end refers in this connection to the Rules for the Military
Government, page 37 and 43, in which it is stated not only that:
"Ehe Court shall in gencral require the production of the best
evidence", but in which it is further stated, pointing to page
43, that: ",..if the metter is important and controverted every
effort should be made to ocbtain the presence of the witness".

The defense feels that no foundation has been laid
by the prosecution for the admission of these pictures. The

prosecution has failed to produce the photographer or the

(Ahrens - Direct)
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photographers who have taken these pictures. We do not lmow
on what dates and under what conditions these pictures were
taken, and we do not know whether they actually represent a
true and correct reproduction of the scens of the crime at the
time of the crime. The incident at bar occurred on December
17, 1944, We have no idea how many days later these pictures
were taken, Merely by glancing at the pictures one fact comes
to our mind which I just mention as an exsmple. The witnesses
have continuously talked about the mud in which they were,
whereas these pictures show snow-covered landscape, We hold
that pictures which might have been taken one, two, three or
four weeks after the accident do not represent a true and
correct picture. We wish to mention, in thi_l connection, that
the first paragraph of the Inspector Gemeral's Report referred
to some eye-gouging, and thet some of the pictures contain
corpees in this condition, I do not need to say that pictures

of this type mey be highly prejudicial to the cause of our

defendants and are of an inflammatory character. We, therefore,

strongly feel that this evidence should be kept out, at least
for the time being, until prosecution has established at least
by the presentation of a competent photographer the conditions
and dates under which these pictures were teken, In addition,
we feel that some independent evidence should be produced as
to the fact of eye-gouging, before these last mentioned pic-
tures -- which form a group by themselves -~ should be admitted.

Therefore, defense respectfully moves that the
motion be granted and thet these exhibits be stricken,

LAV MEMBER: There being no objection by the Court,
the Law Member will make a ruling on behalf of the President.

MR, STROKG: If it please the Court, the interpreter

(Ahrens - Direct)




is very incorrect, if I may say so.

FRESIDENT: If you will give him a better
opportunity to interpret, then he will not be so bad,

LAV MEMBER: So far as the motion to strike that
portion of Exhibit 27, is concerned, it is obvious the
defense forgets the ruling made by the Court yesterdey with
respect thereto. The repetition of the motion this morning
is out of turn, and does not meet with favor by the Court,
and that part of the mot‘om is denied. So far as the motion

with respect to photographs now being offered is concerned,

this Court is perfectly capable of judging when the photo-

graphs were taken, the conditions under which they were
taken and their probative value. The remainder of the motion
is denied.

CAPT, SEUMACKER: If the Court please, I believe
there hae been no announcement by the President that these
exhibits be received in evidence and marked Prosecutiocn's
exhibits,

PRESIDENT: The exhibits offered by the prosecu~
tion are admitted into evidence end will be marked Exhibit
P-29, 29-A, 30, 30-A, 30-B, 31, 32, 33, 34, 35, 35-A, 36 and
37 respectively.

(Whereupon the photogrephs referred to, having been
previously merked and identified were received in evidence
a8 Prosecution's Exhibits No. 29, 29-A, 30, 30-A, 30-B, 31,
32, 33, 34, 35y 35-A, 36 and 37, are attached hereto and made
a pert of thie record.)
QUESTICNS BY PROSECUTION (CAPT, SHUMACKER, Cont'd.):

Q One further question. You stated yesterday, on

direct examipation, that you saw the medic, Cpl. Indelicato,

(Abrens - Direct)
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giving firet aid to one, Opl, Snider. Were you in error as
to the last neme?

A Yes, I was, .

To whom was Indelicato rendering first aidl
Opl, Stevens,
CAPT, SHUMACKER: Your witness.
OROSS EXAMINATION
QUESTIONS BY DEFENSE (LT. WAHLER);

Q You stated yesterday that German soldiers stood
in 2 vehicle and commenced to fire with a pistol, Is that
correct?

A That is right.

What type of vehicle wae he in?

He was in e tank.

Do you know what type of German tank it was?
Wo, I don't,

Q You further stated that mechine gun fire commenced
to spray the soldiers in the field. Do you know from what
vehicles this machine gun fire came from?

A From the vehicles up on the road.

Q Do you know the type of vehicles they were?

A I am sure two of them were half tracks.

] Was there any machine gun fire coming from any
other vehicles that you recall?l

A I conldn't say for sure.

Q What direction were these two SPW's that were
firing, relative to your position in the field?

A I don't remember,

Q How long an interval of time elapsed between the
firing of this pistol by this one German soldier and the

commencing of machine gun fire from these SPW'e?

(Abrens - Cross)
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A Almost instantly after he fired the pistol, machine
gun firing started.

Q For how long a perici of time did you stand in the
field adjecent to the road going down to Engelsdorf?

A You mean did I stand or lie there?

Q Excuse me, I mean the period of time that you

originally came to the field up to the period that you were

fired upon.
A Approximately five minutes, maybe a Iittle lenger,
Q During that period of time and the time just imme-
diately preceding it, did you have an opportunity to observe
the amount of traffic that was passing south towarde Engels-
dorf?
A I didn't count them, dut I did observe them,
Q Can you tell the Court whether or not it was a
greet deal of traffie or a eparse amount of traffie?
A There seemed to be quite a bit of traffic,
Q Can you tell ue the type of vehicles that passed?
A No, I couldn't say for sure.
LT, WAELER: That is all, if the Court please,
DEFENSE COUNSEL: No further cross examination on
behalf of the defense,
CAPT, SEUMACKER: No redirect,
PRESIDENT: Any questione by the Court? There
appear to be none, the witness is excused.

(Whereupon the witnese wes excused and withdrew.)

(Ahrens - Cross)



http:opportun.U7
http:orlclul.17

ta by
5/22 1M 1

PROSECUTIONs May it please the Court, the Prosecution
calls as its next witness, Mr, Samuel Dobyns,

SAMUEL DOBYNS, an Americam civilian, called as a witness
for the Prosscutiom, belng first duly sworn, testified as
followss

(Whereupon the questions, answers and prossedings were
translated into the German language by the Interpreter,)

DIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION: (LT. COL. CRAWFORD)
Will you state your name?
Sammel Dobyns,
Where do you live?
Sandusky, Ohio.
What is your occupation?
Drill press operator.
What is your nationality?
Aperican,
Q  Were you in the military service of the United States

Q
A
Q
A
Q
A
Q
A

on 17 December 19447
A Yes.
Q What was your rank and organization?
A Pfc, member of 575 Ambulance Company, attached to the
99th Division.
What were your duties on 17 December 19LL?
Evacuating battle casualties for the 99th Division,
What type vehicle were you using for that purpose?
United States Army ambulance,

Will you give the Court a description of that vehicle?

(Dobyns=~direct)
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4 It was a regular US Army ambulance and had the
regular sised red crosses on it,

-] How old was that wvehicle?

4 It was a reconditioned ambulance because my old
anbulance was broke down and it had fresh paint on it, It was
freshly painted,

Q Where were you on the early morning of 17 December?

'S Evacuating battle casualties from Bustgenbach along
route 32 to Waimes, Belgium,

Q Who was driving this ambulance?

A The ambulance had two drivers, a driver and an
assistant, Wayne Scott, and myself.

'Q  How long had you been driving an smbulance?

A I come into Normandy on D-3.

Q  The morning of the 17th of December, where did you
go from Buetgenbach?

A After Buotgenbach fell to the enemy I reported to
Waimes to receive further orders.

Q Did you ever leave Waimes?

A Yes, After we left Waimes, my regiment went from
Waimes along 32 to Malmedy.

Q How many trips did you make to Malmedy?

A Only one trip, I was captured on my return to Waimes,

Q What route did you follow from Waimes to Malmedy and
the return route?

A Route 32,

Q Where were you at the time that you were captured?

' Approximately three miles out of Malmedy and betwsen
300 and 40O yards beyond the intersection of 32 and 23 higways,

(Dobyns-direct ) . 505
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When you refer to route 32, what do you mean?

That's the highway that runs between Waimes And
Malmedy,

Q What do you mean by route 237

A That's the intersection that runs off route 32
towards St Vith, '

Q After you passed the intersection you have just
referred to, what happened?

A My ambulance was suddenly riddled by machine gun
fire,

Who was driving?

Wayne Scott.

What did you and Scott do?

We both hit the floor board of the ambulances.

Did you stop the ambulance before this happened?

No, sire The ambulance went out of control because
no one was at the steering wheel and left the road, crossed the
hedge row and stopped in the field,

Q  When &he ambulance stopped, what did you do?

A  Wayne Scott and myself immediately got out of the
ambulance and took cover in a hedge row alongside route 32,

Q Agter the ambulance stopped and you got out, did the
firing stop?

A No, sir, They sprayed the hedge row with machine
gun fire,

Q  What happened then?

A The firing ceased and we must have layed in the hedge
row for at least ten minutes until the German armored vehicles
come up the road from Waimes towards Malmedy,

(Dobyns-direct)



http:iDwreeot.!.on

ta
srg I8 L

Q  What happened then?

A Then a German soldier who I thought was an officer,
coms over to inspect the ambulance and seen us laying in the
hedge row, We stood up and put our hands up, We were searched
and then we were ordered up on the road to where the German
armored vehicles were. On the road a German soldier pulls
a pistol and starts to kill me - to shoot me and this German
that first captured me who I thought was an officer, told him
not to shoot mee

Q When you stood up, at the approach of this German
soldier, what did you do?

A Do you mean on the road or when I was first captured?

When you got up out of the hedge row,

In what manner?

Q
A I just stood up and put my hands over my head.
Q
A

Something in this manner (indicating).

LT, COL., CRAWFORD: Let the record show the witness
extended his arms over his head and clasped his hands,
QUESTIONS BY PROSECUTIONs (LT. COL. CRAWFORD)

Q  With relation to the vehicles on the road, where were
you placed?

A I was ordered to get on the third or fourth leading
armored vehicle,

Q What type of vehicle was that?

A It was a tank,

Q Was there anything in particular that led you to
believe that it was a tank?

A Yes, Because of the heavy artillexy piece on the front.

Q What was dons with Scott?

A  He was placed on the third or fourth armored vehicle

behind me,

(Dobyns—direct) 507
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Q What did the German column do after that?

A They proceeded up the road towards the intersection
of 23 and 32,

Q  Wnat happened then?

A There I was sitting on a tank watching them shoot
up the rear end of the American convoy which wa: nhuhwljl
and had not yet turned the cormer into higlway23.

LT, COL. CRAWFORD: I will ask the witness to step
over to the map, which is Prosecution Exhibit P=3 and point
out those locations to the Court.

(The witness did as directed.)

QUESTIONS B! PROSECUTIONs (LT. COL. CRAWFORD)

Q Will you point out to the Court the tom of
Buetgenbach where you were the morning of 17th Decembert

A Yes, Here (indicating).

Q  Where did you go from Bustgenbach?

A I travelled from Buetgenbach along this route here
(indicating) into Waimes, Belgium (indicating).

Q  Where did you go from Waimes?

A In the early part of the afternoon I received orders
to evacuate casulties out of Waimes along this route (indicating)
along the intersection of 32 and 23 to the Llith evacuation
hospital in Malmedye

Q How did you return?

A I returned out of Malmedy the same way, I went on
highway 32, ;

Q How far did you get on that route 32 on your return
trip?

A It was about 300 or LOO yards beyond the intersection.

(Dobyns~direct) . 508
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Q  Is that where your ambulance was fired upon?

A About here (indicating), No, it was befare we'
got to the heavy woods here (indicating).

Q  Now, you testified that the leading elements of that
column fired on same American vehicles, will you show the
location of those American vehicles to the Court?

A It was abcui this point (indicating) just before we
tarned the corner on 23 here (indicating). It was still on 32,

Q Let the record show that the witness indicated a
point on route 32 betw:sn Waimes and Malmedy before coming into
the intersection of Malmedy- St, Vith road, which the witness
referred to as Route 23,

Do you know the name of the village at the Crossroads,
referred to in your testimony?

A No sir I do note

Q Referring to the map, Prosecution Exhibit Noe P-3
could you tell the Court the name of that village, the ome that
is indicated to be in the vicinity of the 6rossroads?

A If I canpronovcice it regularly I think it is Beugnes.

Q Is that the tovm in the vicinity of the intersection
of Routes 23 and 32 that you have been referring to?

A This is the Cpossroads I'm referring to but as far as
the village or town, there is nothing there.

Q Were there any houses in the vicinity of the Cpossroads?

A TYes.

Q Will you describe to the Court the firing upon these
dperican vehicles by the leading elements of the German column?

A One armored vehicle wirch I can't remsmber, T think
it was a half track, went down the side ut'thn ditches and strafed

the soldiers as they were laying in the ditches,

{Dobyns-direct) o 508
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4s any member of the American PW's raised his hands over his
head they wauldn't shoot and by-passed him and go on strafing
the trucks and the ditches.
Q As the men got out of the ditches, how did they hold
their hands?
A lﬁtorﬂn-hdthuhmdlmthhhmuml
manner (indicating).
LT, COL. CRAWFORDs Let the record show that the witness
put his hands over his head and clasped his hands,
QUESTIONS BY PROSECUTION:(LT. COL. CRAWFORD)
Q When were you taken off the tank?
A When they assembled the prisoners from the Ameriom
canvoy at the intersection.
Where were they assembled?
At the intersection of 23 and 32,

Route 23,

Q
A
Q On which road were they assembled?
A
Q

What happened there?

A There I witnessed the American PWs robbed of their
watches, cigarettes and fountain pens and anything else of value,

Q What happened to you?

A They took either 2 1/2 or 3 1/2 packs of cigarettes
off me,

Q At that time, did you have any credentials to
identify you?

A Only my Red Cross identification card,

Q  Where was that?

A In my bill fold,

Q Did anything happen: to your bill fold?

(Dobyns=direct)
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A Yes. After they searched my bill fold they throwed
it on the ground and afterwards when we was ordered over to the
field, I picked it up and put it back in my pockst.

Q  How were you dressed, at that time?

A I had on, O,D pants, 0.D. shirt, combat jacket,
combat boots, helmet and liner.

How was Scott dressed?

The same as I,

After you were searched, what happensd?

Well, after they finished searching all of the Awerican
PWs we were then ordered on Route 23 over a fence into an open
field.,

When you left the road, in which direction did you walk?

We were told to assemble on the left side of the road.

From the road you walked in what direction?

That would be weste

After you got into the field, what happened?

A Two German armored vehicles pulled up on the road,
route 23 and lines up on each flank of the American PWs in the
field,

Q Will you describe the group that was in the field
when the two vehicles linaiup on thelr flank?

A We was lined up eomething like a Company front, only
four or five or maybe six ranks deep in place.

Q Where were you standing in that group?

A On the left flank of the FWs as you faced the road,

Q  In what rank?

A In the front rank.

Q Can you name anyone who was standing in the field,
at that time, with you?

(Dobyns-direct) 511
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A
Q
A

Yes.
Will you name thea?
Lte Gunther, Pfc Wayne Soott, Prc Anderson, Pfc

MC Kenney, Pfo Arkovitch.

Q
A
Q
A
Q

From what organisation were these men?
575th Ambulance Company.

How were they dressed?

I can't remsmber,

Did any of the men from your unit wear any distinguishing

marks or insignia?

A
Q
A

Some did and some didn't,
Will you describe thosd marks and insignia?
Some had the Red Cross painted on the fromt, back

and sides of their helmets and some wore Red Cross brassards,

Q

A

Did you see any such insignia in the field that day?
Yes,

How many?

I don't know how many. I can't remembere

What was the nationality of these men standing in the

Anericans,

How were they standing?
As far as I could see, each American PW was standing

in the field like a Company front, like I said, with his hands

over his head.

Q

After you were in the field and the two vehicles lined

up on your flank, what happened then?

A

Then a third German armored vehicle comes up and pulls

between the tho that was lined up on each of our flankse

Q

Then what happened?

(Dobyns-direct) 512
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A One German soldier stands up in the tank, he takes
his pistol and points it at the crowd and waves it arcund two
or thres times (indicating) and drops it to bis side. Then he
raises his pistol again and waves it arocund again two or mare
times and then some Agerican priscner who was laying in the field,
I don't kmow who he was, hollered, "Stand fast I". The next time
he pulls the pistol and takes deliberate aim and fires, I see
a man center ways of the fromt flank go domm.

Q  What did ;on do then?

A Agter the first shot was fired, I broke ranks and run
nrwndtoth-roarot?hecohn.

During that time did you hear any more shooting?

Yes. I heard one more report from the pistol.

Then what did you do?

I run 15 or 20 feet to my rear and hit the ground in
about one inch of water where the snow melled.

Q Wy did you hit the ground?

A Because the two machine guns or maybe more started
firing on use

Q How did you know that they were firing upon you?

A Because I could see the men falling and everybody
hitting the ground trying to take cover, that was prisoner,

Were you hit?

Yes, sir.

Q
A
Q  How many times?
A

I wes hit through the right arm, through the right
ankle, and grazed across the hand and across the hip. My combat
Jacket had several holes in it where the ullets never touched me.

Q Where in your combat jacket?
A In the back,

(Dobyns-dirsct) 513
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Q Can you tell the Court how many holes were in your
combat Jacket?

A It was either eight or ten which means four or five
bullets passed through my combat jacket.

Q How long did the machine gun fire contimue?

A Well, after everyane fell to the ground, they raked
the ground over several times. How long it was I can't say because
in a position 1ike that mimutes seems like hours. Then after, as
the tanks passed on dowmn the road, members of the armored outfit
stood up in the tanks and took pop shots at us, ‘hen some Germans
come into the field, two or three or four, that I seen persomally
and they were shooting the wounded crying for help., I saw them
shoot one wounded soldier hollering for help, saying that his legs
were paralyzed and calling for help and the medics, I saw thate
He was laying less than five feet from me. ‘hey shot him in the
back of the head, Then after the Germans went back on the road
everybody was really quiet in the field, I thought I was the only
one alive. So, I planned to lay there and continme to play
dead until it got dark and try to make my way into Malmedy. I can't
remember how long we stayed in the field after they went up the
road, Suddenly one American PW jumps up and says, "Let's go".

So, 1t looked to be 15 or 20 gets up and makes & break for ite
Arter we crossed the first field, being my right ankle was
fractured my progress was slow and so I was on the tail end of it,
After we got up over in the second field the Germans who was at

the intersection seen us and opened up on us again with machine
guns and small arms fire, Something told me not to stay with the
crowd because I thought the Germans would concentrate most of their
fire power on the PWs in a crowd, so I turned to my right to
highway 32 , crossed it and entered a woods on my right.

(Dobyns—direct) - 514
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Two more survivors also travelled with me. One was shot through

the hip and the other was shot through the jaw and was bleeding
plenty. After we entered the wood we must have went ome mile ar
a mile and & half throughtthe woods and lost all semse of
directions There in the woods we met a Belgium civilian, We
asked him to show us the road to Malmedy, which he did, After
he showed us the road to Malmedy, the guy who had his legs shot
up and myself, we thought it was best to say in the woods until
it got dark because we was afraid if we went down the road we
might run into a German patrol., But this one guy who was shot
in the jaw, he was growing real weak from loss of blood and he
said that he would have to have medical aid and that he would
g0 on domn the road and take a chance and maybe run into some
Americans, So, he goes on domn towards route 32 that goes to
Malmedy and me and the other guy stays in the woods, He must have
been gone maybe 15 or 20 mimtes and we look down the trail in
the woods and saw an American soldier come up the path with a
machine pistol on his shoulder, When he got within talking
distance he said, "Take it easy boys, I'll have you back to the
aid station in just a few mimutes." This one boy that was shot
in the jaw had went down the road and run into an American
Engineer outfit guarding a road blocke

Q Mr, Dobyns, that same day did you make any statement
concerning what had happened?

A Yes, I did,

Q  Vhen was that?

A To a Lte Colonel who was commanding officer of the
Engineer outfit and that was my first one.

(Dobyns-direct)
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Q@  When did you make a complete statement?

A To the Inspectar General, First Ay, 77th Evacustion
Hospital in Verviers, Belgium.

Q With relation to medical treatment, when was this
statemsnt given?

A I Just come out of the ether off the operating table.

Q  During your testimony you referred centimually to the
troops that captured you as Germans. How did you know that they
were Germans?

A 8ir, I come to Normandy D.3. I worked with the
Infantry and the armored spearhead. I have come in contact with
Germans on the battle field, as well as treating them as casulties,
I got to know a German soldier when I saw one.

Q  Did you ever hakl any wounded Germans in your ambulance?

A Yes. I have also given first aid and evacuated German
wounded

Q At the time that your ambulance was fired upon what
arms, if any, did you and Private Scott have?

A Not any. :

LT, COL, CRAWFORD: You may examine,
PRESIDENT: At this time, the Court will recess until
1035 hourse

(Whereupon the Court at 1005 hours recessed,)
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(Whereupon the Court r at 1030 hours.)

PRESIDENT: Take seats.

PROSECUTIONs May it please the Court, let the record
show that all members of the Court, all mesb of the Pro don,

all memk of the Def , all the D LT and the Reporter are
present.

SAMUEL DOBYNS, an American Civilian, resumed the
stand and testified further as follows:

¢ CROSS EXAMINATION
QUESTIONS BY DEFENSE: (Lt WAHLER).

Mr Dobyns, what type of vehicles were guarding your

What do you mean ?

I mean were they half-tracks or tanks ?

That I cannot rTemember.

The vehicle you testified - that third vehicle that
approached your positions as you said in the field, do you know what
type of vehicle that was ?

A T was too scared and nervous at the time and I ocould
not tell whether it was a tank or a half track or what. A1l I know
is that it was a German armored vehicle.

Q How long did you remain standing in the field - in the
pasture ?

A As I have said before, minutes seemed like hours when
you are in a position like that: I was on the road, in the field again
and I cannot remember how long I stood.

Q How soon after the cne American prisoner of war gave
the command "Stand Fast" did the initial firing commence ?

A The naxt time he raised his pistol and he aimed and

Q Did that take a half a minute - ean yeu stats a space
of time 7
o 817

(Dobyns-cross)
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A
Q How soon after the issuance of this command and the
oommanoement of the initial firing, did you break renks ?

As I have said before, I eannot remember time.

' Just as soon as I seen him firing and I seen mm: in
the front renk go down then I immediately broke renks and ren .l1to
the field.

Q Was the command loud enough or audible enough 1> it
ocould be heard by the soldier in this here tank ?

A Yes, Ihdicnhnownldhlnhnu;dn.

Q Do you know if any other American soldiers brok: ranks
with you at the same time ?

A As far as I could see none in the front ranks i:d
broks, but when I got around to the rear the American soldiers lad
commenced dispersing.

Q How many would you say broke reanks ?

A By the time I got to the rear or before I actually got
to the rear I had heard the 2nd report from the pistol then all from
the rear column began to break renks and dispsrse and hit the grvund. '

Q Do you have any idea as to the numbers was it 10, 15
or 50. Do you have any idea as to the number that broke ranks ?

A No idea.
Q But there was a number of them that had broke rants ?
A Yes, after we had been fired upon - after the secind

report we broke ranks.

Q Now when did the machine gun fire commence ?
A Immediately after the second report from the istcl.
Q That was after the American prisonersof war hud started

to break ranks, is that correct ?

A Before we were fired on the other American prisoners of
war were standing in the field as far as I could ses with their haids
over their heads. No one broke ranks before we were fired on.

Q My question referred to the machine gun fire.

A 4s I have said before, I broke renks after tle first report

(Dobyns~cross) . 518
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#50 of the pistol and ren to the rear.
283 PRESIDENTs The Court requeste that the witness answer

the question of the Defense. If you don't imow, say you don't lnow.

A I eamnot remember P

Q You stated that as you lay on the ground you neticed
three or four German soldiers come into the field, that is ocorrect is it?

A Yoo sir.

Q Did you ses any mere than these three or feur German
soldiers in the field at any time while you lay there ?

A No sir because I was playing dead and I oould only see
by peeping out of my eye.

Q When you saw these three er four Gersan soldiers were
thoy in the field at the same time or at different intervals of time ?
s A They were together and watched while one shot this
wounded American.

Q Did you happen to have the opportunity to notice the
type of uniform they had on ?

I noticed then, but I camnot remember now.
Would you happen to remember the color of the uniform ?
You are referring to the three or four who were in the

Yes ?
No sir, I cannot remember.

Q During the peried of time that you first left your
ambulance and to the time when you were fired upon, can you describe
the amount of traffic that was proceeding from the Crossroads south
towards Bngelsdorf ?

A That is on the road from Malmedy towards the Crossroads?

Q Nol from the point marked Crossroads on the map, towards
Engelsdorf ?

A No sir, I cannot.

QUESTIONS BY DEFENSEs(Dr LEGR)

Q Before you reached the Cressroads, did you notice any

Nodcule 519
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A Yoo sir there was artillery fire coming from the rights
on the high ground, that is.
Q And where did you ses this fire hit ?

In the vicinity of route 23.

Q  Had you already resched the Crossreads when the firing
was still going en there ?

dol i.thd‘ouudhdonlpttoﬁ.@ulm.

When did the firing ocsase ?

That I cannot remember.

When did the witness reach the Crossroads ?

The tanks fired on the Crossroads - the firing was on the
high groud to my right. The column I was on was on route 32. It took
me about 15 minutes to go because the tank would go a little ways and
then stop and then start again.

Q At what time did the witness arrive at the Crossroads ?

A That I oamnot remember but it was early in ‘the afterncon.

Q How would you describe the firing that you saw in which
you participated ?

A How many actually fired ? to me and the fellows captured
or an the convoy ?

Q The firing which according to what you said ceased before
you arrived at the Crossroads ?

A The artillery firing ?

Q No 1§

PROSECUTIONs (Lt Col CRAWFORD) Will the Counsel make
the question more definite -ﬂmviﬁnl has indicated that he does
not wnderstand the question.

DEFENSEs (Dr LEER) Counsel wants to point out that his
questions were asked in such a way that they had to be answered by
either "Yes" or "No", but they were not answered that way. With the
permission of the Court, I am going to repeat the questions.

(Dobyns-cross) 8 2 0
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Q I ask the witness whether the firing was still geding
on when the Wit ived at the On ds and the wi
Aiat She firing had alresdy osased. I am asking now, how weuld you
describe the firing going em on this Crossroads ?

A m-muqnnuu-uuw-mmu
spraying the American conveys with artillery fire.

Q Does the witness knew where the. Maohine gm fire was
ooning from ?

A " Yos froa the leading tank - sbout four tanks up frem g«

Q In which divectien did this tank drive ?

A Eight or ten American trucks turned left on the higlsay
23 geing in the direction of Malmedy - the German armed vehicles went
wp the road, the American trucks scraped the ditch.

Q Can you remember what the officer looksd like, the ene
whon you stated said he had saved your life ?

A Ohl he looked about 30 to 35 ywars old: he was not

quite as heavy as me, but probably about as tall.

Q Did the German soldiers on the Crossroads changee I
want to find out if they were always the same ones or whether some
were going and some others were coming 7

A Do you mean whether the convoy was going in the same
direction ?

Q You said first that German soldiers were standing on
the Crossroads: now these are the German soldiers I am talking about:
I want to know whether they were all the same enes or whether others
came in ?

I don't know = they were probably the same outfit.

How many of them were there as far as you can remember ?

I cannot remember.

Approximately ?

I still cannot remember .

How long did you run before the machine gun firing started 7

(Dobyns- —cross)
521
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A Approximataly the next minute - I should have run sbout
100 yards from the Road.

Q Do you understand Gerwan ?

A No.

Q Did you hear when the German soldiers were talking between

on the C ds when you Were in the field 7
No. .
Q Was it possible from where you were in the field that you
oould hear frem their words what was being said en the Crossroads ?
A Immummkmozmw-xmﬂ
hear what was geing en.
Q Do you know the diff 88 and soldiers
belonging to the regular Wehrmacht ?

A Yo Iden't - in combat a German soldier is a German soldier.
PRESIDENTs I just want the witness to answer the question
asked.
A(continuing) No sir I camot tell the difference.
Q From what distance did the seldier direct his pistol

Right up on me.

What distance ?

T would say about 3 feet.
De s the witness kmow the dif

Air Force and members of the Army ?

A You mean by uniform ?

Q By uniform - as far as the wniform is concerned ?

A No sir I cannot. I have never come into contact with the
German Air Force.

Q Would you recognize that officer whom you stated said he
had saved your life ?

A I don't think so - I probably could tell if I seen him. I
was scered to death at the time and very nervous.

(Dobyns -cross) 522
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DR. LEER: If the Court is interested, I would request that the
witness look over the aocused and see whether or nmot he sees this
officer smongst them or mot.

PRESIDENT: That procedure is quite correct.

Q Please go along the rows where the accused are sitting end
se¢ whether you recognise this officer smongst them.

(Whereupon the witness did as directed.)

A ¥o, sir, I csnnot recognite him.

Q I have another question. Were all those people who were
lying on the field when you ran away -- were they all dead?

A That I don't kmow.

Q What else can you say about those who were lying there when
you ran away? Did they move, or did they scream or mosn?

A After the Germans went from the field until the first break
was made, a3 far as I could hear there was no sound in the field. I
thought that everyone was dead but me until the first bumnch got up end
run.

Q The last question: The officer to whom you were talking --
did he speak English?

A No.

DR. LEER: No further questions.

REDIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION (Lt. Col. Crawford):

Q Mr. Dobyns, after the first shot was fired, how far did you

run before you hit the dirt?

A I imagine about 15 or 20 feet.

LT. COL. CRAWFORD: That is all. No further questions,

RECROSS EXAMINATION
QUESTIONS BY DEFENSE (Lt. Wahler):
Q On your direct exemination, did you not make the following

statement: that you heard one shot, then rean 15 yerds and hit the ground
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into a puddle of water sbout an inch thick?

A I said that when I first seen ﬂu. first man go down, I broke
ranks and run to the rear. Immediately after the second report frem
the pistol, that is when the rear of the columm begun to disperse, and
I run 18 to 20 feet and then hit the ground into the water.

Q You are sure you didn't say 15 yards?

A I em quite sure I didu't say 15 yards.

LT. WAHLER: That is all.

DEFENSE: Dr. Wieland has, I think, one question.

QUESTIONS BY DR. WIELAND:
Q You said something sbout an order that was issued from the

outside of the tanks to shoot?

a That I heard the order?

Q No. I want to know who was the one who gave this order.
A I don't know who give the order.
DEFENSE: Nothing further.
LT. COL. CRAWFORD: No further questions.
PRESTDENT: Any questions by the Court?
There appear to be mone. The witness is excused.
(Whereupon the witness was excused end withdrew.)
PROSECUTION: The Prosecution calls Mr. Homer D. Ford.
HOMER D. FORD, called as a witness for the Prosecution, was sworn
eand testified through an interpreter as follows:
DIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION:
Q State your nsme, ocoupation end residence.
A My neme is Mr, Homer D. Ford. My home is Leeton, Missouri,
Q And your occupation?
A I em now employed by the International Shoe Company at Windsor,
Missouri.
Q Were you in the military service of the United States on the
17th of December, 1SLL?

b24
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A Yos, sir. I was a Private First Class in Company C of the
518th Military Polioe Battalionm.

Q Where were you stationed on that date?

A I was in Malmedy, end I was brought later to the intersection
of roads 23 and 3!.

Q What direction from Malmedy is this road intersection you
have referred to?

A It is -i»prumtoly three and a half miles southeast of
Malmedy.

Q With reference to Prosecution Exhibit No. 3, the map on your
right =- will you step over to the map and indicate where you were at
this erossroads?

A Yes, sir,

Q Will you indicate the neme of the town or village on the map
at this crossroads?

A 1 wes lnﬁomd in Malmedy. I was brought out southeast on
W32 down to Baugnez. I was stationed right here (indicating).

Q Very well. What were you doing at this intersection?

A My job was to direct the Seventh Armored Division louvf.h on
23 iuto 8t. Vith.

Q Did the Seventh Armored psss this intersection?

A Yes, sir. The Seventh Armored light tanks had just clsared
the intersection, which was supposed to be the last of them.

Q What time of day are you referring to?

This was between one thirty and two o'clock.

A
Q Did you see any other vehicles sbout this time?
A

Yes sir. There was a colum of vehicles, American, came
up from the direction of Malmedy.
Q@  When they reached the crossrosds, which direction did they
turn?
'S They ‘turned south, alsc.
Q Do you know the nsme of the next village south on the high-

way that they tdok?

2+ 525
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A I don't know the neme of the town where they were going. I
)

wasn't informed.

Q I don't believe you understood my question. Do you know the
nsme of the mext village =ci:th on the higlway which they took? Step
over to the map, Prosecution Exhibit No. 3, and teke a look -t. it.

A They turned enc cxme south down into Ligneuville.

Q Af'ter these vehicles tumed south from the crossroads, did
you observe anything happent

A At that time I Leard a blast and I loocked arcund to my dack,
which was to the mortheast. I saw the Germen tenks coming up, end I
also ssw an ambulance which was leaving on the right-hand side of the
road, headed toward Malmady.

Q What happened to this smbulance?

A I presume it was hit by the GCl'l.lh artillery.

Q How were you able to distinguish this wshicle, that it was
en ambulance?

It had the Red Croes signs on the side and slso on the top.

Did you obssrve anything else other than this Red Cross ame

No, sir, T didn't cbserve anything else.
Well, then, what did you do?

A" As the Germans sprayed the intersection I wes on, myself and
about 15 other soldiers that were in the convoy took cover behind the
rock house on the southwest side of the roed.

Q Did you observe anything happen after you took cover behind
the stone Louse?

A I could see the Germen tanks go on up the roed, and later some
of the tanks stopped in front of the house and on tHe intersection where
I was at.

Q Did you see any Americen soldiers at the intersection?

A I sew only %he Germene march the Americmn prisoners back up
the road and into the field.
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Q  What did you do after you observed this? .

A At this time two German soldiers ceme nd surrounded the
house and pointed a burp gun at me end the other soldiers.

Then what happened?

At this time I was taken priscner with the other soldiers.

What did the Germens do with you and the other soldiers?

I wes taken to the east side of the house whioh I 'u behind.
There they took our guns, and they took some wvaluables from the other
solédiers.

Q What did they do with you then?

A Then they said, "You dirty lomi. You will break the Sieg-
fried Line!" At that time they marched myself and the other, I would
say 10 to 15, soldiers into the field to the other American soldier
priscaers. .

Q This expression you just referred to. Was that in English
or in German?

L That was in Emglish.

Q When you reached the field, how many soldiers do you approxi-
mate were already in the field?

A I would say that there was spproximately 150 to 200 soldiers
there.

Q Do you recall how they were standing?

They were standing in kind of an oblong company formation.
Did you observe how they held their arms?

Yes, sir. They had their arms wholly up over their head.
Did you notice whether or not any of them carried arms?

I ssw no arms whatscever on the American soldiers.

Do you know whether or not all of these soldiers were Ameri-

They all had on Americean un!forms,
Q Did you hear any conversation amongst the Germans while you

were standing in the field?

A

(Homer D. Ford - Direct)




A I do mot understand German, but I could hear them talking,
and it sounded as if they were having a good time.

Q  Did you observe what the Germens were doing while you were

standing in the field?

A I don't know what they were doing. It seems as though they
were happy and rejoicing, and that's all'I knmow.

Q How long did you stand in the field?

A I was only in the field a shert th.’.

Q Do you remsmber what happemed?

A Right after they marched me into the field, the two soldiers
that were gusrding myself and the other Americen soldiers went to a
tenk which was parked in the road. There was a Germen soldier who
stuck his head up out of the tenk. I presume that he gave the order to
fire. At that time they started to machine-gun the Amerioan prisoners.

Q Did you motice whether or mot any of the Americen prisoners
tried to escape before the machine gun fire started?

A No, sir, I did not see no American soldier try to rum.

Q What did the Americen soldiers do when the machine guns
opened up?

A All the Americen soldiers hit the groumd.

What did you do?

I hit the ground also.

Do you remember whet happened after you hit the ground?

Right after I hit the ground I was hit in the arm by a bullet.

Do you recell anything else that happened?

As T wes laying there, the Germans ceme back into the field.
I presume they were German soldiers,

Did you see them, or did you hear them?

I heard them.

Why didn't you see them?

I had my head down in the mud.

. bee

(Homer D. Ford - Direet)
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Q What did you hear while you were there with your head in the
mud?

A The German soldiers would walk around to the hrio-ﬁ, and

they said, in English, "Is he breathing?™ And if he was, I could heer,
real olose to me, the squash of the rifle butt against the American
soldier's head.

Q  Did you hear amy shots?

A Also I could hear the '.nponl firing at American soldiers.

Q Now, while you were lying in the field, did you hear any
vehicles pass down the highway?

A Yes, sir. As the Gcr.nn vehicles passed by, they would fire
on the American soldiers in the field.

Q How do you kmow they fired on the Americans in the field?

A I could hear the American soldiers moan ih pain and hear the
bullets hit them.




A I could hear the American soldiers moan in pain
and hear the bullets hit them,

Q How long did you remain in the field?

A I would say — oh, about two hours,

Q Then what did you do?

. A I heard somebody say in English; ",,.are you going
to help us...", and I thought that the Americans were there,
8o I got up and ran,

Q Where did you run to?

A I ran across "32-North" and into the field and then
west towards Malmedy,

Q Did you reach Malmedy?

A I ran for about two and a half miles, where I was
picked up by an American Captain, and then I was taken to the
Lhith Evacuation Hospital,

Q Where was that located?

A In Valmedy,

Q Did you make any statement at any time, about this
event, while you were in Malmedy?

A No, sir,
PROSECUTICN: You may cross-examine,
OROSS I
DEFENSE (Captain Narvid):

Q Can you estimate the length of time that you were
in the field, from the time that you arrived there until
first shot?

A I would say from fifteen to twenty minutes,

Q Previously you testified that, at that time, the men

is

were standing in an orderly manner, with their hands np

( Fordt -- Cross)




that correct?
A Yes, sir.
Q In what =-- no, strike that. In what rank were you?
A I would say in about the fourth rank, over on the

north side -- kind of an oblong --

Was it more or less in the center of the group?

No; I wasn't in the center,
But it wasn't at any extreme end, was it?
It was practically on the north end, yes, sir,

Q When you say "north end", will you tell us ~-- well,
in relationship to the house, where were you?

A I was right to the east end of the house; approx-
imately twenty feet to the south of the house,

Q From where you were standing, did you have a good
view of the surroundings?

A Yes, sir.

Q Was there much traffic going on at that time, from
the crossing to Engelsdorf -- that road?

A lost of the tanks pulled up the road and, to the
best of my knowledge, they stopped there in the road for a
while, I don't know where Engelsdorf is, but I think it
was in the direction of Weismes,

Q When you say "most of the tanks", how many tanks

b there were at that time?

i say that there were approx-

ere tl
savw them, they
then they stopped, a little later.
Q What type of tanks were they, could you describe

‘them?

(  Fora




A Well, I don't know one tank from another, but they
were camouflaged with German camouflage, and they were also
camouflaged vith cedar limbs of trees.

Q Did you notice any half-tracks?

A No, sir. I can't say that I saw any half-tracks.

Q Now, shortly before you heard a pistol shot =-

PROSECUTION: If the court please, this
witness has never testified that he heard a pistol shot, The

prosecution objects to that question,
LAW MEMBER: The objection is sustained,

DEFENSE: Yes, I recall -- strike that

Q Did you hear any pistol shots?

A Only en the Germans were in the field; only after

the Americans hit the ground when they fired on them and then

they came around and shot the prisoners in the head,

Q In other words, the first that you know of the shoot-
ing of prisoners was when the machine guns let loose?

A That's right, sir.

Q Did you notice from where the fire came?

A I was on the west side of the road and it came from
east of me,

Can you estimate from

it one, or two == ?
it one, or two ?

>e the vehicles from which the firing came?
saw this tank setting there, but I can't
——say that T saw the other tanks, because I hit t ound right
Fora

(39%¢ - COross)




after they started firing -- I didn't look.
Q Well, didn't you see any of the vehicles move clos-
er to the group, prior to the shooting?

A They were all setting there in the road and the last

I remember was when I hit the dirt -- when they started firing

T didn't look any more,

Q Did you at any time hear the order: "esestand fast.,.,"?

A T can't say that I did, no.

Q Now, you have stated that you noticed a man get up
in the tank and that you presumed that he was a -~ that he
gave the order to shoot, is that correct?

A Yes, sir,

Q How far do you estimate that he was from where you
were standing?

A I would say between twenty and twenty-five feet,

Q Did you hear him say anything?

A No, sir: there was so much noise —-- the Germans were
making so mich noise and there was so much confusion and T
couldn't hear mich == I just presumed that he said it,

Q Is he the only soldier that you saw standing in the

A Yes, sir,

Q How much of his body did you see?

A Well, I only saw about half of him — to v t about
here —- (the witness gestured with his hands, indicating his

waist).

Now, prior to the machine funner, did you at any time
notice any breaking of the ranks -- was there any movenment of

—any of the men that were standing there?

( Ford =~ Cross)
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No, sir., I didn't notice any.
DETENSE (Captain Narvid): That's all,

DEFENSE (Colonel Everett): May it please
the court, Dr, Lalling would like to ask a question of the

witness,

PRESIDENT: Granted,

CROSS EXAMINATION (Continued)
QUESTICNS RY THE DEFENSE (Dr, Lalling):

Q You have referred to about 25 tanks which you said
were first moving and then stopped, is that correct?
A Yes, sir,

Did you see these tanks move on from the crossroads?

Yes, sir.

When did they move on?

Well, I mean -~ I didn't see them move on, but I
heard them move on: I heerd these tanks start on down the road
while I was lying there in the field,

Q Was there acontinuocus movement there on the cross-
roads?
A VWhile I was lying there in the field:

And before?

No, they were stopped.

Who told you to go into the field?

two German soldiers who escorted me
the field.
Q Who told you to line up in the field?
A These two German soldiers pointed to me where

manted me to stand.

¢ Fora
(

~~ Crosa)
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Q How many German soldiers do you think were concern-
with the prisoners of war?
A I have no idea,
Well, approximately,

I didn't count them: I don't know,

No, I saw several German soldiers,

Q
A
Q Did you see only those two that you mentioned?
A
Q

Were they the same German soldiers who fired after-
wards, or not?

A I presume that they were, but I don't know,

Q Did you recognize that voice which spoke English
the whole time?

A I didn't recognize the voice, but I could tell
that he was speaking English.

Q : Was it always the same voice?

A I couldn't say that.

Q Vhere were the German guards, when this fire started
~- I mean, the machine gun fire.

A Well, the German guards wore standing on the west
side of the tank,

Q Just one final question: when you approached the
crossroads, didn't you say that the whole area was under
fire?

A No, sir. I was on the crossroads for approximately

twenty minutes before they started firing on us,

DEFENSE (Dr. Lalling): No further ques-

tions.
BY THE DE SE (Captain Narvid):

During this time that you were standing there on
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the field, did you hear the noise of any artillery?

A Not while I was standing in the field, I didn't hear
any artillery.

Q Did you hear the noise of any artillery, just as
you got to the field?

A The only time I presumed that I heard artillery
was when I was standing on the intersection and the Germans

came from the east.

Q Did that fire come from the direction of Engelsdorf?

A I don't know where Engelsdorf is, but it came from

the direction of Weismes,

DEFENSE (Captain Narvid): No further

questions.

DEFENSE (Dr., Rau): I have one or two

questions.
QUESTIONS BY THE DEFENSE (Dr. Rau):

Q What did you assume that the enemy position was,
while you were standing there on the' crossroads —- I mean,
what did you assume that the enemy position was, as they were

traveling along the road?

PROSECUTION: If the court please, I wish

that the counsel would re-phrase his question —-

as you were traveling along
you counting on a German attack?
A I never was traveling: I was posted on Route
I was posted there at the crossroads.

Q Well, as you were standing there at the crossroads,




did you count on a German attack?
A No.

Q How many American convoys passed the road intersection,

as the Germans opened their attack?

A Well, as I later found out the 285th == well, they
were just coming from Malmedy, when I first saw them, and where
they went I don't know,

Q No, I want to know how many convoys there were at
that time --

LAW MEMBER: What is the relevancy of this

line of guestioning?

DEFENSE (Dr. Rau): It is supposed to
lead to the question of whether there was great confusion at

the crossroads, when the attack began,

IAW MEMBER: Well, what is the relevancy
of that, with respect to the witness!' testimony, as he has

given it on direct examination?

DEFENSE (Dr, Rau): T would like to know

how, in general, the American soldiers behaved at this time —-

PROSECUTION: The prosecution objects to

that,
SR: The objection is sustained.

Did all of the American soldi surrender?

Yes, sir,
DE. E (Dr. Rau): No further questions.
DEFENSE (Colonel Everett): The defense

(__JFord ____ =--Cross)




has no further questions at this time.

PROSECUTION: The prosecution has a few
further questions.

RE-DIRECT EXAMINATION

QUESTIONS BY THE PROSECUTION:

Q Now, you have referred to artillery fire, was that
American or German artillery fire?

A I presume that it was German, because it came from
the direction of Weismes and that's the direction that the
Germans came from.

Q In your cross-examination you mentioned the two
German gusrds that stood at the west side of a tank, when the
machine gun firing started; now, can you locate this tank with
respect to the field, that is, was it on the north end or the
south end, or what?

A Well, it wes setting right there in the middle of
the road, on the east side of the field, avproximately lined

up in the middle of all the American prisoners.
PROSECUTION: No further re-direct.

DEFENSE (Colonel Everett): There are

no further questions and I might announce on behalf of the

defense e'm: the defense does not desire to recall Mr. Lary,

Mr. Kingston, Mr. Daub, Mr. Ahrens, Mr. Dobyns or Mr. Ford.

PROSECUTION: If the court please, may

these six American witnesses be excused permanently?

PRESIDENT: Does any member of the court

have any questions of any of these witnesses at this time or

(_Ford —- Re-Djrect)
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anticipate any necessity for recalling any of these witne

(Vhereupon, no member of the court indicating any

questions of these wi y Or any ity for recalling
them, the President made the following announcements)

FEESIDENT: The witnesses may be permanently
excused, and the present witnese is excused. The court is ad-

Journed to meet at 0830 tomorrow morning.

(Wnereupon the court, at 1200 hours, adjourned to
reconvene at the time indicated by the President.)

-- Cross)
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| illiam 8. PERI

APO 633, an interpreter. having been duly sworn. depose

o that the attached English translation is
urate rendering of the German original of the

ent of

a true and
Friedrich Christ

taken on 17 December 1945

at Schwiibisch Hall, Germany.

hefore lst Lt. WILLIAM R. PERL

consisting of . LWO pages, into English.

I, the deponent, further state that T speak German and English fluently and am fully qualified as an expert
glish interpreter by reason of the follawing qualifications
is German,

have h for twenty yo
i nglish for five years iu 2U7As Austria.
bhe 1 lived i from 1930-31 and g

5¢ I lived in the Gnived 3t from of 1940 until
tho Juited States with tne i ATy 3 £ 194,

6. From February 1343 to July 1944 ) ves an instructor in the Ip
Seetion of the Military L iBelligence Training Goate + Camp RS e, Maryland,
and after coming overseas I have continued to serve as an iuterrogatar of
pris oners and suspects, in a capacity which always involved trenslation from
German to Koglish and vice versa,

loft

% o
Welk a R L,
ILLIAN He euRle 0-555149
2 1ot 1488 ie1.
Sworn and subscribed to before me this 43 day of W /1944

at Schwiihisch Hall. Germany.

‘rimes Branch. USFET
Y g i
Lapd e p 1 |




mored

Un this occaslon POETSCHKE stated that the impendin
battle would be the decisive battle. iongst other things he
sald that we should behave towards the enemy in such a way
that we create amongst them panic and terror and that the
reputation for spréading panic and terror through our behavior
should precede our troops 80 that the enemy shculd be frightened
eéven to meet them. Amongst other things he also stated in con-
nection with this that no prisdners should be taken.

Un my own, I added nothing to his talk nor did I take any-
thing away from it, but on the same evening I repeated to my
company in the BLANKENHEIM Fo t what POKETSC had told to us.

This deposition I ma my own wilthout influence by elther
threats or promises and I wrote it down in my own handwriting.
t conslsts of two pages.

n fully aware of the impo ¢ and holiness

JHRIST, Friedrich
53 Obersturmflhrer
17 December 1645

17 December 1945

Witnessed:
/8/ DWIGHT F. FANTON
DWIGHT F. FANTON
Capt QMC
Investigator-Examiner
War Crimes Branch, USFET

Subscribed and sworn to before
me at Schwablsch Hall, Germany
thls seventeenth day of December
1945.

/8/ WILLIAM R. PERL
1st Lt M.I.
Investigator-Examiner
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TRANSLATOR’'S AFFIDAVIT

I I
Iy % * LS d to War Crimes Brandh, United States Army,

APO 633 u interpreter, having been duly sworn, d e and state that the attached E h tra

ate rendering of the German original of the statement of
A"@ (EORICH CHRIST
takenon /. 7. ~RCCEM BER /I . o1 Schwibisch Hall. Germany
hefore Wieeear K. FPERL

consisting of ... %..... pages, into English.

1, the deponent, further state that 1 speak German and English fluently and am fully qualified as an expert

inglish interpreter by reason of the following qualifications:

y rman.
nglish for twenty yeara.
i five years in sch in V A, Austria.
i in
1940 until
T 1944,
r in the
amp Ritechle,
Maryland, and 1 I ‘rve as an
interrogator of prison ar ) ity h always
involved tranal s r 1

Wekha KGug

-555149

e ‘mt !t., “'.\. -
Sworu and subseribed to before me this /2 day of W ZETA

at Schwiibisch Hall, Germany.

r Crimes Bran,




Supplementary to the statement I made today ccacerning my
8peech in the BLANKENHEIM Forest the evening before the attack
in the EIFEL started, I add the following:

In the same building in which FOEMSCHKE gave us the talk, in
the adjoining room was HEIFER's Command Fost,

I cannot recall whether HEIFER was present during FOETSCHKE's
speech, but in any case, I was under the impression that FEIFER
knew about the order to take no brisoners of war.

I still remember that after PETSCHKE's speech, I discussed
FOETSCHIE's speech with another company comuander, I believe it
vas KREISER and that after this conversation with this other
company commander, I decided to give the same talk to my men.

I did not go to see FEIFER, because I assumed that he knew
about it and because no opposite directives of FEIFER contradictory
to FOETSCHKE's order existed, Neither did I ask FOETSCHK® why he
gave the order that no priscners should be taken, nor according to
my knowledge, did anybody else ask,

I mede this statement out of my own, uninfluenced by threats
or promises and in my own handwriting, It consists of two pages,

I em aware of the importance and holiness of the cath,

(signed) CHRIST, Friedrich
SS Obers turmfuehrer
17 December 1945

Witnessed:
DWIGHT F. FANTON
Capt. Qi
Inves tigator-Examiner
Wer Crimes Branch, USFET

Subscribed and sworn to before me at SCHWABISCH HALL, Germany,
this 17th day of December 1945,

WILLIAM R. FERL
lst Lt, MI.
Inves tigator-Examiner
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TRANSLATOR'S AFFIDAVIT '“i \j‘k'\

1 PAUL RETTZER assigned to War Crimes Brandh, United States Army,

APO 633, as an interpreter, having heen duly sworn, de d state that the attached English translation is

a true and accurate rendering of the German original of the statement of
BENONI JUNKER

taken on 1 March 1946 at Sehwithisch Hall, Germany,

hafora RAPHAEL SHUMACKER, Captain, CMP

consisting of 15”&6.3%«5. into English.

I, the deponent. further state that 1 speak German and English fluently and am fully qualifi

I interpreter by reason of the following qualifications:

le iy native Songue is GIRMAN.

2¢ 1 have spoken GLIS for 7 yeers.

Je I otud led DNOLISH for ) years at school in VIS0, iustria,
1 lived in wiGiA® from 1939-1940.

Se 1 lived in the UNITED SPATEY from 1940 uatil 3 left the WIITED STATLS
with the American Army im way 1944«

6 o3 ires the 4th of pelruary 1946 I served as luterpreter with the \ar
Crimes Branch in WILSRADIN, Germany,

/ C'l)/t&j f’\;&t‘—/'/;?/(;/t_

VOUL HAXTRR

4
Sworn aud subsceibed to hefore me this - 29 day of ... PP L4 L
at Schwiihisch Hall, Germany.
== _~
ey e e

ar Crimes nu...{../unm
Capd C11HETITTA
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During the sandtable exercises in HOF BUSCHFLLD, Obersturm-
bannfuehrer PEIFER explained that during the caming offensive
we would have to go ahead recklessly. I remember that during the
sandtable exercises, no special order was issued to use terror
metiods or to shoot prisoners of war. Nevertheless, even then
iv was clear to me that on the basis of remarks of important
officers \I cannot say for sure who made these remarks and how
these remarks were worded) the following policy should be adhered
tos

"If necessary, the resistance of the enemy will be
broken with brutality - after the principle - the end
Jjustifies the means.*

On the 15th of December 1944 I had been ordered to a Company
Commander's meeting in a forester's house in the BLANKENHEIMIR
Woods. This hunting lLodge was both battalion and regimental CP.

I do not recall any more the hour of day I arrived in this
hunting lodge, I only know that it was at deylight. In this
forester's house a meeting o1 all Company Commanders of the Panzer
Regiment took place. But I do remember that it was a meeting of all
Company Commanders o: the r egiment and that among others, the follow-
ing officers were present: Sturmbannfuehrer POMSCHKE, Hauptisturm-
fuehrer GRUEHLE, Hauptsturmfuehrer KLINGLLHOLFER, Obersturmfuehrer
CHRISL, Obersturmfuehrer KREMSIR, Untersturmfueher FISCHIR. I am
certain about the presence of these officers at this meeting.,

Obers turmbannfuehrer PLIFIR was only temporarily present during the
meeting. To better understend statement I have made a sketch,
Narked No.l., which is attached hereto.

I entered the room, which I have marked No. 1 on the sketch,
through the entrance marked No. 3. I waited i1or about 20 minutes
in room No. 1, sitting on a chair standing close to the fireplace.
During this time, Sturmbamfuehrsr FOETSCHKE was with Obersturmbann-
fuehrer PEIFER in the room marked No., 2, While I was waiting in
room No« 1 the Company Commanders gathered in this room - - some
of them were already there when I arrived. Beaides the officers
who later participated in the meeting in room No. 2, some others
were also present in room No. l. Among those were Unter-
sturmfuehrer KRAMM, Obersturmfuehrer RUM:F, Obersturmfuehrer
SILVERS, end I believe also Untersturmfuehrer REHAGEL and some
others, There were quite a number of ordnance officers and PEIPIR's
Liaison officers of the units under him. Iuring my stay inroom No.
1, Obers turmbannfushrer FEIPER also came into this waiting room. He
ate ed only a few seconds and then returned to his room (room No. 2).

I know the regimental order read to us approved of the use of
terror methods. I know furthermore that when I left the regimental
CP I was under orders that, where the military situation shoula re-
quire it, not to take prisoners. I no longer know whe ther this aware-

n;:s originated from the regimental order or from POII'SCHKE's oral
orders,

From the forester's house I went to my company and about three-
quarters of an hour later I called my tank cammanders together, It
is possible that on this occasion I talked to the entire company, but
I believe that only the 15 tank commanders, the lst Sgtey the lot

CGlerk, the Maintenance Section Leader and Transportation gergeant
were present,
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My men were sitting in a semi-cirecle around me and a small
camp fire was burning between them and me. It was not yet dark,
Jbut there was already twilight. In the course of issuing the
orders during the lecture I called to attention that this battle
will mean do or die, furthermore, in accordance with my own in-
structions that to vreak the ememy's resistance, terror methods
could also be used. I also applied the use or terror methods in
accordance with my instructions tor the treatment of prisomers of
war, but I do not recall the wording any more. I believe, in this
regard, I also brought out that we should 4o and fight so as to
irive the enemy into fear and fright.

My address lasted about 15-20 minutves and as far as I can re-
member, no guestions were asked.

I add thev before I left the regimental CF in the BLANKENHEIMER
Woods, I signed tnere that I had knowledge of the orders read to me.

To better understand my statement about the instructions I re-
ceived for the company, I have made up a sketch., I have marked
this sketch with IT and attach it to my statement.

On this sketch, (1) means hunting lodge, 2) distance hunting
lodge-comyany, about 300-400 M, 3) dirt road through BLANKENHEIMER
Woods, 4) Company assembly area, 5) distance street to place of
1ssuance of orders, about 15-20 M, b) place of issuance of orders,
7) approximate direction o1 north,

I have made these statements voluntarily, uninfluenced by
coercion, threats or promises,

I believe in God and I am aware of the meaning and sanctity
of an oath. I swear to God that these statements contain the
#hole and pure truth, ana nothing but the truth and I am prepared
to repeat these statements before any court of justice at any time.

(signed) Benoni JUNKER
1 March 1946

Sworn to and subscribed before
me this 18t day of March 1546 av
Schwaebisch Hall, Ger.

(signed) RAXHAEL SHUMACKER
Cept CMP

Witnessed:
(signed) WILLIAM R. r:RL
lst Lt. M.I.
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SKETCH NoeI of ¢

1. Foyer

< Map room
3o Butrance
)

4y Map table

5S¢ My position at th

64 Fireplece

7. Chairs




Toresterts House
Distance Jorsster's house- company about 300-400 m,
woods.

Dirt road through BLANKENHEI)

Company assembly area

were

Distence street to place where orders
issued about 15-20 m
Place of issuance of order

ate direction of North
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L. BENOML.. sTUNKER , being first duly
sworn, make the followirg sta'ement under oath :
T 3ENONL " TUNKE R ich erst recht-

mapig eingeschworen warde, muche die folgende Aussage unter Eid

The above Iwa pllolngru['hs are photographs of the same Uﬁili,i[w#ﬂaaa(v FUENREK
oLl P by me in my affidavit, dated./ MAHA...946..

Die_obigen zwei Photographien sind Photographien desselbigen J3E R lg){H_AM\fFUﬂNAV(
KE__KI: ox von mir in meiner eidesstattlichen Aussage genannt,
datiert 4 MAR % (146 s

BWMM. FMM/W/\

First Name (Vorname) Last Name (Zaname)

OBERSTHRMFIIHRE R
Rank (Dienstgrad)

@ (22} P 4?[ & ZEAN
during Eife

Einheit wihrend des Eifel-Elnsatzes

Sworn to ,and subscribed bgure me this
day o, -{J(}Lm..(s..

Z turdhail) . Leenta chen
Officet /administering oath

Cagd. CLLF

Rank Arm or Service
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GRUHLE
HANS

b BEMNONL... STUNICER

sworn, make the following statement under oath :
Ton {3000 [V KE K ch

mapig eingesciworen wurde, muadie die folgende Aussage unter Eid

, being first daly

idi erst recnt-

The above two otographs are photographs of the same MAVESTUAMFUEHRE N
AR ML mentioned by me in my affidavit, dated./.(1AR...[9.%k....

ei Photograph’en sind Photographien dasselblgmd}\ llmu-,\;_d[{t‘m
" von mir in meiner ei ¥ 4 hy
L MARE 3%% ;

RBemasns fww/)w\

First Name (Vorname) Last Name (Zuname)

YBERSTHRIGEIHRER
Rank (Dienstgrad)

A2 9 @/4./244./
0 daring " Effel 0/f

Einheit wdahrend des Eifel-Einsatzes

Sworn to @nd subscribed before me this
e .1 1946,

AL, &Y g gal p LRt
Officer/ administering oat

Y2 oo ol

Ranid Arm or Service
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( cHRr1ST
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b BEMOML TUNIER

sworn, make the /allavgh sln‘emenr under oath :
o S8 NONL S HKE )

mdpig eingeschworen wurde, mudne die folgende Aussage unter Eid

» being first daly

ich erst recht-

The above two plmrognwhs are phalogrnpha of the same_!
CHALAT. by me in my affidavit, dated./. /1H4R.

Die obigen zwei Phnrograph en sind Photographien desselbigen (//3//51) /K/TC_/Iﬂw—I\
FAEEN von mir in meiner ei Aussage
datiert (348 .

Bimpss T

First Name (Vorname) Last Name (Zuname)

V2 o~ -~ - " -
DSERSTURMFUHRER
Rank (Dienstgrad)

hb. L BB Kegl L SEAN.
during Eifel) off
Einheit wihrend des Eifel-Einsatzes

Sworn to and subscrived before me this
w& day of... Al L, , 1946,

U o
A e ; el if
Zc Za Al &) T Rcpa it
O1f{cst administering oath |

Lodd £ MF

Rank Arm or Service
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b BENOML... UMM EAR , being first daly
sworn, make Ihe Jollowing statement under oath :
1o 3ENONL  THIKE 14 dhd

mdpig einge sdmorm warde, muche die folgende Aussage unter Eid

ich erst recht-

The above two photographs are photogrophs of the same,.ﬁﬂmﬁlédh R
YME mentioned by me in my affidavit, dated. /. /"] AR,

Die oblgen zwei Photographien sind Photographien dnulblgm 983 ;_Q_ﬂ/l(lc UHRE K

HMAE von mir in meiner Aussage

dnllerl ALIARK S (146

R Tumaaun

First Name (Vorname) Last Name (Zaname)

BERSITWRIIFNHRER
Rank (Dienstgrad)

¥Rl [Tk £ 558 M

daring Eﬂrl
Einheit wihrend des Eifel-Einsatzes

Sworn to !nml Subscribe
. day of.

) e 7/ ,‘ > 1 ’f
/’ A hael) Y Aupacdie X
Offiger administering /oath
Cafh CMP

Rank Arm or Service
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KLINGELHOEFER

]

¥ oskar

E

b...BEsxens. N UNIER , being first daly
Sworn, make the followirg statement under oath ;

o BENONL.... JHOKE ] chd
mdpig eingcschworen wurde, muche die Jfolgende Aussage unter Eid

idv erst recht-

The above two photographs are photogrophs of the same HAuLIr L RMED £H R ER
AbINGh & HOEEER. mentioned by me in my affidavit, datet AL 494

Die obigen zwei Photographien sind Photographien desselbigen HALLTSI
LRI NEE, Loty VOR mir in meiner eid A

datiert
¢ »3(‘

“First Name ( Vorname) Last Name (Zaname)

DBER SR MEIIHR ER
Rank (Dienstgrad)

CHR G UL fesl £ S5AH

during Eipli off
Einheit wihrend des Eifel-Einsatzes

Sworn !—”‘(’N subscribed _before me this
B8 day of. frlsile 1040,

) 7« -
A kel 7 T
Offickr’ administering oafh

Laleh. C 1t F

ank Arm or Service
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SIEVERS ‘

FRANZ

b..LeENer.. N YNKER , being first daly
sworn, ma e !Ile Jollowing statement under oath :
1on_QDE ] SHIVISEIR chd

mdpig eingesdnworen wurde, mudhe die folgende Aussage unter Eid

ich erst recht-

The cbove two photographs are photographs of the same.. Qagdazuaaéug zzm K
WL S mentioned by me in my affidavit, date MAR... LY

Die , obigen wl Photographien sind Photographien desulblnn,..ﬁ_’:'?ﬁlial};(ﬂﬂﬁl’iﬂf’*
£

S & z = von mir in meiner Aussage
datien{. FIARE 7745 .

Lomppmn

First Name (Vorname) Last Name (Zaname)

~ " 7} -~
OBERSTHRMELIREER
Rank {(Dienstgrad)
/,
e2RG 727
during
Einhelt wihrend des Eifel-Einsatzes

Sworn Iu and subscribed before me this
. 5. day of... 417‘4— L 1946,
, >
T aAhat &/ (TN duesrcanilibn
Officer /administering g‘ln

s
Arm or Service
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TRANSLATOR'S AFFIDAVIT

I PAUL PAgTens

assigned to War Crimes Branch, United States Army,
APO 633, as an interpreter, having been duly sy depe 1 state that the attached English translation is

a true and accurate rendering of the German original of the statement of
OsKAR K LINEEL HOE FER,
inkerion v A0 e 2R el AL i Hall; Germiiiiy;
wiore - HRPHAEA SHUMBCHER, CAPT, CMP
consisting of .. 4. pages, into English.

I, the deponent, further state that T speak German and fluently and am fully qualified as an expert

German-English interpreter by reason of the following qua

le 1y pative tongue ie GFuAN.

2¢ 1 bave gpoken WGILM for 7 yesrs.

3o I otud Sed OLISH for § yesrs ot school in ¥IuGiA.
be I dived S0 wrus® from 1939-1940.

Se 1 lived in the GHITED S0ATES from 1940 watil I lefS the BIITED SUATLS
with the imericas arsy ia way 1944.

6 o ince the 4%h of wlruary 1946 I merved us futarpreter with the er
Grives Braach fa S1wwlagr, Germuny.

CAUL ATAW

Sworn and subscribed to before me "“52044 day of MR'# "f_ps—

at Schwiibisch Hall, C‘7|||u||)‘.




AFFIDAVIT
of

AR LINGELHOEFER

I Oskar KLINGELHCEFER, being first duly sworn, make the
following statement under ocath:

During the EIFFLoffensive in December 194/, I was Commeny
Commnander of the 7th S5 Panzer Company, lst SS Panzer Regime:t, LAH,
My raonk was Hauptsturmfuehrer,

On the afternocn of 15 December 1944, 1 was ordered to &
meeting of Company Commanders in a blockhouse next to a forester's house
near BLANKENHEIM, I am positive that the following officers were present
in the room in this blockhouse where we received orders pertaining &
the ceming offensive:

SS Obersturmbannfuehrer FEIFER,Joachim - Commending Officer,
1st SS Fenzer Regiment, LAH

SS Hauptsturnfuehrer GRUHLE - Regimental Adjutant, 1st S3
Panzer Regiment, LAH,

S8 Sturrbennfuehrer FOETSCHKE,Paul(I eam not positive about this first
name) - Battalion Commander, lst SS Punzer Battaliom,
1st 3S Panzer Regiment, LAK,

SS Obers turnfuekrer XREMSER - Company Commander, lst 3S Fanzer Company,
lst SS Panzer Battalion, 1st SS Fanzer Regiment, LAH,

SS Obers turmfuehrer CHRIST = Company Commander, 2nd 3S Fanzer Compeny,
lst SS Tanzer Battalion,lst 5SS Fanzer Regiment,LAH,

SS Obersturmfuehrer JUNKER,Benino ~Company Commander, 6th Fanzer
Compeny,lst SS Fanzer Battalion,lat SS Panzer Regiment LAH,

88 Hauptsturmfuehrer KLINGELECGEFER, Oskar -Company Coumsnder, 7th
Fanzer Company, lst SS Fanzer Battalion,lst SS Panzer
Regiment, LAH,

SS Heupts turmfuehrer OTTO « » Service C lst S8
Panzer Battalion.lst SS Fanzer Regiment, LAH,

I also remember seeing SS Untersturmfushrer FISCHER, the Ad jutant
of the 18t SS Panzer Battalion, but I cannot swear that he was in the room
at the time tho order was given, It is my recollection that other officers
were present in the blockhouse and might have been either in the room
where we received the orders or in the ad joining rooms

When the meeting began, I remember distinctly that Obers turmbenn~
fuehrer FEIFSER told FOETSCHKE to start and not to be disturbed any longer,
Thereupon, FOETSCHKE gave us the order and there were i ntermittent comments
from Obersturnbannfuehrer FEIFER,

The outline of the order as I remsmber it, vas as follows:

‘aii?"'w
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1, Situation of the enemy,

24 Our own situation.

3 Own intentions.

L+ OQrder for the armored group of the 1lst SS Ianzer Division,
1AH,

5e Support by artillery, air force, V-1 ard V2.

64 Order of Merch « check points of advance.

7+ Aid station.

8, Communications and pyrotechnics.

9« Iocation of the leader of the battalion and the armored group.

In addition to the esbove, the following order was given by FPORISCHEE in FRIFER's
presence:

"In front of the combat unit itself the unit "Greif* of Obersturmbann-
fuebrer SXDRZENY in Americen uniforms and vehicles will march in
order to destroy all communications an¢ to spread panic end terror
and to eliminate command posts, Prisoners are not to be taken by

this unite"

I caunct say with certainty that the above words were used but the above ies
the substence of the order.

We also received this further order in substantially the Pfollowing words:

“Ahsed of us there shall be terror and horror. We should remember in
this fight especially the cities which have suffered tremendously
during the bombing attacks and have suffered great misery. Therefore,
all scruples and “umane feelings shall be thrown overboard, No

pri soners of war will be taken,"

With reference to prisoners of war, I remember distinctly that PEIFER
himself made this coments “Situations can arise in which no prisoners of
war cen be made,"

It is my recollection that Hauptsturmfuehrer GRUIHLE sgain read the order
to ue in iis entireity. We were cautioned about the secrecy of this order
and each of us mresent aigned a piece of paper in which we acknowledged having
received the order itself, and the fact that the contenis were to be kept
secret,

After having recsived our orders and signing the ackmowledgement, we
were disnissed in order to pass onlthe orde orally to our platoon leaders
and through them to the men of the companies., It is my recollection that I
passed on the orders I Lad received to my platoon leeders in my compauy
orderly room vehicle, and I also reminded them that the orders were secret
(The order to the platoon leaders might have been issued in the vieinity of
the forester's houce,). This arder was passed on to the men of my company
by the platoon leaders,

I h ave prepared a sketsh in order to clarify the scene of the meeting
in the blockhouse I have described in this statement, This eketch is marked
Exhibit®l®, is attached hereto and made a part of this stetement,

This statement is given by me voluntarily and of my own free will, I
have written it in my own handwriting.l have not been subjected to force,
duress or threats of punishment, No promises of reward or immnity from
prosecution have been made to me,

EaaLil
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1 swear that the facts stated in this affidavit are true snd I am
prepared to repeat them under oath in any court of justice,

(signed) OSKAR KLINGELHOEFER
18 March 1946,

Sworn Vo and aubscribed before
me this 18th day of March 1946 at
SCHWABISCH HAILL, Ger,

RAPHAEL SHUMACKER
Capt. CIF,




TRANSLATION OF LiGED ON EXHIBIL W10
T0 AFFIDAVIT OF
OSKAR KLINGELHOEFER
Dated 18 Mareh 1946

LA A A

Forester's house with hunting ledge

Pz and vehicles of the
1st SSFz Rgt 1

Jjuarters
Pz of 6th Co
* * 2%h Go

1st Co

2nd Co

So-called Roemer Street

Sketeh of hunting lodge according to
my memory

Room in which the order was given, as far
as I can remember.




S PEIPER
\@ JOACH IM

5. OSKOR. I(LINGEL (HOEFER
.worn, J'l/akf 19/ /nllawyg statement under oath :

, being first daly

ich erst recht-
mﬂﬁig eingesciwaren Warde, muche die Jolgende Aussage unter Eid

The above two photographs are photographs of the same O8ERSTURMBANNIUEHRE K
Jansitim. PEIPER by me in my affidavit, dated. |FHARIILE...

nb/gen zwei _Photographien sind Photographien desselblgth"«”l’4(»’1&':(/1”»
/’ha‘uq

U pi von mir in meiner
Hdatiert __ /! Hiirg 44 s

4 7 %
LIy
First Name (,vnmm’/ Last Name (Zuname)

/i 4/4//5'//4/{;/}/’

Rank /(Dienstgrad)

74G. JSIR Fosr Lssprt

Organization during Eifel Offensive
Einheit wihrend des Eifel-Einsatzes

Sworn to gnd mbscrlbed/be[nrt this
N, ey of. M/Z , 1946,

» <,('
F oA A L fweeea hey E- 3
o”( / nam/nhm/n, path 1Fxﬁ{’”»
- énm i

Arm or Service
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S8 GRUHLE
&# “Hans

HLINGEL HogFER .. being first duly

sworn, % olloW/emenl under oath :
I/ '/ Y7 idi erst recht-

mdpig eingeschwofen wutde, muche die folgende Aussage unter Eid

The_above two photographs are photographs of the same./AULSTuRMEUEHRER
HLE mentioned by me in my affidavit, dated. |3 MHARCH. (946,

Vasu /ot ‘mémz
Aussage genannt,

i 4, S Ll
rut/l/ % %’4/

First Name (Vordame) /Last Name (Zuname)

7 MG Sy oy
Rnnl/ (Dienstgrad)

726, L5 P Keer. 455HH

Organization during Eifel Offensive
Einheit wihrend des Eifel-Einsatzes

Sworn to_gnd subscrived before me this
2.K day of. M , 1946,
7
7oA el /) s ackie
“Officér administering oath
CaAd (2w i

Rafik Arm or Service




f cHRIST
(@8 ericoried

=3

OsKiR KL HoEfFER

mags m?%mu %falement under oath:
/é g nachdem ich erst recht-

AmUIw ein, Hflxll)rt'(wln/', mudhe die julguult- Aussage unter Eid

The obave two phnmgru/vlm are photographs of the same O [3€ &S?‘uﬂﬁ FUEHREE R
dHRIST

LEHA _mentioned by me in my affidavit, dated_ |8 A99%.

. » being first daly

igery zwei Photographien sind Photographien di g j/éﬁ/?u%’ 727
— s .. VO mir in meiner
atiert __Lf__7)o 1V 5% 5

4 ¢
Lty Loty
First Name (! l('/ﬂrm"nel Last Name (Zuname)
Y e ittaga foiper
Rank /(Dienstgrad)

/'Q (755P Keor. Assp i

during Eifel
Einteit wiilrend' des Eifel-Einsatzes

Sworn | and subscribed, Dr:n e this
A~ day of. - o 1946.

r administering, &/ uu!h

/C/
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JUNKER
BENONI

1 OSHAR A LinaEl [HocrER
sworn, make: the lowin, tement ander oath :
I L % ///,5"’ i

» being first daly

ich erst recht-
maplg eingeschworen’ wurde, mache die Jolgende Aussage unter Eid

The above two photographs are photographs of the same OB ERSTURMEVENRER
JUNKER by me in my affidavit, dated. Z.L_ﬂ.ﬁﬁ_c_'!. L3996

Die: Qb%n awel. Phola.r-phlen sind Pi hien d ity /X7y 7

von mir in nulnr
datiert, L. ZL~ .

A

1, ////////‘4
First Name lvmnu) Lest Neme (Zuname

S YK kil v

/ Rank/(Dienstgrad)

T4G. [T E Mol dssald
Organization during Eifel Offensive
Einheit wihrend des Eifel-Einsatzes

Sworn to, and subscrived hefs thi
R L
/ WAL[/ % 4{4/1/ el

O1fich/ administering gath

-

Gapd CHP

Arm or Service
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AFFIDAVIT

i PAUL RLITZER wed to War Crimes Branch, United States Army,
APO 633, as an interpreter, having been duly swor id state that the attached English translation is
a true and accurate rendering of the German original of the statement of

Erich MONC:MER
taken on 11 April 1946 at Schwithisch Hall, Germany,
hatars Williem R, Perl, lst Lt, M.I.
consisting of pages, into English.
+18

It onent, further state that I speak G an and English fluently and am fully qualified as an expert

German-English interpreter by reason of the following qualifications

l. My native Longue 1s German.
I have spoken English for seven yeare.

I studied Eunglish for four years at school in Vienna,

I lived in England from 1939 to 1940.

I lived in the United States from 1940 until I left the
States wilh the American Army in May 1944,

« Bince the 4th of February 194G, I served as interpreter
with the War Crimes Branch in Wiesbaden, Germany.

Tt Ke en,

PAUL REITZER

Sworn and subscribed to before me this - 2 7 day of %/ /1796
u Scusibiseh-Hel, Germany.

r e 7




"
I, Erich MUNEEMER, being duly sworn make the following
statement under oath:

During the EIFEL offensive in Dec 1944, I was leader of
the 2nd platoon, 7th comp, lst Fz Regt LSSAH.

On the morning of the 16th Dec 194k, I was ordered to report
to the company commander together with SS Untersturmfuehrer REHAGKL
Heinz, and SS (Oberscharfuehrer Hans SIFIROT, to receive the orders
for the coming offensive. For this, we were assembled on the edge of
the woods opposite a forester's house along the route of advance
abreast with our assembly area. Hauptsturmfuehrer Oskar KLINGELHCGEFER
issued to us platoon leaders the following order which I rejroduce
true to its meaning:

Together with our lst Pz Div ISSAH, also other Fz and Inf
Div, formed along a broad front for the attack, to push deep into
the enemy lines, and to get ready for the decisive punch, Thereby
the Iuftwaffe will be committed on a reinforced scale, Luftwaffe and
Army will successfully employ the latest in new weapons.

In this connection the order containes the following
quotatiorsas to its meaning concerning the treatment of prisoners of warg
Prisoners of war will be turned over to the troops following and evac-
uated by them.

This paragraph also had in addition quotations at the end,
that situations can arise where our armored group, weak from an infantry
point of view, thrusts narrow and deep into the enemy front and can no
longer evacuate the prisoners, An evacuation being impossible, then
the prisoners will be shot.

The men are to be instructed that upon cepture no statements
are allowed to be made about that,

(n the 16th Dec 44, upon receipt of the orders as mentioned
above, I transmitted these quotations econforming to their meaning
to my tank commenders.

This statement coneists of 3 handwritten pages and one
aketch,

I swear before God that the statements in this deposition
are true,

I made this statement voluntarily and of my own will,uninflue-
enced by duress, threats, harah treatment or promises and am prepared
to repeat seme under ocath before any court,

»
(signed) Erich MUNKEMER
SS Unters turmfuelrer
Witness: 11 april 1946,
Harry ¥ Thom

Inv,=Interpreter
WCBa Sworn to and subscribed to before me this 1llth
day of April 1946, at Schwabisch Hall,Germany.
Williem R Perl,
lst Lt. MeI, 0.555149
. Investigator-Examiner
A% ﬂa WOB, USFET .

|
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TRANSLATION OF LEGEND TO SKETCH DRAW

Erich MJENKEMER

Dated 11 April 1946

s 3% xx e
Flace of issuance of order of SS Haupts turmfushrer Oskar
KLINCELHOEFER to his platoon leaders.

Forester's house on the route of advance as given in the
atatement.

Flace of transmittal of order to my commanders.




| KLINGELHOEFER
% 0SKAR

£
19¢

sworn, make the following statement under oath :
Ion__Erishl uniKemer. chdi

mapig eingeschworen wurde, muche die folgende Aussage unter Eid

b L Rich M becreR , being first daly [r

ich erst redht-
The above two photographs are photographs of the same Yaup&Zagrfuc.
lshar. Klongelheefex mentioned by me in my affidavit, dated..... 21 Apeil. 4D k..o

ei Photographien sind Photographien i Hax 'PN’HNH} Threr
von mir in meiner eidesstattlichen Aussage genanni,

%4 /%;m//ﬁémﬁ

First Name (Vorname) Last Name (Zdname)

44 Hnder slurmlahrer
Rank (Dienstgrad)

9 Koo 1-53-P Reak L5iAH.
Organization during Eifel Offensive
Einheit wihrend des Eifel-Elnsatzes

Sworn to gnd subscrived w this
2870 day of. 1948,

7. ﬂ///ﬂ/ 9241,4 2t d/u(él—

a//lm & ing oath

etk . cl1F

Rank /' Arm or Service
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OIC10T 1o1

REHAGEL
HEINZ

3 CRich... Munbicriea
sworn, makg the fullvwmg statement umler oath :
Ieh Lrich ManHemer o o

mafig eingesdivoren wurde, madhe die ]vlgendc Aussage unter Eid

» being first daly

idi erst recht-

The above two photographs are photographs of the same
B L _43!4 mentioned by me in my affidavit, dated, 74.._ApRIL...29256.

Die obiven zwei Pk ofugruph ‘en sind Photographien d g ”"’LH‘I"'“I/"'I"U‘

__»uu_g_ _Kehage/ von mir in meiner eidesstattlichen Aussage genannt,
datiert __17. _Hpril_ 1yt .

///LPI% / 0;M:M/éénw_/

First Name (Vorname) Last Name (Zananfe)

W ndersineminhren
Rank (Dienstgrad)

7k W9 Kegl LAY
Y during Eifel
Elnheit wihrend des Eifel-Einsatzes

Swarn lu nd subscribed , be, ore | HI’-!
X (f“ P day of.... , 1946,

W Wmda
o///m aammmumg og

EME

R-nl/ Arm or Service




I ERich.. Minberer , being first duly
sworn, make the following statement under oath:
Ioh___Lrich MunBemen didem ich erst recht-

mapig eingeschworen wurde, muche die folgende Aussage unter Eid

The above two photographs are photographs of the same lbemschaBfuchBRER,
HAKS..... SR LARLL...mentioned by me in my affidavit, date 4 2956

Die obigen zwei Photographien sind Photographien Oberscharlnhrer
Hans suplrodl von mir in meiner A
datiert __11. Hpril 14 ¥¢ 3

First Name (Vorname) Last Name (Zananle)

55- Under slnrm 1nhrer
Rank (Dienstgrad)

Ko 1-35-p Kegl. L33RH.
Organization during Eifel Offensive
Einheit wahrend des Elfel-Einsatzes

Sworn taand subscribed before m this
; *’)“.' 3l W day of......E, 8 , 1946,
[EX L= ? ) —

— 7))
! | L WD i) o
1 e 0Officdr/ administering o

Cagdd. Iz

Rank Arm or Service
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TRANSLATOR'S AFFIDAVIT

" George Miller

APO 633, as an interpreter, having been duly sworn, d e and state that the attached E h translation is

ned to War Crimes Branch. d States Army,

a true and accurate rendering of the German original of the sty t of
HEINZ TOMHARDT

tuken on .3 Mareh 1946 at Schiwiibisch Hall, Germany

Hiofors WILLIAM R. PERL, lst Lt., M.I.

consisting of .9 pages, into English.
and 3 sketches

I, the deponent, further state that T speak German and English fluently and am fully qualified as an expert

inglish interpreter by reason of the following qualifications

l. German 1s my native tongue .

2. I spent the firat 20 years of my life in Germany and went
to elementary and secondary school there.

3¢ I came to the United States in 1928.

4. I had 2 years of English in secondary school in Germany.
My other knowledge of English has been derived from study by myself.

5. I've been married for the past six years to a British
subject and speak English continually at home. My wife does not
speak German.

6. I have been in the U. 8. Army for the past 2-1/2 yeara,
having been dilscharged in November 1945 and have been employed by
the War Department as a German=English interpreter since January 1946.

George Mi

Sworn and subscribed to before me this 2@ ay of 774”‘-—44

at Schwiibisch Hall. Germany.




On the 15th December 1944, I learned for the first time that
during the immediately impending offensive,no prisoners should be taken,

On that day I was a number of times in our battalion command
post and the meeting to which I am referring, and at which I was present,
too k place either at the beginning of darkness or else close to 2200
hours,

At that time our battelion command post(Command post of the
11I, (GP) battalion/2 Panzer Grenadier Regiment L.SS.A.H.) was located
in the woods north of BLANKENHEIM, For better understanding of this
statement I have prepared a sketch which I have marked with I and
attached heretos

this sketch marked I, the legend is 1

Forester's lodge.

Garden

Fence

Path

this forester's lodge at the abovementioned time a meeting
took place of all 8, d by the battalion commander.

At this meeting were present all the times

Haupts turmfuehrer DIEFENTHAL who presided

Unters turmfuehrer MAX IEIXE for the 9th Compeny
Obers turmfuehrer GEORG PREUSS for the 10th coampany
1, Myself for the 1llth Compeny.

Hauptscharfuehrer JOCHEN THIELE for the 12th Company as well as
an Untersturmfuehrer who at that time wes the communications officer of
the battalion, and whose name I don't recall at the preeent, as he was
only a short time in our unit. Besides these mentioned persons also Unter=-
sturmfuehrer FLACKE, the battalion adjutent, was present, While all
others during the whole mee ting remained at their seats, FLACKE walked
often to and fro during the meeting as he assisted Hauptsturmfuehrer
DIEFENTHAL like handing him maps, or similar things; however Untersturm=-
fuehrer FLACKE did not leave the roow during the meetinge

At this meeting Hauptsturmfuehrer DIEFENTHAL acquainted us with
the route of advance and march order, Furthermore he informed us that
we were to be supported by heavy artillery berrages end large airplane
committments.

Furthermore Haupts turmfuehrer DIEFENTHAL informed us about the
SKORCZENY group, dressed in American uniforms, He related further that
Germa n agents were working in the rear of the enemy who would aid use

Haupts turmfuehrer DIEFENTHAL declared that we had to fight
recklessly and declered furiher that we were not allowed to take any
prisoners in this offensive,

I don't recall any more the exact wording of this order, I
only know he issued this arder not to take prisoners,

The meeting which I just described lasted about one hours

For better understanding of this meeting and the location where
it took place, I have prepared another sketeh which I have marked IX
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The sketch as a whole represents the only room of the deseribed
forester's house:

1, Is the table

24 A bench

3+ Another bench
L 4The stove

5e¢ Is a stool

6. Telephone table
7+ Entrance

I, myself, sat at the bench indicated by Nos,3. and believe that
amongst cthers also Obersturnfuehrer PREUSS sat at this bench, Haupts turme
fuehrer DIEFENTHAL himself sat at the stool indicated by NoeS5e I don't
know any more where the others who were present sat, Nobody sat at the
telephone table,

After the above~described meeting I went right back to my
company, where I laid down for the time being to sleep.

Between 2 and 3 o'clock in the morning (then already December
16th 1944) I had the company awekened and assembled it around a fires

Then I made & speech to the essembled company in which I pointed
out that the decisive battle of the war was about to begine I requested
mymen to fight ruthlessly and told them also that it was not permitted to
teke prisoners, At the same time I informed them nmot to shoot at such
prisoners who waved their steel helmets, I didn't tell them the reason far
this last order, It was based on the reason that I had been informed by
Haupts turmfuehrer DIEFENTHAL during the meeting which I described that
SKORCZENY's men would meke themselves known by waving their steel helmets,
The participation of SKORCZENY's group I kept a secret from my men because
Haup ts turmfuehrer DIEFENTHAL had expressly stated that this point was not
to be published,

1 don't know any more with what words I delivered the order that
no priscners of war were to be takeny I only kmow that I gave it,

On the other hand I den't recall any more to have issued an
order to shoot all civilians. It is possible that I seid to shoot suspicious
eivilians,

No questions wereasked after my speeche We lined up within a
few minutes thereafter,

Also to make my issuing of the order better understocd, I have also
prepared a sketch of the place at which I gave the above described order,

This drawing I have marked III, aml attach it also to this state-
ment, In it the legend isg

My location during my speech end issuing of the order
Radio Si¥W of the company

The assembled company

The forester's house pictured on sketches I and II

I have made this statement uninfluenced, without force, threats
or promises and I am prepared to repeat it before any court of justice,

el [rx P-2olA

v ®
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I believe in God and I am aware of the impor tance and
sanctity of the Oath. I swear before God that this statement eonsis ting
of nine handwritten Pages and three drawings also prepared by me, is
the whole and pure trutk and consists of nothing but the truth,

Heinz TOMHARDT
SS Qbers turmfuehrer
March 6th 1946,

Witness s
RAFHAEL SHUMACKER
Capt,CMP,

Sworn to and subscribed before me this
6th day of March 1946 at SCHWABISCH HALL
Germany,

WILLIAM R FERL

lst Lty MeIe 0=555149
Inves tigator-Examiner
War Crimes Branch,USFET,




TRANSLATION OF SKETCH Nos I DRAWN BY HEINZ TOMHARDT

ON 6 MARCH 1946,

Forester's House.

Garden,

Fence,

Path.




TRANSLATION OF SKETCH Nos II DRAWN BY HEINZ TOMHARDT

ON 6 MARCH 1946,




TRANSLATION OF SKETCH Nos ITI DRAWN BY HEINZ

TOMHARDT ON 6 MARCH 1946.

LEGEND

1. Point where I stood

Assembled Company

L« Forester's House.




QIEFENTHAL
JOSEF

L. Hewz. . T OMHARDI. , being first duly L s
sworn, make the followirg statement under oath:
Ioh BNz TOSMRBROT dd

mdpig eingesciworen wurde, muche die folgende Aussage unter Eid

idh erst recht-

The above two photographs dre photographs of the same AAUPSTUAMEYEHNALER
DICFENTHAA 0 by me in my affidavit, dated... L. [YHR. 1746

Die obigen zwei Photograph’en sind Photographien drsulblgtn._..hml.\‘flm\i‘i‘iﬂﬁkRER
RIEEENTAY e VOR mir in meiner i Aussage g 4,
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TRANSLATOR’'S AFFIDAVIT

1 alter A Nars as to War Crimes Branch, United States Army,

APO 633. as an interpreter. having been duly sworn, dey state that the attached English translation is

a true and accurate rendering of the German original of the statement of

Heinz HENDEL

4 APRIL 1946 at Schwiibisch Hall, G

taken on

before WILLIAM R FERL.. lst Lt. M

consisting of ....3...... pages, into English,
1 the deponent, further state that T speak German and English fuently and am fully qualified as an expert

ish interpreter by reason of the following qualifications

1. iy netive. tongue is Ceramsn,

2, I studied Prglish for seven Years in school in Berlis,Germany.

3¢ 1 lived in imgland from 1935 to 1937 end in the United States
from 1937 to 1944,

4o From Jareh 194 %o Sovember 1945, 1 served as an interpreter
with the office of Mlitery (wvermmsnt,

5e Since 3 December 19%5 1 have been assigned to the Var Crimes
ranch U5 . F.E.T. a8 & civilian Gersan~Fnglish interjreter,

A

Sworn and subscribed to before me this 28 day of

at Schwiibiseh Hall, Germany.
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I, Hauptscharfushrer Heinz HENDEL being duly sworn, state
the following:

In the night of the 15th to the 16th December 1944 I assembled
my platoon after Oberstuf,Heinz TOMHARDT finished his speech, and
delivered to them a short address.

At this I did not add anything of my own but merely repeated
what Oberst,TOMHARDT had already said, namely that it was not allowed
to take prisoners and thet panic and fright was to be spread by the
members of my platoon and that the 2nd platoon had to distinguish
iteelf in the fighting ae well as in the execution of the order in
regard to prisoners of war,

In the night of the 16th to the 17th December 194k, our

column had to stop, I know that our columm had to come to a halt

in the vicinity of a village, immediately before we expected enemy
contact and that I dismounted to relieve myself, Also a number of
other members of my platoon dismounted, At this occasion and because
the contact with the enemy was imminent, I repeated the orders
which I had already given before the takeoff from the foresti near
NEDDELSHEIM, I said "Boys, now we get at the enemy, don't forget
y ou mst fight ruthlessly. No prisoners will be taken, Everything
that comes in front of our barrels will be mowed down. The second
platoon has to distinguish itself*,

Amongst those I thus spoke to were Strm ETOCK, Strm KUMFF,
Strm SONNEBAUM, my driver, Rottf Arvitt FREIMUTH, and Uscha.Oswald
SIEGMIND, Uscha SIEGMUND didn't normally belong to my platoon but
was attached and subordinated to me for the EIFEL offensive, Actually
Oscha SIEGMUND didn't belong to the combat unit and wes only attached
to me as punishment because he always dodged around in the rear,

I have made this statement voluntarily and out of my own will,
uninfluenced by force, threats, or harsh treatment and uninfluenced
by promises of any kind,

I swear before God that this statement is true and am prepered
to repeat sams before any court under cath.

He inz HENDEL
SS Hauptscharfuehrer
4 April 1946,

Witnessed
RAFHAEL S|

HUMACKER
Capt, OMP

Sworn to and subscribed to before me this Lth day
of April 1946, at Schwabisch Hall,Germany,
WILLIAM R FERL
1st Lt, MI. 0-555149
Inves tigsir- Examiner,
WCB. USFEU
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I, Hauptscharfuehrer, Heinz HENDEL, being duly sworn, state the
following.

1. In May 1934, I voluntarily joined the 'Allgemeine SS',From the
year 1934 until the year 1935 I belonged to the Special Command of

SACHSEN, and in the year 1935, I was trensferred to the *Totenkopfverbande"
to which I belonged until February 1942, From 1935 until 1940 I was with
the "Totenkopfverbande" in the concentration camp SACHSENHAUSEN end
ORANIENBURG. My rank was Scharfuehrer, Scharfuehrer conforms to the
American S/Sgt. The greatest part of the time I spent in the concentration
camp as a guard.

In the year 1942 I was transferred to the Waffen SS, that is,I
came to the ISSAH,

During the EIFEL offensive in December 1944 and January 1945 I
belonged to the 1lth company, IIIrd (3.gep) Armored Battalion,2nd Panzer
Grenadier Regiment, "LSSAH", that is, I was platoon leader of the 2 Flatoon
in the company menticned,.

2.In the night of the 15th to the 16th December 194),the company
commander of the 11lth Company, Obersturmfuehrer Heinz TOMIARD,delivered
a speech to the assembled 1llth company in & forest in the vicinity of
STETTERSHEIM, In this speech Obersturmfuehrer TOMHARD brought out among
other things that we had to fight ruthlessly and that we had to spread
among the enemy penic and fright and that no prisoners should be taken.
Hereby he also said that we should make plenty of 'RABATZ' when driving
through the villages end that we should shoot at everything., Rabatz is an
expression of the SS lingo and means fun, which consists of destroying
plenty and to bump off many people .

Immediately upon Obersturmfuehrer Heinz TOMHARD finishing his
speech, I assembled my 2nd Platoon near our vehicles and I incited the men
of my platoon to especially distinguish themselves in the execution of
this order . I no longer know the wording of my speech, but its contents
were that the 2nd Flatoon must fight especially ruthlessly and I repeated
hereby that the2nd Platoon had to especially distinguish itsel? also in
the spreading of fright and torror among the enemy, Also I repeated that
it was our duty to make Rabatz.

3+ In the following night, as well as in the night from the 16th

to the 17th December 194l ,we came closer towards the enemy,Just before

we encountered the enemy or expected to encounter him - I believe it was
in the vicinity of LOSHEIM - our column was required to stop for reasons

I no longer recall; most of the wen of my platoon dismounted at this time
either to reliwe themselves or to stretch their limbs, Hereby, I dis-
mounted also, While I stood there rear my SIW, surrounded by my men, I
gave them another short inflammatory indoctrination on account of the
imminent contact with the enemy, I said "Boys, now we are closing on

the eneny; do not forget you must fight ruthlessly, No priscners will

be taken. Everything which shows itself before our barrels will be bumped
off, because the 2nd Platoon must distinguish itself®., Among those to
whom I spokke thus were: Strm STOCK,Strm KUMFF:Strm SONNEBORN, my driver
Rttf FREIM/TH and Oscha Oswald SIEGMUND, all of my platoon. Uscha SIEGMIND
normally did not belong to my platoon. However, he was assigned under my
command to me for the EIFEL offensive, Uscha SIEGMUND really did not
belong to the combat unit and was only punitively put under my command

and assigned to me because he always dodged around in the rear areas.

I prepared 2 sketches which I marked A and B, Sketch A shows
the locality of my lst speech which I delivered immediately following the
speech of my Company Commander,Obersturafuehrer TOMIARD, The numbers,
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indicates 1. Direction arrow which indicates the direction of STETTERSHEIM,
2, Wide wood path, 3. Narrow wood path, 4. SH's of my platoon, 5.Fire, 6,
men of my platoon. Sketch B shows the road to LOSHEIM on which stood

our eolumn when I delivered the 2nd speech to my men, The numbers indice
ate: 1. Direction to LOSHEINM, 2, Street, 3. SFW of the 10th company

which stood in frontof me, 4. My SFW, 5, SH of Uscha FREUSS, 6, Men of

my platoon.

I made this statement voluntarily and of my own will,uninfluenced
by coercion, threats or harsh treatment and uninfluenced by promises of
any kind,

I swear before God that the statements which I made in this dep-
osition ere true, and I am prepared to repeat same under oath before
any courte

(signed) Heinz HENDEL
SS Hauptscharfuehrer
5 April 1946,

Witnesseds
RAFHAEL SHUMACKER
Capt. CMF.

Sworn to and subscribed to before me this
£ifth of April 1946 at Schwabisch Hall,Geriany.

William R Perl

lst Lt, MI. O= 555149
Investigator-Examiner
War Crimes Branch,
USFET




Heinz HENDEL

Dated 5 April 1946

*

I prepared 2 sketches which I marked A and B. Sle tch A shows
the locality of my lst speech which I delivered immediately following
the speech of my Company Commander, Obersturmfuehrer TOMIARD. The
numbers, indicate:

Direction arrow which indicates the diredtion of STETTERSHEIM,
Wide wood path.

Narrow wood path,

SiWs of my platoon.

Fire.

Men of my platoon.

Sketch B shows the road to LOSHEIM on which stood our column when
I delivered the 2nd speech to my men. The numbers indicate:

Direction to LOSHEIM,

Street.
SPW of the 10th compeny which stood in front of me,

Men of my platoon.

Extracted from paragraph 8 pages 1 and 2.
- - -
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- day of.. . 1946,
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TRANSLATOR'S AFFIDAVIT

Walter A.Hart assigned to War Crimes Branch, United States Army
ate that the attached English translation is

1
APO 633, as an interpreter, having been duly sworn, depose and

a true and accurate rendering of the German original of the statement of
Heinz HENDEL

taken on 5 April 1946 at Schwiibisch Hall, Germany,

hefore ... WILLIAM R FERL.. 18t Lt. M.I.

consisting of .6, pages, into English.

and 2 sketches

1, the deponent, further state that I speak German and English fuently and am fully qualified as an expert

German-English interpreter by reason of the following qualifications:
1. My native tongue is German,
2, I studied English for seven years in seheol in Berlin,Germany,

3¢ 1 lived in England from 1955 te 1937 and in the United States
from 1937 to 1944,

Ao From Mareh 1944 %o November 19454 I served as an interreter
with the office of Military Govermment,

5¢ Sinee 3 Deeember 1945 I have been assigned to the War Crimes
Branch,UsS.F.E.Ts a5 a civilian GermanEnglish interpreter,

Sworn and subseribed to before me this £.3 Hay of
at Schwiibisch Hall, Germany.
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280 Y G YKoyt 20
Organization during Eifel Offensive
Einheit wihrend des Eifel-Einsatzes

Sworn to_gnd subscrived A
el day of... & - S 3 \\/ QA

) o | \
» |
s /a/)‘«é ad it e zu,a.z&t/ S G
0fficed/administering oathy
baAlA clire

Iin;»( Arm or Service
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e v being first daly
swom, makedhe /‘allawlng sfa/emznl under oath ;
to___HE]

ich erst recht-
mapig elngesd'woren wurde, mudle dle /ollzmte Aussnp unter Eid

The cbove two photographs are photographs of the same. Z:
SLEGIMNP........._mentioned by me in my affidavit, dated “ApBIG.. 2946,

Die olmmu zwei lelagraph en sind Photographien d MAEY R 4 MAL A
—JLEG N, von mir in meiner eid,

datiert .' [1 ‘A_ __Z;_‘/_‘_ {
Q/ '

hu xfgtfr(zf,_‘n Jres

Rank (D!enugrnd)

Organization during Elhl allemln
Einheit wahrend des Eifel-Einsatzes

Sworn l?nnml subscrived before
. . 1 day of.. 47{4/1.Z
B TR
/ o A.,'L/AJ X é 7 / RS

Officgr/ administering oath
v

Eahd SlLE =
Rnnl/ Arm or Service
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TRANSLATOR'S AFFIDAVIT

I Falter A.Hert assigned to War Crimes Branch, United States Army,
APO 633, as an interpreter, having been duly sworn, depose and state that the attached English teanslation is

a true and accurate rendering of the German original of the statement of
Herbert STOCK

taken on 9. April 1946 at Schwiibisch Hall, Germany

hefore WILLIANM R FERL. lat Lt. Ml.

consisting of D pages, into English.

I, the deponent, further state that I speak German and English fluently and am fully qualified as an ex;

German-English interpreter by reason of the following qualificati

1, My netive tongue is Cermamn,
2+ 1 8tudied English for seven years in school in Berlin,Germany.

3¢ 1 lived in Fngland from 1935 to 1937 end in the United States
from 1937 to 194k4.

be From Mareh 1944 to November 1945, I served ss an interiweter
with the office of Wilitary Governmsnte

5e¢ Since 3 Decomber 1945 I have been mssigned to the ¥ar Orimes
Branch,UeSeF.i.Te a8 & civilian Germanefnglish interpreter,

\

WALTER A, HART

Swarn and subsestbadita Hofore uis this LoD oo duy of W 174 b
at Schwiihisch Hall, Germany.
Var Crimes Brlmhé'SFET

g.,f/. erzr *ﬁ}?'ﬁ
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ERR é‘h’f ) TDC oY , being first duly
sworn, e the jollawm statement under oath :
Iah, MERRB 'f 58? didem ich erst reot-

mapig Hngesdrworen wnrd:', mudhe dIE folgende Aussage unter Eid

The rbove two photographs are photographs of the same.
Herne... Hepclel. mentioned by me in my affidavit, dated.. 9. Ap

Die obigen 2wei Pholngmph en sind Photographicn desselbigen Hmpf;(lmszzr .....

YEINz HAENDE L von mir in meiner eidesstattlichen Aussage genannt,
datiert " .

L
Lkt
Fikl Name (Vorname) Last Name (Zaname)

STURMMA NNV

Rank (Dienstgrad)

Wl A Prdar.. g,t L.b5-AH.
Organization during EifeY 0ffensive
Einheit wihrend des Eifel-Einsatzes

Sworn fto_gnd subscrived before mp this
A% day o %._,é .1 1946,

Lihalonn ) o ks

Offidef administering o3

bafd........ CMP
Rapk Arm or Service
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| Geese,

TRANSLATOR'S AFFIDAVIT

1 JOSEFH KIRSCHBAUM assigned to War Crimes Branch, United States Army,
APO 633, us an interpreter. having been duly sworn, depose and state that the attached English translation is

a true and accurate rendering of the German original of the statement of

Rxe L KopENBULRG
taken on (Z‘ E |q q‘e at Schw h Hall, Germany
hefore /R&fw S MWIW C_HP

consisting of pages, into English,

I, the deponent, further state that T speak German and E h fluently and am fully qualified as an expert

German-English interpreter by reason of the following qualifications

le My native tongue is Germans

2¢ I learned English through study of the language tor 2 years in High School,
one year in college, and eight months of evening classes, all in VIENNA,
Austria.

I have spoken English comtinuously since September 1939, when I came to
the United States. In September of 1941 I joined the United States Armye

Fram February until the latter part of April 19%3, I attended the IPW
course at Camp Ritchie, Maryland, conducted by the Military Intelligence
Training Centers

From June 1944 until September 1945, I served continuously as an IPW
interrogator, in which capacity I was constantly mquired to translate
German into English, and vice versa.

Since January 1946, I have been assigned to the War Crimes Branch,
UeS,F.E.T, as a civilian German-inglish interpreter.

Yo el

SiyGen il bieevibiod o betacs: s this- kb dayiof WLM /946

at Schwiibisch Hall, Germany. 3
SaAdon
c
ar Crimes Branch /OSFET

Caph CI1F
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I, Axel RODENBURG, Unterscharfuehrer in the 12th
Company, 3rd Battalion, 2na Pz Gr. LSS M, having been
duly sworn, make this additional statemsent supplementary
to my affidavit of 25 February 1946.

On the 15th December 1944, our company under the
cammand o1 CO Jochen WHIELE Hauptscharfuehrer, was in the
NEMTE«SHEIMER FORES! near the BLANKENHLIM Forest, on the
day before the start of the EIFEL offensive., I remember
that in the evening of this day after darkness our company
was called together for a speech of the CO Hauptscharriuehrer
THIELE. The company assembled and Hauptscharfuehrer THIILE
stood next to a camp fire in front of the company and with
him were Oberscharfuehrer VOIUT', Oberscharfuehrer FPFALZER,
Oberscharfuehrer rELDVOSS, platoon lesders of our company.

I remamber Hauptscharfuehrer THIELM spoke to us sub-
stanvially in the following meamner: “"Now the offensive
will start, which is going to determine the final fate o
Germany. We must destroy the enemy and not show any con-
sideration. We will fight in the ola SS spirit. I am not
giving you any direct orders to shoot prisoners of war, but
you are well trained SS soldiers, you know what you should
do with prisoners without me telling you that."

I concluded from this speech that I could shoot as many
prisoners of war as I wanted to, and that my superior officers
would not punish me for that. That was the understanding of
the other soldiers in my company to whom I talked laterse
However, who those soldiers were I cannot remember any more
today.

I make this addivional s tatement consistiny of two pages
voluntarily without coercion, threats or promises of reward.

(signed) AX.iL RODENBURG
26 February 1946

Sworn to and subscribed before
me tpis 26th day of Feb. 1946 at
SCHWABISGH HALL, Glh.

(signed) RAPHAEL SHUMACKR
Capt CMP
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TRANSLATOR’'S AFFIDAVIT

1 GEORGE MILLER assigned to War Crimes Branch, United States Army,
APO 633, as an interpreter, having been duly sworn, depose and state that the attached English trauslation is

a true and accurate rendering of the German original of the statement of
FRANZ SIE 3

27 February 1946

taken on at Schwiibisch Hall, Germany

WILLIAM R, PERL, Captain, CMP

hefore

pages, into English.

11
3 sketches

I, the deponent, further state that I speak Germa

consisting of
and

1. German is my native tongue .

2, I spent the first twenty years of my 1ife in Germany and
went to elementary and secondary school there.

3. I came to the United States in 1928.

4. I hed two years of English in secondary school in Germany .
My other knowledge of English has been derived from study by myself.

5. I have been married for the past six years to a British
subject and speak English continually at home. My wife does not
speak German,

6. I have been in the U. S. ‘Army for the past 2-1/2 years,
having been discharged in November 1945 and have been employed by
the War Department as a German-English interpreter since January 1946,

iR
4
Swors and subscribed to before s this L0 o day.of W Ve

at Schwithisch Hall, Germany.

GECORGE M




For the Armored Group, under the Command of Obersturmfushrer
FRIFER existed, during the EIFEL offensive, the order;

"The resistance of the enemy ia, if necessary, to be broken
through terror, *

Furthermore existed the order, if the situation requires it, to
shoot prisoners of war.

At, the sand table exercises of the Armored Groups, or immediate-
ly thereafter following officers' meetings, at an estate near WEILERSNIST
(at the end of November - beginning December 19L44) I heard for the first
time an expression which had reference to thate

This announced policy said, "Also a bad reputation has its
commi ttments, *

I believe pretty well that this expression was made by Obersturm-
bannfuehrer FEIFER, but I can't insist with absolute certainty if it was
he who came forth with this statement.

At a later occasion, a secret regimental order was shown to me
in which it said, that if the situation requires it, prisoners of war are
to be shot and that the resistance of the enemy, if necessary, is to be
broken by terrar,

I can't remember the exact wording of this order, but the senee
of the words of this regimental order is clear in my memory, as it is
stated in the above,

This regimental order was presented to me, either at the regimental
CP in WEILERSNIST, or in a small hunting castle or hunting lodge in the
forest near BLANKENHEIM,

During the days prior to my deperture from SATZVEY~ I can't
atate the exact day - I was twice at the regimental CP in WEILERSNIST(we
left SATZVEY on the 12th or 13th of December 1944.)

At the occasion of these two vieits, secret orders were shown
to me and I signed something, but I don't know any more what I signed,

I also, on December 15, 1944 took part at a meeting of all
company comnenders of the lst sectione. Decides these sompeny commanders also
1 was present because I was sssigned by Obersturmbannfuehrer FEIFER to the
lst section, Also Hauptsturmfuehrer MOEBIUS of the 501 KCENIGSTIGER De tache
uwent was [resent,

It is possible that the above~described secret regimental order
was presented to me only at this meeting or immediately before or after,
Anyway I slso signed something at the hunting lodge. I don't know any more
exactly what I signed there. Anyhow, I know that this written regimental
order was never sent to my company but I got only to read it. I don't know
any more if this order was,signed perscnally by Obersturmbannfuehrer IRIFER
or by Haupte turmfuehrer GRUHLE ; I only know that it was a secret regimental
order,

Sturmbannfuehrer FOETSCHKE gave all this and more at the meeting
on Decewber 15th 194, indoctrinated us orally with the contents of this
regimental oraer, and at tie same time he also emphasizea that the eneny
resistance, if necessary, had to be broken by terror.

I don't know any more if we were to publish the contents of the




an of the
® acquainted wi b 1 I assumed
e latter ) b in this f to my platoon 1e s ouly, I
that on th o of December 15th 194,

The platoon leaders who I gave these or 5 we: itersturm-
fuehrer AUGUS T SEI'Z, Un sturmfuehrer RUDI X 0l scharfuehrer
MAX BEUTNIRe At that ti I did not read the egimental order to them
because the document wes only resd to mes it was not given to me, there-
fare I eaid to my platoon leaders that the e v resi ce had to be
broken, if necessary, by terrar, and if the sity tion requires it, to
ahoot prisoners of wer,

I dont't 1 1 to have 1at ,before the

15th December 1944. I also dontt : ha r gaid a aything abont
this offensive directly to my com

shich our was lo ¢ regimental ¢,p, its

shown on y f tk J 0. 1 indicates the rocm of
the comma c ratu £ or PEIPER), is the room of
the Ad jutant, paupst. GRMnE, i onnection con ning secrst order,
I had signed sometning

in which I also signed something in connection with the secret order, I
did that in the roam to the right rear, It was in this roam where POETSCHKE
had impressed us, a 1so orally, of the contents of the written regimental
order which I described above,

on sketch II, I have algo shown th eating errangement. jjo. 1
1s Stbf POETSCHKE, No.2. Hauptstf MOEBIUS, 0.3, Obstf.SIHVIRS (I myself),

There were also 2 or 3 more officers present but I don't know
for certain who they were, with the exception of Ustf . JRAMM whose presence

at this meeting, I recollsct precigely,

Sketch No. IIT represents the place where I issued to my platoon
leaders the described order on December 15th 1944,

on this sketch «l. indicetes the place where the order was
given and thespace for .he venicles of the lgv and 2nd platoons, No.2 the
vehicles of the third platoon and the service company,

i1 have made my svatement voluntarily and out of my own will, At
none of the interrogations have I been sub jeetto force, nor were promises
made to me,

I believe in 0od and I am awere of the importance and sanctity
of' an oath, .

I owear before God that my statements(those of Februery 25th 1946
and the one of this date) are the whole end pure truth and contein nothing
but the truth end I am preparsd to repeat this statement, at any time,before
any court, (uignnd) Foans ATRTERA
Witness, 27 of February 1946,

RAPHAEL SHUMACKIR Sworn to and subseribed before me this 2/th day
cept cmP of February 1946 at SCHWABISCH HALL,Germany.
W ILLIAM R. PE RL
lst Lt, M.I, 0-555149
«w? Iuvestigator-Examiner, Wer Crimes Branch USHE
-2m

Sketch «II shows the hunting lodge iu the woods neer BLANKENHEIDM,



TRANSLALION OF LEGANW ON EXAISIT *I
TO AFFIDAVIT OF
FRANG SIEVIRS

Dated 27 February 1946

Ce Po in WEILIRSWIST

Noe 1) Room of Obersvurmbanntuehrer FEIPIR
Noe 2) Room or the adjutant

TRANSLATION OF LEGEND ON EXHIBIT *II*
TO AFFIDAVIT OF
FRANG SIEVERS
Dated 27 February 1946
Forester®s House
Noe 1 Sturmfuehser POETSCHKE

Noe 2 Hauptsturmfuehrer MOxBINS
Noe 3 Obersturmtuehrer SIEVEXS

TRANSLALION O¢ LEGEND ON EXHIBIT *III*
TO AFFIDAVIT OF
FRANZ SIEVERS

Dated 27 February 1946

BLANK kNHETM

1) X Publishing of the speech to the platoon

leaders and area of the vehicles of the
1st and 2nd plavoon.

2) Vehicles ot the 3rd platoon and service
company «




PEIPER
JOACHIM

1, [RBN ... 2L EVERS.
sworn, make the following statement under oath :
Ioh sdand o L. dhd.

mdpig eingeschworen wurde, muche die folgende Aussage unter Eid

, being first daly

ich erst redit-

The cpove two photographs cre photogrophs of the same 0 BERSTu
mentioned by me in my affidavit, dated. Jz.Ff_{i{_da.y_L.&‘!

12 en. zwel letagraph en sind Photographien desselbigen.. MW/-%

van mir in meiner

—
Londiany P =)
First Name l%mt} Last Name (Zaname)

U B o aan il

Rank (Dienstgrad) /

p
o A Y i
Organization daring Eifel Offensive

Einheit wihrend des Eifel-Elnsatzes

Sworn an! sabscribed be mre mt ﬂl/.l
..,2.“‘.¢ day of.... <o, 1946

0srie\f administerin

Cath CMF

Rank¥ Arm or Service

/JMM’&L?QM{L“W @
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f S
TRANSLATOR'S AFFIDAVIT

L George Miller assigned to War Crimes Branch, United States Army,
APO 633, as an interpreter, having been duly sworn, depose and state that the attached Engli

sh translation is
a true and accurate rendering of the German original of the statement of

KNITTEL

taken on at Schwiihisch Hall, Germany,

hefore

consi;

pages, into English.

I, the deponent, further state that I speak German and English

fluently and am fully qualified as an expert
German-E

lish interpreter by reason of the following qualifications:

1. Germen is my mative tomgue.
2+ I spemt the first twent

¥ years of my life in Germany and went to
elementary and secondary school there.

Je I eame to the United States in 1928,

4¢ I had two years of inglish in secondary sehool in Germany, My other
kmowledge of Lnglish has been derived fram study by myself,

5+ I have been married for the past six years to a British subject and
speuk Lnglish continually at home. My wife does not speak German.

I bave boen in the United Stat
having been discharged in November 1

€8 Army tor the past 2-1/2
Departuent as a Germaneinglisn

years ,
945 and have been eamployed by the War
inter;reter sinee January 1946.

%’” /2 A
T 3
Sworn and subscribed to before me this 2.7 day of %éuz /1946
at Schwiihisch Hall, Germany.

] N 0 Y

/ / (~ Y 5 Z
Q/«( cmp -
=




I, 5

During the EIFEL offens
1st S8
1st

53 Iz.

tele,

Lodiey

try,

of t
24/A 2nd
Bn., y
ainded
Armored
thrust.

A8 camma

ICKE on

good
exertior

this last
turning point

ould mean the
parate bl

setive

of
end of' 4
american

ot would b

year no foreign soldier was s

rman 5oils

gt

wverything was
Fuehrer covers
under the
¢ enemy civiliar
allied prisoncrs

to & over
omma nd er
8ive. Ti

the
culminated

After
baf
of t

order A

DIMRICH which was transmitted by the division and
conduct ‘towards

with the
allied misoners of war,

regimental cammanders and t

part. DBosies 55 Stun

war

enemy
opulation, Wher

1512 at 1000, I
manders, to the first 1I/85 Panzer Korps a

baunfu

commarder of a fast grou;
ne Battalion, st
lam

ratubaf,

sthen
le Pi, Cos, 35
Joachin

35 Ob:

cement regiment of
ived the divisior
vision the

k first Heconr
EUSKINCHIN in ¢
Oberfuehrer
17 attalion

r, S8
over
oun

lecision on t

as the onl,

supposed de-
in a ¢ wecks by a lightning thrust
Lhe main bactical objective should

rom the orit d

force was
arid es s
the Bupply base AN
osed to stand
to be permittea
Think of Germa

rutiless

esity

their smashing.
Until the turn
any more on

WERE

hat
yous
bomb towards

n

terror,

milit
Cenel

ort to

the 5SS Pz,

Aokl ianecusly th

n on the secret of lan of attac
inly of tactical contents which

wuld be a beautiful com for
orders and on hand from the I
ge also been witten
ank Army Command 6) signed by Oberstagruppen:
hich ed it -
population and the shwotin 3

m;

have

ay

must

e con car
caviliar

as ordered f conference of the com-
a4ll division camani

two fas roups took

introduc
x 20

ie e
e

comuanders a ¢

hrerSKORZENY

was



http:annal.in
http:exporier.ce
http:battalion.Tl
http:cu.ptu.re
http:TI'l'.LL

talion

vion GLAADT

Commpa

Pi. Comp.

Taking over of the battalion.
Issuance of the written tacticel divisional order ana
the distribution of the maps «
Marking of position and th plan of attack.
Fresumable commitment of the battalion
fublishing of the operation "Greiff."
Oral transmittal of t order trensmitted by the division
fram the 83 A.0.Ke 6. zbout conduct in bettle in extra
Last exertion a force for final battl » beautiful far
Staked tas fighting requiring greatest harsiness,
;oi isthrou nemy te. 'Yy think of your

lativea suffering und t
enemy civilian po f the military
u y compelling situat

the treat-




#2

View looking east f

intersection un roa

Welsmes, \L AN
<o

et 1
W

EXHIBIT p




View looking NE from 8t.

Jith road. Road to

Welsmes in JnckE\ro\md\
L\qhb

8 \\“ A “)“\\TL
EGRET

._.&f\c = e

Exhibit P 6 >




T
\ EXHIBIT 9- P-6

Exhiblt P

#6
View from intersection
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#35

of 1st Lt. Reardon
und in field,

#56

Body of T/8gt Davidson

as found in field,
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#37

Body of Cnl Fitt as
found in field,

#38

Body of T/5 McKinney as
found near House #7, on
road,




#40

Body of 2nd Lt Iames as
found in field,
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#41

Body of Pvt Phillins as
found alon £ Vith

#a2

Body of PFC Hall as found
alongside road near
House #7,
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#50

Body of Cnl Stevens, show-
ing bandaged arm.
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1

to Establish
Required by
Court of Inquiry

Reference Number of
)riginating Office:
27 January 1945

T0: Commanding General, Twelfth Army Group, APO 655.

FROM: Commanding General, First U. Army, APO 230.

Date and Time: 27 January 1945. Own File Ref:

1. Nature of violations:

Massacre of approximately 120 Americen prisoners of war with small arms and
machine gun fire after they had been searched and disarmed, and were then assembled
in a field with their hands up in the air. Iater, wounded American PW's and those
who showed eigns of life were killed by pistol or rifle bullets fired at close range,
or by crushing in the skull with a rifle butt or other heavy object. In several
cages, there was maltreatment of & dead body in that both eyes of an American PW
were gouged out, probably while he was still alive.

2, Place, date, time:

In a field southwest of and in the vicinity west of crossroads at K-814019, at
the village of Baugnez, Belgium, approximately 2% miles southeast of Malmedy,
Belgiwn, at approximately 1400 hours, 17 December 19Lk.

3. Brief resume of incident (See Exhibit A for sketch m&p):

a, At about 1400 hours, 17 December 1944, Battery B, 285th Field Artillery
Observation Battalion, was traveling in & convoy going south on the highway between
Malmedy and St. Vith, Belgium. As the last vehicles in the convoy were clearing the
crossroads at Baugnesz (coordinate K-814019) and while most of the vehicles were on
the straight stretch of road (Highway N-23) going south from this crossroads toward
St. Vith, the entire column was suddenly fired upon by machine gun and artillery fire
from the direction of the road (Highway N-32) going to "eismes and frim 8 wooded ‘atea

BECBET
£9 S




o &

[ that road. 1T columin of Americén vehicles halte nd mos f the officers
d men jumy nto a ditch & g the west side of Highway N q

of

5, including Cpl. feorge T. ff, Cpl. Robert B. Conrad, T/5 Eugene H.
Garrett, Pfc Donald L. Bower, T/5 Warren R. Schmitt, and T/4 Robert P. M

arig, ran
55 a field toward the west and hid in the woods, tall grass, brush, or ditches

short distance west of Highway N-23, and subsequently escaped without being
captured, A few other soldiers who were near the crossroads when the firing started,
including T/5 John A, O'Connell, T//4 Selmer H. Leu, T/5 1d N. Billow, all of
Battery B, ttali James M. McKinney, 575th Ambulanc
Company, and Pfc Homer D. 518th } sttalion, who was directing t ie
at the road junction, ran behind & ick anding on the southwest ner of
the road intersection and hid in a barn or she

b. The machine gun and artillery fire on the column of American vehicles con-
tinued for about ten to fifteen minutes and then two German tanks and some half-track
vehicles ceme down the rcad from the direction of smes. Upon reaching the inter-
section, these vehicles turned south on the road toward St. Vith. The tanks directed
machine gun fire into the ditch along the side of the road in which the American
soldiers were crouching, and upon seeing this, the other American soldiers dropped
their weapons and raised their arms over their heads The surrendering American
soldiers were then required to march back to the interse
this and as they passed by some of the German vehicles then on ay N-23, German
soldiers on these vehicles took from the American prisoners of war such items as
wrist watches, rings, and gloves. The American soldiers were then assembled on the
St. Vith road in front of a house standing on the southwest corner of the inter-
section, Other German soldiers who had arrived at the road intersection in tanke
and half-track vehicles, further searched some of the captured Americans at this
place and also took valuables from them.

¢. American P//'s from units other than Battery B, 285th FA Observation Battalion,
were also placed in this assemblage. Some of these American soldiers from other
units had been previously captured by the German tank column, or by individual
German reconnaissance vehicles, and they had been forced to travel with the German
column, or individual vehicles, to this road intersection. Among these were two
officers and nine enlisted men of the Reconnaissance Company, 32nd Armored Regimenl,
who, while traveling south in four 1/4-ton trucks, were captured when they met the
German column approximately one and one-half miles north of St. Vith. They were
then forced to ride in their own 1l/4-ton trucks in the German column, estimated to
have been approximately two miles long, along a route on side roads toward the north
and east of the Malmedy-St. Vith highway. Prior to the capture of these eleven
officers and enlisted men, at least one unidentified American soldier was already
a prisoner of war in the Cerman column. Barlier that day, 5/Sgt Herman Johnson,
Company M, 23d Infantry, 2nd Division, was also captured by & German tank,and after
being questioned he was forced to ride in an armored car with the Germans for
approximately three hours, while they engaged in reconnaissance and cutting communi-
cation lines. This armored car joined the other Germén vehicles at the Baugnez road
intersection and $/Sgt Johnson was made to join the other American PW's.

o R ETRTT [ex P-4
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Companies
toward

f hing the r
ﬁ'wn Ll wln'»’rll n of
FA Observation Ratt
taken prisoner.
apparently taken prisoner his same t: & seen at
he was placed in a on truck, under guard, and wae
'ut,h‘ The evidence indicates that this ficer had &
i 1/k~tor

taken

e, The American Fi's who were assembled on the d near inte: ion were
then directed to go into & ath of the se No. i e southwest
f the intersecti

gathered
This, however, was st apparently bec: use Hm maneuvering
of the vehicle into 5 X 1€ m«d ,n‘ul‘rn‘u‘ with the traffic of other Ge
vehicles, Shortly after this, other ( an tanks and | ~tracks came around the
corner and proceeded along the road toward St. Vith, Some of these stopped when
they came opposite the field in which the unarmed American PW's were standing in a
group, with their hands up in the air or clasped behind their heads. A Ge
soldier, believed to be an officer or a noncommissioned officer, in one of these
vehicles which stopped, raised up and pointed a pistol and took deliberate aim and
fired into the group of American PW's, One of the American soldiers fell. This was
repeated a second time and another American soldier in the group fell to the ar ound,
At about this time, machine guns on two of the vehicles on the
into the group of American P{'s in the field. All, or most of the Americ
dropped to the ground and stayed there while the firing continued for tw
minut Most of the individuals in the field were hit by this machine g
The German vehicles on the road then moved on toward Hne south and were
more vehicles which also came from the direction of ei 8 E:
vehicles came opposite the field in h the American :
also fired with swall arms from the moving vehicles at the pz‘c"‘ rate bodies in the
field.

f. Movements of German ve}.;c;eu along the road occurred intermittently for
. Shortly after the initial firing upon the American
Pil's in the field, a few of the Amorican soldiers attempted to run away from the
scene, bul they were fired upon and they did not go very far before they were hit
and/or had to stop running. There is no evldenm: that any of these escaped or are
now living., Later, evidently durmﬁ - W no movement,_of vehicles
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after being
and played dead.
on guard at the intersection,
were still in tk ginal position

or a short I
fle butt
1 any sign
range squarely betweer 5, in the temple, or t
ces, the German s r would t ' £

back off ire

he latter cases, ’ y was bad and
the Amer so fired upon, ing T/5 Kenneth E. Kingston and Pvt. John
R. Kailer, both of Battery B, 285th FA Observation Battalion, later e

two hours
American PY's in the f: place, and after
heard on the road for s ral minutes, one of the €
Reem, Battery E, FA Observation Rattalion, who was among the soldiers lying in
the field said, "Now is our chance to make a break for it." Approximately 20 or :
of the American soldiers then jusped up and ran toward the west and northwest, s
tering and hiding in nearby houses, sheds, and hedgero When they ran, they we
in fired upon by the guards and by the tank at the road intersection. ome of the
individuals in the group kept on going and managed to escape to our own lines. The
Germaens set fire to a shed into which some of the escaping American PW/'s had run and
from the evidence obtained, there is no indication that any of these Americans sur-
vived. The burning of the shed also set fire to the house standing on the southwest
corner of the road intersection.

h, The atrociti committed against the American PW'e by the German troops were
partially witnessed by some of the civilians living in the vieinity of the road
Junction. One man, Henri Lejoly, age 45, and & woman, Frau Adele Bodarwe, age about
55 (a widow stated to have three sons in the Cerman Army), were at the road inter-
section and witnessed the American soldiers being assembled and searched on the road,
prior to their being taken to the field, They also later saw the initial machine gun
firing from the German vehicles on the St. Vith road into the group of American P!
gathered in the field. 'hen this happened, Frau Bodarwe was stated to have remarked,
"0h, my God," in French and she then went inside her house (House No. 6). Mr., Lejoly
stated that he returned to his home (House No. 5) where he stayed for about half an
hour, at which time he went outside again. As he came to the south.side of his house,
a German soldier in a tank, which was on the 'Jeismes road near the intersection, fired
several shots from a pistol at him., Mr. Lejoly r&n back into the house and the tank
then fired a machine gun and one shot from & cannon into the house, He again went
outside, with his hands up in the air, and talked with the German noncommissioned
officer in charge of the tank, protesting the action being taken against a disin-
terested or innocent civilian, This noncommissioned officer then gave Mr, Lejoly &
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Llip of pape
1SS Unteroffiz
obtaining repar n the dame
This is the only po ect e ce that could be obts
tion regarding the identifi oldiers who wer
or took part in the atrocit. ir, Lej seing any of the
atrocities following the initial machine gun fire into the field

's a mbled. He has not s F 10 2 since he left her
énd she could not be located during this investigation.

1. Another Henri lejoly,
upstairs window also saw the ot s bei ssambled
in which it was being
going to shoot the Am

4 of an

in the field. lanner
made him suspect the
witness to such an ac
® window, but he heard the machine gun firing immediately afterwards.
downstairs, he looked out through the door and saw several o
his house in a northwesterly direction. He heard more firing and saw the Am
soldiers drop. He stayed in the house the rest of the day and did not wi
thing else. The following morning, 18 December 1944, he four
soldiers in & shed by his h They s d there for
time German soldi usually pairs, came C Y & the two
Americans., The pairs of German soldiers e st to have been dif
each day, but there always was "one bad one" and "one good one, "
to kill the two Americans but the good one always objected to it. T
Private Angelo Ac ti, a wounded German PW, who was located at the 189th
Hospital, AP0 562, on 17 Jani Y 1945, indiec: that he was one of the German
soldiers who saw these wounded 1 See Txhibit 0, pages 58 to 71.) Tt was not
practicable during this investigation to attempt identification of Accetti by
Mr. Lejoly, or by other members of his household. One of the American soldiers,
believed to be 5/Sgt John D. Osborne, 37022567, Rattery B, 285th FA Observation
Battalion, died after two or three days, and he was removed from the shed and placed
outside on tha ground by Mr. Lejoly. The identification or disposition of the other
American soldier could not be determined, however, the evidence indicates that he
may have been evacuated by the Germans.,
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+ Victims:

Army Living (L) ¥Exact
Name i No. Unit or Dead (D) Location
Lary, Virgil p. lst Lt 0-1181338 Ptry B, 285th FA Obsn Bn
Ahrens, Kenneth F. 409504 "o LA LR
Appm&n, Charles F. T 33414790
. Daub, Carl R, 5 33497047
Day, Donald ¥ 32946519
. Flechsig, T. G. 32767808
. Fox, George L. 33538615
. Garrett, Pugene H. 38470528
. Garstka, paul & )
Hardiman, A. J.
. Kailer, John R.
« Kingston, Kenneth
. Mattera, James P,
. Moucheron, Carl 1/, 33414866
. O'Connell., John A. 37507420
. Paluch, Theodore J. /! 33576613
. Piscatelli, Peter C. 42032302
Reem, William F. 33497195
Sciranko, Michael T. 33569766
. Smith, Robert L. 33414867
« Suwnmers, {illiam PB. 35762440
Valenzi, Albert M. 33414773
Yerth, Bobby L. 38539588
« Anderson, Roy B. 35493327  575th Ambulance
Dobyns, Samuel 2923940 " "
. Donitrovich, Stephen J. 33688126 " "
McKinney, James M. 35371492 " "
BoJarski, Tdward 36212852  Recon Co, 32nd Armd Regt
. Ford, Homer D. P 37374095  Go. C, 518th MP Bn
Johnson, Herman 6271937 Co. M, 23d Inf, 2nd Div
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Munzinger, John S. 0-1184554 Ftry B, 285th FA Obsn Fn
. Reardon, Perry L. 0-1184931 n " "
Ploom, Donald L. 33569720 n
PBlouch, Carl H, 33497061 1
i. Breon, Charles R, /! 33568030
. Brozowski, Joseph A. 1 33460580
Burkett, Samuel P, 33569673
carr, Paul R. 33549192
Carson, Homer S, 33569714
Coates, James H. 33519636
Cobbler, John H. 33530464
Cohen, Robert Pfe 23477788
. Collier, John D. T/5 33522138
Davidson, Paul G. T/Sgt 33419745
Desch, Howard C. Pfc 33487538
Dunbar, William J. Pvt 35056576

AT | N ¢ ANGELLS
SECEL
‘/‘/ ¢ wf ! {1t &

D000 00NON000O00O0 0

B o T e T
N N NN A NN NN

B e e

cht:uumoccwucccoo
¥
o

fessosessessesss

°

(




Victims: (¢

Name

Unit

or Dead (D)

. Fitt, carl B.
. Flack, Donald J.
« Frénz, Valter A,
« Frey, Carl B.

7. Geisler, Donald T

Haines, Charles F.

a. Hallman, Samuel A,

. Hall, Charles T

c. Herchelroth, ¢
.+ Jordan,
e, Kinsman, uliud

Osca

Laufer, Howard
+ Lengyel, A., Jr.,
. Leu, Selmer H.
Luers, Jemes 1.
« Martin, Lawrence
. McKinney, Robert

1, Miller, Halsey J.

. 0'Grady, David T.

. Osborne, John D.
Phillips, Peter R.
Piasecki, Stanley F.
Pittman, Gilbert R.
Rosenfeld, Ceorge R.
Rullman, Carl H.
Saylor, Oscar
Schwitzgold, Max
Sheetz, Irvin M.
Shingler, John H.
Snyder, Robert J.
Steffy, George H.
Stevens, Carl M.

+ Swartz, Luke S.
Walker, Richard R.
Watt, Thomas F.
Viles, Yester H.
Oliver, Thomas 7.
Indelicato, Ralph J.
Mills, Roger L.

. McGovern, William T.
Wald, Elmer .

. Tames, Tloyd A.
Klukavy, John
McDermott, Thomas &,

« McCee, James G.
Centhner, Carl R.
Paden, Paul L.

« Scott, Wayne L.

L

33577679
33569746
35212249
33497298
33569696
33497239

3101522
33414793
35231283
36291027
33034725
13530ﬂu8
22305
’250186L
31304038
37022567
13186081
35893689
35650418
12103408
33409511
6666317
32954422
33497089
33570509
33421105
33497306
31096239
33497309
33530488
37337935
33530531
33521852
17133271
0-391465
33119739
20326296

Btry ‘,

" " 1"

Med Det ,285th FA Obsn
Ha Btry,285th FA Obsn

W " nooon

Med Det,200th FA Bn

285th FA Obsn B

En
En
"

0-1018164 "‘ecnn (‘o, 32nd mmd Regt

36860531
0-1018686
13077568
0-15440%
35417847

"
"

575th nmbulunce co

"

"

(D)
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Néame < Unit

1. "usterbarth, Dayton E, 5L46th Ambulance Co.

. Clymire, John J. 1 16011838  86th B

. Lindt, RPenjamin 38009681 Det A, 200th FA Bn,
V Corps MGP Force F

. Heitmann, Raymond A. 37403877 197th AAp

. Cash, Cecil J. 37403963 " i

. Johnson, Delbert J. 39288520 (see footnote)

. Mullen, Keston @, 38465574  (see footnote)

. Burney, L. l. 38450179  575th Amb. Co.

Due to the snow in the area at the present time and the dispersion of some of the
bodies, it is not believed that all victims of the atrocity have been found. The
following are believed to be additional victims, as the evidence establishes that they
were present at the scene of the atrocity, or in the vieinity thereof;

cy. Goffmann, Solomon S. 2nd Lt 0-11 ) Btry Lh FA sn Bn (Unknown)
"

d
¢z, Bacon, Thomas J. T/5 4
da. Clark, Frederick Pfe 33419825 d
db, pavis, Warren Pfec 33530537 d)
de. Jones, VWilson M., Jr. T/5 33481389 d
dd. Law, Ralph W, Pfc 33530450 d
de. Lester, Raymond E. Cpl 33530458 d
df. Lucas, Alan M. T/k 33549382 d
dg. Moore, Villiam H. cpl 33414853 d
dh. Murray, David M. J 32746671 d
Perkowski, Walter J. 35069577 d

dj. Rupp, John M., Jr. 33498007 d
. Skoda, Michael J. 33414691 d
Stabulis, Alphonso J. 33460568 d
Thomas, Flwood T. 33497256 d

. Vario, Louis A. 33229042 d
Anderson, Vernon £ 33264487 TRecon Co,, 32nd Armd Regt d
Barron, William B. 34724789 non " d

. Cummings, J. I. 18217485 "o ne P d

. MeKinney, Vestal > 34608640 86th Engr Bn (HP) d

noon

(Footnote: Effort was made to determine unit designations through Machine Records
Units but no information was available on these individuals: gy and cw, Johnson and
Mullen.)

#(a) Hospitalized and evacuated - now in medical channels.
(b) Returned to unit.
(¢) Buried in U. S, cemetery at K-705352
(d) Location unknown.




-
Victi (Cont'd) s ) H
i 4l b’ B A B ¥
ARKS: Identification of victims established by interrogation of living victims
and witr » by special battle casualty report unit erned for the date in
question, and by examination of identification tags, iers pay books and other
effects on the bodies of the dead victims when they were found on 14 - 15 January
1945 at the scene of the atrocity.

Tvacuation
Address or
Formation
Name C J Particulars i
a, Ahrens, Kenneth F. B B,285th FA Obsn Bn Med.Cha ] S ier B,pp 103-10/4
+ Anderson, Roy BE. th Amb. Co. L " A pp 116-117
Appman, C 2 Btry B, 285th FA Obsn Bn Ret'd to Unit 3,p 230
. Bojarski, A, con 2nd mmd Regt L " B,pp 135-150
Bower, ".mald ) ): B y " I3 86-89
« Conrad, Robert B. L " A B 0 9194
Daub, f"zcr‘L C. i u f M A ¥ ! B 107-108
. Day, Donald a n ! );

i, Dobyns, Samuel 3751.5 AuL. Co. Med.,Chan F Tuib
. Donitrovich, & " 3P 63=65

. Flechsig, Theodore G. Etry B, 2 5th FA Obsn Bn E,pp 165-168
. Ford, Homer B. c 0, 518th MP Bn Ret'd to Unit B,pp 118-125
. Fox, George L. uy B, 2F5t.h Obsn Fn Med.Channels B,pp 105-10¢
. Garrett, Fugene H. LIS, | Ret'd to Unit B,pp 9‘5 97
. Gartska, paul " ol el B,p
Graeff, George E. g L B,pp

. Hardiman, Aubrey J. Med.Channels B,pp

.« Johnson, Herman Co M, 23d Inf., 2nd Div " " E,p
-s. Kailer, John R, Etry E,285th FA Obsn Bn ! " Bypp
Kaley, Harold 575th Amb. Co. Ret'd to Unit B,pp
Kingston, Kenneth E. Btry B,285th FA Obsn En " LT

. Lary, Virgil T. H;ry B,285th FA Obsn Bn Med.Channels
Mattera, James P. " " " " " Ret'd to Unit

» McKinney, James E. 575th Amb. Co. Med.Channels
Moore, James . 2nd Div. MP " 3,pp 170-175
Moucheron, Carl T, rLry B, 285th FA Obsn En B,pp T71-75
0'Connell, John A, L ) i " L " 1 7-12
Paluch, Theodore J. d Ret'd to Unit 3, P] "Ol-“'v?
Piscatelli, Peter C. Med.Channels
Reding, Charles E. Ret'd to Unit
Reem, William F. ! GO RN

. Schmitt, Yarren R. f " " n

g. Sciranko, Michael T. " LY
Smith, Robert L. i ! Med.Channels 35
Summers, 7illiam E. Cl'Ase \‘H( A'ricRetd d Neor Iinds
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Name

ation

. Evacu
1 €
Formation
Particulars

Velenzi, Albert M,
Werth, Robby
LeJjoly, Henri
Lejoly, Henri
« Lejoly, Johanna
Lejoly, Madeleine
« Fodarwe, Adele

: witnee
ns living
could not be located
indicates that s

in

5 e may

the

1.Channels

Malmedy

Unknown

been

the

\dele, h

1gnez since ate
or questi

have gor

by the invest
rmonville,

Circumstantial Lvidence, et

4, Medical or pa

b. FPhotogray

¢. Fingerprints:

Documents, list of
Material exhibits;

Technical tests:

7. Perpetrators

a, Names of units

pathological

xhibits F,
Exhibit P.)

5 d.)

one obtaine
(None)
(None)
(None)

or persons belisved to be responsible:

(1) Intelligen

the German colwan which arrived at the Baug)

1400 hours, 17 December
Panzer Division comp

1st Bn, 1s
6 - 8 King
34 Bn, 2nd

9th Company, 1s
6th Company, lst
5th Fattery, lst
Elements of Parachuie Inf
Penal Platoon attached to Wngineers

The mis
the All
evidence indicates that

78

sed of:

n of this combat team was to capture lisge, Belgium, bu
P ge, & 3

at lagleize on 19-23 ')ecmn@\er(ﬁ?ﬁ%ﬁn‘g"mmeu heavy losses.

ce data and interrogation of captured German PW's shows that
22 road intersection at approximately

1944, was a Combat Team (Kampfgruppe Peiper) of the 1lst 38

t SS Panzer Regt, LAH

[ the 501st Tank BEn
Grenadier Regt ¢
(

SS Pz. Regt, LAH
SS Engr. Bn,
Regt (6 - 105mm Hows, SP)
« Regt. ZRY, including 12th

3S Pz. C
t ngineer Co.)
SS Arty

Gompany

it was stopped by

The
Ve EOLHN b gy co

isfedat-all or part
X o0 siunk 1346 ﬁ"—xi‘ .!.l
%5 X !
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v (Eng
" the 50lst T

1alities (of units believed involved in the

Peiper Jturmbannfuhrer
I\JL‘IHA S - nnfuhrer
x/.cm nfuhrer
Christ m/ L‘l' ifuhrer
Kaufmann wfuhrer
auptschaffuhrer
urmfuhrer
urmfuhrer
0/Sturnfuhrer
Klingelhofer H/Sturmfuhrer
Rump £ Sturafuhrer
Hering turmfuhrer
Suss Sturmann
Lenk f{fuhrer
Kuehn /Sturmfuhrer
Scharrfuhrer
Unterscharfuhrer
Unters fuhrer
Unt charrfuhrer
Unterscharr fuhrer 9th Co., 1 P1.
0/sturafuhrer 30 12th Co., Para Regt ZRV
U/Sturmfuhrer Pl Ldr 2nd Pl, 12th Co, Para Regt ZRV
Schultz Scharrfuhrer lst P1, 9th Qo.
sandig 0/Sturmbannfuhrer C 2nd 88 Ps Gren Regt
Schnelle H/Sturmfuhrer 0 2nd Bn, 2nd SS Pz Gren Regt
Urban u/ " Bn. Adjt.
Schrenk (o]

Under h Co.

Kuhagen . Pl, 6th co (Pi)
Leopold H Co.

Keil Co.

Diefenthal ], d Bn, 2nd SS Pz Gren Regt
Kohler o/ o] h Co (w \unded)
Leyke 7 {succeeded Kohler
Preusa

Aschendorff P 4th I‘l lOth Co
Thomhardt C lith Co (wounded)
Kinderman Lith Cu (wounded)

; i 12th Co,

.:uppl_y Co, 3d En rE)\

/

D U/Arat

Butscheck 0/Sturnfuhrer CL’\CQHGS”ON C \‘S,!u 'ty Regt LAH
R ™y FUlon ™8 (1 1y na™ U ,

79 . ¢ G.O\‘g g};\ /\L)O 27 June W’ -
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enemy unit
equipmes

ring the 83

18ignins on breset poc

(b) T s of
witnesses. The crews of th O T re th leather
Jackets over them., Other an soldiers wore c 2 suits over the non
uni formus ibed as being dark green, light v or black un
¢ low, light
aring e
8 to the U. 5
lescription of the ¢ ignia on coat lapels also varied f
aks on a very darl ground to black streaks of lightning
| ground, nan soldiers who later killed the w
lying in the fiel
with boots and bla

insignia on the front

(2) Only one Feldpost numbe b r e jation of local
inhabitants: Feldposten 48935 (See

(3) Description of vehicles: T Tig nther, and M IV, or light
tanks, The Tiger tanks were equipped wi hiders on the guns, oOne tank,
described as a long one and equipped with an 8&mm gun had a marking on it "p-iun
(See Txhibit B, q =723). Another large tank had a number, either 831 or 631,
on it (See Txhibit B, page 233). Another tank had 639 marked on it in large numbers
(See Exhibit B, q, 2152)., No identifications on any other vehicles were obtained,
The descriptions indicate that there were a considerable number of half-track vehicles
in the column. The evidence further shows that there were approximately 90 to 100
track vehicles in the column.

(4) No information was obtained from Allied Unit War Diaries,
(5) See Exhibit 0 for interrogation reports of enemy prisone
captured in the area,
&, Name and unit of officer who will be responsible for assisting Supreme
Headquarters, Allied Expeditionary Force Court of Inguiry, in its investigation
the incident and location at which court will report:

It. Col. Alvin B. Welsch, IGD, Assistant Inspector General, Headouarters
First U. S. Amy.

Lt.col., I.G.D.,
SIFICATION *J\Nﬁ‘fﬁﬁ%ﬂlﬁ Arny Inspector Ge
Lir J

IO of Lir, Hai g 1 £
/ -md\w hc.x\:mhl:w




EXHIBIT B

EXHIBIT

EXHIBIT

EXHIBIT

EXHIBIT

EXHIBIT
BXHIBIT
EXHIBIT
EXHIBIT
EXHIBIT
EXHIBIT

/el

. Bworn statement of Cant Joseoh 4. Kircz, 0-5101599, MC

3 f cros ds ¢ " Malmedy, and aerial
nhotograph of same area, nity of Baugnez, Belglum,)

Testimony and statements of 37 American soldiers,
Bworn statement of Pvt James P, Matters, 3349721%, Btry B,
285th FA Obsn Bn, given to CIC Det #8.

Sworn statement of T/5 Warren R, Schmitt, 37210448

35th FA Obsn Bn, gilven to CIC Det #0.

T/5 Theodore J. Paluch, 33576
ven to CIC Det #8.

=y
sn, covering ldentifilcatlon, nersonal eff rx(‘u
descrintion of clothing, and medical dlagnosis of vict "\C
examined.

. 8worn statemen hn 1, Bnyder, 0-1694275, MC

’ s
44th Bvac Hosn, vering L1 nersonal effects,

Gescrintion of cloth nd med a sls of victims
examined.

Sworn statement of Major Giacento C, Morrone, 0-269079,
MC, 44th Evec Hosn, covering identification, ‘nersonsl ef-
fects, descrintion of clothing, and medical diagnosis of
victims examined,

811p of peper given to Henril Lejoly with name of German
officer,

Identification 1list of bodies of Americen soldiers found
in viecinity of Baugnez, Belgium on 15-16 Jenuary 1945,

8tatement of Belgian civilian Henri Lejoly (age 45),
Statement of Belgisn civilian Henri Lejoly (age 50).
Btatement of Belgian civilian Johanna Lejoly.
8tatement of Belglan civilian Madeleine Lejoly,

Testimony of German nrisoners of war,

. Photogranhs of bnd&icaﬁéﬁﬁéﬁl\gaﬂgo scene of m'm(encl‘c
)&
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IDENT { OF BODIRS FOUND IN VICINITY OF
BAUGNEZ, BELGIUM, ON 15 - 16 JANUARY 1945

Tag No.
Shown In Serial
Photographs Identification of Bedy Rank Unit

. « + . « Osborne, John D. S/sgt 370225 Btry B, 285th FA Obsn Bn
« « « « Indelicato, Ralph J. cpl T332 Med Det, " "woon
. Swartz, Luke S. T/5 33497309 Btry B, " "o
. Clymire, John J. Pfec 16011838 86th Bngr Bn (HP)
. .« Jordan, Oscar R. T/5 Btry B, 285th FA
. Mills, Robert L. Capt 0=’ Hq Btry, " "
. Herchelroth, Sylvester /i < 232 Btry B, "
. Desch, | rd C. Pfc 33 fi o
« Scott, Wayne L. Pfec 35371540 575th Amb. Co.
Genthner, Carl R. 1lst Lt 0-1544092 " " "
Flack, Donald J. Pfe 33569746 Btry B, 285th
. Cohen, Robert (NMI) Pfe 33477788 " n "
. Pittman, Gilbert Pvt 35650418
Lengyel, A., Jr. T/5 35231283
. Walker, Richard B. Pfec 33530488
. Collier, John D. Pfe 33522138
. McGovern, William T. T/Sgt 33419739 Hq Btry,
Burkett, Samuel P. T/5 33569673 Btry B,
Wald, Elmer W. Pfe 20326296 Med Det, 200th FA BEn
steffy, George B. T/4L 33497306 Btry B, 285th FA Obsn Bn
Miller, Halsey J. Ccpl 32561864 "toon " " LI
Shingler, John H. Pvt 33580509
4 - Body was tagged twice)
Geisler, Donald ®. 8/Sgt 33569696
(See footnote)
Schwitzgold, Max T/5 32954422
wiles, Vester H. T/5 33530531
(See footnote)
Blouch, Carl H. Pfc 33497061
(See footnote)
Saylor, Oscar Pvt 6666317
Rosenfeld, George R. T/5 12103408
(S8ee footnote)
Mertin, Lawrence cpl 33530508
Sheetz, Irvin M. T/4 33497089
Oliver, Thomas . Pfe 33521852
Haines, Cherles F. T/5 33497239
McDermott, Thomas E. 1st It 0-1018686 Recon Co, 32nd Armd Regt
Franz, Valter A. Sgt 35212249 Btry B, 285th FA Obsn Bn
McGee, James G. T/3 13077568 Recon Co, 32nd Armd Regt
Lindt, Benjamin Sgt 38009681 Det A, 200th FA Bn,
V Corps MGP Force Bn
. Burney, L. M. 38450179 Recon Co, 32nd Armd Regt
Dunbar, William J. Pvt 35056576 Btry B, 285th FA Obsn Bn
Snyder, Robert J. Sgt 33421105 Mg = 1 ‘wﬁ""?\l
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EXHIBIT J

« Stevens, Carl M.
Carr, Paul R.

. Luers, Jame
tt, Thomas F.

'usLerberth Dayton E.

Brozowski, Jcseph A,

+ Klukavy, John

. (See footnote)
Reardon, Perry L.
Davidson, Paul G.
Fitt, Carl B.
Leu, Selmer H.

« Kinsman, Alfred V.

« Breon, Charles R.

» Hallman, Samuel H.
Frey, Carl B.
(see footnote)
McKinney, Robert L.

. Rullman, Carl H.

. lames, Lloyd A.

. Piasecki, Stanley F.
(See footnote)

« Mullen, Keston E.

. Phillips, Peter R.
Paden, Paul L.
Hall, Charles E.

. Heitmann, Raymond A,
Cash, C. J.

Pvt
Pfe
Pfe
T/5
/4

’n v.‘x U 546th Amb.
33L6058¢ L "
36860531 Recon (o, 32nd Armd Regt

0-1184931 EBtry 1 5 285th 1“ Cben Bn
_' l..l‘!7h n "
3577679

;;:‘)2%027

31015229

,a"sf(,w t.»

*3&97298

JBS““}O"
33409511

0~101816L Recon Co,
35893689

32nd Armd Regt
Btry B, 285th FA Obsn Bn

38465574
13186081
35L178L7
33549251
37403877
37403963

Btry B, 285th FA Obsn Bn
575th Amb. Co.

Btry B, 285th FA Qbsn En
197th AAA AW Bn

" [

Tags on the following bodies became detached before they could be

identified:

« Munzinger, John §
Bloom, Donald L.
Carson, Homer S.
Coates, James H.
Johnson, Delbert J.
Laufer, Howard v,
O'Grady, David T.

Sk

/04

lst Lt 0-1184554 Btry B, 285th FA Obsn pn

Pvt
Pfe
Fvt
Pvt
/5
Cpl

ln (8%

33569720 B0
33569714 v f
33519636 |
39288520

33414793 El,ry B, 285th FA Obsn Bn
3130L0}8 1] " " "
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